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FRONTULUI

Democrației si *
Unității Socialiste

Drumul cel mai scud 

de la vorbe la fapte 

e construit din fapte

— Stimate tovarășe Nicolae Bojan, vă 
solicit acest interviu în calitatea dumnea
voastră de secretar cu probleme organi
zatorice al Comitetului de partid al sec
torului 3 al Capitalei și de președinte al 
Consiliului F.D.U.S. al sectorului 3. Vă 
propun să discutăm acele idei care au de
venit în întregime fapte, pornind de la 
ideea că marea majoritate a celor 77 500 
membri ai Organizațiilor Democrației și 
Unității Socialiste cu faptele se ocupă.

— Realitatea de la care trebuie să în
cepem orice discuție privind viața 
F.D.U.S.-ului și a organizațiilor sale este 
economicul și, dacă ne referim mai întîi 
la acesta, ajungem direct, pe drumul cel 
mai scurt, la înțelesul fiecărei inițiative. 
Drumul cel mai scurt de la vorbe la fap
te trebuie construit cu fapte. In sectorul 
nostru se realizează 25% din producția 
industrială a Bucureștiului. Este, cred, 
semnificativ că am izbutit să îndeplinim 
planul la toți indicatorii, pe primele cinci 
luni ale anului, cu garanții de a-1 înde
plini pe întreg trimestrul al II-lea. La 
baza întregii lor activități. Organizațiile 
Democrației și Unității Socialiste pun 
documentele de însemnătate istorică ale 
Congresului al XII-lea al partidului și ale 
Conferinței Naționale a partidului, orien
tările stabilite de organele superioare de 
partid și de stat în vederea înfăptuirii 
sarcinilor de plan în curs și ale cincinalu
lui, acordîndu-se o atenție deosebită o- 
nentărilor și sarcinilor trasate personal 
de către secretarul general al partidului, 
tovarășul Nicolae Ceaușescu.

In ce privește viața de fiecare zi a 
sectorului, așa cum e reflectată ea în ca
drul Tribunelor Democrației, trebuie spus 
că au rezultat din întîlnirile cu cetățenii 
— la care au fost invitați să participe, 
pentra ca aceste Tribune să fie nu doar 
ale democrației, ci și ale operativității, ale 
eficientei, factori de răspundere din con
ducerile unităților socialiste, din între
prinderile de gospodărie comunală, din 
unitățile prestatoare de servicii, directo
rii I.C.R.A.L. Vitan și ai Administrației 
Domeniului Public din sector, factori de 
răspundere din procuratură, miliție — 323 
de propuneri de tot interesul, din care au 
fost soluționate 212. Sînt in curs de a 
primi o soluție 75 de propuneri iar 36 nu 
au putut fi, din felurite motive, rezolvate.

La Tribuna Democrației s-au pus în lu
crare multe din acele idei mari, care me
ritau să devină fapte. Oamenii din car
tierul „23 August" au propus și realizat 
baza sportivă și de agrement I.C.M.E. din 
șoseaua Gării Cățelu, cu o suprafață de 
20 ha. S-au extins, alături de parcurile 
Titan, Pantelimon II, Prisaca Dornei, 
Ștrandul U.T.C., zona de agrement Cer- 
nica, unde s-a amenajat și modernizat un 
„Sat de vacanță". S-a mărit și moderni
zat piață Titan I, în toate piețele, dealt
fel, luîndu-se măsuri de optimizare a 
desfacerii mărfurilor și a aprovizionării. 
In spiritul efortului de autoaprovizionare, 
se cultivă în sector, prin străduința popu
lației și în spații pe care nu creștea decît 
Iarbă, 234 ha. de grădină.

Pe locul fostelor gropi și terenuri de
gradate de pe strada Prisaca Dornei s-a 
făcut, cu sprijinul direct al cetățenilor, o 
grădină de legume de 13 ha. în Bulevar
dul Ion Șulea, în spatele întreprinderii 
IOR-2, în gropile ce păreau să descura
jeze orice îndrăzneală, s-a amenajat o 
crescătorie de rațe „pe oglindă de apă 
curată", cum. se spune. O crescătorie cu 
30 000 de rațe de livrat la populație in
tr-un an.

— Bunul mers al cîtorva sectoare ale 
Vieții economice poate fi controlat direct 
de oamenii muncii.

— Comisia pentru coordonarea activită
ții acestor echipe a contat în 1983 pe 1565 
de oameni de toate profesiile și din toate 
zonele sectorului. Urmare a propunerilor 
acestor echipe, a’ sesizărilor lor s-au operat 
o seamă de modificări în rețeaua comerci
ală, s-a îmbunătățit munca. Un ochi de 
gospodar știe mai bine cum trebuie gospo
dărite lucrurile intr-un loc, atunci cînd lo
cul e cercetat din afară dar cu punctul de 
vedere al beneficiarului.

Mai trebuie să vorbim despre munca 
patriotică depusă în sector. Dacă ne re
ferim numai la 1982, e de observat că 
cele 2 miliarde și jumătate de lei, cît a 
Însemnat valoarea muncii patriotice — 
care a dus la crearea a 49 de spații verzi, 
la plantarea a 355 220 arbori și arbuști, la 
plantareâ a 6 milioane fire flori, la între
ținerea celor 845 de hectare de spații 
verzi — echivalează cu o medie de 6300 
lei pe fiecare locuitor, ceea ce ne apare 
ca hotărîtor pentru înfățișarea sectoru
lui 3.

TUDOR OCTAVIAN g

Opinia unui alegător

Spaima de fulger sau 

mistica ignoranței 00
Opinia presupune neapărat dialogul, 

fracturarea lui e sinonimă cu fracturarea 
opiniei iar noi avem azi mai mult ca 
oricind nevoie de dialog, societatea 
noastră socialistă s-a maturizat enorm, 
la edificarea ei participă conștient azi 
un popor întreg a cărui vocație construc
tivă se întemeiază iarăși pe sfatul co- 
lee'iv, singura înțeleociune căreia mereu 
îi vom rămîne datori sau căreia mereu 
e bine să-i plătim vama cea mai inspirată.

Dealtfel, una din tezele, după credința 
mea, fundamentale, hotărîtoare în cel mai 
înalt grad pentru bunul mers al treburi
lor publice o constituie teza tovarășului 
Nicolae Ceaușescu eu privine la mun- 
ea colectivă presupuriînd necontenit 
consultarea colectivă, pentru că iată ce 
uită cite unii sau ce se mai uită, anume 
că munca colectivă nu se reduce numai 
la ideea de muncă în comun, eă presu
pune înainte de munca în comun gîndi- 
rea în cadrul colectivului, consultarea co
lectivă, aflarea adevărului celui mai 
adevărat prin acest consult colectiv.

Teza muncii colective pornește de la 
încrederea că lumea noastră toată a în
vățat să gîndeășcă și că unde sînt mai 
multe capete, cum zice românul din ve
chime, lucrul iese mai bine.

Așadar, o opinie șe cere în primul rînd 
pusă în discuție, cu liniște, cu echilibru, 
cu bună-credință, cu convingerea .nobilă 
că to‘i voiesc binele și, evident, și cel 
căruia 1 se supune discuției o opinie.

Mereu mă întorc la povestea cu ful
gerul care îi speria pe cei din vechimea 
cea mai veche pentru că nu îl înțelegeau 
și la mistica rezultată din această lipsă de 
înțelegere și care a rămas, din neferi
cire, uneori, intactă pînă în zilele noastre 
cînd știm cum se formează un fulger 
și cum putem să evităm efectele lui.

Un loc frumos, curat și bogat pe șoseaua Europa 15

Pînă nu demult, Constantin Negoi 
făcea naveta la Plopeni, la întreprinde
rea mecanică, unde lucra ca frezor. Pleca 
dimineața și se întorcea în satul lui, la 
Pucheni, către seară. El era, așadar, pînă 
nu demult, unul dintre cei 3 000 de 
muncitori navetiști care zilnic pleacă din 
cele șapte sate ale comunei Puchenii 
Mari și lucrează la Ploiești și în împre
jurimi. Constantin Negoi a trecut de 30 
de ani și fără îndoială că din viața lui, 
de vreo zece ani de muncitof navetist, 
a dobîndit o înțelegere superioară vîrstei, 
se pare, ce-i va fi de ajutor acum, cînd 
de eurînd i-a fost încredințată funcția de 
secretar adjunct al comitetului comuna] de 
partid și președinte al Consiliului comu
nal al Frontului Democrației și Unității 
Socialiste. A fost o vreme, zice el, cînd 
s-a crezut că navetiștii sînt niște oameni 
rupți de satul lor, poate așa să și fie 
prin alte părți, insă la Pucheni bănuiala 
aceasta nu s-a adeverit și cea mai bună 
dovadă că lucrurile stau așa, nu altfel, 
este că pînă și cei mai tineri își înalță 
case tot la Pucheni iar numărul locuito
rilor comunei crește, nu se află în scă
dere. Cu 9 865 de oameni, cîți are astăzi, 
Puchenii se găsesc pe pragul de a intra 
în rîndul celor mai mari comune din 
țară și este de la sine înțeles că per
spectiva aceasta înseamnă cerințe și răs
punderi noi. Este foarte adevărat, pe de 
altă parte, mai adaugă Constantin Negoi, 
că navetismul a grăbit limpezirea acestor 
cerințe și pretenții noi, fiindcă localnicii, 
mai ales cei 3 000 de muncitori care lu
crează în industrie, la oraș, sînt oameni 
umblați prin lume și deci au posibilita
tea să compare viața din comuna lor cu 
cea de prin alte părți șl să tindă să-și 
îndrepte efortul în direcția oricărui 
exemplu ce li s-a părut demn de urmat.

De ce să nu recunoaștem că mai sînt 
oameni și tovarăși ai noștri care nu le 
știu pe toate, sau care nu au ajuns să 
le știe pe toate, alții care nici nu vor sâ 
le știe pe toate și sînt foarte mulțumiți să 
știe cît mai puțin, dar care nu oste
nesc să creadă că deși știu foarte puțin 
nici n-au nevoie de mai mult, după cum 
sînt alții care cred eă le știu pe toate, 
dar toți, aproape, sînt convinși că se poa
te și decide la o nevoie de pe poziția 
acestei puține cunoașteri.

La mulți dintre aceștia apare și mis
tica fulgerului care se poate reverbera 
și prin supărare pe aeeia care cunosc 
ceva mai mult sau încearcă, însoțiți de 
cea mai bună-credință, să spună și ei 
ceea ce știu, convinși fiind că și de la ei 
se poate afla un adevăr.

Bucuria cea mai mare e să poți dia
loga, să poți să afli cît mai mult, să știi 
cît mai mult șl să te consulți, cum se 
snune azi, să te sfătuiești, și să crezi 
că într-adevăr sfatul e mama înțelep
ciunii.

Firește, nu toate părerile,, nu toate 
opiniile sînt, sau pot fi, automat, și in
spirate, oamenii mai pot șl greși, e prea 
verile înțelepciunea după care a greși 
e omenește, ca să o contestăm noi acum, 
de ce să nu acceptăm, și dreptul omenesc 
la eroare ? în orice caz e mai mică 
eroarea celui ce încearcă să-și spună o 
părere poate nu pe de-aAitregul înteme
iată, decît eroarea presupusă de fractu
rarea dialogului.

Altă ipostază a misticii de care vor
beam, izvorîtă din frica de greșeală, a 
condus, nu o dată, la suspiciunea față de 
eel ce a- greșit, ceea ce e și mai trist.

Sănătatea dialogului e singura eare 
poate evita eroarea și snrijini afirmarea 
opiniei celei mai întemeiate, și singura 
care poate infringe mistica ignoranței 
lăsînd drum liber adevărului, izvorît din 
lupta contrariilor cum spunem noi, co
muniștii.

Pledînd pentru opinie, pledăm pentru 
aflarea mai renede a adevărului.

Aflind adevărul, omul nu se mai teme 
de fulger, și îl folosește în favoarea lui.

DINU SARARU H

Acest efort, care adună ambiția întregii 
comune, se împlinește în modul cel mai 
firesc în cadrul cuprinzător și democra
tic al Frontului Democrației și Unității 
Socialiste. Și pentru că trebuie să arătăm 
că nu întîmplător am spus că efortul 
acesta adună ambiția întregii comune, se 
cuvine să dovedim acest fapt chiar prin 
tinerețea echipei care se află la condu
cerea comunei Puchenii Mari și prin ac
țiunile pe care, de vreun an încoace, a- 
ceastă echipă le-a întreprins, uneori 
chiar la propunerile sătenilor formulate 
în cadrul „Tribunei României", pentru a 
da așezării un temei nou de bunăstare și 
o înfățișare prosperă. Primărița Steliana 
Avram, tehnician agronom de profesie și 
aflată la conducerea treburilor obștești 
din Pucheni abia din vara anului trecut, 
ne vorbește în primul rînd despre mă
surile întreprinse în acest răstimp pentru 
a da muncii din agricultură o eficiență 
nouă și a o așeza cu mai mulți sorți de 
izbîndă la temelia bunăstării satului. La 
ferma Comănacu, aparținătoare de I.A.S. 
Pucheni, s-a renunțat definitiv, bună
oară, la credința că se poate conta pe o 
producție de lapte din partea unor vaci 
sjerpe și fără îndoială că numele direc
torului acestei întreprinderi. Constantin 
Volnea, trebuie amintit aici printre ale 
celor ce-au ținut ca la Pucheni și munca 
și nădejdile pe care oamenii și le pun în 
munca lor să intre în rosturile lor fi
rești. Organizația comunală a Democrați
ei și Unității Socialiste a mobilizat ener
gii și-a deschis drumuri noi. O astfel de 
schimbare s-a produs, ne încredințează 
primărița Steliana Avram, și la Asociația 
economică intercooperatistă de pe terito
riul comunei și urmează să se producă 
și la cooperativa agricolă, ale căror sec
toare zootehnice fuseseră pricopsite cu

Agenda
Acțiuni care demonstrează orizontul 

larg de participare și de acțiune a orga
nizațiilor Frontului Democrației și Unită
ții Socialiste.

Arhitectura modernă a unei comune din 
județul Sălaj, comuna Sărmășag.

O nouă grădiniță de copii pentru coope
ratorii din comuna Schela din județv’ 

Galați.

De eurînd la C.A.P. Afumați din secto
rul agricol Ilfov a intrat în funcțiune un 
nou sistem de irigații care acoperă 50 
de hectare, realizat cu sprijinul unor 

unități industriale din Capitală.

Construcții edilitare impresionante în 
orașul Buhuși din județul Bacău.

tot felul de soluții tehnice aduse din 
import și costisitoare. Cele cîteva miji-, 
oane de lei, cît reprezintă prețul acestor 
modernizări, înseamnă însă o investiție 
chibzuită, cred localnicii, și din cita 
ne-am dat seama vorbind cu cîțiva din
tre ei, fie cu inginerul Paul Baciu, direc

torul Asociației economice intercoopera- 
tiste, fie cu îngrijitorii Dumitru Baciu, 
Vasilica Voinea, Virginia Matei sau Irina 
Drăgan, credința lor se întemeiază pe o 
nădejde niciodată pierdută: orice muncă 
să fie cu folos, nu în pierdere. Abia în 
lumina acestei nădejdi, recîștigată în 
toată strălucirea ei, se așază și certi
tudinea că, începînd din acest an, va
loarea unei zile de muncă la cooperativa 
agricolă va trece de limita celor 60 de 
lei, la care s-a oprit de vreo cîțiva ani, 
și că veniturile celor 2 000 de țărani din 
Pucheni, rămași acasă, la munca pămîn- 
tului, se vor apropia de ale celor vreo 
3 000 de consăteni ai lor plecați să mun
cească în industrie. în spiritul acelo
rași datorii noi, pe care le implică aceas
tă perspectivă, grija unor deputați ca 
Zorelia Barbu, Dumitru Dumitran sau 
Maria Jană ca în dreptul tuturor caselor 
din Pucheni să se afle straturi de flori 
nu poate decît să desăvîrșească impresia 
pe care orice călător de pe șoseaua Eu
ropa 15 o are despre această comună : 
Puchenii e un loc frumos, curat și bogat. 
Ceea ce nu se vede din fuga automobi
lelor dar se poate bănui rămîne de aflat 
din cuvintele primăriței Steliana Avram : 
astă-vară, în această comună cu aproape 
10 000 de locuitori numai 25 nu se aflau 
încadrați în vreun loc de muncă. Acum, 
ca urmare a unui curent de opinie colec
tivă, la care contribuția O.D.U.S. a fost 
hotărîtoare, mai- sînt doar doi și fără în
doială că-și vor găsi și ei în eurînd un loc 
unde să vrea să muncească. Altfel nu se 
poate.

DUMITRU ELIADE ■



în cadrul ședinței de marți a Comitetu
lui Politic Executiv al C.C. al P.C.R., ți
nută sub președinția tovarășului Nicolae 
Ceaușescu, secretar general al Partidului 
Comunist Român — ședință la care au 
participat ca invitați membri ai guver
nului, cadre de conducere din ministere 
și instituții centrale, specialiști din dife
rite domenii de activitate — a fost dezbă
tut și aprobat Raportul cu privire la pro
iectul planului național unic de dezvol
tare economico-socială a Republicii So
cialiste România pe anii 1984—1985. Potri
vit proiectului de plan, producția indus
trială urmează să sporească în 1984 și 1985 
într-un ritm mult mai înalt decît în pri
mii doi ani ai cincinalului, astfel ca pe 
întreaga perioadă 1981—1985 ritmul mediu 
anual de creștere să fie de 11,8 la sută la 
producția netă și de 6,9 la sută la pro
ducția marfă. în domeniul agriculturii și 
industriei alimentare, prevederile actuale 
au în vedere măsurile stabilite prin Pro
gramul de autoaprovizonare teritorială și 
sarcinile rezultate din programele supli
mentare aprobate de conducerea partidu
lui și statului. în ceea ce privește inves
tițiile, prevederile de plan pe anii 1984— 
1985 asigură continuarea eforturilor pen
tru terminarea cu prioritate a obiective
lor care contribuie la dezvoltarea bazei 
proprii de materii prime și energetice, la 
sporirea exporturilor și reducerea impor
turilor, precum și la intensificarea mate
rialelor recuperabile.

Potrivit aceluiași proiect, venitul națio- . tribuției tuturor categoriilor de personal
nal urmează să sporească, pe întreaga pe
rioadă 1981—1985, într-un ritm mediu 
anual de 9,8 la sută. în domeniul nivelu- și activități. La încheierea acestei ac-
lui de trai, propunerile de plan reflectă 
preocuparea constantă a partidului și sta
tului, a tovarășului Nicolae Ceaușescu 
pentru crearea tuturor condițiilor de creș
tere permanentă a bunăstării materiale și 
spirituale a întregului popor. în acest 
sens, s-a apreciat că prevederile pentru 
1984 și 1985 asigură majorarea veniturilor 

populației, îmbunătățirea aprovizionării 
cu mărfuri și servicii, continuarea progra
mului construcției de locuințe.

Aprobînd în unanimitate proiectul de 
plan, Comitetul Politic Executiv a stabilit 
ca acesta, cu îmbunătățirile ce vor fi 
aduse, să fie dezbătut într-o plenară a nilo.r dc plan pe 1983 și pe întregul cinci- 
Comitetului Central al Partidului Comu
nist Român.

în aceeași ședință, Comitetul Poliție

H dF" W I ' B* ■ • litic Executiv a luat cunoștință cu satis-Ședința Comitetului Politic
Executiv al C. C. al P. C. R

Executiv a examinat și aprobat măsurile 
privitoare la aplicarea Programului pri
vind retribuirea muncii și repartiția ve
niturilor oamenilor muncii. Comitetul Po
litic Executiv a stabilit, potrivit Progra
mului de aplicare a hotăririlor Conferinței 
Naționale a partidului în domeniul retri
buirii muncii și repartiției veniturilor 
oamenilor muncii, o nouă majorare a re- 

muncitor din economie, începînd cu sep
tembrie 1983, în mod eșalonat, pe ramuri 

țiuni, în prima jumătate a anului 1984, 
retribuția reală va fi cu 5 la sută mai 
mare față de media anului 1980. Aprobînd 
Programul de creștere a retribuției și a 
altor venituri realizate prin muncă, pre
cum și a pensiilor de asigurări sociale în 
anii 1983—1985, Comitetul Politic Executiv 
și-a exprimat convingerea că importan- 

tele măsuri de sporire a veniturilor oame
nilor muncii vor mobiliza și mai puternic 
întregul personal muncitor,. în vederea
gospodăririi cit mai judicioase a mijloa- treprinderilor, al unităților agricole, al in-
celor materiale și financiare încredințate,
în vederea îndeplinirii integrale a sarci- 

nai, a sporirii exportului, a ridicării cali
tății șl eficienței în întreaga economie 
națională, în vederea creșterii, pe această 

bază, a venitului național, singura sursă 
de fonduri pentru dezvoltarea generală 
a societății, și îmbunătățirea continuă a 
nivelului de,trai al oamenilor, muncii. în 
ședință s-a subliniat necesitatea de a asi
gura acoperirea în întregime a. fondurilor 
pentru creșterea prevăzută a retribuțiilor 
pe seama sporirii mai accentuate a pro
ductivității muncii.

Comitetul Politic Executiv a dezbătut 
în continuare un raport cu privire la 
modul în care se înfăptuiește Programul 
de autoconducere și autoaprovizionare, 
precum și programul cu privire la selec
ționarea, pregătirea și promovarea femei
lor în funcții de conducere pe perioada 
actualului cincinal. S-a stabilit ca pînă la 
viitorul congres al partidului, ponderea 
femeilor în totalul funcțiilor de conducere 
să crească simțitor, ajungînd în 1985 la 27 
la sută, față de 6 la sută cit este în pre

zent. S-a indicat, de asemenea, birourilor 
comitetelor, județene de partid să ia toate 
măsurile ca, la nivelul centralelor și în- 

stituțiilor, ponderea femeilor să fie, în 
totalul funcțiilor de conducere, de peste 
30 la sută, față de 14,4 la sută cit este în 
prezent.

în cadrul ședinței, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu a informat despre vizita de 
prietenie efectuată recent în țara noastră 
de președintele Republicii Arabe Egipt, 
Mohamed Hosni Mubarak. Comitetul Po- 

facție de rezultatele rodnice ale convor
birilor dintre cei doi șefi de stat. Aprobînd 
în unanimitate înțelegerile și- concluziile 
la care s-a ajuns cu prilejul acestei noi 
întîlniri la nivel înalt, Comitetul Politic 
Executiv a stabilit măsuri pentru întărirea 
continuă a conlucrării prietenești româno- 
egiptene. în continuare, tovarășul Nicolae
Ceaușescu a prezentat o informare asupra 
vizitei oficiale de prietenie pe care a efec- 

. tuat-o în țara noastră, în perioada 14—17 
iunie, delegația de partid și de stat a
R.P. Mongole, condusă de tovarășul
Yumjaaghiin Țedenbal, secretar general 
al Comitetului Central al Partidului Popu
lar Revoluționar Mongol, președintele 
Prezidiului Marelui Hural Popular al Re
publicii Populare Mongole. Comitetul 
Politic Executiv a dat o deosebită apre
ciere noului dialog româno-mongol la ni
vel înalt. Comitetul Politic Executiv a 
aprobat, în unanimitate, documentele și 
înțelegerile convenite cu prilejul vizitei și 
a cerut guvernului, ministerelor să asi
gure toate măsurile în vederea realizării 
tuturor obiectivelor de colaborare prevă
zute, fapt care va impulsiona dezvoltarea 
și mal puternică a 
româno-mongole.

bunelor raporturi

ION CODRU ■

A plouat, dar alerta continuă
In Cimpia Română, 

anul acesta sucit, 

nu le cere oamenilor 

doar un efort în plus, 

ci și un gînd în plus
După șaptezeci de zile dramatice, 

după șaptezeci de nopți tot atît de dra
matice, am regăsit și Băneasa de Giur
giu, și ogoarele consiliului unic agroin
dustrial condus de Vasile Soare într-o 
egală tensiune a mobilizării, deși ploile 
din ultima săptămină, mai peste tot, au 
mai potolit cîte ceva din marea sete a 
pămîntului. Mai peste tot și cîte ceva, 
totuși, nu înseamnă chiar totul și la Bă
neasa de Giurgiu, la Frăsinet, la Mihai 
Bravu, pe zarea pădurilor locului, cu 
tăria culorilor cît de cît întremată, tre
cută într-un verde mai dens și mai to
nic, aspersoarele. încă mai decupează 
păianjeni argintii, sclipitori, rotindu-se 
jur-împrejurul lor cu egală neliniște. Sînt 
udări de retuș, aplicate acolo unde ploi
le, tîrzii și peste mînă, nu au măturat 
cu poalele lor pămîntul. Sînt udări de 
adaos, pentru că setea pămîntului încă 
se simte în vegetația neajunsă la statu
rile ei firești. Și cînd trei președinți de 
cooperative agricole de producție s-au 
întîlnit chiar în triplul confiniu al hota
relor pămîntului obștilor lor, sub un car 
din nou limpezit de nori, un bilanț so
cotit în picioare, într-un aer cît de cît 
răcorit, parcă înseamnă ceva așteptat și 
în ordinea imediată a lucrurilor,

în șaptezeci de zile și nopți dramatice, 
jur-împrejur de Băneasa, irigațiile prin 
aspersiune au acoperit integral păioasele, 
o dată și jumătate și chiar de două ori, 
a venit rîndul prășitoarelor, al porum
bului și florii-soarelui înainte de toate, 
apoi s-a recoltat în viteză orzul, iar a 
doua cultură, pe pămînturi arate mai re
pede ca în oricare alt an agricol, iată, 
vrea și ea apă și trebuie să i se dea 

, apă. Cu alte cuvinte, în ciuda ploilor 
abătute și pe aceste meleaguri, aceasta 
e pricina pentru care aspersoarele încă 
mai funcționează. Și așa mai departe, 
din antenă în antenă, de la aspersor la 
aspersor, o săptămînă, două, trei, zece, 
oamenii locurilor au sărit ca soldatii din 
tranșee în alță tranșee, războiul lor de data 
aceasta fiind mut, iar filmul lui fiind 
viața însăși. Și, desigur, piesa grea a 
bilanțului celor trei, punctat cînd și 
cînd de Vasile Soare, se arăta a fi în
suși faptul că viața ogoarelor lor, deși 
luată prin surprindere, nu a fost găsită 
de secetă pe picior greșit. Arma desti
nată înfrîngerii ei aștepta pregătită de
mult în rastel : sistemul de irigații. Fără 
ea sudul țării, iar Băneasa da Giurgiu e 
chiar în inima pămîntului din sudul țării, 
ar fi traversat un veritabil dezastru.

Dincolo de Frăsinet, pe locurile numite 

de la o vreme La Stație, dincolo de Mi
hai Bravu, pe locul numit La Pădure, de 
la jumătatea lui aprilie și pînă în clipa 
de față, transfuzia de apă aplicată cu 
îndărătnicie pămîntului s-a simțit, a ro
dit și încă rodește. încep zilele’ recoltării 
griului și în stadiile din urmă ale vegeta
ției lui dincolo de apă, nu puțină a fost 
sudoarea omenească ce i-a întremat spi
cul. Fără a mai căuta pentru ai lui 
scuze de prisos, din mersul mașinii, Va
sile Soare nu se sfiește să pună degetul 
pe rană și să-i arate reporterului peri
metrul anume unde irigațiile nu au func
ționat chiar ca ceasul. Dar și perimetrele 
unde aspersoarele și-au făcut datoria. 
Și la Frăsinet și Mihai Bravu, a’ături 
de aspersoare, în însoțire cu ele, oamenii 
și-au făcut datoria. Iar bilanțul firesc 
de care ne apropiem toți, mai crede 
Vasile Soare, privește de-acum nu numai 
starea culturilor ca atare, ci și calitatea 
și starea de pregătire a armelor în care

am investit o avere, calitatea și starea 
de pregătire a sistemelor de irigații.

Nu încape nici o îndoială asupra ade
vărului că pe fața aceasta a lucrurilor, 
nu numai la Băneasa, ci în toată Cîmpia 
Română, anul acesta sucit și nenorocit 
nu le cere oamenilor numai un efort 
în plus, ci și un gînd în plus. Și înainte 
de toate aplecarea peste gîndul că un 
sistem de irigații rămîne o sculă la a 
cărei integritate se cere vegheat perma
nent, în toate clipele, și nu numai la 
ocazii. Măcar să fie aceasta învățătura 
de minte a unui an sucit și nenorocit, 
ajuns în aceste zile aproape de jumă
tatea lui. Așa zic țăranii, surîde reținut 
prietenul nostru Vasile Soare, ei zic în
vățătură de minte, și așa se cuvine să 
zicem și noi, deși o învățătură, dacă nu 
e pentru minte, înseamnă că nu este 
deloc.

M1HAI PELIN Q

De planton 

la izvoarele ploilor

Cu două nopți în urmă, o ploaie rea
vănă a spălat văzduhul pînă sus, a făcut 
loc, dind la o parte norii de colb ai se
cetei, unei clmpii care parcă s-a ridicat 
deodată, cu toate plantele izbucnite pe 
verticală. Aici, în șesul nisipos al Deve- 
selului, solul suge apa ca un burete, ar 
fi fost nevoie zic cei ai locului de o 
ploaie „duruitoare", adică mai lungă și 
mai bogată, care să bată pămîntul în 
trombă, în avalanșă, trezindu-1 mai zdra
văn din insolație, dar e bine că a fost și 
cît a fost. A fost totuși, pentru setea 
pămîntului, o ploaie de aur, pămîntul e 
fericit, președintele C.A.P. Deveselu, Du
mitru Neciu, e fericit, dar cu secerișul, 

întrebăm, ce se întîmplă, oare culesul or
zului nu întîrzie peste fire și peste obli
gațiile planului de campanie ? O parte 
din orz, ne răspunde, a fost deja cules, 
restul o să fie cules în cîteva zile. Azi- 
noapte cerul a înflorit în crînguri de stră
luciri, azi-dimineață soarele a intrat cu 
nădejde în lanuri, pe urmele lui vor in
tra și combinele. De fapt, adaugă pre
ședintele Neciu, ploaia a ajutat serios 
campania, fie și numai pentru faptul că 
zeci de pompe de irigații, scoase din uz, 
nu mai consumă motorină, motorina aces
tora o iau combinele.

Dar irigațiile continuă, vor trebui să 
continue, și încă din plin, pentru că setea 
pămîntului nu-i potolită, cîmpia încă mai 
clocotește de-un foc ascuns pe sute și mii 
de hectare. O incintă de 1 220 de hectare 
e supusă în permanență unui intens bom
bardament lichid, de pe urma căruia s-a 
ajuns, iată, ca acest șes nisipos să înflo
rească asemeni unei grădini. Orzul arată 
bine, griul arată bine, verdele crud al 

porumbului și cel intens al sfeclei de 
zahăr, saturate de umezeală, vestesc că 
pămîntul e mulțumit, că darul lui va fi 
pe măsura trudei pe care i-au închinat-o 
oamenii. S-a trudit, pentru irigarea aces
tui pămint, zi și noapte, udarea plante
lor a fost repetată la intervale strin.se, 
de șapte-opt zile, dictate de structura 
aridă a solului și de absența precipita
țiilor. Pe mal multe parcele de sfeclă se 
aplică a patra udare ; griul a fost udat 
de două ori, după care aripile de ploaie 
s-au mutat în tarlalele cu porumb. Iri
garea porumbului cade în sarcina ingi- 
neriței șefe a C.A.P.-ului, Maria Papa, 
care în fruntea unei echipe de inși „aleși 
pe sprinceană", aplică acum a treia udare, 
prinsă fiind pînă peste cap în această 
treabă care o scoate din casă în zori și 
n-o slăbește pînă spre zori. Nu numai ea, 
ci toți cei „cu funcții" în C.A.P. și în sat, 
de la primarul Ion Sperdea și președin
tele Neciu la șefii de ferme și de brigăzi, 
au in răspundere cîte o cultură, ei tre
buind să facă neîncetat de planton Ia 
izvoarele ploilor, sloboziridu-le și îndru- 
mindu-le spre orizonturile cîmpiei. între
gul teritoriu de 1 220 de hectare e cu
prins in vuietul acestor ploi dirijate de 
om. Noaptea, în sat, dacă lipești urechea 
de pămint, auzi de la mari depărtări a- 
acest vuiet, țesut din duduitul surd al 
pompelor, din foșnetul aripilor de ploaie 
și din gîlgiitul apelor prin canale, prin 
plante, pînă în capilare și celule. Femeile 
conduse de Maria Papa (căci inșii „aleși 
pe sprinceană" sînt mai ales ele, femeile 
C.A.P.-ului), cu fustele sumese îri cingă- 
tori, mută, sub stele, grelelo aripi meta
lice, mișeîndu-se pește cîmpul întunecat 
într-o lungă procesiune neagră. Fel de fel 
de șuruburi și coliere (piese produse de 
I.M.A.I.A.-Balș) sar mereu din aspersoa
rele sub presiune, făcîndu-le pe femei 
una cu apa și cu noroiul. Se blestemă, se 
drege ce se poate drege și se continuă 
cu îndârjire, fără pauze, sau cu pauze 
sumare, fără duminici și fără nopți, 
bătălia pentru astîmpărarea setei pămin- 
tulul, vitală pentru darul pămîntului.

Acum, în dimineața care debutează cu 
soare, clipa e a recoltei. Combinele încă 
n-au intrat în lanurile de orz, așteaptă 
pe margini desăvârșirea lucrării soarelui. 
Ceva din aburul ploii de-acum două 
nopți încă mai stăruie, amortizînd lumina 
prea vie a dimineții prin mătasea lui 
transparentă. Ciclul lui iunie e lucid și 
clar ca o dimineață. îi citești verii desti
nul pînă la capăt și-l găsești rotund și 
împlinit ca un fruct robust. Truda atîtor 
zile și nopți își spune cuvîntul, chiar dacă 
și aici, ca peste tot, seceta a zăpăcit ca
lendarul recoltei, făcîndu-1 s-o ia ana
poda. S-au schimbat, iată, din pricina se
cetei, chiar și ciclurile unor plante, or
zoaica s-a copt odată cu orzul, cînd de 
fapt recoltarea ei s-a făcut de cînd se 
știu oamenii mai tîrziu, după culesul 
griului, mazărea e coaptă și ea, o să-i 
vină rîndul îndată după orzoaica, deci 
înaintea griului, întîmplare ce iarăși dă 
peste cap niște reguli ale pămîntului și 
ale muncii. Constant, în toată această 
încurcătură din calendarul recoltei, ră
mîne omul, cu munca lui grea, cu marea 
lui dăruire, cu știința lui de a-i da na
turii ce îi lipsește și cînd îi lipsește.

O știință de la care — mai e nevoie s-o 
spunem? — începe totul

ILIE PURCARU a

strin.se


Cu simțul datoriei față de cetățean

Avem nevoie de legumele care există, 
dar jinduim după cele uitate și abandonate

Unde este lintea 

de altădată?
în alimentația publică, se vorbește de 

la un timp încoace foarte insistent 
despre rolul nutritiv al legumelor și 
despre necesitatea de a diversifica me
niul oferit consumatorilor. Asta pe drept 
cuvînt. Ne gîndim că Bernard Shaw, 
cunoscutul dramaturg englez, a fost un 
vegetarian convins. Asta nu l-a împiedicat 
să trăiască 94 de ani, să scrie foarte 
bine și să fie unul dintre cei mai spiri
tuali oameni ai timpului.

Bar să revenim la noi, în această mi
nunată climă temperată, unde cresc 
mai de toate, la bucătăria noastră ro
mânească, la fel de temperată care s 
păstrat întotdeauna calea de mijloc.

Se organizează expoziții de prepara
te culinare exclusiv din legume, apeti
sante, hrănitoare și frumos prezentata 
De cele mai multe ori, lucrurile se o- 
presc aici. Garniturile și preparatele din 
legume continuă să sufere de aceeași 
uniformitate sărăcăcioasă și pe farfuri
ile noastre, aranjate ca planetele în ju
nii soarelui, ni se servesc aceleași gră
măjoare de orez, cartofi și mazăre. Sin
gura noutate par a fi. morcovii fierți. 
Anumite legume, cele care puteau asigu
ra diversitatea mult dorită, se găsesc din 
ce în ce mai greu sau sint pe cale de 
dispariție. Ele sînt căutate, cerute dar 
nu mai sînt cultivate în cantități sufi
ciente. Apariția lor pe piață este întîm- 
plătoare și se datorează unor excentrici 
și tradiționali grădinari. Cei mici nu mai 
știu cum arată, de gust nici nu mai 
vorbim, și au intrat, să ne exprimăm 
astfel, în poveste.

Care este situația legumelor deficita
re ? Pentru răspuns, ne-am adresat unui 
specialist. Ion Samoilă, maestru al artei 
culinare, bucătar șef la Restaurantul 
Capșa.

„Anumite legume au dispărut de pe 
piață sau se găsesc foarte rar. Unele din 
ele erau nelipsite din preparatele româ
nești, intraseră în obișnuință. Bucătarii 
snai tineri au lucrat cu ele doar la școa
lă. Nu se mai găsesc :

— sparanghel din care se pot prepara 
creme, garnituri sau antreuri cu sosuri 
calde și reci.

— carote, rădăcinoase «semănătoare 
eu morcovul, dar diferite ca gust și for
mă, din care se fao supe, creme, garnituri.

— bame, se pot pregăti în toate felu
rile, simple sau cu toate soiurile de car
ne.

— varza de Bruxelles. întrebuințată la 
creme și garnituri speciale.

— ceapa arpagic conservată la borcane 
se găsește foarte greu.

—• vinete, țelină, albitură, ciuperci se 
găseso din cînd în cînd și au început 
eă fie probleme cu aprovizonarea lor 
mai ales pentru alimentația publică.

Au dispărut cîteva ingrediente din 
import : enibaharul, cuișoarele, nucu- 
șoăra. Dacă asta se mai poate explica, 
e greu de înțeles de ce au dispărut cele 
românești, cum ar fi maghiranul, chi- 
menul, tarhonul și cimbrul'*.

Să mai avem in vedere că alimentația 
publică, restaurantele, bufetele expres, 
cantinele se aprovizionează de la I.L.F.- 
uri, prin unități de stat și nu de la mi
eii producători, singurii care își mai a- 
duc aminte de anumite legume din cînd 
ân cînd.

în încheiere, dați-mi voie și mie să 
întreb : dar lintea de ce a dispărut ? Nu 
de altceva, dar măcar o dată pe an aș 
mînca o> supă de linte strecurată sau o 
mineare de linte, chiar fără carne. Asta 
mi-ar aduce aminte de copilărie. Cît 
despre bame, nu mi-au plăcut niciodată, 
dar bunica se înnebunea după ele.

OPREA GEORGESCU B

Binele, care se cultiva

Sigur, ceapa, roșiile, cartofii, varza, 
vinetele, fasolea măsoară cu metrul cel 
mare bogăția și sănătatea oricărei piețe 
românești, dar tradiția bucătăriei noastre 
cuprinde o mulțime de încă altele, le
giune cinstite, legume de rafinament 
culinar, miroazne și ierburi de apetit, 
verdețuri ce dau varietate tacimului și un 
anume rost estetic, o anume frumusețe. 
Una e să înfuleci repede o tocană cinstită 
și alta, totuși, e să stai un ceas la o 
masă, mai mult pentru ochi și suflet, de
cât pentru îndesat stomacul: Cine nu e 
desfătat de spectacolul pieței de primă
vară și de toamnă și nu-i nițel filozof 
înaintea tarabei țăranului are motive să 
încerce a fi. Cărțile de bucate ne vorbesc 
de o întreagă listă de legume ce dau gust 
0 înfățișare, ce dau varietate și interes 
meniului, legume ce-au existat în piețe și 
cămări, dar care, din felurite motive, nu 
se mai cultivă ori se cultivă rar și in 
cantități neînsemnate: bârnele, lintea, 
bobul, tarhonul, andivele, guliile. Un set 
de zece pliante, tipărit anul trecut de 
'Trustul horticulturii din Bacău, editat cu 
ocazia a două expoziții culinare ale în
treprinderii de alimentație publice locale 
(director Nicolae Comis) și ale Trustului 
horticol, ne povestește, în aproape o sută 

de rețete de salate și mîncăruri, despre 
niște legume ce-ar avea dreptul să 
concureze la o bucătărie variată și rafi
nată : dovleceii Patison, porumbul zaha
rat, mangoldul, măcrișul și ștevia, varza ■ 
de Bruxelles, feniculul, sparanghelul, 
hreanul și cresonul. Pe piața Bacăului au 
existat într-un timp spre vînzare — 
aduse la piață de către Stațiunea de cer
cetări și producție legumicolă a județului 
— iarbă grasă (sau postulaca — un fel de 
salată), cicoarea frizată, anghinarea, spa
nacul de Noua Zeelandă, menta (pentru 
sosuri, atît de frecventă în bucătăria 
franțuzească), reventul, napii, țelina de 
pețiol, sparanghelul, busuiocul, salvia, 
scorțonera și încă altele.

Piața acestor noutăți n-a fost tocmai 
un succes, iar pricinile se pot înțelege. 
Lumea mănâncă tot ce-a mai mîncat, 
noutățile trebuie pregătite cu pasiune și 
răbdare, în locul ideii de rafinament gas
tronomic — ce pare prilejuită de ava
lanșa de legume cu un ce exotic în nume 
și înfățișare — trebuie cultivată ideea 
varietății alimentare. O grămadă de car
tofi fierți, care nu îmbie pe nimeni la 
masă, poate să devină un fel delicios dacă 
gospodina știe să lucreze cu tarhonul, 
busuiocul și cresonul, dacă o legumă ba
nală capătă gust și culoare de nerecu
noscut.

în fine, la. experiența Stațiunii de cer
cetări vom reveni, după ce vom vedea ce 
are o piață moldoveană ca bază. Piața 
Sucevei, de exemplu. Ori cea a Rădău- 
țiului.

în mare, deosebiri față de piețele Bucu- 
reștiului, bunăoară, nu prea se văd. Cu 
observația că pe aici C.A.P.-urile nu cul
tivă roșii la sere și că acestea vin sau de 
la țărani, sau de la producători din sud 
— cu unele tentative de preț ce contrazic 
mercurialul. Găsim însă la Suceava și' 
Rădăuți (la tărăncile Maria Bucuciuc și 
Elisabeta Crasi din Ipotești, la producă
torul de semințe Pavel Tudose, la Toa- 
der Pascaru din Verești) vreo zece soiuri 
de fasole, din care unul, cu bobul uriaș, 
de doi-trei centimetri lungime și gros cît 
degetul mic, ne dovedește ce minunăție 
de legumă e fasolea și cît de neglijată 
este uneori. Maria Bucuciuc cultivă faso
lea mare ca în bătrini, între brazdele cu 
porumb. Ea mai pune și ceva bob, și 
hrean pentru frunză (bună la sărmăluțe) 
și. uite-așa, cu chibzuință, pe un lot cît 
palma, dar folosind și înaltul (fiindcă fa
solea gigant are trebuință de araci) scoa
te un bănuț bun.

La Trustul horticulturii din Suceava 
luăm cunoștință de cantitățile de semințe 
de legume cumpărate de C.A.P.-uri și de 
particulari, cantități ce ne lămuresc de 
unele gusturi, dar și de unele lenevii în 
promovarea ideii de varietate. C.A.P.-u
rile nu cultivau in 1982 deloc cimbrul, 
conopida, pătrunjelul, pepenii galbeni și 
verzi. La unele legume (ardei, gogoșari, 
praz, dovlecei, mazăre, vinete) baza 
pieței o țineau și o mai țin legumele ve
nind de pe loturi personale. în 1983, 
unele C.A.P.-uri au însămînțat și cono
pidă, și pătrunjel, și alte verdețuri, dar 
cantitățile nu se compară cu acelea pro
duse de particulari. Oricum, nu găsești 
să dai cu tunul —■ cum se zice — o serie 
de legume ce prin aceste locuri făceau 
tradiție : bobul (o legumă absolut minu
nată, pe care moldovenii știau s-o pre
pare și ca frunză, pentru salate, și ca păs
taie, și ca bob uscat), lintea, țelina, chiar, 
ca să nu mai vorbim de legumele ale căror 
semințe pot fi procurate la Stațiunea de 
cercetări din Bacău, dator și doritor să 
dea semințe celor șase județe ale Moldo
vei. Inginerul Lucian Stoian, directorul 
stațiunii, un om hotărît ca, împreună cu 
cei 12 cercetători ai stațiunii, să reîm- 
pâmîntenească unele legume și să acredi
teze o mulțime altele ne arată un lot 
care, prin rîvna inginerului Nicolae Mun- 
teanu, cuprinde vreo 300 (trei sute) ! ! ! 
de varietăți de fasole găsite, ca urmare 
a unui pelerinaj spre a le găsi și salva 
ca varietăți, prin grădinile țăranilor din 
zeci și zeci de sate. Lucian Stoian e de 
părere că la noi se cultivă destul de pu
ține legume (ca soiuri) și că specialiștii 
trebuie să se pună pe treabă Spre înfăp
tuirea prSgramului național, al cărui re
zultat practic îl constituie, între altele, și 
înființarea stațiunilor de cercetări legu
micole. Stațiunile există, ele produc so
iuri. ele produc și legume, dar ele sin
gure nu pot să introducă în plan soiuri 
noi. de mare randament, dacă de aceasta 
nu se preocupă direct specialiștii din 
direcțiile agricole județene, din C.A.P.-uri 
și I.A.S.-uri, trusturile de alimentație pu
blică, marii producători de legume. Pe 
piață nu găsești un fir de tarhon, iar aici, 
la stațiune, frunza de tarhon pălește ca 
iarba de rind. Așa cum au bătut cercetă
torii stațiunii drumurile țării pentru a 
repune în drepturi unele legume uitate, 
tot așa âr trebui să fie bătute drumurile 
spre stațiunea băcăuană, pentru a i se 
valorifica priceperea și semințele. Binele 
se învață, nu crește în răsfăț ca varza și 
ceapa. Binele trebuie cultivat și aici e ne
voie de inițiativa înginerimii horticole.

TUDOR OCTAVIAN ■

Grădinari de modă veche
Lui Hie Slav, șef de fermă la CAP. 

Hulubești, din județul Giurgiu, îi place 
foarte mult cântecul „Sanie cu zurgălăi", 

mal ales în interpretarea Măriei Tănaise. 
Se vorbește în acel cântec, la un mo
ment dat, despre niște cai cărora li se 
dă apă și mei. Hrăniți astfel, nu-i de 
mirare că pe urmă caii. zboară ca niște 
zmei. Lăsînd deoparte ceea ce pare a fi 
exagerare artistică, Ilie Slav nu are de ce 
să creadă că, în ce privește meiul ar 
încăpea vreo exagerare în acest cântec. 
El are 40 de ani și pe cînd era copilan
dru nu o dată dădea cailor cite o trais
tă cu mei. Părinții lui, Marin și Pauli
na, vroiau să aibă cai frumoși și chiar 
îi aveau astfel. Meiul era rezistent la 
secetă și Ilie Slav este convins că pina 
mai mult animalelor decît iarba de . Su
dan pe care C.A.P.-ul a semănat-o în 
acest an pe 20 de hectare. E vorba de 
așa-numitul mei păsăresc, adăugă el, nu 
dintr-acela din care în timpuri foarte în
depărtate oamenii făceau mămăligă. Alt 
țăran din Hulubești, Gheorghe Tudor, e 
convins că poți să umbli cu luminarea 
prin sat după o sămînță de dughie și tot 
degeaba. Cînepă. zice tot el, am mai văzut 
doar în capătul lotului lui Radu Miță, vreo 
cîteva fire. în sat existau și unii care 
puneau bame, Gheorghe Tretin și Ion 
Burcea sânt dintre cei care le-nvățase- 
ră rostul, însă de la o vreme l-au cam 
pierdut și aceștia. Doar ei mai pun gulii 
și ridichi de toamnă, dintr-acelea mari

cât pumnul șl foarte bune, s® zice, pen
tru cei care au cam întrecut măsura la 
băutul vinului. Ele aveau un preț ridi
cat, un coș de ridichi putea fi schimbat 
pe un coș cu porumb, zice Marin Du- 
mitriu, și zice așa pentru că el însuși, 
cînd era mai tînăr, făcea astfel de schim
buri. Cît privește țelina, din tot satul 
numai Ion Gogiu se mai îndură să n-o 
uite. Asta însemnând că ea este ca și ui
tată. La fel inul pentru ulei, chimionul, 
muștaruL ......

în comuna alăturată, la Adunați! Co- 
păceni, președintele C.A.P.-ului, Ion Ne- 
guț, ne spune că potrivit planului cele 
60 de hectare ale grădinii cuprind doar 
cinci feluri de legume : roșii, varză, spa
nac, ceapă și usturoi. De bob aproaipe că 
nici nu a auzit și cu toate acestea, ne 
încredințează Ion Pismac, președintele 
Consiliului unic agroindustrial Călugă- 
reni, întreprinderea de sere 30 Decembrie 
a pus în acest an vreo 4 hectare cu bob 
învecinate chiar cu pământurile coopera
tivei din Adunatii Copăceni. în alte uni
tăți din cadrul consiliului, la Stoienești, 
Singureni și Călugăreni, tot în acest an 
sînt cultivate cu năut 150 de hectare. Și 
pentru că și ovăzul cam dispăruse, ne 
spune Ion Pismac, la Stoienești și Călugă
reni au fost semănate câteva hectare pen
tru cei vreo sută de cai pe care-i ține 
fiecare dintre aceste unități, știut fiind 
că ovăzul nu-i îngrașă, precum porumbul, 
eăci nu de cai dolofani și molatici este 
nevoie. Reîntoreîndu-ne la Adunatii Co
păceni și lămurindu-ne că despre C.A.P. 
n-ar mai fi de adăugat nimic, să spu
nem că legumele, câte se cultivau odată, 
nu mai apar nici prin curțile oamenilor, 
chiar dacă ei și-au dobândit de mai mulți 
ani faima de mari grădinari. Ei nu lasă 
intr-adevăr nici un metru de pămînt ne
folosit, și-au întins solarii până lingă zi
durile caselor, însă tot anul se ocupă și 
ei numai de vreo cîteva feluri de legume: 
roșii, ardei grași, castraveți. Așa li se 
pare lor eă ar ajunge la un câștig mai 
bun și probabil că nu se înșală. Dintre 
legumele zise mai rare, doar Gogu lor- 
gu mai pune bame, de exemplu. Și dacă 
tot nu le mai pune nimeni, de ce am mai 
aminti și altele ? îneît ni se pare că stă 
un adevăr demn de luat în seamă în cu
vintele țăranului Florea Stancu, de 55 de 
ani, și ale băiatului lui. Iile, de 31 de 
ani, strungar la Jilava și legumicultor în 
restul zilei în grădina de Ungă casa pă
rinților lui : e foarte bine că anar soiuri 
noi de legume, dar de ce sînt pe cale de dis
pariție cele vechi și demult adaptate con
dițiilor locale ?Au cam pierit pepenii 
galbeni eantalup, de exemplu, și pe ne
băgate de seamă a început să dispară și 
ceapa de Dărăști, despre care orice stu
dent la horticulture e dator să învețe. 
La Dărăști, sat aparținător chiar de co
muna Axiunatii Copăceni, oamenii pun de 

la o vreme mal mult ceapă Diamant, care 
e frumoasă, nu-i vorbă, și dă probabil o 
producție mai mare, însă are b hibă : se 
strică mai repede, nu prea rezistă iama, 
pînă în primăvară. Iar peste toate aces
tea, parcă tot Florea Stancu vine să în
cheie discuția, fiindcă el ne spune, de 
față fiind și primarul comunei, Gheorghe 
Dobre, că nu-i rău să ne întrebăm de ce 
nu prea mai găsim telină, bame sau gulii, 
însă n-ar fi bine să trecem cu vederea 
nici că legume pe care tot omul ținea să 
le aibă pe lingă casă au început să fie 
mai greu de găsit : nici mazăre nu prea 
se mai seamănă, iar fasole abia dacă mai 
pune o familie din zece. Și fasolea n-a 
fost, parcă, niciodată o legumă rară.

DUMITRU ELIADE K

Gmduri sub o pălărie 

de ciupercă
,..Și uite-așa, scăzind bârnele, nesdău- 

gind lintea, ignorînd andivele, neavînd 
timp de napi, ajungem la eiuperei. Așa 
cum în materie de fructe, ocolind agrișele 
și coarnele ori uitînd coacăzele, ajungem 

.ia pepeni, la rarisimii pepeni galbeni. 
Ciupercile sînt însă și mai rare ca turkes- 
tanii. Toată lumea le vrea, toată lumea 
le caută, prea puțini le găsesc. Cărucioa
rele cu pălăriuțe albe, încrețite și moi 
care dejugau cîndva în piața Amzei rugi
nesc prin cine știe ce cotloane. Totuși, 
ni se spune, ciuperci se produc și mai 
ales se vor produce. Institutul de cerce
tări pentru legumicultura și floricultură 
Vidra, așezământ științific cu rezultate 
prestigioase, condus de dr. ing. Lucian 
Jidav, a luat sub eficiente sa păstorif 
șapte stații de produfere a miceliuR 
pentru ciuperci, inclusiv a ciupercilor, 
deschise la Mogoșoaia, Stoicănești, Ișalni- 
ța, Bucov, Făgăraș, Arad, Vidra.

Șeful Fermei nr. 5 — Mogoșoaia a insti
tutului, fermă care asigură material de 
elită pentru toate celelalte stații, inclusiv 
pentru producătorii pe cont propriu (mai 
puțin pentru ei, dar asupra acestei ches
tiuni vom reveni), este doctorul în biolo
gie Nicolae Mateescu, cercetător principal 
la I.C.L.F. Vidra. N. Mateescu e un vechi 
„ciupercar", cum singur se recomandă, 
Cînd avea X6 ani, deci prin ’46, era lucrător 
zilier la un cultivator de ciuperci. La liceu 
(făcut la seral, ca muncitor) și la Fa
cultatea de biologie (urmată și ea prin
tre obligațiile unei slujbe) s-a ocupat 
intens de ciuperci, a mîncat, cum s-ar 
zice, ciuperci pe pîine, uneori fără pîîne, 
ciupercile nelipsind din cărțile cu planșe 
colorate, pîinea mai lipsind uneori de pa 
masă. Pentru lucrarea de diplomă și-a 
ales ca temă ciupercile comestibile (prima 
lucrare românească de diplomă cu o ast
fel de temă), iar doctoratul și l-a luat tot 
cu o teză despre ciuperci. Patru din cele 
șase tulpini de ciuperci ștampilate cu 
numele Vidrei îl au ca autor-in- 
ventator pe dr. N. Mateescu. Sînt 
mai mîndre decît suratele lor din pă
dure, pălăriuțele sînt savant coafate, ai zic 
că sînt nu știu ce somptuoase flori exotice, 
carnea lor vegetală e mai dulce, calitățile 
morfologice și de reproducție mai înalte. 
Dr. N. Mateescu e și autorul unor scrieri 
de referință pentru domeniu. E un îm
pătimit al acestei plante, un știutor ca ni
meni altul al secretelor ei, un creator în 
materie cu faimă peste hotare, mai simplu 
spus : un talent. U,n talent al ciupercilor. 
Peste tot pe unde s-a dus ca să dea „asis
tență tehnică" ciupercarilor (vezi stațiile 
amintite, cum și multe alte locuri) în 
urma lui au răsărit, ca după ploaie, ciu
percile. Așa cum există, să zicem, 
sculptori care n-au nevoie de subiecte ori 
teme anume, cărora li-i de ajuns să atingă 
piatra sau lemnul ea să săvîrșească mi
racolul artei, tot așa e de ajuns, spun ini- 
țiății domeniului, ca doctorul Mateescu 
să atingă pămîntul vreunei hrube, ®I 
vreunui grajd, al vreunei vechi magazii, 
pentru ca acesta să înflorească, umplîn- 
du-se cu eiuperei.

De ce ciupercile sînt atît de rare p® 
piață ? îl întrebăm. Ciuperci se produc, 
ne răspunde, miceliu se produce, numai 
Mogoșoaia livrează anual 150—160 tone 
de miceliu. în anii ce vin, producțiile sta
țiilor regionale ale I.C.L.F. Vidra vor 
ajunge la cîteva mii de tone. Dar ce e, 
insistăm, cu afișele de la geamul cabinei 
portarului fermei : „Nu avem miceliu pen
tru particulari" ? O să fie și pentru ei, na 
spune doctorul Mateescu, dar, deocamdată, 
abia se pot sătura (cînd se pot sătura 9 
cererile numeroaselor întreprinderi, insti
tuții, unități agricole, școli etc. care-șî 
descoperă spații pentru plantarea ciuper
cilor și vocația unei trude deloc ușoare, 
dar copios răsplătite. Important, adaugă 
interlocutorul nostru, este ca acest curent 
(da, după opinia domniei-sale se poate 
vorbi la ceasul de față de un veritabil 
„curent național" în favoarea cultivări! 
ciupercilor) să-și primească, pe lîngS 
suportul material, adică pe lingă necesa
rul miceliu, și niște impulsuri în plus, 
mai exact spus niște ajutoare fără de care 
riscă să se împotmolească.

Este vorba, în primul rînd, despre „.for
marea cadrelor", adică despre pregătirea 
ciupercarilor. Pare un fleac această pregă
tire (ce mare lucru să faci să puiasefi, 
acolo, într-o pivniță ori o magazie, nîșî® 
ciuperci oe-n pădure cresc singure, nepri»



vegheate, de „cadre calificate" !), dar 
fleacul ăsta e rotița fără de care meca
nismul nu funcționează sau funcționează 
în gol, scoțînd numai fum. Niște cursuri 
de instruire a ciupercarilor, cu durata de o 
tună de zile, deschise cu ani în urmă la 
Mogoșoaia, la Popești-Leordeni, Stoicănești 
au fost, după o serie-două, abandonata, 
deși eficacitatea li se vădise, absolvenții 
lor fiind astăzi printre puținele „cadre" 
ale domeniului pe care te poți bizui. în 
alte țări, nu mai departe decit în Polonia, 
de exemplu, cel ce vrea să cultive ciu
perci n-are acces la miceliu, la îngrășă
minte, la pesticide, la celelalte lucruri 
trebuincioase, decit în urma unui test 
care-i confirmă cunoștințele în materie. 
Cel mai mare dușman al ciupercilor e 
ignoranta. Greșeli ușor de evitat prin a- 
plicarea unui minimum de cunoștințe 
tehnice fac ca întreprinderi ciupercărești 
pornite cu bine să eșueze. Se cultivă ciu
perci în epoci ostile lor (uneori, asta se 
mai întîmplă și fiindcă așa dă „sarcină" 
conducerea unității respective), se folosesc 
materiale inadecvate ete. în liceele agri
cole, orele dedicate culturii ciupercilor 
n-au nici măcar ponderea care, în liceele 
teoretice, le e acordată „dexterităților". 
Meseria de ciupercar nu e privită ca atare 
nici măcar de cei ce o practică, aceștia 
nezieîndu-și lor „ciupercari", preferind 
termenul (care incumbă o certă și recu
noscută calificare) de „legumicultori" sau 
„grădinari". Un serial de lecții pentru 
cultivatori ținut de cadre calificate, dacă 
nu la TV măcar la radio, i-ar mai lumina 
pe cei ce orbecăiesc cu trudă dar fără spor 
prin pivnițele ori magaziile cu ciuperci 
sărace, pe lîngă atracția ce-ar exercita-o 
asupra unor cultivatori virtuali. Putini 
știu, de pildă, că se pot cultiva ciuperci 
chiar și la etajul 10 al unui bloc, dacă 
asiguri anumite condiții și dacă respecți 
.anumite tehnologii '. Ciupercile, repetă 
interlocutorul nostru, nu cresc singure, 
cum își închipuie încă unii,inclusiv factorii 
de conducere din întreprinderi și chiar 
unități agricole, care văd lucrurile cam 
așa : o fanfară pășește, mîndră, în față, 
sunîndu-și festiv alămurile. în urmă-i

Așa sc „fabrică" ciupercile : cu migală de orfevru. (în imagine : Ștefan Sotir, animatorul 
ciupercăriei C.A.P.-ului Măgurele)

Fotografie de NICOLAE MEDIANII ■

Luffa nu este legumă 

dar cîștigă teren!
Nicolae Stanică nu este un legumi

cultor oarecare, ci inginer și director al 
unui complex de producere a’ conserve
lor din legume și fructe al I.L.F. Mili
tari. Are și „antecedente" în cultivarea 
legumelor.' fiind ani multi ba inginer șef, 
ba președinte al C.A.P.-ului Chiajna, de 
la marginea Bucureștiului. în colaborare 
cu un specialist de la Fructexport, ingi
nerul Rovența, și în urma unei discuții 
cu acesta, a trecut, în urmă cu. ani, la 
culturi de plante pe cîmpuri experimen
tale. Dintre aceste plante, luffa este aȘ- 
tăzi favorita inginerului Stanică. E un 
fel de „nutrie", adică o plantă de viitor, 
căreia i se prevede o ascensiune asemă
nătoare goanei după nutrii, de mai anii 
trecu ți.

Care ar fi calitățile ee o recomandă? 
Acei cîțiva oameni care au auzit pînă 
acum de luffă o știu doar ca obiect de 
toaletă, mai exact îngrămădirea aceea 
nemaiîntîlnită de firișoare folosită pen
tru baie. La ora actuală, piața mondială 
cu astfel de plante o deține Japonia. 
Luffa e folosită, între altele, de la fil
trele de aer pentru vapoare la branțuri 
pentru pantofi, întrucât nu e atacată de 
niciun agent chimic. La noi e utili
zată, cum spuneam, într-un mod deri
zoriu, doar ca obiect de toaletă contrac
tat de Plafar cu 5 lei bucata, ceea ce 
nu-i de ici, de colea- Inginerul Nicolae 
Stanică ne spune că plantele se cultivă 
la distanțe de 20 cm una de cealaltă și 
că dintr-un singur fir de luffa se obțin 
15—20 de fructe, care ajunse la matu
rare dau o masă vegetală extraordinară: 
1 800—2 000 de tone, bună în zootehnie, 
bașca vreo 12 tone de sămî^ță; Din 
fruct, prin scuturare, se obține obiectul 
ca o măciucă din mii de firișoare, folo
sit la baie, iar ceea ce cade este masa 
vegetală amestecată . cu sămînța. Dacă 

■pînă .acum nu s-a plantat luffa, asta se 

ciupercile cresc în valuri, iar ariergărzile 
culeg aplauzele, adică sacii cu bani.

O chestiune aparte, care dă mare bătaie 
de cap, descurajîndu-i pe multi, este cea 
a procurării materialelor necesare, a sa
cilor cu substrat nutritiv gata însămînțați 
sau incubați, a îngrășămintelor și a pesti- 
cidelor, și, nu în ultimul rînd, a unor 
proiecte științifice de amenajare a spa
tiilor destinate ciupercăriilor. Cultivatorii 
pe cont propriu își procură toate acestea 
cum pot, de pe unde pot, mai cu parale, 
mai sustrăgind, mai cit le trebuie, mai cu 
mai puțin sau mai peste (după „știința" 
lor, cum am văzut, empirică), rezultatul 
fiind nu o treabă cu socoteală, ci una im
provizată, cu consecințele ce decurg, de 
aici.

După opinia dr. Mateescu, împărtășită 
și de alți specialiști ai domeniului, ar fi 
util să se treacă la o cuprindere largă, 
organizată, pe plan național, a ciupercari
lor, așa cum sînt cuprinși apicultorii în 
cunoscuta și puternica lor asociație. Crea
tă pe scheletul asociației crescătorilor de 
albine, cu un statut similar privind drep
turile și obligațiile, aprovizionarea și de- 
biișeele etc., o asociație a ciupercarilor din 
România ar rezolva mai ușor — și eficient 
— toate problemele de mai sus.

Despre interlocutor s-a spus nu o 
dată (am auzit și noi !) că e un „poet", 
un visător, un ins care se lasă tîrît de 
închipuiri și de planuri mărețe pînă acolo 
unde pierde contactul cu solul. „Poezia" 
propusă de dpmniă-șa (dar oare cele ce 
am notat Să însemne chiar „poezie", poe
zie desprinsă de viață ?) are însă în ve
dere, lucru cert, prozaica piață, pe care 
o visează inundată cu ciuperci. între ciu
perca din poezie, între „Riga Crypto", a 
lui Ion Barbu, și ciuperca reală, 9fl la 
sută din muritori o preferă pe ultima, 
deși nici cei ce țin de infimul procent ră
mas rest nu sînt de disprețuit (dar aSta-i 
altă poveste). Dînd la o parte ce-o fi, dacă 
o fi, poezie din gîndurile interlocutorului 
nostru, factorii responsabili ai domeniului 
pot alege, sîntem convinși, destule te
meiuri de meditație.

ILIE PURCARU ■

datorează necunoașterii calităților ei. Cei 
care doresc amănunte sau răsaduri se 
pot adresa întreprinderii de sere din 
Popești-Leordeni. Rentabilitatea unei 
asemenea culturi se poate calcula ușor.

Și acum, un posibil răspuns la între
barea de ce nu mai cultivă oame
nii legume rare. Se spune mai în glumă, 
mai cu necaz că de cîteva generații numai 
există agricultori care să se ocupe cu 
legumele rare. Generațiile de azi umblă 
mai mult după roșii, varză și cartofi, care 
se găsesc în permanență în unitățile 
I.L.F. Cei care cer andive, linte ori ci
coare, coriandru sau vreo altă plantă 
cu iz medicinal, sînt mai rari și ei, dar 
nu e mai puțin adevărat că omul care 
le-ar. cultiva ar ajunge la pepeni, cum 
zice o zicală, și nu poate face față con
curenței unui cultivator de luffa, sa^- 
de o altă plantă tehnică a cărei cultura 
e mai rentabilă. *Cu legumele rare se 
întîmplă ceva. Și dacă este așa, credem 
că adevărul e pe undeva pe aproape de 
expansiunea luffei și a altor plante teh
nice. Totuși, nici la legumele zise „rare" 
nu trebuie să renunțăm!

ION PREDOȘANU ■

25 Iunie —Ziua grănicerilor

Oamenii de lingă borna de hotar

înaintăm prin perdeaua deasă a ploii. 
Cerul parcă împușcă fața pămîntului cu o 
puzderie de gloanțe lichide reci, iar stu
ful amețit de vînt se zbate năuc în toate 
direcțiile. Nu se vede la doi pași și, din- 
tr-o dată, un fulger rece îmi săgetează 
șira spinării : „Stai !“ O somație puter
nică, aproape ireală, țîșnind de undeva, 
de aproape, din stufărișuri. Ne oprim. în 
calea noastră apare o mogîldeață care 
prinde încet contur din pîcla apoasă. Nu 
înțeleg prea multe din raportul soldatu
lui, pelerina îi înfășoară trupul, picuri 
mari i se înnoadă sub bărbie. Prind ci- 
teva sfaturi ale ofițerului de lîngă mi
ne „fii atent la zgomote, pe furtună te 
pot înșela", „dacă vin valurile dinspre 
mare, urci pe dig..." și acel răspicat „am 
înțeles !" al oșteanului dispărut așa cum 
a apărut, brusc într-o zonă pe care este 
stăpîn absolut.

„Vă ordon să executați paza și apăra
rea frontierei de stat a Republicii Socia
liste România..." cuvintele comandantului 
pichetului răsună solemn, pătrunzători Un 
ceremonial care se repetă cu fiecare os
taș ce urmează să intre în post.

„Am înțeles !“
„Am înțeles 1“
„Am înțeles !“.
Răspuns ferm, sunînd ea un ecou, re

verberat din soldat în soldat.
„Am înțeles !“ Cuvinte corolar, cu izvo

rul in Jurămîntul de credință dăruit pa
triei, poporului. în camera unde se pregă
tesc pentru intrarea în post, militarii stau 
alături de harta patriei și textul Jurămîn- 
tului militar, ca o simbolică uniune cu 
cugetul ostașului, a dragostei de glie 
strămoșească, de frumusețea, de poporul 
căruia aparține și-a cărui tihnă o apără 
cu întreaga ființă a sa.

La întoarcerea de pe graniță fiecare 
grănicer raportează : „Nimic Beosebit I". 
aceasta însemnînd că nimeni și nimic nu. 
a putut tulbura liniștea acestui colț de 
țară dat lui în pază. Au fost cazuri cînd 
indivizi fără căpătîi și-au făcut apariția 
în zona de graniță, cînd grănicerii, prin 
vigilența lor, au stopat drumul unor in
fractori care. încercau să-și facă pierdută 
urma fărădelegilor. Am vrut să stau de 
vorbă eu cîțiva dintre ostașii care s-au re
marcat-în misiunile grănicerești. Era par
că firesc pentru mine, reporterul, să-i 
știu, să aflu amănunte, lupta cu infrac
torii e ceva palpitant pentru un ziarist, 
dar surpriza a fost că toti grănicerii ex
pediau o întîmplare sau alta în cîteva vor
be, pentru ei a fi mereu și mereu în post, 
lîngă. borna de hotar, e lucrul cel mai 
normal din lume...

Pontonul-dormitor al pichetului saltă 
pe val, se zbate în parîmc ca un armăsar 
în buiestru și trebuie să te ții zdravăn 
pe picioare dacă nu vrei să ai surprize. 
Comandantul pichetului, sergentul major 
Lili Pătrunsu, știe că locotenentul major 
Bulgaru a venit șă-1 înlocuiască pentru 
cîteva zile. Ar pleca pînă la județ ca 
să-și cumpere niște cărți. Vrea să dea 
examen la școala de ofițeri și cărțile astea 
îi sînt folositoare... De fapt, ar cam avea 
dreptul să plece, dar parcă nu-i dă. inima 
ghes, furtuna n-a încetat și știe' el că 
tovarășul locotenent major, oricît ar fi de 
inimos și de bun, nu poate face față chiar 
1a toate. Mai ales că și dînsul e bolnav, 
deși n-o arată...

în jurul nostru sînt soldatii din schim
bul liber. Așteaptă, le citesc așteptarea 
din priviri, la început nu înțeleg ce, apoi 
mă dumiresc : ofițerul vîră mîna la piept, 
sub mantaua de ploaie și scoate un pa
chet învelit într-o pungă de plastic. Să 
împărțim scrisorile, zice, și ochii ostași
lor lucesc :

„Anton Ion", „Vasile Popa", „Mangu Du
mitru..."

Iau scrisorile. Unii le desfac, alții Ie 
așază sub pernă, alții le împăturesc și 
le pun în buzunarul vestonului, acolo, la 
stînga, la căldură, peste cîteva minute 
vor intra în post și pînă atunci vor în
cerca cu ochii minții să deslușească ce 
se ascunde în rîndurile acelea venite de 
departe. Pînă atunci, pînă în clipa de tih
nă binefăcătoare vin orele cînd, cu arma 
strînsă la piept, veghează fîșia de fron
tieră dată lor spre pază și apărare,

E ușoară, e grea grăniceria ?
„E frumoasă chiar dacă îmi văd copi

lul abia la o lună, cu toate că mă frige 
cîteodată dorul de el“... — sergent major 
Lili Pătrunsu, bărbatul al cărui prenume 
contrastează puternic cu aspectul său : 
nu-i suav ca o floare ci înalt, cu maxilare 

puternice, tiădînd statuia celui ce a fost 
sportiv de atletică grea.

„E frumoasă, te face mai bărbat, chiar 
dacă trebuie înfruntate multe greutăți. 
Uneori, aducem apă cu barca de la mul
te mile distanță, o drămuirii și o împăr- 
țim frățește. Și nu-i vorba numai de apă, 
dorurile, fericirea și necazurile unuia sînt 
ale fiecăruia dintre noi..." zice soldatul 
Fulger Tabarcea, militar de frunte și un 
împătimit al filozofiei. •

„E frumoasă cu toate că iarna te șfl- 
chiuie gerul, te amețesc troznetele: gheții, 
uruitul turmelor de mistreți, lătratul vul
pilor. lupii bătînd balta. «Cînd ești în 
post ai toată țara aproape» îmi spunea 
fratele meu mai mare, și el tot grănicer, 
și parcă are dreptate"... adaugă sergent 
Romică Palaghian, care s-a înscris pen
tru examen la școala de ofițeri, vrînd să 
țină în familie tradiția de grănicer.

E ușoară, e grea grăniceria ? E frumoa
să, zic ostașii. Privesc 'pe geamul ponto
nului. Pe mal, în dreptul ferestrei, se 
zbate sub vînt, ca o flacără galbenă, o ră
chită tînără. Pătrunsu îmi surprinde pri
virea :

„Noi am plantat-o aici. Am cărat pă- 
mintul cu barca, am îngrijit-o și-a prins 
rădăcini adinei.. .Furtunile vin și pleacă 
noi și răchita asta sîntem aici..."

PRIETENII

Bătrînul pescar mă roagă să nu uit să 
scriu despre asta : despre cît de treabă 
sînt băieții. Aici, . pe limba îngustă de 
nisip sînt numai ei, pescarii de la chet- 
hana și grănicerii. Și de n-ar Ii soldați!.:. 
Astăzi, nu mai departe, fără ajutorul lor 
s-ar fi dus de rîpă munca pescarilor. 
Marea agitată nu le-a dat posibilitatea 
să iasă în larg și-atunci și-au ordonat 
sculele, le-au reparat și le-au așezat la 
uscat. Nu credeau, cît sînt ei de pescari 
bătrîni, să vină o așa furtună, dar a pi
cat ca din senin și s-a aruncat afurisită 
asupra întregii coaste. Dacă nu erau gră
nicerii, praful se alegea de sculele lor 
pescărești... Altă dată, pe mal. cînd a 
luat foc coliba unui pescar... Altă dată 
cînd valurile mari răsturnaseră o barcă 
cu pescari... Altă dată... în replică parcă 
unul dintre grăniceri își amintește de 
ajutorul pe care-1 dau grupele de sprijin, 
ale oamenilor din comună la paza fron
tierei. Au fost cazuri cînd indivizi certați 
cu legile și-au făcut, apariția prin par
tea locului, dar, la sesizarea sătenilor, 
au fost repede depistați.

Nu-i vorbă că nimeni nu știe să facă 
mai bine ca pescarii adevărați ciorbă pes
cărească. De data asta, iată, ciorba o face 
un ostaș, bucătarul pichetului, dar, „indi
cațiile" le dă bătrînul care, ca un profe
sor mulțumit de cîte știe elevul său, își 
surîde în barbă. Noi ceilalți așteptăm ne
răbdători. prin noi înțelegîndu-i nu nu
mai pe grăniceri ci încă vreo cîțiva pes
cari care au trecut să dea binețe ostași
lor și dacă tot s-a potolit stihia să adas- 
te în jurul focului care face să bolboro
sească apa din ceaun și să fiarbă cea mai 
gustoasă ciorbă pescărească din cîte s-au 
pomenit vreodată. Arar se schimbă cîte 
o vorbă și prind din zbor că unul dintre 
ostași e cică-n vorbă cu fata unui pescar, 
că lucrurile sînt foarte avansate și că sol
datul a venit cu părinții lui, niște mol
doveni de treabă, la părinții fetei și-n 
toamnă cînd se va lăsa la vatră soldatul 
va fi nuntă mare-n comună, că s-au aflat 
și nași, numai liniște și pace să fie...

Marea se liniștise și aducea din largurl 
miros tare de alge și scoici. Răsărise 
mare, ca un talger de aur, luna și pe dig, 
dinspre foișorul de pază se auzeau pași. 
Un schimb intra în post, altul se întor
cea la odihnă. Apoi s-a lăsat liniștea. 
Undeva, în întuneric, grănicerii erau la 
datorie apărînd acea stare generatoare de 
viață, ivită din liniște din pace.

Balanță între ceea ce aș fi vrut să scriu 
și ceea ce am scris, paginile acestea tră
dează neputința de a spune totul : simt 
că dincolo de cuvinte rămîne mereu un 
spațiu completat de vise, de împliniri. 
Imaginea oamenilor de lîngă borna de ho
tar, cu însemnul patriei pe umăr, va ră
mîne însă în inimă trasată a«mc, ca pe 
un răboj sentimental. Stînd acolo, per
manent la datorie, îndeplinind înalta mi
siune de apărător, încredințată de Țară, 
de Popor, de Comandantul suprem el dau 
contur liniștii și o definesc într-un fel. 
Cu tinerețea, cu dărnicia, cu bărbăția lor,

Căpitan-Iacotenent MIHAI RĂȘICA ■



Sa gîndim cu capetele noastre

Să protejăm natura, 

folosind inteligent însăși natura!

— Frezentați-vă, tovarășe dr ing. Flo
rea Faulian !

— M-am născut în București, în 1924, 
mai am puțin și mă retrag din activita
tea profesională. Lucrez in protecția 
plantelor din 1952, sînt parcă trei de
cenii, nu ?! Inițial, în Ministerul Agri
culturii, apoi, de la înființarea institu
tului de la Fundulea. în 1957. un sfert 
de veac acolo, ca șef al laboratorului de 
specialitate. De cițiva ani am fost numit 
directorul acestui institut ce se numește 
chiar așa, de cercetări pentru protecția 
plantelor. Mărturisesc că marile mele 
realizări, împliniri, satisfacții s-au petre
cut acolo, în acel sfert de secol trăit la 
Fundulea.

— Deci, să începem interviul, despre 
protecția căror plante este vorba, a 
întregii flore a țării ? Protecție împotriva 
cui ?

— E bine că ați făcut această preci
zare, noi ne ocupăm numai de plantele 
agricole. . Un alt institut sa ocupă. de 
pildă, de protecția pădurilor... In urmă 
cu trei decenii, obiectivul era strict, să 
protejăm culturile împotriva bolilor, dău
nătorilor și împotriva buruienilor care 
compromiteau recoltele. Atunci nu se 
dădea atenție și implicațiilor negative 
ce pot să decurgă din utilizarea mijloa-- 
celor chimice în această protecție ; mij
loacele chimice constituind baza acțiuni
lor de combatere. Pe parcurs, știința 
evoluînd, s-a constatat cu surprindere și 
chiar cu amărăciune că utilizarea aces
tui, sistem de protejare împotriva grupului 
de boli, dăunători și buruieni atrage 
după sine o serie de implicatii negative 
asupra mediului înconjurător, afectînd 
fiecare compartiment al nișei noastre 
ecologice. S-a constatat, spre exemplu, 
că . o întreagă faună utilă este distrusă 
și aș vrea să mă refer. în primul rînd, 
chiar la lumea insectelor. Nu șînt în 
natură numai insecte dăunătoare, sînt și 
numeroase insecte utile, pârăziii ai dău
nătorilor, prădători ai acestora, or 
utilizarea irațională — care se mai 
practică și azi în unele unităti agricole 
din țară — a mijloacelor chimice a 
dus la sărăcirea' acestei etomofăune va
loroase. De asemenea, polenizatorii au 
avut de suferit. Un întreg echilibru al 
naturii a fost afectat. Acumularea în sol 
a unor reziduuri afe mai multe implica
tii negative — pe de o parte acestea se 
translocă în produsele agricole și intră, 
fie prin intermediul acestora, fie prin al 
celor animaliere, în corn”] uman.

— Atunci, care este soluția, pentru a 
face și o agricultură intensivă, neatacată 
de boli, dăunători, buruieni iar, totodată, 
să protejăm întreg echilibrul eco’ogic, al 
naturii și al omului. Ce întreprind, în 
acest sens, cercetătorii învestiți eu res
ponsabilitatea apărării culturilor ?

—■ Pe parcursul anilor s-a dezvoltat 
foarte mult un concept numit luptă inte
grată. Din păcate, deși se discută mult 
despre această luptă integrată, noi nu am 
ajuns încă s-o aplicăm în absolut toate uni
tățile agricole, așa cum ar trebui, cum este 
gîndită. Știm foarte bine astăzi, stăpînim 
chiar tehnologii (cum vom aminti mai 
departe), că nu numai prin mijloace 
chimice pot . fi făevți inofensivi dăună

Alte cîteva idei despre ideea de comerț
Interviu cu tovarășul MIHAI PADURARU — director-adjunct al întreprins 

derii de cofetarii și răcoritoare — București

— Stimate tovarășe Mihai Pădurar», 
«înteți director adjunct al Întreprinderii 
de cofetării și răcoritoare 2 din București. 
Peste cîteva zile I.C.R. 2 va împlini 25 
de ani de existență. Ideea și inițiativa 
sînt, așa cum vă exprimați puțin înainte 
de a începe să notăm, sufletul comerțu
lui. Cu voia dumneavoastră să discutăm 
tocmai despre asta.

— Am citit acum cîtva timp într-un 
Siar reclama nostimă pe care încerca să 
și-o facă patronul unui restaurant : „Ve
niti și mîncați la mina Altfel murim 
amîndoi de foame". Tradusă în condițiile 
noastre, asta ar însemna că dacă nu reu
șim să facem față exigențelor din ce în 
ce mai sporite ale cetățenilor nu ne fa
cem planul, cu tot ce decurge din asta. 
Cum e firesc, în tot ce facem trebuie să 
avem în vedere preferințele consumato
rilor. Una din direcțiile noastre de ac
țiune este diversificarea produselor ofe
rite. Avem în vedere personalizarea uni
tăților. Unitățile mai mici vor avea o 
specialitate a casei și un sortiment mini
mal. care se va repeta la mai mult de 
7 zile. Dacă-i oferi consumatorului ace
leași produse în fiecare zi, cît ar fi de 
bune, se plictisește. Una din zilele săptă- 
mînii va fi rezervată preparatelor pe bază 
de fructe, mai ales în sezon. Unitățile 
mai mari, cu laboratoare proprii, vor avea 
mai multe specialități, care vor îndeplini 
și rol de testare. Dacă prind, adică se 
cer. le permanentizăm. Dacă nu. le schim
băm. Un alt prilej de testare a produselor 
noi vor fi expozițiile cu vînzare. Sîntem 
împotriva „festivismului". Nu dorim să 
facem produse care să fie doar privite. 
De obicei se fac expoziții la care se mun
cește 2—3 zile și în care nu se vinde pe 
măsura muncii. Vom expune produse cu
rente. prezentate corespunzător, cu expli
cații. rețete, putere calorică. Vrem să 
convingem că la I.C.R, 2 meseria n-a fost 

torii, patogenii și buruienile și eă, în 
generai, asta e linia de minimă rezistență, 
deoarece, într-adevăr, prin substanțe de 
sinteză se obține. într-un termen foarte 
scurt și foarte spectaculos, eliminarea 
elementelor nedorite din culturile agri
cole. Dar sînt o serie de alte mijloace 
și metode — nectiimice — care pot fi uti
lizate cu mare succes în lupta cu dău
nătorii, cu bolile, cu tot ceea ce atacă 
plantele hranei noastre. Există, totodată, 
posibilitățile combaterii biologice, adică 
utilizarea de biopreparate, de virusuri 
enlomopatogene. bacterii entomopatogene. 
ciuperci entomopatogene. bă luăm ca
zul, de pildă, al bacteriilor, unde sînt 
foarte mari realizări la. ora actuală și 
chiar nu numai la nivel de cercetare, ci 
de- extindere în producție Avem în țară 
realizat produsul țhuringin pentru com
baterea în special a omizilor, ducînd la 
îmbolnăvirea lor. la o epidemie. Pentru 
bacteria aceasta obținută în institut și ve
rificată deja în condiții de producție (și 
mi-aș îngădui să numesc cercetătoarea 
care a dedicat ani multi rezolvării temei, 
ing. Zoe Beracliev), în momentul în 
care discutăm, la Calafat, se află în probe 
tehnologice, o fabrică ce va produce 
thuringin în cantități suficiente pentru 
necesitățile agriculturii. încă de la mij
locul sau finele anului 1983. Mai ales 
pentru pomicultură. Obiectivul nr. 1 ăl 
produsului fiind exact omizile defolia- 
toare din livezi. Există in lumea insec
telor grupe ale speciei ce parazitează 
dăunătorii, depunîndu-și ouăle și larvele 
în dăunătorii unor plante, hrănindu-se 
cu ei și astfel, distrugindu-i. Exemplu 
concret avem în țară ploșnițele cerealelor, 
o calamitate pentru cultură griului din 
tot sudul țării. Ea are însă un parazit, 
o viespe ce își depune ouăle în ale 
acestei specii de eurigastră, cum le numim 
noi științific. Sînt situații cînd parazitarea 
poate să ajungă pînă la 80—90 la sută, 
eliminînd în felul acesta intervenția chi
mică. Avem, de asemenea, si niulte cazuri 
de prădători care își devorează pur și 
simplu adversarii, așa cum este cunos
cuta buburuză. Este un credincios si de 
mare preț auxiliar al agriculturii ; atît 
adultul cît și larvele sale devorează, 
macină literalmente păduchii de frunze 
și. uneori, la așa nivel. îneît iarăși se pot 
evita tratamentele chimice.

— Cum ar putea dirija cercetătorii și 
eei învestiți cu protecția plan*elor acecți 
antidăunători naturali ? Ne gîndim dacă 
pot fi crescuți, înmulțiți în laboratoare 
și apoi lansati în natură ?

— Sînt două aspecte aici : în primul 
rînd, și cel mai important, ar fi ca acest 
tezaur pe care îl deținem pe teritoriul 
țării — ca orice agricultură — să-l mena
jăm. să-1 ferim, să nu-1 distrugem prin 
ceea ce am spus mai devreme, tratamen- 
to’e chimice abuzive, iraționale. Ar fi 
prima măsură, or, tocmai aici se gre
șește, se păcătuiește foarte mult. Desigur, 
partea a doua este, așa cum spuneați si 
dumneavoastră, să facem ca unele din 
resne^tivele specii să fie înmulțite, în ve- 
rilabi’e uzine, și lansate în natură.

— Dar stadiul cercetărilor din țara 
noastră care este ?

— Vorbind acum de toată grupa aceas

uitată. Vom permanentiza acest dialog cu 
publicul. Avem în vedere să readucem 
pe piață produse pe care cei mai în 
vîrstă nu le-au uitat : corăbioare. cornu- 
lețe, romburi, turtă dulce, islăre, sufleuri 
și budinci. La cofetăria Florentina am 
scos punci, erușon. șodou. Vă asigur că 
sînt bune și au fost apreciate. Cu aproba
rea Ministerului Sănătății am reprofilat 
cofetăria Verdun ca unitate dietetică. Cît 
de curind vom deschide o unitate pentru 
tineret la cofetăria Orhideea, de lîngă 
Facultatea de construcții, unde vom servi 
salate de fructe, profiterol. Băuturi neal
coolizate, cate frapă, pizza. Tot la acest 
capitol să menționăm contractele cu Ali
mentara pentru produse gospodina : trei 
sortimente blaturi pentru tort, coji pentru 
tarte și ecleruri, creme, foi de plăcintă, 
frișcă cu sau fără ingrediente. Pînă la 
1 iube vom deschide trei covrigării.

— Copiii sînt cliențil dumneavoastră 
permanenți și ar trebui să fie și entu
ziaști. Nu s-a făcut prea puțin pentru ei 7

— Avem în vedere cîteva inițiative pe 
care le vrem mai susținute. La diversele 
acțiuni ale copiilor : marșuri, crosuri, ser
bări artistice intenționăm ca I.C.R. 2 să 
ofere premii cîștigătorilor. Am adus în 
laboratoarele noastre pentru orientare 
profesională mai multe clase de copii. 
Reacția lor a fost surprinzătoare. Au ma
nifestat un interes deosebit pentru mese
ria de cofetar.

—• Care este problema cea mai Impor
tantă pe care o aveți de rezolvat acum 7

— Vrem să fim mereu prezenti cu pro
duse de calitate și mai ales proaspete 
acolo unde este nevoie de noi, la intra
rea în schimb la marile unităti indus
triale. în pauza de prînz. în recreații, pe 
stadioane. în locurile de agrement. Una 
este să vinzi pateuri reci și alta calde, 
abia scoase din cuptor. Dacă stimatii 
noștri consumatori n-au sesizat încă 

ta a mijloacelor biologice, să precizăm că 
mai sînt și o serie de viețuitoare din gru
pe superioare — mă refer la șopîrle, 
broaște, șerpi, păsări — cunoscute de noi 
ca insectivore și pentru care iarăși nu fa
cem nimic în a le proteja. Revenind acum 
strict la întrebare, vă răspund că cerce
tări s-au făcut foarte multe. însă este un 
devans serios între cercetare si practica 
agricolă. Avem totuși și rezultate deose
bite. mi-aș permite să spun, de clasă. 
Pentru lumea insectelor, de pildă, se fo
losesc în prezent, cu rezultate foarte bune 
feromonii sexuali și putem afirma, fără a 
ne lăuda, că. cel puțin pentru partea de 
sud-est a Europei noi am fost prioritari. 
Datorită entuziasmului care s-a manifes
tat la Institutul de chimie din Cluj-Napo- 
ca, care, în colaborare cu institutul nos
tru — cercetătorii săi rezolvînd partea 
chimică a feromonilor. iar noi partea bio
logică — am pus la punct atît producția 
cît și tehnologia de lansare si utilizare a 
produsului. Pentru a înțelege în ce constă 
procedeul si valoarea sa. trebuie să in
trăm puțin în intimitatea vieții insecte
lor. Pentru a se găsi. în vederea repro
ducerii, natura a avut grijă să înzestreze 
femela cu facultatea de a emite niște 
crepuscul! ce se răspîndesc în spațiu, un 
fel de unde, iar pe mascul cu un anumit 
particol din antena lui care să recepteze 
aceste semnale, mergînd pe direcția lor 
către pereche, străbătind uneori, la unele 
specii, și 3—4 km. Cercetătorii au folosit 
particularitatea aceasta : chimiștii au de 
terminat naturi chimică a elementului 
respectiv de atracție și l-au reprodus 
prin sinteză în laborator — fiecare spe
cie își are feromonii săi •—și mai departe 
fitopatologii l-a<ii difuzat, priritr-un sis
tem de capcane cleioase, de exemplu, în- 
tr-o livadă. Astfel sînt „păcăliți". atrași 
masculii. La ce se utilizează în prezent 7 
în primul rînd, pentru a stabili momen
tul, punctul maxim de aplicare a unor tra
tamente, in funcție de curba de zbor a 
insectelor dăunătoare, dar mai mult decît 
atît, stabilindu-se populația existentă în- 
tr-o livadă, se poate afla eu precizie dacă 
este necesar sau nu să se trateze. Prin 
acest sistem s-a ajuns să se elimine un 
număr însemnat de tratamente, ceea ce 
este foarte important din punct de ve
dere economic. Iacă o altă posibilitate de 
combatere a dăunătorilor agricoli, de da
ta aceasta pe cale chimică, dar nepolu
antă, fără implicații defavorabile pentru 
mediul înconjurător.

Deși pentru introducerea în circuit a vi
rusurilor entomogene se desfășoară cerce
tări asidue în institutul nostru, ca și 
pentru ciupercile entomopatogene. apli
carea lor la scară industrială este ceva 
mai îndepărtată, pentru că implică o teh
nologie mai complicată si mai costisitoa
re care nici în alte părți ale lumii nu este 
încă bine pusă lu punct. Avem însă fon

duri de investitii si tema de cercetare 
finalizată, pentru un pilot destinat pro
ducerii unui parazit, urrnînd să-1 lansăm 
în culturi pentru combaterea ploșnițelor 
cerealelor, pentru grîu si pentru unii dău
nători ai pomilor fructiferi. Parazitul va 
fi lansat tot cu ajutorul aviației, ca si pul
berile chimice, însă cu un randament mult 
crescut.

— Dacă este, deocamdată, costisitor să 
reproducem natura, să folosim mijloacele 
ei biologice de apărare a culturilor agri
cole, înseamnă că n-avem încotro, și că 
trebuie să apelăm mai departe la produ
sele chimice „clasice" 7

— Categoric, nu ! Mai sînt încă multe 
mijloace si metode fără riscuri atît de 
mari. Și m-aș mai opri, pentru a nu 
lungi prea mult interviul, doar la încă 

plusul de calitate în produsele noastre, 
în modul de desfacere și prezentare, spe
răm că vor avea ocazia cît de curind. 
Laboratoarele cu unitate de desfacere vor 
fi întărite cu formație de lucru și utilaje 
pentru a lucra în două schimburi. Ele vor 
asigura marfă pentru unitatea proprie și 
pentru cîteva unități din apropiere. 
Transportul se va face cu noua tricicletă, 
omologată deja, ce va fi produsă în serie 
de Frigocom. Este bună pentru trans
porturi pe distanțe scurte, la intervenții, 
este mobilă și poate pătrunde în școli, 
uzine. Am discutat deja la I.T.B., 
posibilitatea echipării unor trolei
buze pentru transportul produselor. Poate 
fi. echipat și cu echipament frigorific. 
Proiectul pare fantezist dar este perfect 
realizabil. Transportul cu troleibuzul va 
costa mai puțin decît cel cu mașina. Ele 
vor aproviziona unitățile de pe traseu. 
Ideea ne-a venit de la faptul că labora
toarele noastre sînt amplaste pe trasee 
de troleibuz. De asemenea am discutat la 
Casa pensiilor posibilitatea ca pensiona
rii invalizi, posesori de tricicluri să de
vină la dorința lor mandatarii noștri. La 
Direcția comercială s-a discutat deja pro
totipul unui container izoterm adaptabil 
la tricicluri. Ei ar lua marfă de la labora
toare și ar desface-o unde cererea se ma
nifestă cu intensitate : dimineața în fața 
marilor unități, la prînz Ia școli, la me
ciuri.

— Pateuri, covrigi, plăcinte», cuptoare 
cu foc continuu, consum de energie. In 
acest domeniu cum stați ?

— La cuptoarele laboratorului Select 
am montat recuperatoare de căldură co
nectate la instalația de apă curentă. Lu
crarea a fost proiectată și executată cu 
forte proprii. încălzim apa pînă la abur 
și o folosim la spălatul veselei. în pro
cesul tehnologic. Am înlocuit 4 boilere 
electrice, fiecare de 2 000 W. Același 
lucru l-am făcut și la laboratorul din 
Bibescu Vodă. Avem un plus de apă 
caldă cu care am putea încălzi blocurile 
vecine sau bazinele de înot ale Școlii 

trei : tratarea semințelor, rotirea culturi
lor, insecticidele granulate. în toate exis- 
tînd succese importante, dar negenerali
zate din motive diverse. Rotația culturi
lor. metoda cea mai simplă și valabilă 
atît pentru unii patogeni cît si pentru o 
serie de dăunători, este și cei mai adesea 
ignorată. Am să vă dau iarăși un exem
plu. La grîu există un mare dușman — 
viermele roșu al paiului — care produce 
pagube extraordinare pe centura carpatică, 
în special în județul Argeș și în cele li
mitrofe. Este specific monoculturii. Dacă 
s-ar respecta cu sfințenie să nu se seme
ne grîu după grîu ar fi scos din circuit, 
sau în orice caz sub pragul economic de 
dăunare. Mai avem altul, răspîndit pe 
aproape 1 milion de hectare, al porum
bului, cunoscut în tot sudul țării precum 
și în Moldova sub numele de rățișoară 
sau gărgărița frunzelor. Este, de aseme
nea. specific monoculturii. mai ales că nu 
are nici posibilitatea să zboare. Dacă s-ar 
practica o rotație rațională, să nu se cul
tive mai mult de 2 ani porumbul după el 
însuși, și acest dăunător ar fi scos din 
lista celor de mare importanță economi
că prin distrugerile pe care le produce și 
prin anularea tratamentelor chimice.

— Și de ce nu se practică această rota
ție rațională, tovarășe dr. Faulian. agri
cultura noastră dispune astăzi de un im
portant număr de ingineri și tehnicieni 
agronomi.

— Eu cred că s-ar putea, deși intervin 
și factori obiectivi ee determină corpul 
tehnic agronomic să ignore o astfel de 
cerință fundamentală. De pildă, uneori, 
structura planului de culturi pe unitate 
sau pe județ. Dacă se măi adaugă si con
diții climatice nefavorabile, • dacă e o 
toamnă secetoasă, atunci, pentru semăna
tul griului se preferă tot suprafețele pe 
care a fost grîu. fiind arate din vară si 
care sînt în epocă optimă de semănat, 
ceea ce face apoi, obligatoriu, semănatul 
porumbului după porumb. Desigur, eu 
mai multă atenție și grijă — și asta o 
spun cu toată responsabilitatea — s-ar 
putea face mai mult decît se face în 
această privință, cu consecințe economi
ce absolut remarcabile. Si. ceea ce. insist, 
determină consumuri extraordinar de 
mari de pulberi, tocmai din categoria pe 
care noi o incriminăm, la care am vrea 
să renunțăm cu des^vîrșire. Noi am re 
șit ca în colaborare cu cadrele agronomi 
din fostul județ Ilfov astăzi județul Giur
giu. ca' la nivelul întregii zone să intro
ducem un sistem de luptă integrată pen
tru protecția culturilor, utilizînd atît ro
tația. cît și tratarea semințelor, cît și me
todele biologice, cît și insecticidele granu
late... O experiență la care alte județe ar 
putea apela și s-ar putea convinge că e 
posibil. Și, poate este unicul județ din 
tară care și-a redus la jumătate si poate 
chiar mai mult consumul de insecticide 
pulberi, beneficiind de toate avantajele 
acestui fapt.

— în concluzie, stimate dr. ing. Florea 
Faulian, totul depinde tot de om, de ingi
nerul din fiecare unitate agricolă, dacă 
este capacitat pentru, dacă își însușește și 
trăiește noul. Nimeni nu poate să scurte
ze drumul de la cercetare la producție de
cît, firește, cadrele din producție. Spa
țiul nu ne îngăduie să vorbim mai pe larg 
și despre realizările institutului și ale 
dumneavoastră personal, privind trata
mentele semințelor și obținerea în tară a 
unor insecticide granulate, forma, cea mai 
convertibilă, mai puțin nocivă pentru sol 
și întreg mediul înconjurător. Vom reveni,
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sportive din apropiere. Acțiunea se v® 
extinde Ia toate cele 81 laboratoare al® 
întreprinderii.

— Se constată că marfă există, de cele 
mai multe ori de calitate, dar unitățile 
par a avea un grad diferit de aprovizio
nare. Unele au de toate, altele două-treî 
sortimente. Cum se explică această si
tuație 7

— Am făcut ordine și în acest domeniu. 
N-a existat niciodată intenția de a favo
riza anumite unități sau cartiere. Este 
vorba despre preluarea și onorarea co
menzilor. De cele mai multe ori vina era 
chiar a șefilor de unitate care nu coman
dau ce le trebuie. Unitățile fără laborator 
au primit oferta laboratoarelor. Am în
ființat caiete de comenzi cu sortimentul 
și cantitatea cerută.. Produsele mai soli
citate : fondante. nuga, prăjituri cu gla
zură de ciocolată se repartizează în 
funcție de greutatea specifică a unității. 
La fel și cu fondul de marfă de import.

—- Care sînt amănuntele care pot fi 
ușor înlăturate și care vă creează greu
tăți 7

— Ne lipsesc unele ustensile pentru 
cofetari și patiseri : poșuri (șprițuri pen
tru creme), cuțite, seînduri pentru întors 
covrigi, accesorii pentru roboți și mala- 
xoare. Ele ar putea fi ușor realizate de 
industria mică. Asimilarea unor utilaje 
comerciale : sodomatul (aparat pentru în- 
vîrtirea citronadei), aparatul pentru vîn- 
zarea sifonului, siropului și înghețatei din 
cărucioare autonome. Ar fi frumos să 
avem veselă tipizată și inscripționată. Ar 
fi o serie mare. S-ar putea eșalona pro
ducția și livrarea. Ar fi rentabil și pen
tru fabricile producătoare. Lipsește încă, 
este o vină a noastră, o Casă de comenzi. 
Tarife de transport și de comisionar exis
tă. Ea și-ar dovedi utilitatea la sfîrșit de 
săptămînă. sărbători de familie, reuniuni. 
V-am expus cîteva din ideile noastre. în 
încheiere, doresc să consemnați că sîntem 
bucuroși și receptivi la toate ideile con
structive care vin din partea consumato
rilor sau a unităților care ne propun 
colaborarea. Un dialog permanent între 
noi și consumatori este binevenit șl efi
cient pentru toată lumea.

OPREA GEORGESCU ■



Depinde de noi

Flacăra ia in discuție: o noua premieră de foarte mare importantă practică și economică

— Tovarășe Daniel Gârceag, ne cu
noaștem de mai multă vreme. Haideți să 
vă prezentăm și cititorilor revistei noas
tre. Sinteti, după cite îmi amintesc, ingi
ner chimist la Institutul de proiectări 
tehnologice pentru industria ușoară. 
Totodată cunosc faptul că ati fost și sin
teti în continuare șef de proiect pentru 
mai multe lucrări in domeniul sticlăriei. 
Asta nu spune prea mare lucru. Ceea ce 
dorim in momentul de fată este să putem 
afla cite ceva din preocupările care fră- 
mintă pe specialiști in domeniul sticlei. 
Din cite știm, cu cîtiva ani în urmă, în 
cadrul colectivului din care faceți parte 
s-a proiectat și chiar s-a realizat o insta
lație de pregătire a cioburilor recuperate. 
Ce se mai întâmplă, ce se mai aude, să 
spunem așa, cu acest capitol ?

— Haideți s-o luăm cu începutul. Ideea 
a pornit, se înțelege de la sine. în actua
lul context al economisirii surselor de 
materii prime și de energie. Aceste idei, 
ca o paranteză, stau de foarte multă vre
me în atenția institutului nostru, cunos- 
cîndu-se faptul că. în domeniul indus
triei sticlei, sînt. din toate punctele de 
vedere, mari consumatori de materii 
prime și energie de toate formele.

— Asta o știe toată lumea. Să intrăm 
direct în subiect.

— în acest sens. în urmă cu cîțiva ani, 
s-a pus problema conceperii unui proce
deu tehnologic care să ofere posibilitatea 
utilizării cioburilor. în mari cantități, 
provenite atît d.n industria sticlei cît și 
de la fabricile de îmbuteliere. I.C.V.A., 
sau din alte surse ocazionale — inclusiv 
a cioburilor care provin din materialele 
ambalajelor din import. Se înțelege că 
este vorba numai despre cele de sticlă. 
Condițiile de concepere a tehnologiei de 
pregătire a cioburilor pentru reutilizare 
nu a fost din cele mai ușoare, dat fiind 
diversitatea și gradul mare de impurifi- 
care al materialului colectat. Așa stînd 
lucrurile a trebuit să existe o mare aten
ție atît în concepție cît și în proiectarea 
propriu-zisă, pentru a rezolva în totali
tate problemele și dificultățile care s-au 
ivit.

- Adică ?
- în primul rînd sistemul de colectare 

este în bună parte deficitar. Odată cu 
cioburile se aduc și impurități de tot fe
lul în proporții destul de mari. Prezintă, 
cum este și de așteptat (vorbim de sis
temul de colectare) greutăți obiective cît 
și foarte multe subiective. Dar. el există 
cu toate avantajele șl dezavantajele lui. 
Nu putem să nu-1 luăm în calcul pînă în 
momentul de față, Intrind în detalii, as
pectul subiectiv este legat de fantul că 
punctele de colectare nu prezintă con
diții adecvate de preluare și livrare a 
materialului. Din punct de vedere obiec
tiv problema este legată de faptul că ma
terialul are o mare variație a compozi
ției chimice, diferit de la punct la punct 
de colectare. Este si normal atîta timp cît 
stâsele de alimentare ale acestora sînt 
la rîndul lor diferite. Deci. în concluzie, 
nu se poate pretinde o furnizare a ciobu
rilor în baza unor norme în care compo
ziția chimică să fie unul din parametrii 
obligatorii. Dealtfel încercările de nor
mare a calității cioburilor, din punct de 
vedere al compoziției chimice, nu au 
wut succes și am fost nevoiti de a ține 
cont de ele în conceperea procedeului si 
a instalației în sine.

— Se înțelege, din cele spuse pînă 
um. că toate aceste aspecte au dat 
mplicații suplimentare...

— într-adevăr, așa stau lucrurile. Dar,

A fi din nou sticlă
cel mai important fapt este că se ajunge 
la consumuri suplimentare de energie, 
de utilaje și bineînțeles de suprafețe con
struite care costă foarte mult. Teoretic 
obținerea unei sticle din cioburi prezintă 
avantajul unei economii de energie de 
circa 13 la sută în faza de topire a ei, 
cu obligația ca materialul introdus în 
cuptor să fie fără impurități și de com
poziție constantă. De obicei aceste con
diții nu se respectă și sintem nevoiți a 
proceda la eliminarea impurităților și la 
variabilitatea compoziției. Faptul se face 
cu mult efort, consumindu-se o parte din 
energia posibil a fi economisită.

— Și ce mai rămîne ?
— Rămîn o bună parte din avantajele 

teoretice menționate și faptul că nu mai 
consumăm materii prime ca atare. Și 
acest lucru este de foarte mare impor
tantă.

—■ Dacă ar fi să creăm metafore ar mai 
rămîne și cîțiva munți pe Ioc.

— Desigur. La care se mai adaugă și 
calculul că în obținerea inițială a mate
riei prime necesare sticlei, care a ajuns 
acum cioburi, s-a consumat foarte multă 
energie, pe care. acum, n-o mai consu
măm. Ei. și aceste lucruri trebuie luate 
și privite cu mare seriozitate și să stea 
în atenția specialiștilor. Acesta-i, este 
clar pentru toată lumea, avantajul major 
al utilizării cioburilor. Să fim mai ex
pliciti : scutim energia necesară extra
gerii și prelucrării nisipului, a calcarului, 
dolomitei. fcldsnâtului din cariere și a 
tehnologiei de fabricare a sodei, plus 
faptul că protejăm zăcămintele și așa li
mitate.

—- înțelegem, dacă nu greșim prea tare, 
că spun cu cuvinte puține toate canti
tățile de cioburi, pe întregul ansamblu al 
economiei naționale, reprezintă chiar ză
căminte aflate, ceea ce este foarte im
portant, la suprafață.

— Da. Cu singurul inconvenient că din 
aceste cioburi colectate de compoziție 
variabilă nu se not obține sticle cu 
game de culori definite, așa cum se pot 
obține din materii prime.

— Este un dezavantaj ?
— Da, dar nu major. Dealtfel, pentru 

acest lucru avem antidot prin introdu
cerea unui colorant în rețetă care să es
tompeze neajunsul.

— Să revenim, cum se spune, la oile 
noastre. Despre procedeul și instalația 
propriu-zisă.

— A fost proiectată cu trei ani în 
urmă... întrebarea este pusă prea devre
me. Ar trebui spus, chiar de la început, 
că la noi, în țară se utilizau cioburile de 
mai mult timp. Aparent deci folosirea 
cioburilor ca înlocuitori de materii prime 
n-ar fi o noutate. Ele se foloseau în pro
porții foarte mici, cu tehnologii semima- 
nuale, rezultînd produse de o calitate în
doielnică. Noutatea noii instalații constă 
în faptul că ea a fost concepută să răs
pundă la o altă scară a proporțiilor, adică 
la cantități mari, la o prelucrare auto
mată și de mare productivitate precum 
și la o calitate conformă cu cerințele ac
tuale. Ea cuprinde și secvențe ale expe
rienței trecute privind curățarea ciobu- 
rilor-faze care n-au mai fost suficiente 
în momentul cînd problemele s-au pus 
la un alt nivel calitativ și cantitativ.

— A fost, să înțelegem, nevoie de o ex
tindere a concepției și a experienței an
terioare.

— Da ! Specialiștii de la I.P.I.U., utili- 
zînd metode de proiectare moderne și de 
mare eficiență, au introdus secvențe noi 

-de pregătire a materialului și, ce este mai 
important, au rezolvat flexibil această in
stalație ; motivul principal fiind inconstan
ța parametrilor, materialului. S-a avut în 
vedere tot timpul șansa de succes, re
ducerea la un timp minim a execuției lu
crărilor și atingerea parametrilor proiec
tați. Instalația a fost inclusă într-un flux 
complet tehnologic care răspunde pînă la 
produsul finit, ea reprezentînd în sine o 
parte din acest flux.

— Bine ! în ce constă totuși această fle
xibilitate ?

— Instalația a fost concepută și reali
zată funcțional modular. Astfel, în funcție 
de parametrii de moment ai materialului, 
anumite module intră în funcțiune, altele 
nu. In situația cea mai dificilă intră toa
te. De asemenea nu trebuie să se ajungă 
în situația de refuz a unui material mai 
puțin bun pentru care s-au mai făcut și 
cheltuieli de transport. Și materialul luat 
ca atare nu trebuie refuzat. Asta este ! 
Acum, dacă ar fi să dezvoltăm și acest 
lucru, putem spune că instalația în sine 
este formată, în mod concret, din trei mo
dule, Cel de curățire a impurităților, cei 
de omogenizare a compoziției sau mai bine 
zis de aducere la un numitor comun a 
comportării materialului din punct de ve
dere al compoziției proprii, și ultimul, cel 
de corectare cu materii prime a compozi
ției chimice amintite. Funcționarea modu
lelor este stabilită prin anălize chimice 
rapide prealabile urmată de o decizie în 
timp util. Scopul lor, o să mă întrebați, 
este economia de energie și evitarea uzu
rii materialului în mod inutil. Altfel spus, 
să furăm cît mai puțin din avantajul e- 
nergetic pe care îl avem atunci cînd se 
utilizează cioburi.

— Totuși, după atîtea date tehnice, vă 
rugăm să ne spuneți unde există o ase
menea instalație ?

— La I.S.M. — Suceava. S-au obținut 
rezultate bune, plus faptul că s-a înregis
trat o atingere a parametrilor proiectați a 
întregului flux tehnologic din care face 
parte și această instalație în primul tri
mestru de raportare, adică cu nouă luni 
mai devreme decît ne-am așteptat noi.

— Cum se explică ?
— Aș putea spune prin faptul că am pus 

în mîna beneficiarului un lucru bun și el 
a știut să-l utilizeze fără prea multă vor
bă. A știut ce se vrea. încă de la început 
a existat o colaborare între beneficiar și 
proiectant, dintre cele mai bune, cu toate 
că necazurile inerente realizării nu au fost 
dintre cele mai mici. Practic, beneficiarul 
a realizat în atelierele proprii utilajele teh
nologice necesare acestui flux.

— Din cîte știm instalația și procedeul 
au obținut brevetul de invenție numărul : 
78197 pe 1982...

— Nu brevetul în sine ne-a interesat. 
S-a urmărit un lucru mult mai im
portant : să punem mîna pe un pro
cedeu tehnologic — un instrument deci — 
cu care să avem posibilitatea utilizării 
cioburilor de la terți pentru procedee au
tomate de prelucrare de mare productivi
tate, un alt nivel al proporțiilor.

—- Se poate extinde în tot sectorul de 
sticlărie ?

— Numai în subramura de sticlărie de 
ambalaj colorată. El nu trebuie aplicat 
atunci cînd cioburile sînt de parametri cu
noscuti și curate...

— Există, să înțelegem, o limitare ?
— Prin natura lucrurilor : da. Nu are 

rost să consumăm energie, să investim, 
atunci cînd nu este cazul.

— Ce economii de materii prime poate 
aduce o asemenea instalație ?

— Instalația, în sine, poate furniza un 
material curat, omogen și de bună calitate 
pentru o rețetă în care intră 70 la sută 
cioburi și restul materii prime. La Sucea
va s-a depășit și această graniță : 80 Ia 
sută cioburi. Fără să mai lungim vorba 
— se deduce că economia este foarte 
mare. Exemplificînd la o cantitate de 
10 000 de tone de cioburi, aduse în stare 
de utilizare, se economisesc : 7 200 tone 
nisip sortat, 1 260 tone de calcar, 760 tone 
de dolomit, 1100 tone de feldspat și, ce 
este cel mai important, 2 350 tone de sodă 
calcinată pentru care, la obținerea ei, se 
consumă o foarte mare cantitate de ener
gie și materii prime naturale. Adică — 
sarea pămîntului.

— Mai mult nu se poate ? „
— S-a încercat, chiar în timpul probe

lor tehnologice. Din păcate n-a dat rezul
tate. Temperatura în cuptor a fost foarte 
mare. Dar asta nu anulează ipoteza de a 
se mai face și alte tentative. Instalația o- 
feră această posibilitate. Cred că trebuie 
dată o mai mare atenție omogenizării și 
să se aplice o corecție cît mai strictă, și 
nicidecum o corecție de ansamblu, în baza 
unor parametri generali ai cioburilor, de
terminați la perioade mari. Trebuie o ur
mărire zilnică a materialului (aparatura 
din dotare oferă acest lucru) și o decizie 
de corecție zilnică. E muncă mai multă dar 
și procesul va fi mai bine ținut în frîu. 
Totodată se vor evita și situațiile în care 
materialul sosește cu neomogenități mari 
în compoziție și care poate avea ca efect 
diminuarea momentană a parametrilor de 
producție deja atinși. Acest lucru pînă în 
prezent nu s-a aplicat deoarece materialul 
sosit în unitate a fost relativ buh și'nu a 
creat probleme...

—■ Dar mîine ? -
— Răspunsul l-am dat de fapt anterior. 

Consider și subliniez că nu trebuie să ne 
bazăm pe o constanță a parametrilor mate
rialului și să fim pregătiți pentru altfel de 
situații cînd nu va fi constant. Ca să nu 
spun că printr-un asemenea control avem 
și șansa să trecem peste granița de 80 la 
sută cioburi.

— Ar putea fi și de sută la sută ?
— Teoretic acest lucru nu este posibil. 

Degeaba s-ar mai căuta și s-ăr mai face 
încercări. Este, dacă vreți, ca și povestea 
cu perpetuum mobile. Sticla, atunci cînd 
s-a născut, pierde o parte din componențil 
care au ajutat la menținerea regimului de 
temperatură uzual. Deci ciobul nu îi mai 
are și trebuie oricum adăugați prin co
recție. Altfel sticla devine vîscoasă și își 
pierde posibilitățile de prelucrare. Prin 
urmare, totul pînă la granița de sută la 
sută...

— Tovarășe inginer Daniel Gârceag — 
pentru început credem că-î suficient A- 
cum trebuie să apăsam, cum ar spune ci
neva, cu toată puterea pe accelerator. 
Promitem nu numai că vom reveni dar 
vom și urmări cu toată seriozitatea această 
problemă. Bănuim că nu ne-ți spus to
tul. ne aceea, îndrăznim să vă mai de
ranjăm...

SORIN POSTOLACHE O

Homeopatic Ia patul bolnavului
M se semnalează cîteva noutăți impor

tante din domeniul homeopatiei și, ca unii 
care am susținut de la bun început cauza 
acestei metode terapeutice, ne grăbim să 
vi le aducem la cunoștință, subliniind 
încă o dată marile merite pe care le are 
(și le-a avut) în acest domeniu Centrul de 
perfecționare a personalului superior sa
nitar (director doctor Ioan Teleianu). In 
jurul acestuia a gravitat și gravitează acti
vitatea homeopatică, deși problematica u- 
nității respective e, firește, mult mai largă, 
ea cuprinzînd, ca să vă faceți o imagine, 
peste 350 de teme. De pildă, la solicitarea 
Direcției sanitare a județului Brașov (di
rector doctor Georgeta Malene), lectorii 
Centrului au susținut, recent, un prim pro
gram de inițiere în județul amintit, prele
gerile prezentate de doctorii Doina Pavlov- 
schi, Gheorghe Bungețianu, Pavel Chirilă, 
Alexandru Macedonski și Sebastian Nico
lau, precum și de farmacista Cezarina 
Țuchel (diriginta Farmaciei 80 
homeopate), stîrnind un deosebit 
interes (peste 30 de cursanți). A 
fost cea dintîi acțiune de acest gen, me
nită să evidențieze, o dată în plus, 
deschiderea față de o terapie economică 
și eficace, care cîștigă tot mai mult teren. 
Instruirea medicilor homeopați nu se va 
opri însă aici. Ea vizează, în paralel cu 
ședințele de inițiere, organizarea celui de 
al treilea ciclu de perfecționare, în cadrul 
unui program mai vast, de 3 ani. Ca nou
tate absolută, el se va desfășura la un ni
vel superior, adică direct la patul bolna
vului, în staționarele în care lucrează lec
torii de mai sus (la Institutul de ftizio- 
logie, la Spitalul de urgență și la Spitalul 
P.T.T.). Va fi acesta un prim pas spre o 
bază clinică homeopată de sine stătătoa
re („Flacăra" a făcut adesea demersuri 
în acest sens), permițînd punerea la punct 
a unei metodologii de urmărire dinamică 
a diagnosticului și tratamentului homeo

patic prin intermediul foii de observație 
și al probelor de laborator. Urmărirea cli
nică la patul bolnavului va conduce, pe 
de-o parte, la vindecarea celui suferind 
într-un timp scurtat și, pe de alta, va 
permite acumularea unei experiențe ba
zată pe date certe, verificate științific. 
Ajunși aici, trebuie să menționăm că, 
deși încă într-o fază a tatonărilor și pri
melor concluzii, homeopatia românească, 
practicată cu competență și responsabili
tate, e pe cale să se impună (dacă nu 
cumva s-a și impus) cercurilor de specia
litate din străinătate.

în ciuda acestor ciștiguri, nu singurele 
(la cele două cabinete cu profil, de la po
liclinicile „Vitan" și „Batiște“, solicitările 
au depășit orice prognoză, lista de înscrieri 
fiind practic epuizată pe 1983), homeopatia 
se mai confruntă cu unele dificultăți. între 
acestea, problema granulelor (de lactoză, 
cît boabele de piper), care n-ar trebui să 
constituie o piedică atîta vreme cît sub
stanțele de impregnare, aduse din import 
sau preparate de farmacistul Horia Bucur 
din Sebeș, există în cantități suficiente 
(peste 2 000 de remedii). Ar fi nevoie, pen
tru producerea lor, de un simplu malaxor 
și de mai multă bunăvoință din partea unei 
unități a industriei chimice sau alimentare. 
Din cîte sîntem informați, se depun stră
danii în această direcție, noul director al 
Oficiului farmaceutic numărul 1, Ștefan 
Iliescu, cheltuind multă energie pnetru gă
sirea unei soluții.

Aflăm, șl cu asta am încheiat, că prin 
rîvna farmacistului Iliescu, om întreprin
zător și disponibil față de nou. Farma
ciei 80 homeopate (găzduită în prezent de 
Farmacia 5 din Bulevardul Magheru) ur
mează șă i se atribuie, în cel mai scurt 
timp, un local propriu, plasat central, în 
apropierea Pieței Romane. Vom revent

OV1D1U 1OANIȚOAIA B

Propolis contra herpes

Propolisul, acest arsenal de apărare 
pe care și-1 secretă albinele contra 
atît a dușmanilor cît și a bolilor pro
prii, este azi unul dintre cele mai is
pititoare terenuri de cercetare. Luat 
spre studiu de echipe întregi de spe
cialiști atît din domeniul apicol — 
pentru cunoașterea structurii șl com
poziției sale chimice, încă nu pe de
plin elucidate nicăieri în lume —, cît 
și din domeniul biochimici, farmaco
logiei, medicinei, pentru transferul 
virtuților acestuia în slujba _ sănătății 
omului. Recent, s-a constatat. spre 
exemplu, că poate fi un puternic 
anestezic, chiar mult mai puternic 
decât oricare dintre drogurile de sin
teză chimică cunoscute și utilizate 
astăzi în chirurgie, fără efectele se
cundare pe care le dau, de regulă, 
acestea. (Se pare că grație respecti
vei proprietăți își anihilează dușma
nii care pătrund în stupi.) Un alt sec
tor de cercetări și experimentări este 
utilizarea în virusologie și dermato
logie. Doctor biolog și biochimist lu- 
liana Crișan de la Institutul de viru
sologie „Ștefan Nicolau" din Bucu
rești coordonează un colectiv multi- 
disciplinar de cercetători — viruso- 
logi, dermatologi (de la clinica de pro
fil a Spitalului „Colentina") și cu 
aportul direct al farmacistei Cioca 
Vasilica de la Combinatul apicol care, 
de două decenii, este profilată pe stu

diul produselor apicole șl utilizarea 
acestora in medicină, cosmetică, ali
mentația omului bolnav ori sănătos, 
— pentru aplicațiile propolisului în
tr-o serie de dermatoze. în general 
rebele la tratamentele aiopatice cla
sice. Astfel, au pus La punct, și se ex
perimentează cu bune rezultate, în 
clinica de la „Colentina" un extract 
apos și un unguent de propolis pen
tru tratamentul herpesului cutanat 
genital și al Zonei Zoster. Pînă acum 
s-a aplicat în 60 de cazuri de herpes 
recidivant de tip 1 și 2 și în 19 ca
zuri de Zoster. Față de lotul martor 
de bolnavi tratați clasic (cu antialgice, 
antiinflamatoare. vitamine, pudre cu 
saprosan, soluție Castellani ș.a.), pro
polisul s-a dovedit, în peste 85 la sută 
din cazurile de herpes și peste 95 la 
sută din Zona, superior, mult mai 
eficace. S-au obținut scurtări cu cî
teva zile a perioadei de tratament și, 
fapt mai important, răriri semnifica
tive ale puseelor, precum și o dimi
nuare a duratelor de boală, fără 
vreun efect secundar nedorit, pe care 
îl poate da terapia clasică de pînă 
acum. Sub formă de soluții și creme 
a fost încercat și în alte dermatoze, 
unde nu se pot încă formula conclu
zii, experimentările fiind abia Ia în
ceput. Asupra acestora vom reveni, 
rezultatele parțiale fiind demne de 
interes.
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Starea hergheliilor
Despre cai, 
fără galop

Expresii de felul acelora pe care le 
vom insera mai jos : „Calul este singura 
mașină biologie» utilă, fiindcă folosește 
energia solară", sau: „Calul este o ma
șină care trebuie să stea afară" ș.a., cir
culă de-a bușilea și nu întîmplător. Nu 
întîmplător apar și informații de felul : 
cutare și cutare .fermier a schimbat jna- 
șina pe un cal de tracțiune! E adevărat, 
nu s-au intîmplaț cine știe ce minuni cu 
calul în vremea din urmă, dar calul 
redevine ceea ce odinioară a fost. In sen
sul ăsta problema calului reprezintă ur
gența tuturor urgențelor. Pe mapamond 
se lucrează cu cercetarea și selecția, cu 
reproducția și ameliorarea calului, la cel 
mai înalt nivel. Se transmit însușiri ge- 
netico-productive și caractere de la ra
sele - superioare către rasele inferioare.

Ne- aflam la herghelia Beclean, din 
județului Bistrița Năsăud. în. acele zile se 
expediau armăsarii de montă publică, 
cum li se spune, către județele Cluj, 
Maramureș, Bihor, Satu Mare, Sălaj și, 
firește, Bistrița Năsăud. Țelul care se 
urmărește prin această activitate este 
tocmai ameliorarea rasei locale transil
vănene, cu armăsari din rase superioare 
ea North Star Furioso, Ardenez, Nonius 
sau Lipițan. Formarea calului semi-greu 
transilvănean de muncă este „pe rol". 
Acest lucru se întîmplă, de altminteri, în 
țară și cu rasele locale dobrogean; mol
dovean sau ialomițean. Hergheliile de la 
Rușețu, Sîmbăta de Jos, Corvin și altele, 
au și ele tocmai această menire : ame-. 
liorarea raselor locale !

Uri prim aspect întîlnit în județul Bis
trița Năsăud este acesta : aici există un 
adevărat „program" de redresare a calu
lui. Cu alte cuvinte realmente oa
menii care răspund de soarta calu
lui știu bine ce au de făcut. Județul 
Bistrița Năsăud are 15 000 de cai, iar her
ghelia Beclean dispune de 396 de armă
sari de rasă și 36 de iepe din rasa locală, 
pe care se lucrează. în anul 1982 s-au 
obținut 295 de mînji. în acest am, alți 160. 
Numărul mînjilor crește an de an atît în 
herghelie, cît și la unitățile din județ. 
A.m întîlnit adevărate „cartograme" în 
care -se urmăresc : iepele apte pentru 
montă, mînjii de la prima fătare etc. 
Așadar, la Beclean, pe Someș, calul nu 
este numai, un cult, ci și o realitate! Cu 
mijloacele specifice unui astfel de cult, 
să intrăm în perimetrul acestei realități. 
Lotul de cabaline arată excepțional. Se 
expediau armăsarii de reproducție către 
oficiile județene de reproducție și selec
ție din județele amintite, iar de buni și 
buieștri ce erau, rupeau, din copite, mar
ginile vagoanelor de marfă. Acesta să 
fie răul cel mai rău. Herghelia dispune 
de 624 ha bază furajeră. Au furaje de 
bună calitate și îndestulătoare. Ba chiar 
au vîndut furaje în primăvara abia trecută. 
Au vîndut și gunoi de cal, cu 100 lei tona, 
folosit în ciupercării. Herghelia a conta
bilizat în anul trecut venituri de peste 
3 milioane lei. Discutăm pe îndelete cu 
directorul unității, Mihail Pop, și cu spe
cialiștii Aurel Chendrean, Zoltan Chere- 
cheș, Vasile Chișu. Ce discutăm, de fapt? 
Lucruri simple și elementare care, însă, 
nu se respectă în multe locuri.

Adevăruri curate, știute din nioși- 
Strămoși, le reîntâlnim la Beclean. în 
timp ce constructorii și zootehniștii se 
tot. sfătuiesc și pînă la urmă izbutesc să 
dureze grajduri supraetajate și paraci- 
mentate, la Beclean, calul crește pe pă- 
mînt și în aer liber! Așa cum auziți, pe 
pămînt și în aer liber! Excepție făcînd 
doar iepele gestante ori mînjii prea ti
neri. Finul i se dă calului în față, iar 
nu în ieslea tatonată. Calul adună ulti
mele rămășițe de fîrf cu piciorul și le 
plasează în dreptul gurii. Nu se risi
pește, așadar, nimic. Alt adevăr simplu 
ca bună ziua. Animalele crescînd în lu
mină și-n libertate sînt mai vioaie șl mai 
sănătoase. Iată un alt aspect care nu se 
prea respectă în multe locuri : iepele se 
dau-la montă la 9 zile de la fătare ! Așa 
scrie cartea de specialitate. Mînzul cres
cut în libertate suge de 70—80 și chiar 
100 de ori pe zi; ast fel că, la £ luni va 
cîntări, negreșit, peste 300 kg. Am fost 
pus și în fața unui adevărat, „spectacol", 
cabalin: învățarea calului tînăr cu hamul 
și cu șaua. Un ritual al reproducției. 
Totul făcut cu știință și pricepere, ca 
la carte.

Nu întîmplător am insistat asupra aces
tor aspecte. In destule locuri în țară am 
văzut că nu i se 'dă importanță prea mare 
calului și nici mînzului. Vremea de tris
tă amintire din timpul lui Bucur- Șchiopu, 
care a „semnat" exodul cailor, nu numai 
că nu trebuie s-o uităm, dar trebuie să 
refacem ceea ce alții au stricat! Specia
liștii becleneni spuneau că vor. trece încă 
10—15 ani buni pînă vor obține rasa 
semi-grea transilvăneană de tracțiune. 
Este de muncit. Dar dacă ne vom aduce 
aminte de cal numai la un pahar de 
vorbă: „Doi cai buni și hamuri bune/ 
Să mă duc cu mindra-n lume", nu facem 
mare lucru. Problema calului este una 
stringentă și care nu se rezolvă cu dosare 
frumos lineate, ci jos, în teren. în peri
metrul hergheliilor din cele mai îndepăr
tate cătune. Am văzut prin tîrgurile de 
animale că un cal bun de muncă trece 
cu 50 000—70 000 și chiar 110 000 lei. Va
loarea este cu atît mai mare, cu cît este 
calul de rasă bună. Mergînd cu exemplifi
carea mai departe vom reține o știre de 
presă : din Franța, armăsarul CARO a fost 

vîndut în S.U.A. cu exorbitanta sumă de 
13 milioane dolari ! Să ne bucurăm deci 
de soarta in reală redresare a calului in 
unele zone ale țării. Strigătul de .deznă
dejde al regelui Richard al III-lea : „Un 
cal, un cal, regatul dau pe-un cal", va 
găsi, sînt sigur, un echivalent in curînd 
la rubricile de mică publicitate : schimb 
mașină pentru un cal de tracțiune! La 
început o șă ne mire știrea, apoi. va de
veni o informație comună, care incorpo
rează în ea, la drept vorbind, un adevăr 
de domeniul evidenței.

DORIN SÂLÂJAN S

Depozitul de armăsari
La Arad, la vest de oraș, pe drumul 

național cu numărul 7, pe șoseaua ce 
duce spre Nădlac și care apoi se pierde 
în Europa, trecătorul este fascinat atît 
de frumusețea peisajului cit și de numă
rul cailor care, în tișia de pămînt cît 
ține șoseaua îl măsoară în lung șl-n lat. 
Intr-o zi din această primăvară mi s-au 
părut că acești cai sînt ai haiducilor le
gendelor noastre coborâte, în timp, către 
noi.. In dimineața în care i-am văzut, 
rouă coborise din ceruri și îi îmbrățișase 
transformîndu-i în bijuterii alo univer
sului. Și era atîta liniște, acolo, spre 
Nădlac încât se auzeau doar pașii cailor 
care, ca niște clopote,, măcinau timpul. 
Am bătut la poarta nevăzută a acestui 
loc exact ca la un altar, cu sfială și pio
șenie, cu teama de a nu le deranja cai

lor petrecerea jocurilor... M-a întâmpinat 
un bărbat Intre două vîrste. care părea 
că., tocmai atunci, ar fi descălecat de pe 
întreagă această herghelie. Am aflat că 
se numește Traian Barbu și este medic 
veterinar și totodată este și șeful depo
zitului, fiindcă așa se numește locul, de 
armăsari. în ciuda faptului- că depozitul 
de armăsari de la Arad s-a născut, să 
spunem așa, doar de cîțiva ani, doctorul 
Traian Barbu, împreună cu soția sa, de-o 
viață caută să dezlege și să cunoască cît 
mai multe din tainele legate de viața 
cailor...

în urmă» cu trei ani, în primăvara 
anului ’80, mai mulți tineri de la direc
ția agricolă a județului (ideea a apar
ținut în exclusivitate lui Nicolae Miha- 
lache — director general adjunct) s-au 
gîndit să se apuce de creșterea armăsa
rilor. Și ca o paranteză, pe acest loc din 
an în an au loc (obicei ce se respectă și 
se păstrează cu sfințenie și în continua
re) așa numitele „Sărbători ale . calului". 
Șl cum pentru acești oameni orice idee 
este aplicată imediat în practică s-a por
nit imediat la treabă. Așa Stînd lucrurile 
s-au achiziționat 20 de armăsari formîn- 
du-se așa numita stațiune de montă im
provizată. La numai doi ani, în 1982, 
aceasta s-a încheiat cu un efectiv de 
aproape două sute de armăsari cuprin- 
zînd toate cele 11 rase cunoscute. în 
momentul de față numărul lor a ajuns 
la 204. Și tot ca un amănunt un exemplar 
costă între 35 000 și 85 000 de lei. (Ce bine 
că numărul cailor putere de la o mași
nă nu se înmulțește cu aceste cifre...) 
Așa stînd lucrurile depozitul de armă
sari de la Arad și-a cucerit, în cel mai 
scurt timp, o mare faimă în toată țara 
și peste hotare devenind, așa cum dealt
fel îi este și denumirea : un mare de
pozit- de armăsari. Mulți specialiști vin 
pînă aici să vadă aceste rare și frumoase 

exemplare. Și de aici, acești cai, aceste 
superbe animale, acum vara, pleacă în 
multe locuri din țară ca să ducă sămîn- 
ța neamului, lor. mai departe. Și ca să 
intrăm puțin în domeniul cifrelor planul 
anual al montelor este-de aproape opt 
mii. Apoi spre toamnă, ei se întorc acasă 
unde iernează, înfrumusețînd din nou 
zona, muncesc înlocuind ceea ce i-a dis
trus și ucis : caii putere ai mașinilor — 
sau participă pe la diferite concursuri 
din țară sau peste hotare. Este exact 
ceea ce ne spune și doctorul Traian 
Barbu : „Toți caii sînt frumoși și utili. 
Depinde numai cum îi îngrijești". Altfel 
spus cei 60 de oameni care lucrează aici 
fac tot ceea ce le stă în putință, vorba 
zicalei, să dea calului ceea ce este al ca
lului. Oamer.ii sînt și îngrijitorii, și cei 
care mîngiie și vorbesc cu cai, sînt și 
cei care muncesc hectarele pentru a 
smulge pământului hrană pentru cai, 
sînt cei care o prepară, sînt cei care îi 
potcovesc, le fac hamuri, șarete, căruțe, 
sînt cei care îi supraveghează, de cele 
mai multe ori în peregrinările lor prin 
țară, și sînt cei care îi duc spre glorii 
pe la diferite concursuri. Sînt oameni 
care știu să facă de toate, a căror viața 
se împletește cu cea a cailor. Aici, mi-am 
dat seama că există un limbaj al cailor 
pe care oamenii de la depozitul de ar
măsari de la Arad caută să-l dezlege. 
Dar am avut impresia că și caii caută 
să înțeleagă limbajul nostru. Fiecare 
are un nume și un fel de buletin de iden
titate. Cînd este strigat, de cel care îl 
îngrijește, calul răspunde de unde ar fi, 
vine și îi ascultă omului toate oomen- 

zile. Aici, îmi spune în continuare doc
torul, calul nu se lovește niciodată. Nu 
numai atît : el nu este nici măcar certat. 
Cine îndrăznește să facă lucrul acesta 
este pe loc pedepsit și chiar este dat 
afară - din acest colectiv. Altfel spus 
omul, cu inteligența sa, se supune forței 
calului pentru a-i dezlega toate tainele 
vieții sale. Și calul știe să răsplătească 
eforturile oamenilor. Este, cum spun spe
cialiștii, una din cele mai complexe ma
șini. La munca cîmpului în afară de arat 
și .semănat (ne referim la marile unități 
agricole) calul este folosit la toate și la 
tot. Caii de aici, spun cu mândrie oa
menii, pot transporta sute și sute de ki
lograme pe orice fel de teren — con- 
curînd cu cele mai moderne tractoare și 
utilaje... Și, cum era și firesc, cei de la 
direcția agricolă au înființat, datorită 
acestor cai, o asociație sportivă numită 
„Recolta". Așa stînd lucrurile, dintr-un 
loc viran s-a făcut un modern hipodrom 
unde periodic au loc diferite concursuri 
și prezentări de cai. Caii de la Arad au 
și început-să aducă fel de fel de trofee 
de pe la concursuri și manifestări spor
tive. Mai mult decît atît : în colaborare 
cu Biroul de Turism pentru Tineret, în 
această vară se vor organiza diferite 
excursii în care călăuzele principale vor 
fi caii. Și, fiindcă trebuie să existe și 
așa ceva, pe lingă depozitul de armăsari 
funcționează o școală de călărie unde 
vin copiii orașului. Dar ei caută să 
înțeleagă și să dezlege nu numai tainele 
sportului. Ei, adică copiii, învață să și 
îngrijească caii ; fiindcă dragostea pentru 
cai trebuie, ea și multe alte lucruri, s-o 
transmitem celor ce vin. Numai a^a calul 
poate intra in toate drepturile sale. Cu 
dragoste, cu multă dragoste, din partea 
oamenilor...

SORIN POSTOLACHE ■

Jurnal de campanie

Cu gândul la știuleții

din toamnă
C.U.A.S.C. Tulcea ilustrează semnifi

cativ în practică principiile după care se 
conduce agricultura noastră. De unde 
pînă în urmă cu cîțiva ani în unitățile 
consiliului se cultivau aproape în exclu
sivitate grîu, orz și ceva porumb, astăzi 
producția, menită să asigure au to apro
vizionarea, să folosească din plin orice 
palmă de teren, este diversă și echilibrată. 
Se valorifică toate resursele locale, se re
dau circuitului agricol terenuri erodate și 
alunecătoare, se ține seama atît de inte
resele locale cit și de cele generale.

Consiliul are 18. unități : C.A.P., I.A.S., 
Asociații. economice intercopperatiste 
pentru creșterea animalelor și' păsărilor 
și de producție industrială. Mai mult de 
o treime din suprafața terenului arabil 
este în pantă. Din cauza asta, irigațiile 
se fac pe suprafețe mici. Dar acolo unde 
s-au făcut și se fee. rezultatele sînt . din
tre cele mai bune. Pe terenurile în pantă, 
au fost cultivate vii sau plante tehnice 
rezistente; la. secetă. S.M.A. Tulcea este 
cel mai mare din județ. Asta n-ar spune 
mare lucru, dar este și cel mai bun, 
având an de an beneficii.

în cele din urmă totul se datorește oa
menilor de aici harnici și cu inițiativă.

Una din unitățile consiliului este și 
C.A.P. Somova. Nici peste pământurile 
de aici n-a plouat cu lunile. De câteva 
zile a început să plouă, dar, înainte de 
ploaie, oamenii au irigat și au dus ei 
singuri apa, cu ce au putut, în pământu
rile compromise. Discuțiile cu Gheorghe 
Burlacii, președintele cooperativei din So
mova, eu tovarășul Aurel Aflat, inginer 
șef al C.U.A.S.C., sau cu inginerul șef al 
S.M.A., Grigore Radulescu, par la prima 
vedere monotone, cînd intră în zona rea
lizărilor și a cifrelor. S-a stabilit ca la 
Somova să se recolteze orzul în trei zile ? 
Ei bine, la sfârșitul celor trei zile stabi
lite prin program nu mai era un pai 
de orz pe cîmp. Toată .suprafața a fost 
arată și semănată cu porumb cultura a 
doua. Combinele S.M.A. s-au dovedit 
fără cusur.- Pentru evitarea deplasărilor 
fără rost și a consumului inutil de car
burant, pentru asigurarea recoltării în. 
flux continuu, s-a alcătuit o formație de 
15 combine. Pentru mecanizatori s-a or
ganizat în cîmp o tabără. O căruță a 
C.A.P. duce lângă combine hrană caldă 
oamenilor. Un atelier mobil asigură ope
rativ asistența tehnică. Mecanizatorii 
Gheorghe Plăcintă, Dumitru Lazăr, . 
Gheorghe Radu și Marin Leonte, i-am 
numit doar pe cei mai buni, au mâncat și 
dormit în cîmp în zilele de vârf ale cam
paniei. Ion Spinu, șeful secției Parcheș, 
și inginerul Iile Cherciu, șeful formației, 
au uitat și ei să mai dea pe acasă în zi
lele fierbinți ale recoltării. în urma com
binelor, mașini și toate atelajele coope
rativei, fie ele trase de cai sau măgari, 
au eliberat în cel mai scurt timp terenul. 
Acum, combinele în perfectă stare de 
funcționare așteaptă la marginea solelor- 
de grîu să se oprească ploaia și să poată 
intra la recoltat. Griul va trebui sțrîns de 
pe cîmp în opt zile. Și va fi strîns. Ploaia 
căzută în ultimele zile a creat condiții 
pentru recolta a doua. Doar aici nu se 
mai ține seama, de programele inițiale. 
Suprafețele însămânțate eu porumb și fu
raje vor fi mult, mai mari. Pierderile da
torate secetei vor fi în mare parte recu
perate.

în 1982, C.A.P. Somova, spune Gheor
ghe Burlacu, a avut un beneficiu de un 
milion și jumătate „lei. Pînă acum, prin 
recoltele sub plan, am pierdut 6 milioane. 
Facem totul pentru- recuperarea pierde
rilor. Continuăm din plin irigațiile, acolo 
unde e nevoie de apă. Sămânța de po
rumb este de mult în pămînt și se po
dește la știuleții din toamnă. Vom se
măna în plus și furaje. întărim sectorul 
zootehnic. Chiar acum, cu mijloace pro
prii, mai punem pe picioare o materni
tate de scroafe. Mazărea, inul, floarea 
soarelui pentru cultură . și lotul pentru 
hibridare, porumbul de pe 859 hectare 
erau, aproape compromise. Vor fi pînă la 
urmă recolte bune. Anul acesta a fost și 
încă mai este greu, dar vom ieși la lu
mină.

O activitate febrilă, bine organizată. 
Ideile și inițiativele sînt rapid receptate.

Dacă n-am fi avut asigurate condiții 
din cele mai bune, ne spune inginerul 
Aurel Aflat, n-am fi putut face față con
dițiilor grele din acest an. Am avut po
sibilitatea să ne repliem, să diminuăm 
pierderile dintr-un domeniu cu realiză
rile din celelalte. Zootehnia aproape că 
n-a avut de suferit. Numai în ultimii trei 
ani s-au înființat în județ trei fabrici de 
nutrețuri combinate. Acum cinci ani nu 
aveau nici una. Numai la A.E.I.G.O. — 
Mineri am realizat'opt milioane și jumă
tate de ouă în primele cinci luni, față de 
planul anual de 12 milioane. Am echili
brat suprafețele destinate furajelor, zo
otehnia a început să-și recapete statutul 
ce i se cuvine. Ne-am străduit să punem 
în practică indicațiile tovarășului Nicolae 
Ceaușescu de a face o agricultură echili
brată, eficientă, care să valorifice toate 
posibilitățile pământului.

OPREA GEORGESCU ■
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■— Nu am acum starea de ® vorbi des
pre mine. Nu am umor.

— Nici nu e nevoie. Ne descurcăm șî 
fără umor.

— Meseria asta a noastră ne învață să 
ne luăm în serios. Nu se mai joacă 
teatru ca pe vremuri. Nu se mai face 
teatru ca bal mascat. Nu se mai joacă 
din vîrful buzelor și din poantă. Tea
trul te consumă astăzi enorm. Nu nu
mai prin modul în care te implică în 
planul ideilor, al atitudinii față de exis
tentă d ca performantă Spectacolul a 
crescut, s-a amplificat, pătrunde în zone 
mai adinei ale vieții, răscolește abisuri pe 
cane altădată le escamota, scoate la ivea
lă resorturi intime ale unor manifestări 
omenești pe care altădată le treceam cu 
vederea din pudoare, din falsă pudoare, 
mințindu-ne pe noi înșine.

— Și spectacolul vieții a devenit mai 
complex.

— Mai complex, timpul e altul, frenetic, 
comprimat. Trăim îngrozitor de grăbiți. 
Vrem să spunem mult în cîteva clipe. Nu 
ie mai ajunge timpul. Nu mai încăpem 

m timp.
— De ce atîta grabă, atîta neliniște 7
— Priviti în jurul nostru. Credeți că nu 

sîntem marcati de ceea ce se întîmplă 
în lume ? De criza asta în care trăim, cri
za de energie, de combustibili, de încre
dere si de speranță într-o lume mai 
dreaptă, mai înțeleaptă ? Credeți că nu 
afectează pe fiecare om în parte obsesia 
asta a războiului și a păcii, coșmarul se
colului nostru, sfîrșitului nostru de secol 
in care sîntem amenințați cu dezintegra
rea 1 Nesiguranța pe care ti-o dă existen
ța ta pune într-o stare de neliniște.

— Avem dreptul la neliniște, avem 
dreptul la nemulțumiri. Nevoia de per
formantă de care vorbeam vine tot din- 
tr-un sentiment de nemulțumire, fată de 
tine însuți, fată de ceilalți—

— Vorbeam de performantă ca artă, ca 
ai vei calitativ în artă, nu ca record la 

săritura în înălțime sau în lungime deși, 
dacă stau bine și mă gîndesc. perfor
manta actorului trebuie să cuprindă toa
te performanțele, pentru că noi nu avem 
voie să fim străini față de nimic din 
ceea ce se întîmplă în sfera cunoașterii.

— Actorul trebuie să fie și el un spor
tiv de performanță ?

— Adeseori se consumă ca un sportiv 
de performantă care aleargă 42 de kilo
metri. Și se consumă într-o singură seară.

— Nu numai într-o singură seară, ci în 
fiecare seară... Prin urmare, un actor 
cînd urcă pe scenă duce cu sine nu nu
mai memoria unui personaj ci trena 
imensă a faptelor cotidiene, ca pe o co
metă.

— Un actor joacă întotdeauna si din 
perspectiva vieții imediate. pentru că 
spectatorul său trăiește ca și actorul ace
eași viață, aceleași evenimente, aceleași 
situatii limită și indiferent de timp și de 
spațiu viata de pe scenă trebuie să-1 pri
vească personal pe fiecare în parte.

— Trena tuturor faptelor de la cele de 
primă pagină pină la cele banale...

— Cel mai greu e ă faci dintr-un fapt 
banal fapt de artă. Numai că mie nu mi 
se mai pare nimic banal.

— Dumneata. Ștefan lordache, ești un 
personaj dilematic. Un personaj complex. 
Ești propriul dumitale personaj. Nu tre
buie să te inventeze dramaturgii. Exiști 
pe scenă ca un om frămîntat convulsiv al 
zilelor noastre.

— Din fericire pentru mine nu am avut 
o viață liniștită. Mi-am căutat întotdeauna 
conflictele.

— Trăiești experimental ? Vreau să zic, 
programatic ?

— Uneori, da.
— Pari un om închis în sine, greu ac

cesibil.
—■ Nu-mi dau seama ce a mal 

rămas de rîs în lumea asta în care 
trăim și care alunecă treptat, trep
tat spre sinucidere. E foarte trist ce se

ȘTEFAN
IORDACHE:
Un om la „curtea 

cu miracole"
Ștefan lordache, aproximativ înalt, subțire ea 

un strigăt, neliniștit, impacientat intre telefoane 
care sună mereu ocupat. Poartă o mască extrem 
de mobilă, cu o antenă de radio care i se ridică 
prin mijlocul frunții. Tuns scurt, cu părul de ce
nușă. Elegant și impulsiv, excentric și modest, 
liniștit în aparență, discret din instinct de conser
vare. epatant fără să vrea, din prea multă perso
nalitate, intr-un cuvint un om care se străduiește 
să treacă neobservat și uneori reușește. Actor al 
marilor salturi mortale, al echilibrului delicat, al 
revoltei insuportabile, al urii viscerale, al nehotă- 
rîrilor care devoră, al curbelor de sacrificiu, al 
memoriei ultragiate. Ștefan lordaclie este necru
țător in tot ceea ce face și nemulțumit de sine. E 
un om și un actor reprezentativ al vremii în care 
trăiește. Emblema unei generații frămîntate și 
lucide.

Cînd joacă, totul in jurul Iui se află sub ten
siunea cea mai înaltă. Incendiu de idei și senti
mente. Este actorul care a ridicat acest final de 
stagiune la 457 grade Fahrenheit, temperatură la 
care se topește hîrtia pe care scriem.

întîmplă cu lumea asta. Iată de ce nu-mi 
pot permite să fiu inconștient.

—- întotdeauna trăiești în starea aceasta 
de tensiune și de veghe 7

— Fac tot ce pot ca să râmîn treaz în 
fata vieții. Să nu întorc spatele lumii.

—• E o stare care consumă intr-adevăr 
enorm. Deci nu numai scena consumă ci 
și viața.

— Poate că acum mă aflu într-o stare 
specială. Vin de la un prieten care a fost 
anunțat de medici că suferă de O boală 
incurabilă. L-am găsit dictîndu-și testa
mentul. Plîngea. Știi cum mă simt eu 
acum, mi-a spus, ca în front, în tranșee, 
cu sentimentul că glontul care urmează 
să mă ucidă a si pornit din armă. Apoi 
a glumit. Mi-a cerut niște cărți polițiste. 
Mi-a promis că mergem la pescuit. Vreau 
să cred că medicii au greșit diagnosticul.

— Da. Viata e mai puternică decît ori
ce piesă de teatru. Sau crezi că piesa de 
teatru se joacă lingă noi ?

— Nu. Aceasta nu mai eo piesă de tea
tru. E chiar viata. Și teatrul nu mai este 
de mult doar o oglindă a vieții. E chiar 
viața. Punct. Prea multi colegi și prie
teni am pierdut în ultima vreme si mă 
simt din ce în ce mai singur. A fi actor 
înseamnă a-ți asuma o condiție tragică în 
deplină cunoștință de cauză. Actorii âu 
început să moară mai devreme.

— De ce crezi asta ?
— Li se cere enorm. Spectatorii cer 

enorm actorului astăzi. Nu vedeți, trăim 
într-o lume în care cel care escaladează 
Everestul s-au Înmulțit, aproape fiecare 
din noi vrea să escaladeze Everestul, o 
lume în care am făcut primii pași pe 
Lună, în care războiul continuă pentru că 
se trag mereu cartușe si mor mereu oa
meni în tranșee. O lume secerată de boli, 
de foame, de ură. în lumea aceasta acto-

(Continuare în pag. 15)

ADRIAN DOHOTARU ■

Desene pe asfalt

Caligrafia legendei
...Poveștile, povestirile năseîndu-se îna

inte de litere. înainte de tăblița de ceară, 
gravată, ori de cărămida scrijelată cu cu
iul și bineînțeles înainte de coala de hîr- 
tie tipărită au adus pină la noi. din 
vechimi ecourile unor fapte care, fără 
sfînta lor mijlocire, s-ar fi pierdut Ire
versibil. Ele au fost marea șansă a uma
nității de a-și putea privi, dezvelite, tipa
rele începuturilor. înainte de inventarea 
roții, ele au fost chiar roata, mișcînd 
prin spații conture tăiate din umbre si 
cețuri. Ele l-au născut pe Homer, 'intîiul 
dintre poeți, imaginat orb. cu orbitele ca> 
două fîntini în care lumina n-a pîlpîit 
niciodată dar văzînd tot ce teferii noștri 
ochi n-ajung să vadă. Homer care zace 

și el cil" barba strivită sub surpăturile 
diafane, ca de ceașcă de ceai, ale poveștii, 
pe care toate investigațiile modernității îl 
contestă sau pe care încă toate minuscu
lele insule grecești și-l revendică... Și nici . 
măcar n-a fost el cel mai bătrin între bă- 
trînii poeziei ! Cu mult pină la el. cel pe 
care ne place să-1 credem primul, se va 
fi rostit poetul „tipărind“ versuri pe les
pezile piramidelor egipțiene. ori poetul 
înveninat de dulce iubire, la Sumer, ori 
poetul de sub părelnicia din nouri a Hi
malaiei...

Nescriind ca Homer cel umflat de oște
nii îngenunchind Troia. asemeni de el 
imaginat cal troian, poetul viețuind între 
Carpații care încă nu se numeau asa si 
Dunărea care nu se chema in nici un feL 
s-a nevoit în stră-străvechimi să adune 
in vers întimplări întîmplate și neîntîm- . 
plate.

După milenii, locul feților frumoși l-au ' 
ocupat în narațiuni ori poeme (care nici 
ele nu se numeau așa...) eroi ai istoriei 
eroice a românilor repede trecuți din timp 
în spațiul fluid al memoriei acestor 
locuri și al oamenilor ce le-au locuit și le 
locuiesc.

într-atît ne simțim sufletele vibrînd ta 
crisalida miturilor îneît ni se întîmplă 
să le istoricizăm. plasînd episoade consu
mate în evocare si vis în chiar vadurile 
de ape, în munții și în cîmpiile ce ne în
conjoară. 'încercăm o operă de subtilă, 
fantastă arheologie în care lutul săpat e 
cuvîntul Iar lespedea cercetată e tăcerea., 
ori euritmiile cîntecelor. Ni se pare că 
înlocuim mărturiile — pierdute — ale is
toriei noastre cu tălmăcirea mesajelor ce 
ne caută din vechime. Un Herodot, un 
Strabon ori Plinius în fiecare legendă ! 
Și iată cum fulgerul de nea. sau fulgul al 
nu mai știu cărei păsăți planînd peste . 
munți concurează cu scrisa în bazalt, car 
ligrafia pergamentelor, „tip'ăritura", ine
fabilă a legendei închipuie în sufletele 
noastre, pereți de bibliotecă străvezii ca 
aripile de fluturi...

Și în același timp ne grăbim, nu mal 
avem stare pînă nu logodim cu umbra 
poveștii nume scumpe care c'indva au fost . 
oameni. Astfel nu doar Ștefan și Mihai 
ori Cuza. ci și Cătălina Todoroiu (cu ale 
cărei rubedenii sîntem contemporani) , 
poate umple verseturi de baladă căpătînd 
o vechime de arhaică rostire.

Din mit în istorie, din istorie în mit : 
sînt drumuri în paradoxal consens afir- . 
mînd nevoia noastră de a ne regăsi în tot 
ce a fost suflet și simțire românească. în 
tot ce afirmă nemurirea neamului nostru, 
unicitatea exprimării lui sub stelele ne
clintite. dorul lui de tinerețe și dragoste., 
setea lui de pace si armonie.

GHEORGHE TOMOZEI g

Noua frontieră 

a sufletului uman

Starea ac spirit
Desigur a fost tăiat un copac 
pe cîmpul acesta
de văd alergînd prin iarba verde 
umbra unei ramuri negre
a unui ștreang
a unui soldat spînzurat.

NICHITA STANESCU B

r
Biblioteca în aer liber

Un irate
La telefon îi tremură, vocea. Și. ețs- 

vintele lui, pe hîrție, sînt tremurate. 
A avut mari necazuri, a trecut prin 
mari frămîntări sufletești, simte o 
mare nevoie de a scrie. Totul — sau 
aproape totul — e „mare". A gîndit 
cu adevărat — și gîndirea lui de om 
cultivat merită tot respectul. A siimțit 
intens, trebuie să-I crezi pe cuvint, și 
nu se știe cîți poeți au trăit o viață 
la fel de pasionantă ca a lui, a omu
lui căruia îi dăruiesc un gînd 
de prietenie și de solidaritate, a celui 
cu o mie de talente pe care și le ma
nifestă în iubire, în profesie, în creș
terea copiilor săi, dar care, vai, . nu 
are nici urmă de talent literar.
. Se simte un. copil nedreptățit.. Jig
nit. Furat. I s-au făcut o mie de da
ruri, dar al o mie unulea, la care rîv- 
nea cel mai aprig, i-a fost . refuzat. 
De ce? Nu poate șă înțeleagă, și nici 
nu vrea. Bine face : nedreptatea nu 
trebuie nici înțeleasă și nici justifi

cată. ea trebuie definită precis și în
lăturată. Dar cum să înlături o ne
dreptate pe care ți-a făcut-o natura ? 
Talentul nu e, la urma urmei, decît 
o îndemînare îndelung" cultivată. Bun, 
dar la el îndemînarea de a scrie nu 
există. Cum să o cultive, dacă nu are 
ce cultiva ?

Pe dulcii confrați care, cu un strop 
de talent risipit într-un ocean de ig
noranță, încearcă să-și croiască un 
drum, folosind cind pila, cînd ranga, 
îl asiguri cu toată bunăvoința de dis
prețul ori mai degrabă de indiferența 
ta totală. Dar pentru oamenii fără 
talent literar nu poți avea decît sim
patie. Cînd le citești cuvintele fără 
ecou, rămîi nepăsător. Dar cînd îi 
auzi explicîndu-ți cit de mult s-au 
chinuit ca să înjghebe acele nimicuri, 
îi crezi. îi crezi și ții la ei, ca la niște 
egali ai tăi, egali în suferință, în 
bucurie, în efort. Sigur, au nimerit 
Pe un pămînt străin, unde nu au ce 
căuta. Dar au nimerit acolo urmărind 
absolutul ! Cu veleitarii bătăioși și 
stupizi e simplu : îi asculți cinci mi
nute. apoi le întorci spatele și pleci. 
Te vor. reclama. Te vor pîri. Fleacuri !

Dar cu omul care ar vrea din tot su
fletul să scrie bine — și are suflet ! 
și are caracter ! — cu el e greu. Cum 
să-i spui verde, în față, că nu are ta
lent ? Nu are, dar cînd încerci să ros
tești adevărul te simți ca și cum ți-ai 
trage singur o pereche de palme.

Sâ-i privim cu aceeași admirație pe 
acești oameni — cărora, dacă Ie spui 
„nu“, li se întunecă ochii și se retrag 
cu demnitate — și pe cei care se pri
cep să-i descurajeze fără să-i ră
nească grav. Pentru că ei trebuie des
curajați și trebuie determinați să se 
întoarcă la profesia loir, la ceea ce 
se pricep să facă. Scriind în ascuns, 
numai pentru a-și ușura sufletul șl 
fără să fure timpul nimănui cu lec
tura încercărilor lor nereușite, ei vor 
începe să aparțină unei lumi aparte, 
de mare frumusețe, lumea poeților 
fără talent, a oamenilor cu suflet de 
artist, a marilor cititori pe care și-i 
dorește orice literatură.

Să fie aceasta o definiție ? Citito
rul un poet fără talentul expresiei. 
Da, un poet nu al literei scrise, ci al 
literei citite.

FLORIN MUGUR B
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f Carte eveniment

Sorin IlfoveanuPanoramic mobilizator
Cuvîntul liber, săptâminalul dirijat în timpul celei I 

de-a treia apariții (11 XI 1933—3 X 1936) de Tudor Teo- 
dorescu-Braniște, e o publicație atit de reprezentativă ■ 

■ pentru scrisul curajos din deceniul al patrulea și de tot- I
I deauna incit 0 judecată estimativă asupra ei devine per se I

un elogiu al presei în general, al celei libere.
I Adevărat caleidoscop al momentului istoric, cuprinsul ■ 
I revistei pare - transmisia în direct a spectacolului ma- | 
■ iilor evenimente, interne și internaționale, pe fondul I 

priveliștilor permanente ale țării și ale continentului ; s 
$ văzute din perspectiva cronicarului democrat care, ne- 1 

puțind asista neutru la derularea în viața social-politică ■ 
I a unor procese ce duceau fatal la dezastru, semnalează | 

cu obstinație primejdia iminentă. Seismograf al epocii, I 
Cuvîntul liber a fost, în același timp, o sirenă. Din fie- I 

1 care rînd al articolelor, cronicilor, reportajelor imprimate '
i în coloanele sale răsună chemarea ia unire a tuturor I 

forțelor sănătoase ale națiunii pentru apărarea demo- I 
crației, bararea pentru organizațiile fasciste a căilor | 
spre putere, preîntîmpinărea unui nou război, menține- I 
rea independenței și integrității teritoriale a patriei.

Lansînd apeluri, periodicul le-a și argumentat. Nu pu- I 
ține dintre articolele pe care le înmagazinează sînt ade- g 
vârâte studii prin soliditatea documentară, prin acuita- g 
tea analitică, prin competența în general cu care abor- | 
dează felurite chestiuni de sociologie și politologic. Nu ț 

I numai colaboratorii marxiști (Lucrețiu Pătrășcanu, Mi- I 
ron Constantinescu, Ilie Cristea, Andrei Șerbulescu, 
Șerban Voinea, A. Joja, Petre Pandrea, Gogu Rădulescu, 

| George Macovescu, Ștefan Voicu ș.a.), și nu doar econo- I 
miștii și politologii de profesie, ci chiar o seamă de I 

Sj „simpli" ziariști, inclusiv cei consacrați de conștiința pu- I 
blică drept poeți și romancieri, semnează uneori texte ce 
ar merita să intre în atenția istoricilor mișcării romă- I 
nești de idei. F. Aderca, Demostene Botez, Al. Sahia, 
Eugen Jebeleanu, M. R. Paraschivescu, Gh. Dinu, F. 
Dima, Mircea Grigorescu și nu numai ei, analizează fe- Și 
nomene și situații din imediata actualitate cu o remar
cabilă adresă, vrednică de cei mai avizați specialiști în 

■ științele umane. Iar stilul — stilul ziariștilor de la. Cuvin- I 
tul liber...! Proza publicată în acest periodic e, în bună 

I parte, proză artistică, indife'rent dacă autorii ei au scris 
I sau nu și literatură de imaginație. Incisivitatea rece a 

formulărilor lui Gh. Dinu, cea marcată de un accent 
afectiv a lui Demostene Botez, verva ușor patetică a lui 
T. Tecdorescu-Braniște, aceea a lui M. R. Paraschivescu, ' 
sarcastică, causticitatea lui D. I. Suchianu, sclipitoarea I 
maliție a lui Victor Eftimiu, acidulata onctuozitate a lui 
Șerban Cioculescu. sobra eleganță a frazării din artlco- 
lele lui Eugen Jebeleanu, lapidaritatea expresiv senten- I 
țioasă a rostirii lui Ilie Cristea — iată doar cîteva din- j 
tre modurile literarului în publicistica proprie revistei in I 
chestiune, și, de. fapt, întregii prese democratice romă- I 
nești din perioada interbelică, dat fiind că publiciștii

I prezenți într-o anume gazetă scriu și la multe din cele- | 
■ lalte. In Cuvîntul liber au văzut dealtminteri lumina și 1 
? produc țiuni. literare stricto sensu, versuri mai cu seamă

(Ion Minulescu, Al. T. Stamatiad, N. Davidescu, Victor j 
Eftimiu, Demostene Botez, A. Toma, Claudia Millian, j 

| Al. Robot, Lucia Demetrius, Emilian Bâcov, Liviu De- I 
leanu, Paul Păun, Virgil Carianopol ș.a.), dar și proză, | 
îndeosebi proză de Geo Bogza, ale cărui cîteva dintre 
magistralele reportaje din „anii împotrivirii" de aici au ' 
început să revoluționeze această specie. Nu lipsesc tra- I 

| ducerile, cronicile, notele, medalioanele literare. Culege- I 
rea alcătuită și prefațată de Ion Ardeleanu și Mircea

• Mușat (Editura Eminescu) include aproape numai texte cu I 
■ caracter politic, însă un „sumar analitic" reproduce inte- | 
■ grai tablele de materii ale tuturor celor 150 de numere, I 

oferind cititorului posibilitatea de a găsi rapid, în di
verse volume de autori, majoritatea poeziilor și prozelor 
rezistente publicate întîi în Cuvîntul liber.

I Organ de luptă în anii cînd a apărut, periodicul scos I 
g de Tudor Teodorescu-Braniște a devenit, pentru cititorul I 
I de azi, grație citatei culegeri, și un „organ al luminării". I 

„Arhiva din care istoricul scoate mai mult pentru trecut
I este prezentul", zice Blaga. Reciproca nu-i mai puțin 
1 adevărată. O știm de la Bălcescu, de la Kogăliriceanu, 

de la romantici în genere, iar culegerea de articole din 
Cuvîntul liber ne relevă acest adevăr în toată profunzi- Ș

E mea lui tulburătoare. Cîtă lumină se răsfrînge asupra I 
I lumii contemporane, inclusiv asupra mediilor în care I 
Șl trăim nemijlocit, din panoramicul frămîntărilor înfățișate ■ 
■ în cuprinsul revistei din deceniul al patrulea ! Și cît de 
fa actual este și azi îndemnul la unirea tuturor conștiințelor g 
I integre împotriva .spiritului tenebros, agresiv, intolerant, 
S pentru apărarea,, sporirea, . perpetuarea valorilor impe- I 
g risabile ! •
I DUMITRU MICU ■

, ____ ____  ... .............  .... .. ■ - . ■ ■ ■

Arta românească de astăzi a iz
butit, cu generațiile ajunse în pra
gul vînsteî de patruzeci de ani — 
adică acolo unde cursul vieții unui 
creator e îndeobște hotărît — o ge
neroasă schimbare la față. în pu
ține școli naționale se poate înțe
lege, la fel. de bine ca în școala ro
mânească de pictură, spre exemplu, 
cum lucrează tradiția și ce datorii 
au tinerii față de trecut și. cu toa
te acestea, schimbarea să fie atit 
de sesizantă, îneît arta să se cheme 
nouă în întreg cuprinsul ei. O nou
tate scutită totuși de violente, de 
desprinderi acuzat revoluționare — 
fapt ce nu impietează asupra valo
rii. După atîtea seisme, cite a su
ferit arta secolului nostru, sîntem 
acum îndeajuns de înțelepți ca să 
pricepem că prefacerile se pot pro
duce și subtil, fără sprijinul vani
toaselor manifeste și programe es
tetice scrise și vorbite, că nu tot 
ce vine cu orgoliul, îndeobște foar
te zgomotos, de a întemeia o artă 
originală in absolut, în toate în
cheieturile ei, semnifică neapărat și 
calitate. în ce-i privește pe tinerii 
ce-au devenit maturi în ultimii 
zece-cincisprezeoe ani (și a căror 
creație interesează în chip special) 
ei au săvirșit resurecția, daca ne e 
îngăduit să-i zicem astfel, treptat, 
cu o anumită prevedere în toate ac
tele ei.

Sorin Ilfoveanu, al cărui profesio
nalism arbitru ne reamintește în 
fiecare desen și în fiecare pînză de 
rolul covîrșitor și deopotrivă exul
tant ce-1 poate avea în construcția 
unui talent un mare profesor (cum, 
a fost Corneliu Baba, magistrul său 
și al lui Ștefan Câlția în studenție) 
ne reamintește și mai asiduu de 
rostul talentului însuși într-o bio
grafie de artist. El este unul din 
nu prea numeroșii, totuși, pictori 
de azi despre care se poate spune 
că e născut pentru lucrul la șevalet. 
Aici el este liber și expresiv în cu
get și măiestru în tot ce întreprin
de. E o mare plăcere pentru spirit 
contemplația unui tablou semnat de 
Sorin Ilfoveanu și este evident fap
tul că pentru artistul însuși contem
plația unui motiv — peisaj de Iar
nă și de deal, chipul uman, naturi 
statice — răminc cea mai mare plă
cere. Pictura lui Sorin Ilfoveanu e 
fantastă numai prin raportare la 
un real anume. încadrat de obicei și 
eu oarecare suficiență de unii cri
tici în categoria atît de ambiguă a 
„liricilor". Sorin Ilfoveanu paie cel 
mai îndreptățit să asipre a face din 
pictura unui contemplativ vegheat 
de-o rațiune tăioasă ceva care (a- 
mintind de butada cezaiiniană) să 
fie un lucru tot atît de rigu
ros că pictura din muzee. Dealtfel, 
în fața tablourilor lui am avut de 
fiecare dată isentimentul că aceasta 
pare făcută pentru muzeu, ceva re
clamat de monumentalitatea tainică 
a peretelui de muzeu. Mersul 
pensulei pe pînză ne duce cu gîn- 
dul la actul dirijoral : interesant, 
pasionant în sine și deopotrivă în 
relația cu muzica. Dealtfel nu-i lip
sit de înțeles faptul că una din 
temele favorite și foarte productive 
ale artei lui Ilfoveanu este muzica 
și muzicienii (în frescă, în desen 
cît și în pictura atit de solicitată 
de colecționari).

Editura Sport-Turism îi dedică, 
în seria de mici monografii de artă, 
un album tînărului pictor. Albumul 
întocmit și scris frumos de Mircea 
Deac are calitățile pretinse de for
mat, de tjraj și de marele public 
căruia îi este adresat. Textul arată 
dragoste și pătrundere și dacă, la 
rându-ne, scriem despre cărticica 

aceasta e pentru că ideea editurii 
e de toată lauda. Țara trebuie cu
noscută și prin ochii artiștilor, pei
sajul românesc poate fi înțeles mai 
bine în umanele sale frumuseți cu 
îndrumarea pictorilor lui.

TUDOR OCTAVIAN £

Rezervația
de pelicani
„Doar pelicanii vin albi către noi / 

Ca un nou răsărit". Aceste versuri,, 
aparținind poemului Pelicanii din 
volumul de poeme al.lui Dumitru 
Radu Popescu, nu demult apărut, 
ar putea sta drept moto în frun
tea piesei 'sale. Rezervația de •peli
cani, pusă în scenă la Teatru] Bu- 
landra. Motivele dintotdeayna ale 
literaturii sale — moartea, viața, 
semnificația libertății, a destinului 
uman în raport cu această entitate- 
etalon care este in cărțile acestui 
autor dreptatea — îmbracă aici for
ma unei ample metafore dramatice 
a condiției umane, a unui poem 
dramatic cu puternic filon liric. Re
zervația de pelicani este o piesă 
despre singurătate, despre lecția 
profundă a naturii, despre moarte. 
Cîteva personaje tipice teatrului lui 
D.R. Popescu compun substanța fa
bulei : bărbatul (Timofei), fe
meia lui (Pelaghia), mama (Ana), 
apoi „bufonul" raisonneur (Tuliu) și 
personajele, să le zicem, „agre
soare", cele care vin din afară, vio- 
lentînd ordinea cvasiedenică a 
„rezervației" (totul se petrece în 
universul mirific al Deltei Dună
rii) ; Budiță, omul cu misiune, vîn- 
zînd și cumpănind pe nimic • drep
tatea și sentimentele umane, omul 
„care face pluta", conform unui 
program de „neparticipare" la ni
mic, Gabriela, tipul elementar, 
consumînd fără rezerve experiența 
animalității. Oleică, vagabondul cu 
purități și intransigențe morale 
neașteptate. Timofei este aici o 
conștiință în plină criză a pierderii 
de Bine. în disperată căutare a uni
tății cu sine însuși și cp liimea. 
Bolnav trupește, dar și de singură
tate. el încearcă o .evadare din cer
cul obsesiilor, prin fuga cu Gabrie
la. Un gest drapat de autor într-o 
multitudine de semnificații, de la 
jocul de-a deținuții. cu hainele văr
gate găsite întîmplător în deltă — 
aproape un exorcism — pînă .la sfi- 
șietoareă, resemnata lui întoarcere. 
Ca întotdeauna, alături de sensurile 
ce țin de actualitate, D.R. Popescu 
amestecă în textele sale trimiteri, 
mitice. Decă în Ca frunza dudului 
din rai motivul dragostei înșelate 
împrumuta montura mitului Medeei, 
în Rezervația... pot fi detectate, e 
drept, numai cu incidență colatera
lă, elemente din mitul lui Oedip 
(Oleică se dovedește a fi băiatul 
dmtîi al Pelaghiei și »al lui Timofei, 
socotit mort la naștere și împins, la 
vînsta adolescenței, pînă aproape de 
incest, Pelaghia și Ana alcătuiesc. 
com.pletîndu-se reciproc, o variantă 
a Penelopei etc.).

La Teatrul Bulandra. în regia lui 
Valeriu Moisescu, Rezervația de pe
licani a fost, la premieră, un spec
tacol încă neajuns la maturitate, 
am zice, într-o viziune regizorală 
înclinată să apese mai ales pe la
tura ironic-bufonardă a textelor a- 
cestui dramaturg, deși în acest caz 
era mai puțin indicată opțiunea 
pentru o astfel de lectură. Ceea ce 
lipsește este liantul, lipsă generată 
tocmai de nesipecularea încărcăturii 
lirice a textului. Dar piesa a oferit 
actorilor un prilej generos de a-si 
„construi" personajele, fâ.cind a

proape din fiecare o partitură. în 
rolul lui Timofei (minus varianta 
„alcoolică" a acestuia), Ion Besoiu 
realizează momente remarcabile, 
îndeosebi în ultima parte, cînd 
găsește tonul just al rolului, 
cel grav, vibrant, încărcat de 
energiile reținute ale afectivită
ții. Pelaghia, interpretată sobru, 
exact, dar fără prea multă strălu
cire de Mihada Juvara, este o pre
zență potrivită, suplinind adesea 
prin subtilitatea gestului mărunt o 
anume lipsă de culoare a replicii. 
Ica Mațache (tensionat—interioriza
tă, memorabilă îri scena mortii) rea
lizează o creație interesantă în ro
lul mamei. Gelu Colceag reușește 
în Tuliu o interpretare echilibrată, 
fără stridențe, compunînd cu in
teligență o figură de bufon aproape 
shakespearian. Rodica Tapalagâ, în 
ciuda unor accente exagerate, ofe
ră una din cele mai interesante 
partituri, alături de Ica Matache și 
Constantin Florescu. Acesta din 
urmă. în rolul lui Budiță. își pune 
bine în valoare registrul său fa
miliar de interpretare, amintind în- 
trucîtva de rolul din Mobilă si du
rere. în sfîrșit. Florian Pittiș, mai 
puțin „creator" în Ontică, nu oferă 
de această dată decît farmecul spe
cific aparițiilor sale în scenă.

în versiunea Teatrului Bulandra. 
Rezervația de pelicani,, spectacol 
bun în sine, nemulțumește prin lip
sa de unitate și prin opțiunea oa
recum forțată pentru unul din „gla
surile" literaturii lui D.R. Popescu. 
Textul invita, mai mult decît'altele, 
la sesizarea, acceptarea și punerea 
în valoare a substanței lirice.

TANIA RADU ■

Noaptea cca mai 
lungă și 
interogatoriul 
din zori

Prinosul de recunoștință si slăvi
re a strămoșilor noștri, eroii care 
și-au închinat viața luptei pentru 
libertatea,, independența și suvera
nitatea ființei naționale, a fost so
cotit — întotdeauna — de către 
creatorii români, din toate timpu
rile, drept un act firesc și legitim. 
Iar dintre figurile de legendă cu
prinse în fresca istorică a patriei 
noastre, Mihai Viteazul se deta
șează, neîndoielnic, ca primul Dom
nitor care a înfăptuit Actul Unirii, 
căci evenimentele din 1600 au con
stituit o pildă revelatoare ce a con
dus, prin vreme, setea către izbîndă 
a tuturor românilor de a se stringe 
într-o țară unitară. A înfățișa, deci, 
chipul acestui mare conducător al 
neamului într-o operă constituie o 
veritabilă piatră de încercare ; mai 
ales într-o lucrare scurtă, cum este 
opera într-un act! Acțiune temera
ră pentru oricare compozitor, ori
care’ i-ar fi experiența sa de pînă 
atunci. Se va înțelege astfel, mai 
ușor, . satisfacția noastră față de 
faptul că Doru Popovici a reușit î. 
opera „Noaptea cea mai lungă", 
lucrare care a constituit și recenta 
premieră a teatrului liric bucu- 
reștean, o sintetizare splendidă a 
omului și cirmuitorului Mihai Vi
teazul, a gîndurilor ce-1 frămîntau 
in ultima sa noapte din viață, a 
sfîrșitului său tragic, dar și a con
tinuității operei sale: Unirea! Ac
tul de eliberare populară, deci Li
bertatea Națională, cucerită după 
secole, a ■ fost exprimată in cea de

■ Cine va juca de acum 
încolo Romeo și Julieta ? 
Absolventii din acest an 
ai Instituitului de teatru 
I. L. Caragiale din Bucu
rești reprezinită o pro
moție de bun nivel. 
Spectacolele loir prezen
tate pe scena de la Schi
tu Măgureaniu a Teatru
lui Bulandra' anunță un 
grup de actori care pot 
face fericite teatrele în 
cane urmează să fie re
partizați. Mai ales că sînt 
teatre care nu au mai 
primit absolvenți de cinci 
eau zece ani și care nu 
mai pot juca nici piese 
contemporane cu tineri 
dar nici Romeo și Julieta 
de Shakespeare. Absol
ventii din acest an au 
toate calitățile să repre
zinte Pe scenă propria 
lor generație cu proble
mele și frământările ei. 
Numele cele mai repre
zentative : Claudiu Bleanț, 
Camelia Maxim, Margare
ta Avram, Cristian Șo
tron, Simona Măicărieiscu. 
Radu Amzulescu, Petre 
Nicolae. Florentin Dușe.

■ După 35 de ani de 
scenă. La Cluj-Napoca trei 
actori de frunte ai Tea
trului Național împlinesc 
35 de ani de activitate pe 
scenă. E vorba de Silvia 
Ghelan, de Maia Țipan 
Kaufman și de George 
Gheraeim. Teatrul a edi
tat cu această ocazie trei 
pliante portret care re
zumă în fotografii și 
eseuri semnate de oameni 
de teatru, și ziariști viata 
dedicată celei mai repre
zentative scene de teatru 
din Transilvania de către 
tnei actori care au dus 
stagiune de stagiune 
greul rolurilor principale 
si uneori secundare. Toți 
trei reprezintă, de fapt, o 
istorie vie a unuia dintre 
cele mai iubite teatre 
din tară care se află 
acum intr-un moment 
dificil de reașezare a 
repertoriului și de revi- 
talizare artistică. Dacă 
are actori în vîrstă și de
votati teatrului în care 
au debutat cu 35 de ani 
în urmă, si cărora le do
rim ani multi si fericiti 

în slujba scenei. Teatrul 
Național din Cluj-Napoca 
are nevoie ^acum mai 
mult ca oricînd de actori 
tineri !

■ Tudor Mușatescu 
ipostază inedită. Două 
seri, două spectacole re- 
confortante la Teatrul 
din Oradea : Bagheta 
magică de Turyan Geor
gy si Ale vieții valuri, 
spectacol cu „momente și 
schițe" de... Tudor Mușa
tescu. Cel dinții este un 
vodevil pentru copii regi
zat de actorul Varga Vil
mos cu o trupă expresivă 
care știe să cînte „ca la 
operetă" șl să interprete
ze distanțat si cu umor 
un basm ; cel de al doi
lea este un colaj de texte 
nejucate ale lui Tudor 
Mușatescu. interpretat eu 
un comic savuros si spu
mos. cu 'eleganță si stil 
de una dintre cele mai 
bune trupe de teatru din 
tară. Regia îi aparține 
eminentului profesor de 
teatru Ion Cojar iar in
vitați în reprezentație au 
fost, pe rînd. de-a lungul 

spectacolelor : Radu Be- 
ligan. Octavian Cotescu. 
Mihai Fotino, Marin Mo- 
raru si Corina Chiriac. 
Cel de al doilea spectacol 
urmează să fie reprezen
tat într-un lung turneu 
pe litoral în distribuție 
de gală.

■ Actori noi la T.E.S. 
Teatrul evreiesc de stat a 
încadrat cîțiva actori noi 
reușiți la concursul pro
fesional organizat cu 
cîteva luni în urmă. E 
vorba printre alții de Eu
genia Balaure, Eugen 
Apostol, Dorina Păunescu, 
Nicolae Călugărița de la 
teatrele din Tg. Mureș, 
Piatra Neamț și Sibiu. în 
primul spectacol în care 
au jucat, Cîntărețul triste
ții sale, au dovedit că s-au 
încadrat exact în colectiv.

il Două albume de ex
cepție într-un moment 
cînd arta fotografică pă
rea uitată — Editura 
Sport Turism ne oferă 
două albume, de mari 
dimensiuni, tipărite în

condiții grafice de bună 
calitate. Albumele pre
zintă imagini din două 
județe,: Ialomița și Ar
geș. Autorul lor, este cu
noscutul artist fotograf 
Gheorghe Dumitru Mai- 
can. Textele aparțin lui 
Mihai Ungheanu și respec
tiv Petre Popa. Albumele, 
veritabile cărți de artă, 
ne prezintă în zeci și 
zeci de imagini color 
viața de zi cu zi, aspec
te din cele două județe. 
Dacă ar fi să spunem 
altfel, fiecare clișeu repre
zintă o excursie pe care 
fotoreporterul Gheorghe 

Dumitru Maican îndrăz
nește să ne-o propună. 
Aparatul de fotografiat al 
artistului găsește unghiuri, 
găsește culoare, într-un 
cuvînt tot ceea ce ține de 
înaltul profesionalism 
pentru a ne prezenta de 
fapt fotoreportaje din 
Ialomița și Argeș. Este 
un început al editurii 
care, fără nici un fel de 
discuție, trebuie conti
nuat...

S Salonașul umorului 
’83 (Ediția din acest an a 
„Salonului umorului", 'Ga
leriile de artă ale Munici
piului București) are me
rite și scăderi. Unul din



* doua creație a dipticului, intitu
lată „Interogatoriul din zori".

Această înlănțuire de opere, vom 
spune de la bun început, o socotim 
un tot unitar, deși. între cele două 
lucrări se află o distanță de cîțiva 
ani ; deși cronologia elaborării este 
inversă, față de felul în care au 
fost prezentate opurile ; deși libre- 
tiștii sînt diferiți. Dan Mutașcu și 
Victor Birlădeanu, pentru a respec
ta ordinea titlurilor ; deși, în vre
mea care s-a scurs între actele de 
creație, la Doru Popovici s-a mai 
schimbat cîte ceva, în ceea ce pri
vește concepția mesajului artistic 
și înțelegerea lui de către receptor, 
adică de către beneficiarul actului 
de cultură, marele Public. Spectaco
lul este unitar, în primul rînd prin 
ideatica sa, axată și călăuzită de 
continuitatea luptei pentru inde
pendență și libertate națională, din 
1600 și pînă în 1944, de la Unirea 
înfăptuită de Mihai Viteazul și pînă 
la eliberarea din închisori și din 
noaptea neagră, fascistă, a comu
niștilor, a întregului nostru popor. 
Unicitatea acestui diptic a mai fost 
posibilă șl datorită concepțiilor, 
care ies pe deplin în relief, prin- 
tr-un joc scenic adecvat, imaginat 
de experimentatul regizor George 
Teodorescu, dublat de acest excep
țional scenograf, care este Victor 
Crețulescu. Iar aceste concepții au 
fost realizate la un nivel artistic 
extrem de ridicat, de către întreg 
ansamblul muzical condus de Carol 
Litvin și secondat de maestrul de 
cor-Stelian Olariu. Fie-ne însă per
mis a adăuga încă un nume, deși 
programul de sală nu-1 situează 
printre realizatori, este vorba de 
Ion Coțîrlă, cel care a conceput și 
Înfăptuit splendidul joc de lumini, 
al veșnicei lupte a întunericului cu 
lumina și care subliniază pe deplin 
textul și acțiunea scenică.

Din punct de vedere muzical, 
opera „Noaptea cea mai lungă" este 
străbătută de un autentic filon dra
matic, ce amintește — în linii ge
nerale — drama muzicală wagne
riană, numeroase laitmotive ieșind 
în evidență ca un fir conducător, 
încă de la începutul prologului. 
Ariile scurte, melodioase, sînt înca
drate de lungi recitative, iar limba
jul armonic, care amintește de 
unele rezolvări cuprinse între Reger 
>i Cesar Frank, completează fericit 
uiscurșul modal, propriu lui Doru 
Popovici. La acestea se adaugă un 
autentic filon al muzicii noastre 
populare, ritmica, ce conține —de 
multe ori — măsuri mixte, alter
native. Se observă, în această lu
crare, o mai mare înclinație către 
o melodică accesibilă, fără ca ast
fel autorul să-și piardă amprenta 
sa personală. Este un pas impor
tant făcut de Doru Popovici. o 
oarecare întoarcere la discursul 
muzical ascultat în liedurile sale, 
o tendință expusă mai întîi teore
tic, în articole, iar acum transpusă 
în practică! „Interogatoriul din 
zori", a doua operă a serii, este o 
lucrare scrisă tot într-un act. mon
tată pe aceeași scenă în urmă cu 
cîțiva ani, ce precede stilul celui
lalt opus, cu observația că limbajul 
armonic ne conduce — mai curînd 
— către un modal bizantin, iar 
discursul muzical cuprinde un lung 
recitativ monolbgat, sau — pe 
alocuri — dialogat, întreaga creație 
constituind un poem madrigalesc 
închinat vieții și luptei comuniști
lor, crezului lor neînfricat în drep
tatea socială și victoria finală a 
ilasei muncitoare.

Mijloacele scenografului Victor 
Crețulescu au fost pe atît de sim
ple și economicoase, cu atît mai 
sugestive ca simboluri tipice, ex
trase aproape în totalitate din bo
găția folclorului nostru. Să amin
tim aici fîntîna cu "cumpănă, vatra 
cu jar și sita care cerne mersul 
istoriei, sau lăncile oștenilor lui 
Mihai Viteazul,, care vor deveni 
apoi facle, torțele care vor străjui 

și vor lumina drumul anevoios stră
bătut de la actul Unirii și pînă la 
cel al Eliberării ; ori alte cîteva 
elemente, care se transformă. ...la 
vedere", în lucruri trebuincioase 
momentului dat. în sfîrșit, costume
le populare întregesc recuzita a- 
ceasta lipsită de orice pompă sau 
fast, dar, după cum am mai arătat, 
extrem de eficientă pentru ambele 
spectacole.
. Dipticul lui Doru Popovici a pri
lejuit cîteva creații solistice de 
mare anvergură. Astfel, Marcel 
Roșea, foarte bun în rolul lui Mihai 
Viteazul, și Pompei Hărășteanu, ex
cepțional în întruchiparea comu
nistului Ion I, Ion. au fost princi
palii protagoniști ai acestor două 
opere. Alături de ei. înaltele reali
zări artistice, datorate Sandei Șan- 
dru, lui Nicolae Urziceanu șl foarte 
merituoșilor Nicolae Constantinescu 
și Florin Diaconescu. Impecabil, ca 
omogenitate și mișcare scenică, 
mereu lăudatul — pe drept — co
lectiv coral al Operei Române. Or
chestra, aceeași orchestră care — 
uneori — ne provoacă îngrijorare 
și dezamăgire, a sunat „ca pe disc", 
fără brutalități, fără decalaje si de- 
zacordaje, ci fin, muzical, cu o rit
mică precisă (și ce scriitură difi
cilă!), ca un adevărat colectiv sim
fonic care se respectă. Se poate 
pune astfel întrebarea, logică, dacă, 
în alte seri, vinovati de toate defec
țiunile se fac instrumentiștii (de 
obicei „țapii ispășitori") sau dirijo
rii, aflați — eventual — înțr-o 
proastă dispoziție...

Opțiunea repertorială a conduce
rii Operei Române, de a se pre
zenta în cadrul etapei finale a Fes
tivalului „Cîntarea României" cu 
dipticul Iui Doru Popovici. ca și 
realizarea artistică obținută, le so
cotim un act de cultură, mima in
stituție lirică a țării dovedind, prin 
toate compartimentele sale, artisti
ce și- tehnice., dragoste și atașament 
față de creația românească con
temporană. în esență, un, adevărat 
act patriotic!

CLAUDIU NEGULESCU ■

Un clntcc de dragoste 
pentru Transilvania

Nu se poate vorbi de Ion Horea 
ocolind faptul că este ardelean, 
așa cum nici numele lui loan Ale
xandru nu poate fi despărțit de 
Ardeal. Poeții transilvani poartă 
cu ei nu doar pămîntul transilvan, 
ci și toată simțirea transilvană, 
toată poezia acestui pămînt. Și dacă 
în versurile lui sînt de aflat ecouri 
din Goga, din Beniuc, din Blaga, 
dacă poezia Iui con-crește în cele 
aproape trei decenii cîte au tre
cut de la debut (Poezii, 1956) cu 
cea a lui Ioan Alexandru, cu cea a 
lui Ion Gheorghe, râmînînd cu 
toate acestea în raza echilibrului 
bucolic pillatian, hesiodizînd pe 
alocuri, Ion Horea nu este un „pot
puriu" de „glasuri poetice", ci un 
poet autentic, hrănit în chip au
tentic de poezia autentică de aici 
și dintotdeauna.

Un cîntec de dragoste pentru 
Transilvania nu este doar un ti
tlu pentru ultimul său volum, 
apărut decent la Editura Dacia, ci 
e o definiție. O definiție pentru 
poezia limpede, nesofisticată, cînd 
imnică (închinare. Glasul, Dintre 
furci. Un înger vagabond, Valahul), 
cînd melopeic-neliniștită („Ștă 

singură fîntîna plină, / de-atîta iar
bă mă-nspăimînt ! / Cîte trădări și 
cită vină / poate să-ndure-acest 
pămînt !“ — După un timp ; „La- 
să-mă să trec și-această noapte / 
peste vămi de teamă și urît, / să 
mai string un coș de stele coapte, 
/ cîte cad cu brumele în rit." — 
încă nu știu), cînd bucolic-pillatia- 
nă („O hieroglifă de pe dealul cu 
fîșcă și cu peri sălbatici, / un gînd 
samaritean la troaca fîntînii de 
adăpătoare, / ori, prin ogradă-ntors, 
în ruga pe care o spun drumeți 
extatici, / un blestem al acestor 
dealuri de văi, de rîpi și de ră
zoare" — Din ceasul trecerii), cînd 
pur și simplu idilică („Pe masă, 
mămăliga, tăiată-ncet cu ața / pe 
cărpător, cu grijă cădea încet pe 
fața / vrîstată ori întinsă ca o 
cîmpie plină / de-un duh al casei 
strînse la ceasul ei de cină. / 
Pocneau în sobă lemne / se mai 
lăsa o vorbă, / se mal punea în 
blide o lingură de ciorbă" etc. — 
Poveste de iarnă).

Un cîntec de dragoste pentru 
Transilvania nu este, cum se spune 
îndeobște, „o nouă vîrstă poetică" 
pentru Ion Horea, ci cartea unei 
singure vârste a poetului : aceea a 
maturității. Lirismul său agrest, 
cuminte, preferind strigătului — 
șoapta și fluviului — pîrîul (indu
bitabilă figură a trecerii heracliti- 
ce) se desfășoară, ca întotdeauna, 
în cantabilități previzibile, neșo
cante. Artificiul rimării — rar —• 
are de obieei acoperire în cîmpul 
semnificației : „Și cit sub timpuri 
mai adast, / ce strigăt să mai pot 
pricepe, / adus de slavul Ardagast 
/ prin lungi învălmășiri de stepe ?“ 
— Glasul. Poet lipsit de gustul ex
perimentului’ gratuit, I. Horea își 
îngăduie totuși uneori jocul versi
ficației „ă la maniere de", făcînd 
totodată și ocolite, neretorice tri
miteri livrești. Aflăm astfel poeme 
„de tip" Dosoftei : „Deschidă-se 
cărțile, / clopote sune ! / Din toa
te părțile / neam să se-adune !“.— 
Psalm, sau motive celebre, cum 
este acest Ubi sunt aproape costi- 
nian : „Dar unde-s umbrele mă
rețe / și unde-s vetrele de foc / 
din cartea lor să mă învețe / ce 
vitejii să mai invoc ?“ — Sub cum- 
nene, poeme care eminescianizează 
frumos : „Noantea Crăciunului, / 
Stea să se-aprindă ! / Glasul ni- 
ciunului / nu mal colindă, / ... ! 
Duse-s poveștile, / cin’să ne mîn- 
tuie ? / Noaptea-n fereștile t gîn- 
dulul bîntuie !“ — Icoană. Nu lip
sește nici tînguirea șoptită, insi
nuată la tot pasul, a dezrădăcina
tului din sanctificată spiță a mare
lui Goga : „Hotarul, lumii trece-n 
uitare / cînd nu ai rădăcini și nici 
hotare, / cînd nu. al casa, drumul, 
locul unde / să te întorci cînd to
tul ți se-ascunde“ —Credință.

Inteligent construit, volumul e- 
voluează, pe parcursul celor 120 de 
pagini, de la armoniile agreste, 
de la sentimentul plenar al conto
pirii cu ritmul pămîntuluî către 
viziunile panicate, apocaliptice din 
ultima parte : „Nici în gropi cu 
lei nu va fi unde / să te-ascunzi, 
cînd vei vedea pe sus / găurile ce
rului afunde, peste crucea arsă-a 
Iul Isus" — Pămîntul făgăduit, sau 
„Vine ca un puhoi de pămînt, /și 
acoperă totul. / Cîrtițe uriașe îm
ping, / sub cerul flămînd, / ose
mintele lumii, cu botul." — Veste. 
Ion Horea este în acest Cîntec 
de dragoste pentru Transilvania 
el însuși poetul delicat al Icoanei 
Ardealului, poetul-seismograf al 
sentimentului de țară.

TAN1A RADU S

Argument
Griul care seamănă oameni

In preziua semănatului, mai exact spus seara, în jurul | 
unei mese se strînseseră toți bărbații casei. In mijlocul a

mesei, un colac mare. In mijlocul colacului, o luminare. 
După ce s-au așezat și au păstrat o tăcere de cîteva 
minute, un fel de reculegere, s-au ridicat toți și și-au 
pus mîinile pe colac. Apoi au ridicat de trei ori colacul. 
A fost adus un al doilea colac, mai mic, care a fost așe
zat peste primul. Din nou mîinile bărbaților s-au întins 
spre acel colac și l-au ridicat de trei ori. A fost adus, 
în sfîrșit, un al treilea colac, și mai mic. Gestul s-a re
petat. Uneori, acest moment este însoțit de versuri care 
spun că toate cele trei colace au fost făcute din griul 
curat și bogat al anului trecut și se invocă, pentru se- | 
mănatul de-a doua zi, aceeași rodnicie a ogoarelor. 
De-această dată, însă, totul s-a petrecut într-o tăcere I 
copleșitoare. A venit apoi stăpîna casei cu un făraș plin B 
de cărbuni aprinși și a înconjurat de trei ori masa pe g 
care se odihneau cele trei colace. In străvechea credință C 
a poporului nostru, precum și a altor popoare, s-a luat g 
astfel legătura cu strămoșii care erau astfel chemați să 
participe la marele act de-a doua zi, cel al semănatului. 
A doua zi, deci, mult înainte de răsăritul soarelui, cei 
doi bărbați în sarcina cărora a căzut marele act al se
mănatului, s-au îmbrăcat cu haine noi și curate, haine 
anume pregătite și pe care le vor purta pe toată pe- 

• rioada muncilor agricole, din primăvară și pînă-n toam
nă. Cămașă nouă, cioareci noi, opinci noi. Cei doi băr
bați, aidoma griului ce va fi semănat, trebuie să fie 
curați ca lacrima. Au mers apoi, pînă să răsară soarele, 
la marginea unui rîu, într-un anume loc, unde în albia 
rîului au descoperit trei pietre așezate în paralel, ca 
trei praguri peste care curge apa. Aici s-au spălat în
delung, pe mîini ■ și pe față,, pînă a răsărit soarele, la 
lumina și căldura căruia , s-au uscat,. pUrificîndu-se. Și 
iată-i, curați ca niște zei, în bătătura casei, răsturnînd 
direct pe pămînt sămînța griului. Au deșertat dintr-un 
sac trei mierțe pe care au început să le frămînte, în 
timp ce un copil stropea griul cu apa adusă într-un ul
cior nou, curat, cu apă neîncepută, adică luată, din rîu, 
înainte de-a se fi spălat oamenii. Cei; doi țărani, fră- 
mîntînd griul amestecat cu -stropi de apă, îl aruncă din 
cînd în cînd spre cer, în lumina soarelui. Apa din ulcior, 
simbolizînd ploaia, și lumina soarelui, ca izvor al vieții, 
sînt chemate astfel să însuflețească sămința griului. 
S-ar părea că totul e gata și griul parcă umanizat, 
abia așteaptă să *fie azvîrlit în brazdă. Dar nu, 
griul nu este pe deplin purificat. In acest scop, 
stăpîna casei vine cu un șomoiog de cînepă cu care 
leagă griul, adică înconjoară grămada aceea de sămînța 
și aduce apoi un făraș cu cărbuni cu care aprinde 
fuiorul de cînepă. Și iată-i pe cei doi țărani la margi
nea ogorului. Primii pumni de sămință sînt aruncați în 
lumina soarelui, pentru a primi ultima binecuvîntare. 
Apoi, cu gesturi largi, dar foarte precise, începe semă
natul. De undeva, de departe, se-aude un cîntec de ta
ragot. Văzuți de departe, rămași singuri în străvechea 
lor lucrare, cei doi țărani par, în imensitatea ogorului, 
două semințe de grîu. Două semințe vii. Omul seamănă 
grîu, sau griul seamănă om 7

Ne-am străduit, pînă în clipa de față, să relatăm 
un film de aproximativ 15 minute pe care l-am 
vizionat la Laboratorul de cineficare al Universi
tății din Timișoara, unde am fost invitați de 
laborantul, operatorul și tehnicianul Lucian Ionică. Au
torii filmului, lectorul universitar Vasile Crețu și regre
tatul operator Sandu Dragoș. Calitatea științifică a fil
mului, indiscutabilă. Calitatea artistică a imaginii, ex
cepțională. în ceea ce privește interpretarea, ca să-i H 
zicem așa, ea a fost asigurată de-o familie de țărani din 
satul Mefiadica, județul Caraș-Severin, sat în care, de-a 
lungul timpului, au fost făcute cîteva filme despre obi
ceiurile și datinele românilor. Am mai vizionat, în afara 
acestui film despre marele act al semănatului, alte cî
teva pelicule între care Calendarul de ceapă. Aflarea 
numelui viitorului soț, Calitățile viitorului soț. Orna
mentația chilimurilor bănățene și, mai cu seamă, Cînte- 
cul bradului, film care, în Italia, a fost distins cu Ma
rele Premiu la un concurs de filme folclorice. „Dar, avea 
să ne asigure lectorul universitar Vasile Crețu, în Arhiva 
Laboratorului de cineficare sînt alte zeci și zeci de pe
licule care au imortalizat majoritatea datinilor și obi- 
cepurilor folclorice din marea cîmpie a Banatului, obi
ceiuri și datini care încep să se piardă în viitoarea tim
purilor noastre. Din acest punct de vedere, m°riț’>l teh
nicienilor care au făcut aceste filme este, fără doar, și 
poate, demn de toată lauda, mai ales că filmele, prin 
strădania și talentul regretatului operator Sandu 
Dragoș, sînt, artistic vorbind de-o excepțională calitate.

Acestea fiind, deci, argumentele, ne-am gindit că fil
mele Laboratorului din Timișoara și-ar putea găsi locul 
In sumarul uneia din cele mal apreciate emisiuni ale 
televiziunii noastre, Teleenciclopedia. VICTOR Nll\ H 11

merite e acela de a fi fost 
realizat .O scădere e că a 
fost realizat astfel. E bine 
că o mare parte din ca
ricaturile selectate au 
haz. E un păcat că 
o mare parte din cari
caturile prezentate n-au 
nici un haz. Scăzînd din 
totalul de 130 de piese de
senele cu har și cele fără 
har, rezultă un număr de 
desene care, pur și simplu, 
nu aveau ce căuta într-un 
Salon de caricatură.

In materie de umor în
cap fel de fel de păreri, de 
unde și mulțimea de nume 
ce i se dau : umor, sec, alb, 
negru, provincial, subțire, 
gros,’ cumsecade etc. Dată 
fiind existența unui u- 
mor subțire și a unuia ne
gru, nu văd de ce n-am 
putea vorbi și de-un umor 
gri, liniar, cast, de unul 
ursuz, de glume nu numai 
groase, ci și păstoase, cle
ioase, pufoase, cețoase, 
unsuroase. Se spune de
spre ironie că e tangentă 
ori secantă, dar — dacă-i 
pe democrație și matema
tică — să consumăm și 
ironia paralelă, bisectoare, 
perpendiculară ori diver

gentă.
Chestiunea umorului, 

cum se poate vedea, e de 
nuanțat. Cu .observația că 
o problemă se cere, de re
gulă, nuanțată, mai ales, 
în cazurile cînd nu poți 
spune repede și clar cum e 
problema.

Stilurile, socotea Cara- 
giale, sint, pînă la urmă, 
numai două : bun și prost. 
Probabil că treburile stau 
la fel și cu umorul,

Dacă la umorul întîlnit 
pe aiurea avem căderea 
să procedăm fiecare cum 
îi e voia, la umorul din
tr-un Salon ce se ține o da
tă în an și cate — deși n-o 
mărturisește — e un Sa
lon Național al genului, 
cei care-1 întocmesc n-au 
decît o singură cădere î 
sâ-I facă bun, să dea dru
mul în public numai glu
mei miezoase. Gheorghe 
Chiriac e un desenator 
stimabil și în destule ca
zuri caricaturile sale au 
un ce mucalit, pe inima 
cetățeanului sîcîit de co
tidian. „Da, domnule, îi 
vine să exclame cetățea
nului, așa-i, a plesnit-o !“ 
Totuși, Gheorghe Chiria© 

nu-i Mihai Stănescu. Șl 
nu-i, nu doar fiindcă n-are 
efectiv cum să fie, ci în- 
trucît „un Chiriac" adică 
o caricatură semnată Gh. 
Chiriaș e altceva decît 
„un Mihal Stănescu", adi
că o caricatură semnată de 
Mihai Stănescu. Dacă o 
recunoaște o lume — la 
Tokyo, la Montreal, la 
New York ,1a Knokke-le- 
Zoute — nu vedem de ce 
i-ar fi peste mină s-o re
cunoască și Gh. Chiriac la 
București.

Ca să ajungem mai cu-, 
rînd în miezul miezului și 
să spunem ce fel este, de 
fapt, Salonul să arătăm 
că la Galeriile Municipiu
lui stau, la loc de cinste, 
6 (șase) caricaturi de Gh. 
Chiriac — unul din orga
nizatorii expoziției — și 
că, din felurite motive — 
care nici nu interesează, 
din moment ce e prezent 
Chiriac și nu-i prezent 
Mihai Stănescu — în se
lecție nu se găsește nici 
un desen de Mihai Stănes
cu.

N-ar fi exclus să fi e 
xisțat niște motive pen
tru care Salonul să se

fi deschis fără Mihai Stă
nescu. Dar dacă ai în 
breaslă un Mihai Stănescu, 
oare nu merită să dedbhizi 

; r un „Salon al caricaturii" 
indiferent cum, indiferent 
în ce anotimp și în ce al
cătuire, în primul rînd, cu 
acesta ? Oare ce pare 
întimplare, nu-i cumva o 
consecință, un capăt de li
nie ?

Și nu e numai Mihai 
Stănescu absent. Lipsesc 
Ando, Poch, Deneș Mol
nar și alții, au puține, 
chiar foarte puține desene 
Anton Dragoș, C. Pavel, 
Bour, Miron Dinulescu, 
Ștefan Popa. Desenul 
foarte elaborat al cîtorva 
din cei prezenți cu trei, 
patru, cinci și șase planșe 
(Lâszlo Vincze, Oct. Covaci 
Adrian Andronic, Șt. Co
cioabă, Zaharia Buzea, 
Valentin . Vasiliu, T. Pali, 
Ad. Dragomirescu, Vasile 
Carp, Iulian Pena) nu 
compensează slăbiciunea 
ideii, anecdota simplă, 
neelaborată. E greu să 
discuți mecanica umoru
lui la cele mai multe din 
aceste planșe, cită vreme 
autorii nu îndrăznesc de

cît comedii cuminți, pe te
me confortabile.

Ar fi nedrept să nu 
băgăm de seamă că Nell 
Cobar, Matty, V. Olac, 
C'osu, Cristian Topan, 
Mihai Pînzaru-Pim și N. 
Mirodone expun carica
turi ce-ar face or^pare ori
cărui mare Salon și care 
le onorează întru totul ta
lentul, profesiunea.

■ Alpha, o antologie a 
literaturii de anticipație 
românești (alcătuită de 
Alexandru Mironov, Ion 
Ilie Iosif și Radu Hon ga, 
:u un Cuvînt înainte 
semnat de primii doi an
tologatori și cu o extrem 
de interesantă postfață 
semnată de Adrian Ro- 
goz, o veritabilă trecere 
în revistă a ceea ce a în
semnat și înseamnă miș
carea de literatură SF din 
țara noastră) s-a vîndut, 
cum se spune, ca pîinea 
caldă, confirmînd intere
sul tinerilor pentru acest 
gen de literatură. Vom 

Rubrică realizată de Adrian Dohotaru, Victor Niță, Tudor 
Octavian, Sorin Postolache

reveni, poate, cu un co
mentariu asupra povesti
rilor cuprinse în acest 
best-seller românesc, dar 
ceea ce ne nemulțumește 
este faptul că, pe cit de 
atentă s-a arătat editura 
Scrisul românesc cu acest 
gen literar numit SF, pe 
atît de neglijenti s-au 
arătat cei ce-au tipărit 
antologia. Sîntem, mai 
exact spus, în posesia a 
două exemplare cu nu
meroase pagini... albe. 
Astfel, povestirea lui' 
Constantin Cubleșan, Rit
mul ascuns al inimii, 
poate fi citită doar de la 
pagina 117 și pînă la pa
gina 129, pentru că ur
mătoarele pagini, 130— 
131, care conțineau exact 
sfîrșitul povestirii, sînt 
albe, alte, așa cum sînt 
și paginile 134—13S, 138— 
139, 141—142, 146—147,
150—151, 154—155, 158— 
159. Respectivele pagini 
albe ne pun în imposi
bilitatea de a citi integral 
alte cinci povestiri
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aduceau a povești marinărești, altele pu 
teau fi ușor crezute. Hora aceea am vă
zut-o însă cu ochii mei și mi s-a întipă
rit adine în memorie. De atunci iubesc 
acest pește. îl consider un frate al ma
rinarului.

Revin la comandantul Ion Aneuța și 
întreb :

— Ce noutăți prezintă această navă față 
de celelalte de același tip ?

— Nava e construită conform normelor 
internaționale, obligatorii pentru toți con
structorii de nave din lume. E un proiect 
îmbunătățit : compartimentarea cabinelor 
e mai bună, mai funcțională, etanșeitatea 
la fel, nava e dotată cu aparatură ultra
modernă de navigație. Mehedinți e a 
doua navă, după nava Ilfov, construită 
după aceste reguli. Are radare anticoro- 
:zive, motorul principal e automatizat 
(prin telecomandă). Acestea și alte apa
rate și instalații de ultimă noutate tehni
că asigură navei o conducere sigură, in 
deplină securitate a navigației.

Proba de ancoră sau

Marșul de probă 
sau 

invitație la o călătorie pe mare
Casa in care voi locui mai multe zile 

pe marc, împreună cu alți 85 de băr
bați, e o motonavă de 7 500 tdw. * A 
șaisprezecea de acest tip, construită 
la Brăila. Lungimea : 131 in ; lățimea : 
17 m ; înălțimea : cam cit un bloc cu 
șapte etaje ; pescaj : 8,10 m ; viteza : 
16 noduri (cam 30 km pe oră) ; autono
mie : 10 000 mile marine ; echipaj : 35 
de bărbați ; dotată eu instalații moderne 
de bord (încărcare-descărcare), cabine 
confortabile, instalații de aer compri
mat, eu mijloace de salvare conform 
normelor internaționale. Destinația : 
transport de mărfuri generale pe rute 
internaționale lungi.

Se spune că șoimul ar vedea pînă la 110 
kilometri. Mărturisesc, n-am verificat per
formanța asta, n-am fost crescător de 
șoimi și n-am practicat vînătoarea cu ast
fel de răpitoare. Cîndva era la modă. Dar 
cum iubesc zborul, înclin să cred în ispră
vile acestei păsări. Ochiul omului, firește, 
nu unul obosit ca al meu, bate pînă la cir
ca 20 kilometri. S-ar părea că ăsta e un 
adevăr verificat Păstorii din Munții Măci- 
nului îmi spuneau că în unele zile cu 
vizibilitate bună văd Marea Neagră. Stau 
sus, pe teugă, în ciocul navei, și privesc în 
față. Deci în raza lui de observație, în care 
ochiul meu cercetează atent, nu întîlnește 
nimic. Numai valurile alergînd ca o haită 
de lupi după noi, adulmecînd această nouă 
pradă a mării. Este miercuri, 8 iunie, la o 
oră după răsăritul soarelui. Abia am ieșit 
de pe Canalul Sulina și motonava Me
hedinți scapă pentru prima dată în mare. 
Cred că așa cum unui nou-născut i se 
poate bănui vigoarea după puterea țipă
tului inițial, tot astfel poți intui și forța 
unor lucruri. Am acum impresia că întrea
gă această materie, căreia omul i-a con
ferit chip de vapor, ride, zburdă ca un cal 
neînvățat cu chinga apei. Adulmecă vîntul 
și strînge în elice turbarea zărilor care 
niciodată nu se cuprind.

— încotro, comandante ?, întreb.
— Cap compas — Caliacra, răspunde co

mandantul navei, Ion Aneuța, abia întors 
dintr-o călătorie în jurul Pămîntului și 
căutat, apoi, cu telefoane și telegrame, să 
vină, șă ia în primire această nouă navă 
a flotei noastre românești. L-am pescuit la 
Tulcea, în urma unei joncțiuni asemănă
toare modulelor lunare, acolo unde Ancu- 
ța ne aștepta, nemaiavînd timp să ne prin
dă la Brăila.

Vom începe probele de mare. Nava, în 
totul ei, este supusă la cele mai grele și 
neînchipuite cazne. Neînchipuite de mine, 
pentru că echipajul știe ce are de făcut. 
Se începe cu motorul : se testează, se re
glează, se Stabilesc parametrii optimi de 
exploatare. Se pornește cu viteza cea mai 
înceată și cînd de Ia timonă i se comandă 
mașinistului : cu toată viteza înainte, simți 
cum ies toate din țițîni, cum marea începe 
să scuture pomul. Pereții cabinelor tremu
ră ; scaunele, dacă nu le-ai amarat» fac 
picioare, aleargă în jurul mesei ca într-o 
ședință de spiritism. Ușile dulapului meu 
s-au deschis și bat ca aripile unui pelican 
împușcat de o armă braconieră. Alerg de 
colo-colo să astîmpăr mișcarea haotică, 
browniană a lucrurilor din cabină șl îmi 
dau seama că sînt eroul unei situații ridi
cole. He, he, ține-te Grigore, îmi zic în 
gînd ; altfel te înscrii cine știe pe ce or
bită, devii satelit. Și mai visezi să treci 
Ecuatorul ! Ei, da, îmi dau tot eu replica ; 
visez asta și acum. Și ca să pun capăt a- 
cestui harțag dintre trup și suflet, ies afa
ră din cabină, pe punte. Acolo mă întîl- 
nesc, scoși și ei ca șobolanii din ascunză
toare, cu doi prieteni : criticul Lucian 
Chișu, din partea ziarului înainte, și ingi
nerul Vasile Datcu, președintele comisiei 
de recepție a navei, omul Navromului, cel 
care a avut amabilitatea să ne invite în 
această călătorie de probă. Nava, îmi ex
plică Datcu, e fără carie, fără marfă adică, 
nu are prea mult balast și uneori intră în 
rezonanță. Cînd va fi încărcată, afundată 

în mare mai mult, trepidațiile vor dispărea. 
Datcu a devenit repede pentru mine un om 
indispensabil, un tovarăș de meditație, iz
vorul de la care primesc toate ști
rile despre starea navei, stadiul probelor. 
Dar Datcu nu e un inginer obișnuit. Omul 
ăsta aleargă din sala mașinilor la coman
dă, de Ia pupa la prova și, ca să se re
laxeze puțin, mă caută și începe să facă" 
tot felul de speculații filosofice sau să mă 
provoace la un dialog despre poezie și po
etică :

— Cum poți să te dedublezi atît de ușor? 
l-am întrebat într-o zi.

— Nu e vorba de o dedublare, ci mai 
degrabă de o existență continuată în ace
leași sfere ale fanteziei, mi-a răspuns ; eu, 
ca inginer, nu văd în jurul meu numai 
fiare, ci fiecare piesă din aceasta, fiecare 
motor îl văd într-o relație sistemică, re
lație care naște o mașinărie vie, un pro
dus al spiritului. Eu cu motorul vorbesc, îl 
cert cînd îmi dă de furcă, îl fac să bată, 
să se înscrie și el în ritmul universului.

Sigur că Datcu are dreptate. Pentru că, 
uite : hai să adunăm într-o ladă, la un loc. 
toate elementele din care e compusă nava 
asta. Vor deveni ele prin ele însele va
por ? Nu ! Va trebui să vină inginerul, 
specialistul, muncitorul, adică omul, cel ce 
gîndește, demiurgul, să le ordoneze, să le 
pună in relație și să nască mașina asta cu 
care noi acum călătorim confortabil. Și 
nu e aceasta o creație ca orice altă creație? 
Ca să stăpînească bine gestul creației, 
Datcu, pînă la acești 34 de ani care-i are, 
a fost, pe rînd, paznic de noapte în studen
ție, pilot de aviație, parașutist, marinar de 
cursă lungă, inginer specialist in construc
ții de nâvă și instalații de bord și acum, 
autor a trei brevete de invenții și a altor 
trei nebrevetate încă, toate cu aplicabili
tate în construcția de nave. Și după ce afli 
atîtea despre un om, îți poți spune că ar fi 
prea mult să mai fie și poet. Dar dacă gîn- 
dești astfel, gindești eronat. Pentru că abia 
de acum încolo ai șansa să ajungi la ade
vărata poezie. Iar Datcu aspiră la o astfel 
de poezie. Cu cîteva luni în urmă, la Fes
tivalul național de poezie patriotică „Mihu 
Dragomir", a fost printre cei laureați. Deci 
devine firesc dialogul nostru de acum de
spre poezia marilor spații acvatice : Mon
tale, Eliot, Seferis, Odysseas Elytis, Ezra 
Pound, Ungaretti.

Dacă tot mai multi, ingineri, specialiști 
ar gîndi astfel, am fi, cu siguranță, mai 
puternici.

Meditație în fața unui 
colac de salvare

De cîtăva vreme mă tot învîrîTin jurul 
unui butoiaș metal ic, care poartă pe burtă 
inițialele : S.O.L.A.S. Oval, lung de un me
tru și ceva, seamănă mai degrabă cu un 
ou de struț uriaș. Comandantul Ion Ancu- 
ța, dîmbovițean, mă vede din comandă, 
îmi ghicește gîndurile și se apropie de 
mine :

— E o plută de salvare, zice ; face parte 
din mijloacele de salvare colectivă în caz 
de pericol.

Ideea mă captivează de îndată. Știu că 
pe mare, urmare progresului atins de teh
nica navigației, trăiesc și muncesc mii, 
poate milioane de oameni. Flota mondia
lă e uriașă. Pescadoarele au împînzit mă
rile și oceanele. Platformele marine, la fel. 
Chiar acum, în urmă, la tribord, cele două 
platforme de foraj marin ale noastre se 
văd ca doi plopi înalți de Canada. Nu ne 
putem apropia prea mult de ele, pentru 
că am îngreuna munca sondorilor-mari- 
nari. A început să nu ne mai ajungă us
catul. Nu e nimic, marea ne așteaptă cu 
brațele deschise. Ar fi sau este un fel de 
întoarcere la o dragoste mai veche. Nu 
din mare a început cea mai spectaculoasă 
aventură a acestei planete : VIAȚA ? Dar 
să ne întoarcem la pluta salvatoare, să ve

dem cu ce ne-am putea noi salva dacă, 
peste o oră să zicem (cînd spun vorba asta 
îmi mușc limba și bat și in lemn), am fi 
victimele unui naufragiu ? Pe o navă sînt 

. două feluri de mijloace de salvare : indi
viduale și colective. Individuale : clasicul 
colac de salvare, de care se pot prinde și 
chiar salva pînă la cinci persoane. El se a- 
runcă in caz de om Ia apă ! Mai e vesta 
de salvare, pe care am primit-o și noi la 
plecare și pe care o ținem la capătul pa
tului, intr-un suport anume făcut. Colec
tive : nava noastră are două bărci de sal
vare cu motor (pe alte vapoare sînt și trei 
bărci), fiecare de 38 persoane. Pluta se a- 
runcă în caz de necesitate. Se afundă pînă 
la trei metri și acolo cercurile, care acum 
o țin etanșă, plesnesc. Carcasa se duce 
afund, se pierde. Pluta se umflă automat. 
E un fel de cort în care se pot salva 12 
persoane. Are și un inventar : lanternă, 
hartă de orientare pe mare, busolă, cuțit, 
alimente (50 grame pe zi), apă (1,5 litri pe 
zi de persoană). în mod normal, e de pă
rere Ion Aneuța, cu mijloacele de salvare 
de la bord ar trebui, în caz de naufragiu, 
să se salveze întreg echipajul. Dificile ră- 
mîn, însă, folosirea, mînuirea mijloace
lor de salvare. în marile naufragii pe care 
le cunoaște istoria s-a constatat că s-au 
pierdut multe vieți omenești tocmai fiind
că n-au știut ori n-au putut folosi cu efi
ciență mijloacele de salvare.

— De ce ? întreb.
— Navele s-au înclinat mai mult decît 

a prevăzut constructorul ; echipajele și 
pasagerii n-au mai putut folosi bărcile. Pe 
Titanic, Mauritania. Luisitania și alte vase 
mari care au naufragiat, pasagerii au în- 
tîmpinat astfel de greutăți.

Pe uscat, oamenii mor ca și pe mare, ba 
înclin să cred că uscatul oferă mai multe 
capcane pentru viața individului. Marea nu 
primește pe oricine, ea își selectează lo- 
cuitorii-navigatori : după curaj, stare de 
sănătate, istețime ulisiană, forță morală, 
capacitatea de a te putea priva pe un anu
me timp de unele plăceri. Cu toate acestea, 
pentru oamenii de pe mare cel mai obse
dant gînd rămîne uscatul. Pentru ocrotirea 
acestor temerari, țara noastră a aderat la 
Convenția internațională pentru ocrotirea 
vieții umane pe mare. în 1974, această 
Convenție a devenit SOLAS.

— Ce se înțîmplă totuși cînd un om cade 
la apă ?

— I se aruncă imediat un colac de sal
vare (care are o geamandură luminoasă); 
o saulă, o bandulă, orice mijloc salvator. 
Nava nu se poate opri imediat, are iner
ție mare, și atunci facem curba lui Buta- 
cov, adică întoarcem in bordul în care a 
eăzut omul.

— Și omul se salvează ?
— în mod normal trebuie să se salveze. 

Sigur că depinde și de felul în care se 
află marea.

Am vrut să las la o parte relatarea că
pitanului Stelian Dan Popa, dar erois
mul degajat din întîmplarea aceasta nu 
m-a lăsat : navigam, zice, în Atlantic, și 
era spre toamnă. Sînt cîțiva ani buni de 
atunci. Un coleg de la punte a făcut o 
manevră dificilă și a căzut în apă. Ocea
nul era agitat, era seară, timp rece. Am 
aruncat imediat un colac de salvare, am 
executat curba lui Butacov, dar în noap
tea aceea n-am putut afla nici urmă des
pre colegul nostru. Nici a doua zi n-am 
aflat nimic, Și nici in a clncea ! Am în
științat despre întîmplare toate navele din : 
zonă. Sigur, după șase zile puțini dintre 
noi mai speram să-1 găsim în viață. Ei . 
bine, am dat peste el în a șaptea zi. Reu
șise să apuce sub umeri colacul de sal
vare. Sigur, era într-o stare avansată de 
epuizare. L-am transportat, cu ajutorul 
unui elicopter, imediat la un spital din 
zonă. A fost salvat. Dar ceea ce m-a tul
burat și mai mult atunci a fost un alt 
amănunt : în jurul omului nostru, parcă 
prinși într-o horă, stăteau o mulțime ■ 
de delfini ; îl apărau. Auzisem și eu pînă 
atunci o sumedenie de întîmplări cu del
finii, cu prietenia lor față de om. Unele

o viață de veghe
Cea mai grea luptă pe care o poartă 

'omul pe mare nu e cu marea, Nici cu 
răul de mare, ci cu sine ! Sînt zile cînd 
singurătatea, monotonia te pustiesc. Gin- 
duri după gînduri te inundă, bat în pin- 
zele memoriei și te duc în nici o altă 
direcție decît înspre țărm : acolo sînt cei 
ce te recheamă, morții și viii. Acolo, la 
țărm, șefului mecanic Valeriu Popescu i 
s-a născut o fetiță. O va vedea abia cînd 
va împlini patru luni, el acum călătoreș
te spre Est.Africa. Unui" alt marinar i-a 
decedat soția. Va afla atunci cînd, prin- 
tr-un pretext oarecare, va fi chemat în 
țară. Pe ocean omul reacționează în fel 
și chip. Ceilalți de la uscat sînt datori să-l 

' ocrotească. N-am simțit atîta atașament 
față de oameni cum am putut să simt 
în acest timp, pe mare. O călătorie pe 
mare reliefează multe sentimente uma
ne : solidaritate, încredere reciprocă, în
trajutorare, prietenie mai ales. Un om 
căruia pe stradă nu-i dai nici bună-ziua, 
aici, după nici o zi, îți devine prieten in
dispensabil, pentru că toate activitățile lui 
și. ale tale sînt îndreptate spre același 
scop : finalizarea, în condiții optime, a 
călătoriei. în situații de excepție, cum e 
viața pe mare, cînd noapte de noai 
dormi cu centura de salvare la cap, 
naște un comportament de excepție. Pro
ba asta de marș e o probă a esențelor 

' umane : a. curajului, eroismului, a înaltei 
profesionalități. Datcu îmi spunea că o 
astfel de experiență te poartă către două 
direcții : spre o profundă umanizare ori 
spre abrutizare, fiindcă pe o navă mai sînt 
și manifestări de nervi încordați. Cei 
mulți, covîrșitoarea majoritate, se călău
zesc către o înțelepciune care reduce via
ța la esențe. îmi vin în minte toate astea 
fiindcă asist acum la o probă foarte dură: 
proba de ancoră.

—- Stop mașina ! se comandă de la ti
monă. Prova, atenție la proba de ancoră. 
Să fie toți oamenii la posturile lor.

De la prova nu vine nici un răspuns.
—■ Prova, de ce stai mă cu stația &i- 

chisă ? Marinar ești tu sau hahaleră ! ?
Cineva le face semn oamenilor de pe 

teugă să deschidă stația.
— Da comanda,' gata pentru proba de 

ancoră.
— Bine că te-ai trezit : lansează tri- 

bordul !
Motoarele au stopat. Pe nara dreaptă a- 

navei începe să huruie lanțul, ne îm 
proașcă un jet continuu de seîntei. Cîteva 
minute și ancora, masivă, se îneacă în 
adîncuri. Privesc în golul în care se nv' 
duce încă lanțul. Un fior rece îmi î< 
pușcă tălpile și se oprește pe scoarță, 
mie de greieri îmi cîntă în cap.

— Cîte chei ai lăsat la apă, prova ?
— Două, comanda.
— Bine ; lansează babordul !
Oamenii lui Puiu Gârbă, nostrom (șef 

de echipaj), se reped la a doua ancoră. 
Trag ghiara de drac și dispare și aceasta 
în mare. Ancora nu atinge corpul navei, 
nu-1 lovește în cădere și e bine. La a dou" 
cheie de lanț, ciocul de papagal ține zaua 
de siguranță. O cheie are 25 metri de 
lanț. înseamnă că ancorele sînt la pește 
50 metri. Urmează o altă probă care îți 
cam pune sîngele în mișcare : priponită 
de ambele nări, te aștepți ca nava să 
stea locului, în ancore. Dar nu e așa, ci 
acum se încearcă să se rupă piedica. Iată 
cum : de la timonă se comandă încet îna
poi ! Lanțurile se întind, se răsucesc. Cor
pul vaporului tremură. Motoarele sforăie. 
Oamenii, încordați și ei, așteaptă, urmă
resc, observă. Aștept și eu și mă întreb 
ce se va rupe mai întîi : nava în două sau 
lanțurile in trei ? Ați văzut jocul acela, 
tot marinăresc, cu funia ? O echipă trage 
de un capăt, a doua de al doilea capăt, 
pînă una din ele cedează. Aici, deocam
dată, nu cedează nimic, nu se rupe nimic. 
Ce o fi fost mai întii ? Jocul cu funia sau 
proba de ancoră ? Motoarele continuă să 
moargă pe drum înapoi : mai repede, mai 
puternic. Și nimic din ce e pe vaporul 
ăsta nu cedează. Cedează însă nisipul 
mării în care cele două ancore trag braz
de adînci. Vaporul e trainic, lucrat la me
serie și cu responsabilitate, asemenea ra
chetelor interplanetare. Iar eu, după o 
astfel de ispravă, îi găsesc mai buni pe 
acești oameni, mai frumoși în moralitatea 
muncii lor, capabili, demni de încredere 
și, sentimental ca și ei, și tot atît de ro
mantic, sfîrșesc prin a le oferi inima fără 
ca ei să știe.

Cei care au participat la proba de an
coră își string sculele și dispar : unii 
în cabine, alții spre alte probe. Sub 
tălpi simt pulsul metalului domesticit. 
S-a înnoptat de-a binelea. O ploaie mă
runtă și rece mă grăbește spre timonă. 
Acolo sînt totdeauna oameni. Merg la ei;-.

N. GRIGORE-MARAȘANU 0
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ARTĂ ȘI CIVILIZAȚIE ROMÂNEASCĂ
Permanență 
și unitate

- Aii apărut, la E- 
ditura Meridiane, 
ci leva lucrări care 
reprezintă, de fapt, 
tot atîtea eveni
mente editoriale, 
atîț prin valoarea 
textului, cit și prin 
aceea, a imaginii. 
Intre aceste apariții 
excepționale se nu
mără cele două mo
numentale volume 
cu titlul Arta ro
mânească. Cel din

ții *), datorat lui Vasile Drăg'uț, urmărește 
evoluția artelor plastice din spațiul româ
nesc de la primele manifestări pînă la 
sfârșitul secolului al XVIII-lea. Volumul 
al doilea**), elaborat de criticul de artă 
Vasile Florea, continuă analiza fenome
nului artistic pînă în perioada contempo
rană.

Autorii au realizat o istorie generală s 
artelor, o sinteză cum nu s-a mai încer
cat pînă în prezent, într-o modalitate de 
colaborare prin care fiecare dintre cele 
două volume îsi păstrează autonomia din 
punctul de vedere al interpretării si re
dactării. completîndu-șe însă unul pe ce
lălalt si constituindu-se ca lucrare uni
tară prin Structura pianului de redac
tare. Istoricul și criticul de artă au pri
vit fenomenul artistic în legătură cu rea
litatea istorică, fără a se limite la „co
mentarea succesiunii de forme și stiluri". 
Demersul lor a avut în vedere nu acu
mularea de fapte, fie ele c'ît de semni
ficative. ci extragerea sensurilor crea
ției, . luminate de operele în sine, dar și 
de informațiile provenite din domeniul 
etnografiei, aii literaturii și muzicii, pen
tru ca imaginea asupra creativității po- 
porului român să fie cît mai completă. 
Urmărind consonanțele, „fondul de uni- 

s al culturii și artei noastre veclri". 
.-etăreia nu a abordat separat arta din 

cele trei provincii. Muntenia, Moldova și 
Transilvania, optinid pentru criterii mai 
adecvate, și anume ce,le „de ordin tipo
logic" și cronologic. Se semnalează în 
mod deosebit faptul că „în toate peri
oadele istorice confluentele spirituale 
dintre cele trei țări românești au consti
tuit factori de permanentă emulație", și 
ca atare se subliniază „tocmai acele rea- 
lizăiri care au contribuit in ordine suc
cesivă la statornicirea unui climat de 
conștiință națională, de înțelegere a va
lorilor . spirituale comune tuturor româ
nilor".

Perspectiva istoricului de artă cuprinde 
întregul teritoriu românesc, prezentînd și 
arțalizind un. foarte mare număr de mo
numente și opere și descifirind „un sen
timent al duratei care nu putea să apar
țină decit unor oameni pentru care pa
tria constituia un fapt necesar și obliga
toriu de existență".

Ștefan cel Mare (portret din manuscrisul miniat în anul 1473)

Iubirea de frumos

CARTEA DE ARTĂ
Tiparul a adus cuvîntul în casele oamenilor ; din 
sanctuar și turn aristocrat, Logosul a poposit în casa văduvei 
și orfanului; în nopțile de nesomn, la lumina privegherii, de 
pe foaia de papirus a luat calea vîntului pe frunza de hirtie 
la îndemîna tuturor.

Aparatul de fotografiat este al doilea tipar care va prelua 
din slava originalului și o va.multiplica în preajma fiecăruia.

Locuri și imagini greu accesibile ne simt aduse vederii; 
istoria cea de aproape și de departe, în ceea ce spiritul a 
zămislit mai profund, ne devine Paideia, mama inițiatoare.

Cu acest gînd revăd atîtea cărți de artă ajunse în mii și mii 
de case ale acestui pămînt prin rîvna și dragostea și com
petența unor confrați de cultură și spiritualitate de la Edi
tura Meridiane.

S-au format cu încetul, au dobindit chip și frumusețe prin
ani de trudă și fapte, acum pot tipări cărți de artă cum le plac și japonezilor și 
celor de peste ocean, ca la orice mare editură de artă din lume.

Cu multe instituții ale țării sîntem în creștere, cu altele ajunși la vremea 
rodniciei. Să avem bucuria culesului, să ne luăm mereu timp pentru cules rodul 
acolo unde fructul se oferă după anotimpuri de așteptare. Editura Meridiane este 
la vremea secerișului!

IOAN ALEXANDRU ■

Meșterii 
evului

de mijloc

Volumul al doilea, 
avînd ca autor pe 
Vasile Florea, în
treprinde la rîndul 

. său un remarcabil 
efort de sistemati
zare și interpretare 
a unui imens mate
rial, nu îndeajuns 
studiat pînă acum, 
avînd a Îndepărta 
prejudecăți critice 
acumulate în timp 

- și a da o exactă â- 
preciere unui feno--

men artistic extrem de complex. Auto
rul a avut de rezolvat numeroase pro
bleme, parcurgînd, pentru a organiza 
coerent, un domeniu în care lipsesc mo
nografiile fundamentale consacrate unor 
artiști dintre cei mai importanți. în care 
nu s-au făcut încă cercetări sistematice. 

_ Volumul este structurat în două sec
țiuni, „Arta românească modernă" (seco
lul XIX — prima jumătate a secolului 
XX) și „Arta românească contempora
nă". ambele abordând arhitectura, pictu
ra, grafica, sculptura și artele decora
tive, tinzînd să restituie „măsura efor
tului creator depus de generațiile de ar
tiști care s-au succedat pe teritoriul 
României" și să contureze cît mai com
plet peisajul artei românești moderne si 
contemporane. Autorul a realizat atît o 
imagine panoramică a fenomenului ar
tistic. cît și precizarea direcțiilor, curen
telor și experiențelor artistice, selectând 
lucrări dintre cele mai reprezentative 
pentru orientările cu caracter general 
dar și pentru personalitatea artiștilor.

Prin calitatea textului și prin aceea a 
ilustrației, prin concepția științifică și 
prin valoarea plastică, la care se adaugă 
ținuta grafică remarcabilă. Arta româ
nească reprezintă o sărbătoare și în ace
lași timp editarea ei echivalează cu un 
omagiu adus creativității poporului nos
tru. în ceea ce are ea specific si uni
versal.

GHEORGHE BULUȚĂ H

între lucrările 
consacrate patrimo
niului artistic ro
mânesc în ultima 
vreme, Pictura mu
rală din Moldova*) 
reține atenția în 
mod special, pentru 
interesul subiectu
lui în sine și pen
tru valoarea unei 
realizări care se 
bucură de semnă
tura criticului de 
artă Vasile Drăguț.

In cele 40 de pagini ale studiului pe care 
autorul il dedică unui fenomen artistic de 
mare complexitate și cu multiple impli
catii, se definește perioada de maximă 
înflorire a picturii murale moldovenești 
situată într-un interval de un secol și ju
mătate, de la mijlocul veacului al XV-lea 
pînă la începutul secolului al XVII-lea., 

Autorul schițează preliminariile istori
ce, punând în legătură și începuturile ar
tei medievale din Moldova cu procesul 
economic și social care a caracterizat via
ța autohtonă în secolele XI—XIII și cu 
proliferarea formațiunilor prestatale ge
neratoare de realizări meșteșugărești și 
artistice pe care cercetările arheologice 
mai noi le 'aduc la lumină. Pe baza aces
tora autorul analizează capacitatea de 
absorbție a artei medievale autohtone, in
dividualizarea pe planul creației, sinteza 
elementelor tradiționale eu cele pomenite 
din aria spiritualității bizantine. Cerce- 
tînd arhitectura și artele aplicate din 
Moldovă lui Alexandru cel Bun, Vasile 
Drăguț recompune un patrimoniu artis
tic reprezentat fragmentar,’ din care ex
trage semnificații culturale interesante. 
„Preliminariile" explicitează contextul în 
care s-a produs „remarcabila înflorire 
cultural-artistică din Moldova lui Ștefan 
cel Mare" și caracterul original al feno
menului artistic al acestei prime etape 
importante din istoria picturii murale 
moldovenești (1457—1504). In cadrul aces
teia autorul întreprinde o periodizare 
nuanțată, cu reliefarea momentelor deo
sebit de importante și cu prezentarea mo
numentelor.’ în pictura bisericii din Dol- 
hești, Vasile Drăguț descifrează o subtilă 
interpretare a canoanelor iconografice și 
în același timp, un sens sintetic al repre
zentării, în deplină concordanță cu o vi
ziune plastică de certă robustețe".

A doua etapă distinctă în istoria pic
turii murale din Moldova este cea care 
coincide cu domnia lui Petru Races 
(1527—1538 ; 1541—1546) avînd ca trăsă
tură definitorie „îmbrăcarea fațadelor 
intr-o împărătească mantie multicoloră, 
transformarea elementelor de arhitectură 
într-un suport al programelor iconogra
fice". Istoricul de artă subliniază monu
mentalitatea și complexitatea compozițio
nală a picturilor murale ale acestei peri
oade, organizarea și logica distribuției 
scenelor. Etapa următoare este marcată 
de domnia lui Alexandru Lăpușneanu 
(1552—1561 ; 1563—1568), care se defineș
te printr-un nou reviriment artistic, cu
alte inovații, cu „un sporit interes pentru 
modelajul local". în fine, un ultim mo
ment în evoluția acestei arte este legat 
de domniile Movileștilor, epocă în care se 
manifestă numeroase tendințe artistice
noi.

Prin organizarea materialului și prin 
aducerea in discuție a unor monumente 
de mare însemnătate artistică și istorică,
prin analiza detaliată, plină de acuratețe, 
studiul lui Vasile Drăguț reprezintă o 
contribuție marcantă, cu numeroase nou
tăți. Complexitatea și noutatea punctelor 
de vedere și a materialului utilizat carac
terizează dealtfel și antologia de imagini 
realizată de Petre Lupan, deosebit de bo
gată, de diversă, de ingenioasă. Cele 264 
de imagini restituie un univers artistic 
fascinant, dintr-o perspectivă întotdeauna 
adecvată și pe deplin valorificatoare. 
Trebuie subliniată depășirea convenției 
reproducerii (planșele 92, 94,171,233) pen
tru obținerea celui mai desăvârșit efect 
vizual. Tematica, unghiurile de fotogra
fiere, selecția detaliilor, organizarea și 
succesiunea imaginilor concură la o ex
presivitate cu totul nouă a materialului 
prezentat, astfel îneît textul și reprodu
cerile se ridică împreună la o valoare ex
cepțională.

VIRGIL CÂNDEA fi

*) Pictura murală din Moldova, 48 p, 
261 policromii

•) Arta românească, (Preistorie, Anti
chitate, Ev Mediu, Renaștere, Baroc), 
520 p.

**) Arta românească (Modernă și con
temporană), 444 p.

•
 „Miniatura la noi prezintă o notă foarte inte

resantă în ceea ce privește jocul colorilor... co
loarea este pentru noi unul din elementele prin

cipale ale artei: trăim în coloare și pentru coloare, 
simțim coloarea, o dorim, o impunem artistului dacă 

el nu găsește intr-insul puterea de expresie. Nu este 
o lume ștearsă, o lume ternă, această lume a noastră, 
ci una care își însușește tot ceea ce dă lumina și care 
știe să întrebuințeze efectele luminii pentru a realiza 
frumosul".

N. IORGA, 1933

•
 „In creștetul munților, în inima pădurilor, în 
ctitoriile voievodale de la Neamț, de la Putna 
sau din alte lăcașuri, arta din România ni se 
înfățișează ca o mărturie a fastului domnesc și a 
intensității vieții istorice (...) Dar la acest interes se 

adaugă un altul, neașteptat și puternic. Simțim că 
aici nu este vorba despre un bizantinism care a 
supraviețuit în condiții artificiale și precare, ci des
pre o funcție vie care absoarbe și se reînnoiește".

HENRI FOCILLON, 1929
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Măria Sa Maria Tănase, cunună flc lauri a cintccului românesc
Viață fără de moarte și 

tinerețe
fără de bătrmețe

După mintea mea, cîntecul. popular ro
mânesc, a-a cum l-a știut cânta Maria 
Tănase, adesea transfigurîndu-1, adică 
sporindu-1, < a- cum ?. anume dînd viață 
unor virtuți latente ale melodiei popu
lare, dezvolt ndu-1 firesc, pre firea lui 
deci, crescîndu-1 așa cum poeților le e 
dat din veac să crească prin ei limba ro
mânească, aceste cîntece deci ale Măriei 
Tanase mă gindesc că trebuia făcute pur 
și simplu obiect de studiu. Și, mai 
înainte de orice, aș face o culegere de 
poezii popu’a-e, cu toate textele cintate 
de Maria Tănase, texte asupra cărora va 
fi interesant de văzut cit de mult și cit 
de puțin, dar, în orice caz, cit de inspi
rat a intervenit Maria Tănase.

„Astă noapte n-a fost noapte,
A fost jumătate moarte..." așa începe 

tin cîntec al Măriei Șale Maria Tănase,.. 
Cu asemenea versuri nu te întîlnești in
tr-o bibliotecă întreagă de poezie ! Volu- 
mul ce s-ar obține astfel ne va uimi pe 
mulți ! Iar de învățat vom avea ce, cu 
toții ! Și mai ales vor avea de-nvățat cei 
caro, închipuindu-se rapsozi populari 
s-au apucat să strice vorbele cântecelor 
noastre, cîrpindu-le cu improvizații de un 
gust total prost... (perfect de acord, asu
pra acestei chestiuni, cu distinsul nostru 
colecg V'ctor Niță). Strecurate, mai cu 
mila, mai cu sila, și-n programul televi
ziunii, asemenea aberații sînt primejdia 
cea mal mare cu care se confruntă -azi 
cîntecul popular, care, ca orice fenomen 
viu, e mai amenințat dinăuntru decât din
afară. Nu muzica ușoară sau de alt cali
bru concurează cîntecul popular, amenin- 
țîndu-1 cu uitarea și Indiferența noastră. 
Ci muzica zis populară, . în fapt muzica 
proastă — această „muzică" nu mai are 
specii, cred eu — este cea de la care 
vine tot răul. ...Și ce anume ar avea de 
învățat cîntăreții noștri de muzică popu
lară de azi, citind cu atenția textul cîn- 
tecelor Măriei Tănase ? învățătura e una 
singură : cînd nu poți să faci mai bine — 
iar a f-ce ,~ai bine este, în materie de 
poezie populară, un caz la mie, cazul 
Măriei Tănase —■ străduiește-te să păs
trezi textul autentic popular ! Căci sim
plul fapt de „a fi din popor" — cine oare 
o fi „din afar’“ ?! — nu-ți dă dreptul 
de-a schimonosi folclorul, ci, dimpotrivă, 
îți atribuie, nobil atribut, obligația de a 
nu te abate de la buna cuviință tradițio
nală, de la datina străbună, de la textul 
originar !

...Nu mă pricep la muzică decît „după 
ureche". Dar cînd o ascult pe Maria 
Tănase mi-aduc aminte și de o'tabletă a 
lui Tudor Arghezi, în care poetul ne îm
părtășea. plăcerea cu care l-a ascultat pe 
un muzician străin elogiind folclorul mu
zical românesc pentru numărul foarte 
mare de teme melodice distincte : peste 
treizeci numărase neamțul, neamț va fi 
fost, acela. Din ce ascult la radio și la 
televiziune — în afara emisiunilor de
dicate „comorilor" folclorice — mă su
pără tot mai mult monotonia repertori- 
ilor, din ce în ce mai puțin deosebite.

Singurii care reușese să se distingă, dar 
sînt totuși atît de rar programați, șînt 
cei care se străduiesc să păstreze o notă 
de autenticitate. Această autenticitate 
face ca-n repertoriul înregistrat al Mariel 
Tănase să nu existe două cîntece care să 
semene între ele ! Dar lucrul acesta, ca 
să se observe bine, ar trebui să ni se 
ofere programe Mana Tănase, cu cite 
opt-zece cîntece unul după altul, pro
grame frecvente, așa cum, din păcate, hu 
ne oferă nimeni. Nici măcar Electlecor- 
dul, în vitrina cu discuri, din care 
Maria Tănase a dispărut de multă vre
me...

■Și pentru că amintirea Măriei Tănase 
nu poate fi cinstită mâi cum se cuvine 
decît prin cuvinte și gesturi în apărarea 
adevăratului cîntec popular, cu care ființa 
Măriei Tănase a știut să se identifice, 
dîndu-și unul altuia viață, viață fără de 
moarte și tinerețe fără de bătrânețe, nu 
mă opresc aici și mai fac o propunere, 
inspirată de colaborarea ce-a existat între 
Maria Tănase și folcloriștii noștri de frun
te, întrebîndu-mă dacă nu s-ar putea tre
ce prin „cenzura" Institutului de etno
grafie și folclor tot ce se dă la radio și 
televiziune sub eticheta artei populare 
românești. începînd cu costumele și fi
gurile de dans, și terminînd cu textele 
cîntecelor, texte contrafăcute, prelucrate 
„creator" de cîte un responsabil de cămin 
cultural, închipuit rapsod popular !... In
venții pe care e mai bine să le lăsăm 
pentru nunțile cu dar și cu program ar
tistic și alte șușanele, cu care nu trebuie 
confundată radioteleviziunea.

Așadar, ne gîndim că e timpul ca 
Maria Tănase să fie mai mult ascultată ! 
în toate sensurile acestui cuvînt ! Te
meinic studiată ! Cu atît mai mult cu cît 
la această materie, pe lingă corijenții 
care ar rămîne cu duiumul, avem și pro
fesorii care să-i aducă pe calea cea bună. 
N-am să dau decît un nume din mai mul
te posibile : Sofia Vicoveanca.

ION COJA ®

De unde să încep și unde să sfîrșoso 
gîndind la amintirea magnifică a Măriei 
Tănase ?... Frate cu ea, de vis, și impre
sar de vedetă, care nu se mai naște, 
i-am stat în umbră rât a colindat toate 
provinciile românești. Fără alegere, le-a 
cîntat pe toate... în așa fel, că s-a în
fiorat pină și gingașul fir de iarbă. Vu
iau sălile la apariția ei, de regină neîn
coronată, în cele 42 de turnee pe care 
le-am . făcut împreună. Și, halucinant, 
Maria mușca din veșnicie tîlcul doinirii 
românești, care înginase atîtea izbeliști 
trecute... Pica din dâruirea-i arzătoare 
așa dramatism pe ascultătoarele suflete, 
că totul era o com miune ' . da pri
veghi. Ca, numaidecît, legănările ei să 
bată în inimi, săltat de horă, de sîrbă, 
covîrșitoare bucurie de viață. Capricioa
se, se raliau în interpretarea-i genială, 
aparteurile, de sublimă comediană, Nea- 
semănarea ei plutea pe lumină, în vifor, 
pe adevărul de răzmeriță al milenarului 
cîntec românesc. „Ciuleandra" ei, boce
tele ei... Stăruiau și stăruie înfricoșător 
în grindă, plămadă de neam și de veșni
cie. Al său miracol, care continuă...

în azurul veșniciei

„Ține, Doamne, ziua mare, 
C-am o fată călătoare..."

La Olănești, stațiunea e înmărmurită. 
Țipenie de vizitator, și altitudinea rugi
nită somnolează în nouri.

De ce poveste de iubire să-mi aduc 
aminte ?..

Vilele se cuibăresc în fanatul anotim
pului, aproape speriate. Se înalță și fum 
din hogeagurile lor, răsuflînd moale. 
Amenință toamna să înghită idilele, să 
disperseze soarele gînguriturilor, să facă 
din preocupări tristețe.

Aici, cîndva, cu mine, Maria Tănase a 
cîntat așa de frumos, că strălucirea trăirii 
ei mergea sigur spre moarte... Veneam de 
la Piatra-Olt Gară, unde, după spectaco
lul dat pentru ceferiști, pînă la vagon, a 
șuruit ploaia pe noi a prohod. Strîngînd-o 
in palton antireu al lui Arvinte— era 
de trestie și cit un pumn — îi suflam să-i 
încălzesc mîinile mici, atît de caracteris
tice și fără manichiură. Făcuse ploaia din 
părul ei bogat mătăsos șuvițe de smoală. 
Sgribulită, demarșa ei se legăna printre 
șine și prin băltoace, limanul cald, vago
nul de teatru. întîrziind să se ivească. 
Hăt tîrziu, după o aprigă, rece, furtunoasă 
orbecăială. luminile lui au țîșnit din ne
văzut, întâmplător. Ultimele rafale au 
fost ale streșinilor, retezîndu-mi răsu-

Docet la mormîntui
Măriei Tănase

Cum treceam printre morminte 
a-nceput iarba să cînte.
întrebai iarba : Ce ai 
de ai prins, firule, grai ? 
Mi-a răspuns : Nu mai călca 
peste rădăcina mea.
Pui sămânță omenească 
și vrei altceva să crească 
decît doină românească 
decît doină românească?

TiBERlU UTAN ga 

flarea ce-i împrumutam mînuțelor încrîn- 
cenate pe microfonul cerului... Obrazul 
scăldat de furtună a hohotit, la ivirea în
soțitorului, cu cei o mie de dinți.

Ce s-o fi ales din mărgăritarele acelui 
surâs 1...

Nu se poate mai mare și mai sus... 
Apariția ei pe aste tărîmuri a limpezit 
mersul firii demiurgic. Numai ea a sim
țit-o — oamenii nicidecum — că fusese 
sortită să ardă pe rugul dăruirii sale, 
într-o cumplită întraripare. Completind 
și complicând șoapta de vis a izvoarelor, 
vagabondajul într-o ureche al vîntului, 
plînsul mănos al ploii și vijeliosul frea
măt al pădurii — codrul frate cu româ
nul — s-a legănat amețitor pe o scurtă 
trecere prin viață, sfîrșltă la nici 50 de 
ani. Ivită din rouă florilor și crescută 
printre ele, precumpănitor, era firesc, 
copilă, să fie pîndită de un didițel în
drăgostit... Primăvara roiau razele de 
soare în zumzetul albinelor și se topea 
lumina în trilurile de privighetori, în 
livada lui Ion Coandă Tănase, cea cu 
duzi. Cădelnița floarea de salcim puritate, 
în vreme ce brazdele pămîntului proas

păt întors, abureau, duh sfînt al bunilor- 
străbunilor noștri, în margine de oraș, 
sub turlele Văcăreșților... De pe-atunci, 
de-a bușilea, iubita de gîze și flori, Maria 
urca în lumină ca un miracol, supusă 
chemării cerurilor înalte, ascultând po
vețele adîncului gliei strămoșești. îrțtra 
pămînt și cer, mai tîrziu, va doini tul
burător. făcînd risipă de sânge cu fieca
re cîntec, arzind făclie la ambele capete 
pentru neamul care a dat-o și ea i s-a 
dat ! în grădină șî-n soare cântau mun
citorii, veniți din toate provinciile româ
nești, întipăriți pe brazdele reavăne. 
Mai cu osebire un ardelean — „cel firi
cel de izmă creață" al lui Goga coborâse 
pe Olt — care patru ani a tot zis unul 
și același vers :

„Frunză verde, friiză galbenă. 
Tu mă saltă, tu mă leagănă..."

Aleanul se tupilase în ei, trecînd în 
Maria.. De la aceștia s-a pornit, ca să 
se crucifice mesianic, în armonii nebă- 
nuite, pentru adevăratul cîntec româ
nesc, al ei, unicul. Tragismul trecutului, 
au ale sale vitregii, avea să sune în vo
cea ei, doină, bocet, ciuleandra, dînd de 
furcă adversităților de neam, lacome, 
blestemate. Predestinată, n-a luftat ni
ciodată — chiar cînd era răgușită. Că 
a fost la crîșmă, că împărăția reflec
toarelor a prins orbitoare strălucire nu
mai la apariția ei, unica, fără nici o fă
țărnicie, a făcut vid ; să se înfioare ză
rile întinse și să pîrîie în străfunduri 
oasele străbunilor... Un tot, la abisale 
înălțimi, cutremurătoare. Reînviat în 
fiecare primăvară, un fir de nalbă s-a 
dus cu ea. plutind pe melopeele-i vrăjite 
pînă-n zenit... „Dragi mi-s cîntecele 
mele"...

S-au dus ani, douăzeci, de la ultimul 
zbor al Martei Tănase. sfîrșit între astre... 
A șuierat vîntul, haiduc; s-a copt griul 
în caldul plinii ; s-a logodit ploaia cu 
oasele străbunilor ; zăpada a încălzit, 
cergă, miriștile ; șl s-a dus pe firul ca
racteristic al anotimpurilor atîta frunză 
verde românească, cît amintirea ei să 
dăinuiască în veci.

Nemurirea Măriei trebuiește apărată, 
lingă Eminescu, lîngă Enescu, în azurul 
veșniciei românești.

GABY MICHAILESCU ■

— Ați apărut de puțin timp. Mai că nu 
mai știam pe uuue simeți !

— De două, saptămini . m-am întors 
dintr-un turneu mai lung, efectuat cu 
formația i*ru"nză verde în mai muițe țări 
din Europa, sun mai făcut un turneu, am 
mai adăugat o izoindă în lungul șir de 
izbinzi ale folclorului românesc.

— Ce credeți că ie spune străinilor fol
clorul românesc pe care-1 duceți cu 
dumneavoastră ?

— Noi prezentăm suite de spectacole în. 
școli, un fel de concerte-lecție in care în
fățișăm zone folclorice, genuri ale muzicii 
populare și instrumente vechi românești. 
Aceste spectacole contribuie la lărgirea 
bagajului lor cultural, la cunoașterea ci
vilizației românești. Copiii sînt extrem de 
interesați, de curioși. Poate că n-ar strica 
să facem aceleași lucruri și pentru copiii 
din școlile noastre. Ei au impresia <jă știu 
totul despre folclorul nostru pe care-1 
aud în fiecare zi, dar pe care nu-1 cunosc 
la adevărata lui dimensiune.

— Și totuși, ce le transmiteți acelor 
elevi în concertele-lecție ?

— România în formă și stare muzicală.
— Dar formațiile care stilizează folclo

rul ce mesaj mai duc ?
— Noi nu luăm piese de la alții sau de 

la radio. Melodiile noastre sînt culese de 
un folclorist de meserie. Constantin Pri- 
chici, pentru pare am acum un gînd pios, 
a bătut toată țara, a cules melodii ca să 
ne facă un repertoriu reprezentativ. Alte 
formatii au un statut comercial și pro
movează o muzică pe măsură. Acesta face 
bine, aduce bani, dar face și rău, creează 
o imagine denaturată despre folclorul ro
mânesc.

-L Cine dă explicațiile și face comenta
riul melodiilor și-al instrumentelor ?

— Comentariul e susținut de Constan
tin Pavlovski, un foarte bun cunoscător 
al folclorului. între, timp se proiectează 
imagini cu instrumente,, zone etnografice, 
costume populare și locuri din România. 
Eu cred că un asemenea concert înseamnă 
de fiecare dată cîteva sute de noi prie
teni ai poporului român.

— La, cîte instrumente cîntați 1
— Cam sece, dacă le număr., Cam toa«

Muzica, o legătura între două generații

dar mai ales intre tată și fiu
Dialoguri cu Ion Văduva — solist instrumentist și Ionel Văduva-Nec- 

șoiu, compozitor și solist instrumentist in formația Flacăra Pop.

te, de la fluier la vioară. Eu am avut o 
șansă, în 1949, am intrat la orchestra 
Barbu Lăutaru. Dar cei mai mulți din. 
Alimpești, dacă aveau o șansă, puteau 
ajunge mari artiști. Ce să-i faci, pe unii 
viața i-a pierdut.

— De ce v-ați îndrumat băieții spre 
conservator ? Puteați să-i țineți lîngă 
dumneavoastră !

— în primul rînd amîndoi fiii rrrei au 
folclorul în sifflet. Toată viața lor, pînă 
au crescut mari, n-au auzit în casă decît 
muzică populară. Aveau nevoie Și de-o 
instrucție pe măsură.

— Da, dar acum cîntă muzică ușoară și 
muzică clasică !

— Cîntă și folclor, cot la cot cu mine. 
Și pe urmă și muzica ușoară e muzică. 
Mie îmi place poezia unor cîntece, mai 
ales ce se cîntă în cenaclul dumneavoas
tră. Am stat șl eu cîteva nopți pînă tîr
ziu Nu mai am nici o îndoială. Muzica 
are asigurat pentru mîine un public ex
traordinar, ' care freamătă și se bucură. 
Eu am 30 de ani de solistică, dar nici
odată n-am avut norocul să am un ase
menea public. Poate, că de data asta no
rocul a trecut de partea fiilor mei.

— Văduva senior a plecat să se plimbe 
puțin. Ce-ar fi să continuăm tot cu fol
clorul românesc. Ionel Văduva-Necșoiu ?

— Am ascultat și reascultat folclor. Dar 
cînd m-am prezentat la diverse selecții 
sau concursuri cu formația de muzică 
ușoară, pînă la urmă am cîștigat tot cu... 
muzică populară. Tatăl meu mi-a dat 
folclorul în stare pură. încet, încet mi-am 

dat seama că de aici poate pleca toată 
muzica mea.

— Cum adică ? Ce poate avea muzica 
populară cu instrumentele electronice 
supersofisticate ?

— Instrumentele electronice nu sînt in
compatibile cu muzica populară. Dimpo
trivă, ele îi dau un aer aparte, o îmbogă
țesc.

— Cum adică ?
— Sintetizatoarele de sunet au posibi

lități infinite de redare, pot produce su
nete de diferite instrumente și pot repro
duce diferite sunete din natură. Cînd 
cînt Ciocîrlia pot intercala acest cîntec 
sublim cu un ciripit de alte păsări. în 
sintetizatoare folclorul românesc apare 
într-o tentă nouă, așa cum îl vedem noi 
la acest șfîrșit de secol XX,

— în această variantă el poate fi re
ceptat mai ușor sau devine de nerecu
noscut ?

— Varianta modernă e o altă cale de a 
pătrunde în cultura muzicală a celor ti
neri. Pentru unii pare ciudat, dar mai 
apoi fascinează în egală măsură ca și în 
starea inițială.

— Am înțeles că ești și compozitor. 
Cum ți-ai defini muzica ?

— Eu compun muzică electronică, mu
zică de film și de teatru. Dar toate me
lodiile mele au motive folclorice preluate 
și integrate la un alt nivel.

— De ce insiști pe folclor ? Unii, cu 
aceeași intenție, nu reușesc decît să ne 
pistoneze urechile.

—- Dintr-un motiv simplu, că o doină 
poate însufleți șl o piatră. Eu cred că 
muzica populară e o formă sublimă de 

solidaritate spirituală între oameni. Și 
atunci de ce să renunț la ea ?

— Apropo, ce e rău în muzică ?
— ...Ce să fie rău 1 De obicei, nimic. 

Dar a apărut ceva I Preluarea punk-ului 
occidental. Exact stilul lor se regăsește 
în această muzică și se exprimă prin re
petarea unor formule ritmico-melodice la 
nesfîrșit. Lipsesc motivele muzicale, în 
cele din urmă lipsește melodia, ceea ce 
reprezintă o întoarcere la primar. Iar. 
muzică primară nu există. Muzica mo
dernă, și muzica populară s-au întîlnit la 
jumătatea distanței între ele și această 
jumătate fericită a drumului e Cenaclul 
Flacăra. Pentru mine el a însemnat un 
imbold și-o stare de spirit, o emulație 
muzicală și patriotică și încă multe alte 
lucruri șl mulți prieteni tineri.

— Ce țî-a dat folclorul românesc am 
aflat. Dar întîlnirea cu Cenaclul Flacăra ?

— A fost și este o stare de spirit re
ceptivă la toate genurile de muzică, la 
istorie și patriotism, în care e loc și pen
tru Iris și pentru muzica lui Ștefan 
Hrușcă, și pentru cîntecele marelui solist 
de operă care este Nicolae Florei. Cena
clul e liber, e dincolo de orice bariere' 
care pot îngrădi muzica de un fel iau 
altul.

— Cum te descurci cu această mașină
rie cu etaje de clape, cu tot felul de bu
toane, parabutoane și cabluri ? Trebuie să 
fii un veritabil electronist.

— Se învață ca orice alt instrument. 
Atîta doar că, tehnic, e mai pretențios. 
El are toată gama de sunete, efecte și 
sonorități.De obicei îmi place să înregis
trez pe 8 canale și la redare să obțin 
efecte de orchestră simfonică. E un pro
cedeu puțin utilizat. Din acest punct de 
vedere cred că mă număr printre pio
nierii sintetizatoarelor de sunete de la 
noi. După ce se va încheia cenaclul aș 
vrea să mă dedic mai mult componisticii, 
în toate aceste călătorii mi-am strins o 
sumedenie de idei, mi-am notat frinturi 
de melodii și abia aștept puțin timp să le 
lucrez cum îmi doresc.

Dialoguri de CORNEL NISTORESCU ■

sonorit%25c4%2583%25c8%259bi.De


■ Flacăra pag. 15 Q

D. M. : Un condei bine 
înzestrat, fără doar și 
poate ; multă sensibilita
te. care nu se pierde în 
fata jocului de refracții 
Si adieri de autoironie si 
umor al inteligentei (cu 
care „conlucrează" în 
mod fericit), destulă si
guranță (fără ifos si os
tentație) asupra uneltelor 
lirice si a expresiei etc. 
Multe pagini frumoase 
(folosim numerotatia, 
sporind că ati păstrat o 
copie : 2. 4, 6. 7. 9. 10. 11, 
13. 14, 15. 17. eventual 19). 
Ne pare bine de cunoș
tință (inclus „doctorul de 
pomi" !...). Semnătura e 
reală, adică utilizabilă ?

F. V. Oros : Nu ne-au 
convins textele dv„ de o 
extravagantă căutată, ar
tificioasă. formală, din
colo de „gardul" căreia 
nu prea se simte, cel pu
țin deocamdată, prezența 
unui .Jeopard" adevărat. 
(Ceva mai aproape. „Am 
înitîlniț", „Analfabetul")

Th. F. s Citeva lucruri 
bune („Rugăciune", „De- 
dalus" — cu inutile repe
tări. în final, „Apatie", 
„Ora trei" — nelimpezită 
pină la capăt. „Cartoful", 
„Autoportret" — cu fina
lul nelămurit. „M-au vă
zut" — cu prima strofă 
prea aglomerată, greoaie, 
confuză, poate si „Deca
pitare"). Din „Cele pa
tru", prima e foarte 
bună, celelalte, tulburi, 
confuze, ultima, cam fi
ravă. neconvinsă și ne- 
eonvingătoare. „Cum și 
de ce", de asemeni, ne- 
limpezită. nefinisată. Do
rința dv. e ușor de înde- 
plinit. dati-ne un tele
fon .

Isidor Mal d’Aurore î 
Sînteti dificil, greu de 
abordat. îndărătnic (cum 
bine ziceți), si după toate 
astea ne-a ti mai trimis și 
o căruță de manuscrise 
(c&reia-i dăm ocol cam 
de multă vreme — scu
ze ! — cu un fel de tea
mă de trudă, caznă si 
decepție, dar și sub pre
siunea sutelor de plicuri, 
mai puțin complicate și 
mai rezonabile în dimen

siuni. care așteaptă răs
puns...). Mai ales că, dis
cutând de multă vreme, 
v-am cam spus tot ce vă 
puteam spune : si că 
aveți talent (ceea ce știți

cinic egoism, bucuria de 
a fi cîștigat. grație ei 
(„dramei"). un cititor 
ager, sensibil si. nu-i 
așa ?, iubitor de frumos.

prea bine, dealtfel), și 
că nu-1 luati în serios, 
ori nu știți ce să faceți 
cu el. ori că — asta nu 
v-am spus-o încă ! — îi

Să ne mai scrieți, cînd și 
cînd. despre „dramele" și 
pățaniile dv. (pe care vi 
le dorim, acum si puru
rea, la fel de benigne !).

Cr. Stoia : Puține lu-

NU NE MAI VREA
Nu ne mai vrea Pămîntul pașii reci, 
Picior desculț de mult visează cimpul ; 
Pe tocuri cui se mișcă inimi seci 
Și-n Diplomat iși duc bărbații gindul.

Sorbim război și pace-ntr-o cafea, 
Pe jar de Kenturi secolul se arde ;
Orice scinteie ni se pare stea
Și-orice hirtie se botează CARTE 1

Viteza sfîntă ne-a cuprins pe toți. 
Bărbatul înșelat nu vrea dueluri.
Acum ne merge sufletul pe roți 
Și cinstea se îngroapă prin hoteluri.

Vulgarii cerșetori mereu cerșesc î
Ei nu cunosc, o, suflete blazate 1 
O mină de întind ne cuceresc ; 
Le dăm și bani, și țel, și demnitate.

a luminii
cînd vreau să-l duc la gură
mi-I înhață spunîndu-mi :
„intii cei mari",

VASILIAN DOBOȘ

BUNĂ DIMINEAȚA

convertiți, poate, prea 
mult destinația. adică 
destinul, în șueta scăpă
rătoare si „aburită" de 
bodegă — multe din pa
gini avînd acest aer ca
racteristic !... Și multe 
altele. Dar stat. în acest 
plic-bilant. dincolo de 
prea numeroasele pagini 
care justifică rindurile.de 
mai sus, și multe lucruri 
care justifică rândurile de 
mai jos. destinate spe
ranței, încrederii (naive, 
oare ?) în noile „jură
minte" din scrisoare („să 
comunic CEVA"). în pu
terea supremă a unul ta
lent adevărat de a renaș
te din propria-i derută și 
confuzie. ' („îndărătnicul", 
„Cu ochii legati". „Trece 
timpul". „Liturghie", 
„Tango". „Chipuri". „Pur 
și simplu", „Tărim", „în 
lumina". „Poesis". „Sem
ne". „înlocuiti" (cu o 
senzație de inadecvare. 
de disproporție. între 
joacă si gravitatea te
mei). „Letopiseț". „După 
o idee". „Omagiu" (ver- 
bioasă, neomogenă, fără 
echilibru).

L. Bobocescu : Sfinte 
drame școlare !„. Spiri
tuală, inteligență, frumos 
scrisă (pentru , ea, vă pu
teți trece în catalog un 
compensator 10... — ca să 
iasă media !...). scrisoarea 
dv. ne-a amintit, cu fi
rești melancolii, de o pă
țanie identică (pe-atunei 
se dădea 1, nu 2. si. ori- 
șicît. unde-i 2. puterea 
creste... cu ceva... Dar — 
atenție ! — nu era vorba 
de Română, ci de groaz
nica „Mate" !...). Dincolo 
de cumplita dv. „dramă", 
care sperăm să devină o. 
dulce amintire din june
țe. în ce ne privește, tre
buie să vă mărturisim, cu

cruri demne de interes 
(„Izolare". „Ciștig", „Co
rabia". „Rugă"), printre 
multe altele exprimînd, 
mai de grabă, stagnare, 
monotonie.

Adina Popa : Pagini 
dezamăgitoare. uscate, 
neînsuflețite. sugerând 
confecția neinspirată.

L. Cesina : Plăcută sur
priză a „revederii" (nu 
ne-am îndurat să renun
țăm la „Pictură", după 
ce. la „vechea adresă" 
fusese cenzurată de cîte- 
va ori pentru... misti
cism !...). Lucruri fru
moase. șl acum, cele mai 
multe. în stilul dv. mi
niatural șl intimist (și un 
pic livresc, și mai mult 
decît un pic, „violon 
dTngres"...). Excelentă, în 
genul ei. schița (atît de 
convingătoare, că nera 
transmis toate spaimele 
posibile, de unde și gîn- 
dul insolit de a vă cere o 
consultație. bineînțeles, 
de tip „milostiv" !...).

E. Chelaru : Nu prea 
sînt semne noi. ci mai 
curând semne de stagna
re. inerție Si „serie". 
Citeva. mai răsărite : 
„Ninge". „Suspendat", 
„Pe auzite". „împăcare", 
„Posibilități". „Terapie", 
„Pe . săturate".

3 A : începe să fie mai 
clar: cîteva pagini se 
află în zonele poeziei 
(mai ales „Gînd". „Mai 
bine". „Simțăinîntul", 
poate Si „Numărul"). E 
cazul să continuati (și să 
ne țineți Ia curent).

E. Buzatu, Rafila Radu, 
Alex. Bercu : Scrisorile 
dv. ne-au. fost predate 
personal de cel căruia 
v-ați adresat.

GEO DUMITRESCU ■
N. R. Manuscrisele nu 

se înapoiază.

Ne rîde moartea-n față după plac 
Judecătorii n-au nici o sentință.

Te văd zdrobit, sărman sfîrșit de veac, 
Dar nu de arme ci de umilință 1

Și de-au uitat ee-nseamnă a trăi 
Stimații jucători de-a moartea-n masă 
Totuna li-i a fi sau a nu fi 7
Dar de copiii lumii nu le pasă 7

Voi menestreli și-ai poeziei soli 
Aprindeți struna, pana, să renască 
Pămîntul de la pol pină Ia pol 
Și toată răsuflarea omenească S

Să ne rămină viața foc nestins
Căci noi sîntem răspunzători de moarte ! 
Trăind curat, cu sufletul ne-nvins 
Ne va ierta cîndva Pămîntul, poata !

EMILIA MOLDOVAN-AMARIEI

MONSTRUL

Monstrul mă poartă pe labele sale 
plusate
în hăul acestei perspective ;
intind cit pot brațele și agăț 
cîte un fruct dintr-o parte și alta

Așadar 
o nouă duminică 
sfioși bătrinii deschid lăzile 
tot mai albe sînt 
cămășile lor de sărbătoare 
astăzi și suferințele s-au furișat 
precum primăvara cărările-n păduri 
se umflă ziua 
ca o pinză de corabie 
Jnipingîndu-le viața — nainte 
și ei suflă de pe bănci 
praful încă unei săptămini 
răbdători așteptind fericirea 
de-a li se da 
bună dimineața.

LIVIU CAPȘA

DAR VEȘNICIA
Așa a fost sortit
Timpla poetului să fie altar 
Poemul, mielul cel gras, 
Și sufletul, ogorul în care 
Printr-o miraculoasă explozie 
Să-ncolțească semințele. 
Popoare de legî s-au revoltat» 
Spulberând cenușă ; 
Potop de apă a curs 
Dar veșnicia. 
Haina aceasta curată de nuntă 
Se tîra spre lumină 
Ingropînd cătușele !

ADRIANA LASCAU

ZORI DE ZI
Geana pămintului 
deschisă de la roșu 
spre albastru 
păstrează soarele 
sub pleoapă 
ca să-1 sloboadă 
pe cer 
odată eu 
lacrima răsăritului .

VIRGINIA MEHEȘ

SENSURI ROTATIVE
Noi mecanisme s-au pus in funcțiune 
toate lucrurile vot fi rotunde 
totul e pentru consum 
secolul aruncă ultimele oase clinilor 
intr-un colț stă martorul care tace 
ținînd in mină un animal creat în 

laborator 
dar e liniște prea multă liniște

dincolo de sensuri 
unii înnebuniți de tăcere iși pocnesc 

degetele 
acolo Ia nivelul Încheieturii se produc 

fenomene ciudate 
nu s-a aflat încă secretul 
mîinii care ia totul.

Ștefan lordache
(Urmare din pagina 9) 

rul trebuie să ofere spectacolul unei vieți 
mult mai complexe, mult mai adinei, în 
limita dintre sublim și abject.

— Adică „nu mai putem juca teatru din 
vîrful buzelor și din poantă"...

— Exact. Pentru că ne jucăm propria 
noastră viață.

— Prin urmare acesta este actorul se
colului nostru.

— Foarte greu se creste astăzi un ac
tor. De aceea ar trebui să fim mai atenți 
cu aceia care fac jneseria asta. Indife
rent de talentul său. actorul e un salahor.

— Prin urmare,, cum ăi caracteriza ac
torul 7

— Actorul trudește ca un miner, lu
crează cu finețea unui psiholog si cu pre
cizia unui chirurg. Vorbind cu tot respec
tul față de toate meseriile. Și mai pre
sus decît toate acestea e faptul că în 
cazul actorului instrumentul de lucru este 
chiar propriul său trup, propriul său or
ganism. Actorul nu-și mai prelungește 
arta cu o vioară sau cu un pian. Actorul 
nu-și poate schimba organismul cînd se 
strică. De aceea, după un număr de ani, 
jucînd foarte mult ți-e greu să te mai 
recunoști și să te regăsești. De pildă, mi-e 
dor de mine însumi cel din liceu.

— Actoria înstrăinează 7
— Poate duce la depersonalizare. De

pinde cîtă prospețime ai în tine, cîtă copi
lărie ai. cîtă fascinație. Pentru că sîntem 
niște copii, ne jucăm de-a oamenii 
mari, nu ?

— După părerea mea actorul concen
trează în sine o epocă, o lume.

— După părerea mea actorul trebuie să 
fie un om de cultură. Pentru că se adre
sează oamenilor prin cultură.

— Prin urmare, nu mai este pur și 
simplu un om de manevră, care exprimă 
un concept, o idee programată de dra
maturg și de regizor.

— Actorul e un creator. Nu e un simplu 
mercenar. Lucrul cel mai important este 
că dă viață unui spectacol. Și că arta 
noastră trăiește prin faptul că e viată și 
că dă viață mai mult deeît orice altă 
formă de expresie artistică. De aceea e 
și atît de efemeră. Ne aflăm în zona ar
tei cîtă vreme trăim. Arta noastră nu ră- 
mîne cum rămîne un tablou, o sculptu
ră, un manuscris literar. Unele satisfacții 
vagi, de cochetărie cu eternitatea, ni le 
dă cinematograful dar acesta din urmă nu 
transmite emoția unui spectacol.

— Care e deci importanța actorului in 
nomenclatorul de meserii din univers ?

— Noi nu sîntem atît de importanti cit 
ne place să credem că sîntem. Dar e bine 
să credem că sîntem importanti. că facem 

lucrul cel mai important din lume, pen
tru că altfel nu ar avea nici un rost să 
trăim.

— E eert că societatea are alti stîlpi 
de rezistentă decît actorii. Decît artiștii...

— Nu știu dacă peste 1 000 de ani. cînd 
oamenii vor descoperi un tractor îngro
pat lingă Brașov, ca un dinozaur. își vor 
putea face o idee mai limpede despre ci
vilizația și cultura noastră decît citind 
operele de artă ale timpului nostru sau 
urmărind muzeele noastre.

— Asta în condițiile în care vom reuși 
să supraviețuim.

— Vreau să fiu bine înțeles : prin 
exemplul dat nu neg importanța teh
nicii și mai ales a științei. Pentru că 
unii confundă știința cu tehnologia... Mă 
tot gindesc de ce e important actorul. Si 
actorul.

— Dificilă întrebare, nu 7
— Pentru că e purtător de viață.
— Ce oferă el lumii ?
— Speranță.
— De ce tocmai speranță 7
— Pentru că teatrul e cam cum am 

vrea noi să trăim. O curte cp miracole.
— Nu întotdeauna» E și cum nu am 

vrea noi să trăim.
— Așa e. Sună puțin didactic dar ar fi 

trist ca omul să plece așa cum a venit 
dintr-o sală de spectacol. Dar dacă plea
că la fel. înseamnă că spectacolul e prost.

— E greu să știi ce se află în sufletul 
unui spectator...

— Dacă n-am intrat în sufletul lui, îp— 
zona gîndurilor sale intime, n-am făcur 
nimic. *

—Primul rol în care te-am văzut. Ște
fan lordache, a fost Arturo Ui din pam
fletul politic al lui Brecht. Ultimul a fost 
zilele trecute, Richard al III-lea de 
Shakespeare...

— Sint cele două coperti ale unei exis
tente de actor.

— Acesta fiind primul volum. Un volum 
scris în cîți ani 7

— In douăzeci de ani. Exact acum două
zeci de ani terminam Institutul de teatru 
jucînd la -«Cassandra» Ascensiunea Iui 
Arturo Ui poate fi oprită. Jucam, de 
fapt, rolul lui Hitler.

— Au trecut deja douăzeci de ani 7 Bi
zar, nu 7 Cele două coperți ale meseriei 
dumitaie sînt reprezentate de două fi
guri sinistre ale istoriei.

. — Am o ură uriașă fată de dictatură, 
față de dictatori, fată de tirani. Urăsc tot 
ceea ce constrânge omul și-l umilește.

— Ce-ai vrut să spui dumneata Prin 
acest Richard ? Dincolo de ceea ce se 
vede 7

—Am vrut să atrag atenția. Pentru că 
lumea uită foarte repede. Am trăit un 
cutremur si am uitat. Azi mă cutremur 
cît de liniștit pot să trec pe lîngă Scala, 
pe lîngă Casata... si doar am pierdut 

prieteni șî oameni scumpi în dezastrul 
acela. Ei, uite, vezi, de-aia e important 
actorul, aduce aminte si atrage atenția.

— Prin urmare astea sînt coperțile unei 
vieți de douăzeci de ani de teatru.

— Cam astea sînt coperțile, dar înăun
tru sînt numai roluri în care a trebuit să 
ard. adeseori, pînă la scrum. Uneori mă 
și mir că a mai rămas ceva totuși din 
mine după atîția criminali, oameni de 
rând, oameni sublimi jucati pe scenă. Me
seria noastră e întristătoare și nu mai 
vorbesc, stresantă. Te umple si te golește 
permanent de gînduri. Se întâmplă să 
ieși de la un spectacol bucuros că ai spus 
ceva oamenilor, dar se întîmplă să te 
simți îngrozitor de gol și derutat si foarte 
singur. După părerea mea un actor de 
cursă lungă e mai singur decît un alergă
tor de cursă lungă. De aceea e bine, zic, 
să fim mai atenți cu actorii unei genera
tii. unei societăți, unei lumi. E păcat că 
sîntem uneori puși alături de T.A.P.L. ca 
„prestatori de servicii pentru populație". 
Sigur că pentru populație facem totul 
dar... Am devenit caraghioși tot exclamîn- 
du-ne importanta si nu ne ia nimeni în 
serios. Sau nu ne crede.

— Ștefan lordache, de ce crezi că vine 
lumea Ia teatru în asemenea stare de fas
cinație 7

— Pentru că lumea are nevoie de fas
cinație. are nevoie de vis. de teatru. Fie
care joacă teatru, chiar în viata de toate 
zilele. Mulți dintre cei care vin la teatru 
sînt și ei niște actori. Vin să învețe cum 
să joace. Iar noi vrem să-i învățăm să fie 
ei înșiși. Pe de altă parte teatrul e arta 
cea mai caldă, cea mai percutantă, cu 
cea mai mare forță de influențare. N-am 
văzut încă o revoluție pornind de Ia tea
tru dar am văzut oameni mai frumoși 
plecînd din teatru, mai tandri, mai înțele
gători, mai buni. Teatrul nu va împinge 
oamenii la crimă sau la război, niciodată. 
Și noi acum jucăm un fel de teatru. Noi 
doi. încerc să fiu deștept, spontan. Să fiu 
mai. deștept si mai. spontan decît sînt. Dar 
nu găsesc întotdeauna cuvîntul.

— Ce rezonanță are pentru dumneata 
cuvîntul ? Actorul lucrează imens cu cu
vîntul. Fiecare cuvînt este în felul său o 
metaforă.

— Mă obsedează să găsesc sâmburele 
cuvîntului. de unde vine. încotro se duce, 
de ce are atîtea silabe, de ce nu mai 
multe sau mai puține, de ce are aceste 
sonorități si nu altele ca în alte limbi 1 
De aceea vorbesc puțin în viata de toate 
zilele, atît de puțin încât unii, care nu mă 
cunosc, sînt tentati să creadă că suit' un 
prost.

— Chiar, cum crezi că ești. Ștefan lor- 
dache, îh afara scenei 7

— în afara scenei sînt anost. Sînt nein
teresant. Mă odihnesc.

— Suferi de o anumită... retragere din 

cotidian. E o stratagemă?
— Retragerea mi-am impus-o. E o stare 

de recul.
— De ce 7
— Nu-mi place să mă irosesc. Pentru 

mine rațiunea de a trăi e teatrul, alta 
n-am. Mă retrag și mă pregătesc să de
vin fertil în clipa în care voi reintra 
pe scenă.

— Prin urmare ce face actorul Ștefan 
lordaclie după ce iese din scenă 7

— Fumează, sapă, plivește, se plimbă 
prin aer curat pentru că îi place să res
pire aer curat, nu aer otrăvit de oamenii 
care M se iubesc. Citește, aleargă zilnic 
prin parc in echipament de sport. Și bea. 
Din cînd în cînd. Nu ca să uite. nu. ci ca 
să intre în întuneric cîte puțin, să se obiș
nuiască cu întunericul, cu abisul. După 
care actorul Ștefan lordache. pentru că 
de el m-ați întrebat, se întoarce, plin de 
păcate, plin de erori (văleleu, cît de 
multe greșeli am făcut în viața mea), se 
întoarce, spun, plin de regrete, de spaime 
la cei din jur, mai pur ca altădată. Jude
cati si dumneavoastră, să joci Richard, 
să te umpli de atîta otravă, de atita venin, 
să duci cu tine atîta mizerie umană, pen
tru ca apoi să joci Maestrul și Margareta 
sau Nu sînt turnul Eiffel sau Să îmbră
căm pe cei goi... Ce fel de om mai poți fi 
după atîtea dedublări și disimulări ?

— Cît te slăbește un spectacol cu Ri
chard ?

— între trei și patru kilograme. După 
un spectacol plutesc, înot în propriile 
mele haine.

— După premiera Iul Richard ml-aî 
spus că nici acum nu-ți dai seama bine 
cum ai ajuns să joci pe scenă.

— Și acum mă mir ce caut eu acolo, pe 
scenă, cum am ajuns eu acolo, venind de 
pe Rahova, fiu de mic meseriaș și de 
mamă casnică. N-am uitat de unde am 
plecat. Cred că e important pentru fie
care om să nu uite de unde a plecat.

— Cum te împaci cu directorul teatru
lui, Dinu Săraru 7 Am auzit că nu e un 
director comod.

— Teatrul Mic nu poate fi despărțit de 
numele lui Dinu Săraru. E cel mai mare 
fanatic al teatrului din cîți am cunoscut. 
E cel mai bun organizator de teatru din 
cîți am cunoscut, din cîți am avut. Iar eu 
sînt un om disciplinat. Căruia ii place 
munca.

— Te simți un om liber. Ștefan lor- 
dache7

— Am propria mea libertate. îmi place 
să trăiesc intens fiecare bucurie ca : 
mersul pe jos. prin aer liber, mersul cu 
motocicleta, alergările prin aer liber, re
fuz minciuna, ipocrizia, defetismul, lași
tatea și în felul acesta mă feresc de tot 
ce m-ar putea constrânge la o viată care 
nu este a mea. Cîtă vreme sînt eu însumi, 
sînt liber. în rest, tăcere.

rindurile.de
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Simple note
I Un muzeu in labirint ț----------------------------_

i Problema Courbet
’ 1.

Nu știm nimic sau aproape 
nimic despre viața intimă a 
lui Courbet. Sora sa și totodată 
executoarea sa testamentară a 
ars toate documentele care ar 
fi putut arunca o oarecare 
lumină asupra vieții tui. Nu 
mai rămîn, deci, decît eveni
mentele și declarațiile cam in
solente pe care Courbet n-a 
ezitat niciodată să ie facă.

Declarații de tipul : ,,Eu
sînt cel mai mare. Nimeni nu mă 
egalează". Și care împing va
nitatea provocatoare pînă la va
nitatea inculturii*). Uitindu-se 

în oglindă, maestrul din Ornans se admiră mai mult decît cei 
mai entuziaști admiratori ai săi. De fapt, cu excepția naturii, a 
lui Rembrandt și a lui Velăsquez nu recunoaște pe nimeni. 
Fidias ? Rafael ? Tițian ? Leonardo ? Încercări neizbutite 
ale naturii de a crea un Courbet. Care, in sfîrșit, în seco
lul XIX devine o realitate. Ea se poate contemola cu 
satisfacție in oglindă. „Bună ziua, domnule Courbet, la 
ce vă gîndiți ?" „Cum la ce ? Sînt mulțumit că exist. 
Primul și unicul artist din acest secol", lată, deci, un 
Narcis care nu mai are chef să se sinucidă. E ocupat cu 
ceva mai interesant. Să se admire. E foarte îneîntat de 
chipul său detipasirian.de ochii săi negri, lucitori, străluci
tori, de genele sale lungi, de mîinile sale lungi și elegante, 
de totul, ce mai. Și după ce se va admira în oglindă, । 
fără să mai repete vechea eroare, se va întoarce să le i 
impună și celorlalți îneîntarea sa. Mai ales că nimeni nu 
se1 arată capabil să-i facă atîtea complimente cite își 
fâce singur. Walter Scott care- scria articole elogioase 
despre sine nu era decît un diletant în materie. încă nu 
avea curajul să declare că e singurul artist Courbet il 
are. Eu, Courbet, pare să șoptească el în oglindă, nu 
sînt deloc un artist modest. Și ca să fiu sincer, modeștii 
mi se par caraghioși. De aceea nu mi-a plăcut niciodată 
să mi se dea sfaturi. Am rîs cînd unii au încercat s-o 
facă. Și mi-am bătut joc din toată inima de academiști. La 
urma urmei, n-aveam dreptate? Toți acești domni care 
ș-au cocoțat în fotoliile Academiei, care s-au țintuit -in 
jilțurile juriilor la saloane, care vor să decidă ce e arta 
și ce nu e, vor să-mi dea mie, Courbet, sfaturi cum să 
pictez, în loc să predea desenul în școală și să nu-șl 
vîre nasul în artă, ei bine, toți acești domni mă scot din 
sărite. Nu puteam să fiu gentil cu ei. '

Să ne păstrăm totuși umorul. Cu toate că e greu să nu 
răspunzi la insolență — fie ea și motivată — cu insolență. 
Prea des ne asigură Courbet că geniul său este unic pen
tru a nu avea deloc ispita să ne aducem aminte că 
Delacroix il învinuia de absența oricărei idei. („E o pic
tură care nu gîndește I") Sau că alții au zis că se 
doarme mult în pictura lui Courbet deoarece acesta e 
modul cel mai bun pentru a nu spune nimic. Și prea ne 
asigură el că maeștrii săi sînt .Rembrandt, Velasquez și i 
natura pentru a nu adăuga malițios că, da, natura se 1 
vede foarte bine că i-a fost profesor. Un mare profesor. 
In schimb, Rembrandt... Dacă noaptea lui Rembrandt e 
o taină, noaptea lui Courbet e noaptea care coboară în 
fiecare seară pe pămînt... Dar nu, ar fi nedrept să redu
cem totul la maliție. Mai mult, ar fi o eroare. în fond, 
dincolo de declarațiile lui, Courbet ridică o problemă 
reală. Problema picturii lui.

Nici chiar Rubens n-a îndrăznit să facă un nud atît de 
opulent ca acela pe care Napoleon al lll-lea, vizitînd 
expoziția, l-a lovit, iritat, cu cravașa. Și, pentru a fi co- 
recți, nu e simplu să te convingi că această femeie obeză, 
cu mușchii acaparați de grăsime și cu picioare zdravene, 
de docher, e idealul artei, dar e la fel de greu să te 
prefaci că nu înțelegi de ce ea l-a enervat pe Napoleon 
al lll-lea. Estetica oficială trîmbița, nu întîmplător, o ț 
idealizare cuviincioasă. Din punctul ei de vedere, orice 4 
pasiune pentru adevăr era suspectă. Chiar subversivă. J 
Balzad însuși ar fi trezit, poate, bănuieli sub Napoleon ț 
al lll-lea. Cu atît mai mult era normal să pară subversiv i 
un artist care, refuzînd să picteze îngeri, pe motiv că nu-i j 
văzuse niciodată, putea aricind să dea un exemplu prost ’ 
refuzînd, din același motiv, să picteze oameni îneîntați să 
respire același aer c.u împăratul.

Ajungem astfel la chestiunea, spinoasă și complicată, 
a realismului. „Puțin îmi pasă de realism — exclamă Zola 
la salon — în sensul că acest cuvînt nu reprezintă pentru 
mine nimic precis. Dacă prin el înțelegeți necesitatea 
pictorilor de a studia și de a reda natura adevărată, 
e neîndoios că toți artiștii trebuie să fie realiști. A picta 
vise e un joc pentru copii și pentru femei ; bărbații au 
ca obligație să picteze realități". După mai bine de un 
secol, aceste fraze sună la fel de discutabil. Sînt mari 
artiști care n-au .pictat decît vise, chiar și atunci cînd au 
crezut că pictează realități. Dar, într-o privință cel pOțin, 
lucrurile sînt clare. Astăzi, ideea de realism e tot atît de 
confuză.

Cum spune Camus, nu e sigur că realismul, chiar dorit, 
e posibil în chip absolut. Pentru că nu poți să reproduci L 
realitatea fără să alegi. Prin forța lucrurilor, arta este J 
și refuz și consimțămînt. Dealtfel, o artă care ar reproduce î 
realitatea fără să nege nimic, fără să aprobe nimic, | 
fără să elimine nimic și fără să pună în evidență nimic, i 
o artă care ar renunța să descopere, mulțumindu-se să } 
arate, care ar renunța să caute, mulțumindu-se să re- ț 
flecte, ca o imensă oglindă indiferentă, ar fi inutilă dacă 1 
ar fi cu putință. Pentru a fi fidel, orice artist se vede ' 
nevoit să sacrifice, să trădeze o parte din realitate. 
El se vede obligat să ne înfățișeze partea lui de real cu

loan Missir
L-am cunoscut bine pe avocatul 

botoșănean Ioan Missir și l-am 
prețuit și 'stimat — cum l-au pre
țuit și stimat toți care au avut tan
gențe cu el — pentru toate însu
șirile lui mintale și sufletești, adică 
pentru cultura, inteligența, sensi
bilitatea, ținuta etică ireproșabilă 
și desăvîrșita lui omenie. Și voi 
spune, chiar de la început, ca să-i 
definesc concepția de viață și com
portamentul, că nimeni, niciodată, 
împins de vreun necaz sau de vreo 
nedreptate, ori încercuit de nevoi 
și de griji și sunînd la ușa lui, să 
nu plece satisfăcut și alinat.

Ne-am strîns mina pentru Intîia 
dată în 1928, în casa lui Grigore 
N. Filipescu — fiul marelui pa
triot — cu care era bun prieten 
și, o îndelungată vreme, după 
aceea am păstrat cu el strînse, sta
tornice și reconfortante relații. Și 
l-am iubit, mai ales, pentru su
perba și tulburătoarea lui carte 
Fata Moartă, care nu e o carte 
de dragoste, cum s-ar putea crede, 
ci amintirile, lui de combatant din 
primul război mondial — scrisă pe 
viu — poate cea mai vibrantă și mai 
dureroasă din cite s-au scris la noi, 
care a apărut în Editura „Cartea 
Românească" în 1937 în două ediții 
succesive și apoi, în continuare, 
încă altele și care s-a retipărit — 
epuizată în cîteva zile — în 1977 și 
regret că n-am putut-o vedea. Am, 
însă, vechea ediție ilustrată de 
pictorul D.' Stoica și care se des
chide cu scurta prezentare a lui 
Nicolae lorga, pe care o redau tex
tual : „Cititorule, ai înaintea ta, o 
frumoasă carte de adevăr. Un om 
cinstit și viteaz spune ce s-a în- 
tîmplat în adevăr. O spune limpe
de și adînc înduioșat Se vede de 
aici cît de mult talentul răsare din 
emoția lucrului văzut bine, înțeles 
adînc și întovărășit de acele miș
cări ale inimii, fără care și cel mai 
mare dar de scris nu dă decît pa
gini moarte.

în vremi ca acelea de azi, ast
fel de cărți sînt o întărire sufle
tească și o adevărată purificare. 
Dar istoricul va găsi aici și des
tăinuiri care cad greu asupra unor

0 academic Eminescu
Primim din India știrea înființării 

unei academii internaționale Mihai 
Eminescu pe lîngă Universitatea din 
Delhi, acum, în acest an. Un prim 
act emis tipărit al acestui for de 
cultură este traducerea și tipărirea 
pentru prima oară integrală a poe
mului Luceafărul în limba sanscrită.

Colegului nostru, poetului George 
Anca, aflat de mai mulți ani în In
dia ca profesor de limba și litera
tura română îi datorăm ducerea la 
capăt a gîndului de tinerețe al lui 
Mircea Eliade de-a-1 face cunoscut 
sistematic pe Eminescu în lumea 
sanscrită. Poetul Ion luga care l-a 
vizitat pe George Anca pe cheltuia
lă proprie de curînd ne-a adus amă
nunte îmbucurătoare despre munca

aerul că ne înfățișează lumea. Și nu l-am putea înțelege 
nici pe Courbet, ca pictor realist, în. afară de ceea ce el
refuză și consimte.

OCTAVIAN PALER H
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•) E drept că exemplul său nu e deloc izolat tn istorie. Prin 
anii '5®, la noi, era chiar o modă în rîndul unora de a-și afișa 

4 nu cu' jenă, ci cu vanitate ignoranța, apărfndu-șj „inocența" 
J zgomotoasă de riscurile culturii. Dar Courbet, trebuie spus, 
l avea scuza talentului său»

Câinele, utilul 

nostru prieten...
închipuiți-vă un stadion arhiplin, 

cu mii de oameni bulucindu-se încă 
la intrări in ciuda celor peste 20 000 
de bilete deja vîndute, terenul fi
ind aproape invadat de cei care nu 
mai au locuri în tribune și care vor 
să vadă totul de cît mai aproape, 
organizatori^- fiind evident depășiți 
de situație și rieștiind cum să se 
mai descurce.

Și totuși, n-a fost nici un meci de 
fotbal in acea duminică, pe stadio
nul Progresul din Capitală I Dim
potrivă, la numai cîteva sute de 
metri, pe „Republicii", Rapidul 
susținea unul dintre ultimele sale 
meciuri ale promovării în prima di
vizie de fotbal a. țării, „concurența" 
fiind astfel greu de înțeles pentru 
cineva (dacă acest „cineva" mai 
există I) care n-a mîngîiat pînă 
acum niciodată un cîine... în fapt, 
ce s-a petrecut duminica trecută pe 
„Progresul" — conform tradiției, 
anual în ultima duminică a lunii 
mai — n-a fost decît Expoziția ca
nină republicană, iar numărul dori
torilor să asiste la eveniment a 
fost, cum am spus, dacă nu chiar 
cu totul neașteptat, în orice caz co
pleșitor.

Așadar, pe pista stadionului 
suprasolicitat s-au perindat prin 
fața spectatorilor, care adesea au 
aplaudat la scenă deschisă, cîini 
din cele mai diferite rase. începînd 
cu Ciobănescul' românesc (excep
ționale exemplare, venite tocmai 

oameni care cîteodată au ispășit".
Cine a fost, însă, Ioan Missir î 

Se născuse în Statele Unite în 
1890, ca fiu rezultat din căsătoria 
tatălui său cu o franceză din Elve
ția și cînd copilul avea cinci ani 
părinții s-au stabilit la Botoșani, 
unde va face școala primară și va 
absolvi liceul. Licența în științele 
juridice și-a luat-o la Universita
tea din București. Se va atașa po
liticește, de tînăr, de Nicolae lorga, 
va fi ajutor de primar în orașul de 
adopțiune, între 1919—1920, și pri
mar între 1931—1932, își va înte
meia o căsnicie model cu sora scri
itorului și ziaristului Petru Mano- 
liu — bunul și regretatul meu amic 
— și vor avea, la rîndul lor, o fiică, 
actualmente: Ioana Vlad, — ele
ment deosebit de distins și valoros, 
conferențiar la Facultatea de Con
strucții de la Iași.

Ioan Missir decedează la 5 de
cembrie 1945 în vîrstă de 55 de ani.

N-a mai tipărit altă carte decît 
Fata Moartă. Dar nu este singu
rul caz, nici la noi nici aiurea, cînd 
cu o singură carte se poate intra 
în istoria literară. Și Ioan Missir 
este îndreptățit s-o merite, nu nu
mai prin răsunătorul succes de li
brărie din epocă și de după aceea, 
ci prin toate calitățile și talentul 
lui scriitoricesc, reale. Să-1 ascul
tăm, spre exemplificare, pe autor, 
ce este Făta Moartă :

— Oare unde or fi bătînd tunu
rile, cumetre lordache ?

— Mă tem că pe Fata Moartă !...
— Camarade, încotro duceți atîta 

amar de muniții ?
— Pe Fata Moartă, moșule...
— De unde coboară vagoanele 

cu răniți, domnule sergent ?
— De la Fata Moartă...
Și, luni de zile, numele acesta e 

purtat din gură în gură, ca un 
blestem al vremii. Ii cunoaște di
vizia a opta, îl știu țăranii de lâ 
Cașin pînă la Onești, de la Cîm- 
puri pînă la Răcoasa. în timp de 
pace, era un plai minunat unde-și 
dădeau întîlnirile toate sălbăticiu
nile pădurii, și o legendă tristă cu 
un haiduc și ibovnica lui, de unde-i 
vine numele. Pentru noi, comba
tanții, este o dîră de sînge tînăr 
și curat... Este locul unde am tăiat 
aripile acvilei bavareze și unde, 
întăriți în credința unei biruinți 
tîrzii, nu am dat îndărăt... Acolo, 
la cîțiva metri de inamic, îngro- 
pați în șanțuri, muream de nostal
gia trecutului și amintirilor noas
tre...".

și jertfele personale pe care George 
Anca și soțiaslui le fac pentru a a- 
firma literatura noastră în India.

îmi vin în minte poeți români ca 
Lucian Blaga, Aron Cotruș sau mai 
recent Ion Brad și alții care au știut 
în diferite țări europene să devină 
adevărati ambasadori ai culturii 
noastre. Acestora să-1 adăugăm a- 
cum pe tînărul George Anca, poetul 
și colegul de universitate, căruia ti 
trimit o îmbrățișare frățească de 
departe pe această cale.

Poate că înființarea unei academii 
Eminescu în țară străină să ne rea
ducă aminte că am avut- o catedră 
Eminescu la București care, din pă
cate, nu mai funcționează. Poate, de 
la toamnă, să-1 putem citi din nou 

de la Rădăuți, din osîrdia faimosu
lui crescător Gheorghe Crețu) pînă 
la Chihuahua, să spunem, dar fără 
să uităm Ogarul afgan. Saint Ber- 
nard-ul. Dogul german, Doberman- 
nul, Schnauzer-ul uriaș și chiar un 
excepțional Terra-Nova, cel care 
avea să cîștige în cele din urmă 
trofeul suprem al expoziției. Tre
buia cumva văzută, cintărită. mîn- 
dria din ochii proprietarilor acestor 
exemplare minunate, Beagle sau 
Teckel, Boxer ori Fox-Terrier, 
pentru care C.M.B.R.-U1 („cel mai 
biin al rasei"), indiferent de verdic
tul juriului de arbitri, tot cîinele 
său va rămîne. A urmat demonstra
ția de cîini utilitari, echipa Bucu- 
reștiului dominînd net întrecerea, 
bazată fiind pe un club al clinilor 
utilitari și o școală de instruire 
pentru cîinii din toate rasele, în 3 
cicluri de perfecționare. „De fapt, 
ne spunea tovarășa dr. Ruxandra 
Nicolescu, președinta Filialei bucu- 
reștene a Asociației chinoiogice. nu 
există cîine în afara noțiunii de 
utilitate, fie el de rasă ori nu. Aici 
cum ați văzut, noi am organizat o 
expoziție de frumusețe. Frumosul 
însă, mai ales în zootehnie. în
seamnă util. El permite păstrarea 
nealterată â raselor ca și selecțio
narea reproducătorilor. Avem acum 
cîini competitivi pe plan internațio
nal. Acum 10 arii. c:nd s-a înființat 
asociația, am pornit practic de la 
zero, dar astăzi sînt în măsură să 
susțin că există la. noi exemplare 
care pot lua parte la concursurile 
internaționale.' Dealtfel, dacă ar 
exista posibilitatea, țara noastră ar 
putea obține valută exportînd. în 
mod organizat, cîini I .Mă gîhdesc în 
special la Ciobănescul românesc, 
care a fost solicitat în mare 
număr de către crescătorii de

Și în legătură cu apariția cărții, 
dau două scrisori pe care Ioan 
Missir i le adresează de la Boto
șani Iul Ion Simionescu ce avea 
un rost decisiv la Editura „Cartea 
Românească".

lată-le : „Mult stimate domnule 
profesor. Rog să fiu iertat că n-am 
avut posibilitatea să vă mulțumesc 
ieri pentru amabilitatea pe care 
ați arătat-o la Academie, față de 
mine. Dl. profesor lorga a hotărît 
să-1 trimit manuscrisul acasă, 
pentru a-1 citi. Fără a putea pre
ciza data la care dl. profesor lorga 
ar avea timpul necesar ca să-mi 
dea o prefață și, în același timp, 
fără să mâi îndrăznesc să mai pu
neți un cuvînt de moldovean sin
cer, vă rog să primiți odată cu 
mulțumirile mele, expresiunea dis
tinsei mele considerațiuni. Dacă 
îhtîmplător, veți găsi că este ca
zul să capăt vreun răspuns care 
să dezlege această problemă „de 
prefață", îmi permit să vă rog să 
mi-1 dați în provincie, de unde, la 
chemarea ce mi-o veți face, voi 
veni imediat. I. Missir, 23 ianuarie 
1937".

„Mult stimate domnule profesor. 
Mă grăbesc să vă răspund la carta 
poștală pe care am primit-o astăzi, 
comunicîndu-vă că am trimis fo
tografia mea întovărășită de cîteva 
date biografice , cerute, încă acum 
două zile. Cît privește autograful 
pe care mă sfătuiți să-1 trimit dom
nului P. Șeicaru, pentru moment 
este o imposibilitate, deoarece 
„Cartea Românească" nu mi-a ex
pediat pînă astăzi nici un volum. 
Dacă, însă, domnia-voastră, față 
de care am obligații morale, mă 
îndemnați și găsiți că e necesară 
prezența mea la București •pentru 
o zi, două, spre a trimite — din 
cele 300 volume oprite pentru re
clamă — persoanelor sau așezămin
telor, modestul meu aport literar, 
scrieți-mi două rînduri și voi face 
tot posibilul a nu întîrzia și a pune 
împreună cu dv. la punct o în
treprindere care, constat cu vădită 
mulțumire sufletească, începe să-și 
croiască drum în rîndurile cititori
lor. Mulțumindu-vă pentru măgu
litoarele cuvinte pe care mi le 
adresați, binevoiți a primi asigu
rarea perfectei mple stime. I. Mis
sir, Botoșani, 30 mai 1937“.

(Va urma)

L KALUSTIAN ■

săptămînal la un curs facultativ cu 
viitorii profesori de limba română 
pe poetul nostru național, atit da 
necunoscut totuși generațiilor mai 
tinere.

Vor fi nădăjduind și sînt destul 
cred dintre cei care citind aceste 
rînduri vor înțelege că Eminescu io 
catedră măcar dacă nu un institut 
Mihai Eminescu) ține de urgențele 
zilei.

E de prisos să amintesc acest a- 
devăr ce l-am mai scris chiar in a- 
eeastă revistă, că toți poeții națio
nali în Europa, inclusiv în țările ve
cine, au catedre speciale chiar Ia 
mai multe universități.

IOAN ALEXANDRU ■

oi din Australia". Aici, povestea • 
mult mai lungă și asupra ei vom 
mai reveni. Deocamdată să reți
nem doar că proiectul de standar
dizare a rasei — varietatea „Miori
tic" și varietatea „Carpatin" — a 
existat încă din 1934, dar n-a fost 
realizat decît acum 2 ani. în spe
cial cu sprijinul filialei din Rădă
uți.- Ar urma etapă omologării in
ternaționale, recunoașterea oficială, 
pe plan mondial, a celor două rase 
de cîini indigent de uriașă utili
tate, existenți în fapt pe acest pă
mînt cam de cînd s-au crescut oi 
în spațiul carpatin, adică aproape 
dintotdeauna... Evident, ar trebui 
plătite miște taxe în acest scop, 
mărunțiș dacă ne-am gîndi la even
tualitatea exportului în Australia, 
spre exemplu. L-am întrebat odată 
pe un cioban cu cit ar vinde un 
asemenea cîine. întrebare greșită, 
evident, ori stîngace. fiindcă omul 
m-a privit încruntat și mi-a 
răspuns că pentru el un asemenea 
cîine, n-are valoare, nu l-ar da nici 
pentru o mașină nouă... Ceea ce 
„știe să facă" un asemenea cîine 
poate într-adevăr fi cu greu pre
țuit — dar tocmai asta e ideea 
Ruxandrei Nicolescu, organizarea în 
chiar toamna care vine a unui 
concurs de lucru pentru cîinii cio
bănești românești, reuniți din toată 
tara ne un stadion bucureștean. la
olaltă cu oile de care știu să aibă 
atîta grijă ! Se cere sprijinul revis
tei noastre în această direcție, spri
jin pe care îl vom acorda dealtfel 
cu mare bucurie, dată fiind frumu
sețea și utilitatea ideii. Desigur, vă 
vom anunța din timp despre acest 
eveniment canin.

DUMITRU GRAUR

detipasirian.de


Amintiri în legătură cu fondarea Universității românești din Cluj ui

In rindurile ce urmează vreau să mă 
opresc asupra activității mele în legătură . 
cu organizarea Universității din Cluj, ac
tivitate pe care mi-o impusese și situația. 
de secretar general al Resortului și aceea, 
de director general al invățămîntului din 
Transilvania. (Și aici o paranteză : în 
Vechiul Regat n-a existat, pină în 1920,
un post special de director 
tului superior ; primul post 
a fost cel deținut de mine, 
de Instrucție din București 
post a fost înființat numai

al învățămîn-
de 
în 
un 
în

acest fel
Ministerul. 
asemenea 
momentul

cînd a fost desființat Consiliul Dirigent al 
Transilvaniei și deodată cu el și acest 
post al meu, care a fost transferat la 
București).

Se știe că la Cluj exista o universitate . 
ungurească, înființată în 1872 cu intenția 
fățișă de a propaga știința ungurească 
prin populația majoritară românească a 
Ardealului, căreia i se refuza dreptul de 
a avea un asemenea așezămînt în limba 
sa. Dar românii n-au încetat de a cere cu 
fiecare ocazie ca Universitatea din Cluj 
să fie românească, sau cel puțin parițe- 
tică, ungurii avîndu-și universitățile lor 
la Budapesta, Pojon și mai pe-urmă la 
Seghedin. Am amintit la cap. (a rămas 
necompletat de către autor în. care capi
tol — n.n.) că și în cursul tratativelor de 
împăcare româno-maghiare de la 1913— 
1914 acest lucru a fost pus ca una din . 
condițiile împăcării. Dar ungurii n-au 
vrut să audă niciodată de pretențiile ro
mânilor. [...]

După războiul mondial și după Aduna
rea de la Alba Iulia, preluarea Universi
tății din Cluj pe seama statului român și

versității înseși. Partea cea mai grea, pe 
care lorga, și Branisce și alții o credeau 
cu neputință de înfăptuit, era opera or
ganizării unei noi universități românești 
în locul celei ungurești. Nu pot intra în 
amănunte, care sînt și ele arătate în lu
crarea mea Universitatea Daciei Superi
oare, totuși mă voi opri asupra cîtorva 
momente, care n-au fost fixate pînă acum 
în forme complete și exacte.

Mă întorsesem in Transilvania după 
4‘A ani de pribegie, dintre care doi trăiți 
în frămîntările provocate de Revoluția 
rusească, — cu o sănătate zdruncinată, 
care mă obligă, încă din primele zile, 
să-mi iau un concediu de boală, pe care 
mi-1 petrecui însă tot la Sibiu, neavînd 
posibilitatea unei deplasări, pe care îm
prejurările din acele prime săptămîni 
după Adunarea de la Alba Iulia nu le în-

„Alma Mater Napocensis — 1919"
Dacă . dv. vreți să lucrați, cu el, eu nu vă 
pot împiedica, dar, cît mă privește, perso
nal, voi trage toate consecințele : vă pun 
la dispoziție postul meu, în care să nu
miți pe cine vreți voi. Clara pacta, bani 
amici ! Ori eu, ori d. Popovici !

Goldiș rămăsese perplex, neștiind în 
primele momente cum să se descurce, to
tuși ținu să mă asigure că nu i-a dat lui 
Popovici nici un fel de însărcinare și că 
a vorbit cu el, despre Universitate, „nu
mai așa".

— Dar el mi-a arătat și lista profeso
rilor de la Facultatea de Litere, pe care 
ați stabilit-o împreună și față de care 
eu îmi am rezervele mele.

—. N-am stabilit nici o listă, <— a fost 
vorba doar în treacăt de unele persoane.

In tot cazul, eu aștept verdictul dv.: 
ori eu, ori Popovici.

ganizării este dată în atribuția dlui se
cretar general, care e de față și care este 
totodată și director al învățămîntului su
perior. Să cauți să te înțelegi cu el...

Bietul Popovici a rămas uluit și s-a 
retras rușinat și umilit. La mine nu s-a 
mai prezentat. Dar lucrarea a publicat-o 
în „Patria". Era așa cum prevăzusem 
eu : generalități, platitudini, incoherențe 
— nimic concret, nimic clar, nimic hotă- 
rît. Trebuie să recunosc, în schimb, că 
comportarea lui Popovici a fost dezin
teresată și demnă. El n-a mai încercat în 
nici un chip să se apropie de Resortul al 
cărui șef a înțeles să-1 trateze așa cum . 
l-a tratat, după ce el, bietul, în mărinimia 
lui, îi asigurase catedra de sociologie la 
viitoarea Universitate.

Restituiri ONISIFOR GHIBU
Cînd, după patru luni de la o astfel 

de colaborare, în care mă simțeam în 
permanență stingherit pe urma metode
lor de care nu puteai să fii sigur nici de
pe o zi pe alta, V. 
intrînd în guvernul

Goldiș părăsi Sibiul, 
central de la Bucu-

rești ca ministru al Ardealului. Locul lui

găduiau. Intr-una din zile intîlnesc pe 
neașteptate, pe stradă, pe profesorul dr. 
Iosif Popovici, fost docent de limba ro
mână la Universitatea din Budapesta, 
unde îl audiasem și eu timp de două se
mestre. După primele vorbe îmi comunică 
că „m-au pus și pe mine" printre viitori 
profesori ai Universității românești din 
Cluj, și anume la catedra de pedagogie ! 
La început n-am înțeles nimic din toată 
povestea, dar pe urmă aflai, în continua-

— Apoi, nici nu mai încape discuție ! 
Nu poate fi vorba de demisia D-tale. 
D-ta ești chemat să lucrezi în chestia a- 
ceasta. Popovici — iac’așa.

i-1 luă V. Branisce,i-1 luă V. Branisce, sosit proaspăt de Ia 
Lugoj. Ca și Goldiș, și noul ministru fu-
sese în tinerețile sale profesor la liceul

rea convorbirii, că fusese „la Resort", 
punerea ei în serviciul culturii așa cum o - unde a stabilit, dimpreună cu ministrul 

Vasile Goldiș, lista corpului didactic de

N-apucasem să ducem pînă la < 
discuția și deodată intră în cabinet 
Popovici, radios.

— L-am adus — se adresă el lui 
diș. Toată noaptea am scris la el. A 
admirabil.

— Ce ? întrebă Goldiș.
— Planul de organizare, răspunde 

povici.

din Brașov, iar mai tîrziu ziarist 
„Drapelul" din Capitala românească

la 
a

capăt 
Iosif

Gol- 
ieșit

Po-

concepe acest stat, avea să urmeze ca o 
măsură automată. Așa s-au petrecut lu
crurile și în celelalte state care aveau de 
rezolvat probleme de acest fel : Franța a 
preluat încă din noiembrie. 1918 universi
tatea .germană din Strasbourg, repatriind 
în țara lor de origine pe toți profesorii de 
pînă aici și naturalizînd universitatea în 
sens francez (cu toate că populația fran
ceză în Alsacia-Lorena nu se urca decît 

mai puțin de 20% față de cea germană 
deci 1:5 —, în timp ce în Transilvania

popuiația română se găsea, față de cea 
ungurească, în proporție de 4:1). De ase
menea, cehii au preluat încă din ianua
rie 1919 universitatea din Bratislava, în- 
chizînd pur și simplu universitatea ungu-

Ia viitoarea Facultate de Litere din Cluj. 
Deocamdată trei catedre erau asigurate : 
Sociologia.pentru V. Goldiș, Limba Româ
nă pentru Iosif Popovici și pedagogia 
pentru mine ! Goldiș- i-a dat însărcinarea 
să-i prezinte un plan general amănunțit 
cu privire la problema organizării Uni
versității, punîndu-i totodată în vedere 
că-1 însărcinează pe el cu ducerea la bun 
sfîrșit al acesteia.

Am fost foarte mirat de acest aranja
ment făcut de șeful meu, peste mine, 
care, în afară de secretar general al Re-
sortului eram și directorul general al în

rească și pregătind deîndată naționaliza
rea ei. La noi, lucrurile au mers cu ză
bavă mult mai mare, din cauza diversită
ții mari de vederi cu privire la însuși 
faptul preluării. Luni de zile s-a amînaț 
mereu hotărîrea, pînă, în fine, la 12 mai
hotărîrea a luat trup 
fost preluată integrai 
român (...)

Dar faptul preluării 
mai grea și nici mai

și Universitatea a 
pe seama statului

nu era partea cea 
importantă a Uni-

vățămîntului superior în același Resort. 
M-am dus a doua zi la Resort și i-am 
pus problema direct, fără înconjur : ați 
dat d-lui Iosif Popovici însărcinarea să 
se ocupe de organizarea universității. 
Din partea-mi țin să vă comunic că eu 
nu sînt aplicat să lucrez în această pro
blemă nici sub d. Popovici, care mi-a 
fost profesor, nici cu d. Popovici., Dînsul 
este, desigur, un filolog foarte inimos, un 
român de omenie și un om de treabă, dar 
felul lui de a vedea lucrurile și de a lu
cra.. nu se potrivește deloc cu al meu

— Ce plan ?
— Al Universității.
Și i-1 întinde. Goldiș îl ia în mină, Jși 

mușcă buzele, își duce la gură degetul 
mare de la mîna stingă și începe să și-l 
sugă. Cunoșteam acest gest al lui Goldiș 
dintr-o altă ocazie, care a avut loc în 
anul 1907 la Beiuș, cu ocazia alegerii de 
deputat a părintelui Vasile Lucaciu. Și 
atunci,. într-un moment rar de perplexi
tate, Goldiș a recurs la același calmant.

Dar Goldiș nu se grăbi acum deloc să-i 
satisfacă curiozitatea citind lucrarea de 
vreo 15—20 de pagini a lui Popovici. în 
care nici nu aruncă măcar o privire ori- 
cît de scurtă, ci îi zise :

— Bine, domnule Popovici. Iți mulță- 
mesc că te-ai obosit. Du-te la, „Patria" 
și roagă-i pe ăia s-o publice, ca s-o ci
tească lumea și să-și dea părerea.

— Dar, observă Popovici, asta nu-i lu-

Banatului. Dacă pe V. Goldiș îl cunos
cusem mai de-aproape în anii 1910—1914, 
pe V. Branisce îl cunoșteam foarte puțin 
și nu-mi făceam iluzii că am putea cola
bora în Condiții cine știe ce favorabile. 
Dimpotrivă, înclinam a crede că o cola
borare ideală cu . el va fi și mai proble
matică. Temerea mea părea să se adeve
rească chiar din prima clipă în care 
ne-am găsit față în față unul cu altul, 
după preluarea de la V. Goldiș a condu
cerii ministerului. El ținu să-mi comu
nice de la prima întîlnire că în ce pri
vește preluarea și naționalizarea univer
sității din Cluj el nu împărtășește vederile 
de pînă aici ale lui V. Goldiș, și că punc
tul lui de vedere este că universitatea 
ungurească să-și continuie funcționarea, 
sub un anumit control al nostru, rămînînd 
ea naționalizarea să se facă succesiv, pe 
măsura vacanțelor ce se vor ivi la' ca-
tedrele profesorilor. „O universitate nu 
se poate face în cîteva luni sau în cîțiva 
ani, — ea trebuie să se facă cu încetul, 
in curs de decenii". Cum programul meu, 
pe care îl afirmasem și în publicitate, în- 
tr-un interviu dat gazetei „Dacia" din

' ’ ‘ al-București, era diametral opus celui 
noului meu șef, și cum eu nu puteam ac-

ecare pentru publicitate, ci o expunere
de motive pentru Resort, ca să mă pot 
apoi apuca de lucru, așa cum ne-am în
țeles ieri.

— N-a fost nici un înțeles — ripostă 
Goldiș. A fost numai vorba ca să-ți arăți 
și Dta părerea în chestiune. Chestia ar-

cepta cu nici un preț acest program, am 
crezut că singura soluție este să-mi pre
zint demisia din amîndouă atribuțiile ce 
le dețineam în cadrul Resortului, ceea ce 
am și făcut de la primele cuvinte. Minis
trul rămăsese perplex la acest gest ne
așteptat al meu.

(Va urma)

O ipoteză îndrăzneață

șacchic-cftciașu, spus-a : pasa, sr’

^Din seria așa-numitelor tablete de, 
Sinaia, una, a cărei copie fotografică 

ajuns la noi mulțumită profesorului 
Nicolae Copoiu, face obiectul dezvăluiri
lor de față.

După cum se poate observa în fotogra
fia alăturată, tableta cuprinde șapte și
ruri de litere din alfabetele grec și la
tin, combinate, dintre care, numai două 
rînduri continui, celelalte cinci fiind în
trerupte de către un ansamblu de cinci

numit clar și 
de totdeauna 

Mai aflăm,

pe de-a-ntregul, în graiul 
al strămoșilor noștri.
prin

le-am alcătuit, că cei cinci
ABREVIURILE ce

idoli din

insigne : un cap de bărbat între 
Delte, ce au înscrise, în ele ; una,

două 
un

preajma urnei se numesc Samași : Moși 
ai seminției și genii ai focului soarelui, 
cu ajutorul cărora s-a procedat la inci
nerare.

Tot cu ajutorul abreviurilor, aflăm că 
cele cinci inițiale de pe lîngă cei cinci 
Samași (Sam-Moși) se citesc astfel :

-S' utihnasca-ti Moșu ; Nasca-ti Moa
șa» adică : Să te odihneaseă-te Moșul, 
să te renască Moașa, — desigur urare 
menită celui răposat.

dragon, alta un cal-grifon.
Se mai pot vedea două Răboaje între 

care se află Altarul, avînd în centru o 
casetă funerară cu o mare urnă prive
gheată de către cinci zei-strămoși, în do

Textul propriu-zis, alcătuit de către 
cele șapte șiruri de litere „greco-latine" 
sună astfel :

a)«După Casă Dyaolisa ȘABALAȘA îo 
Șarașa Mater, Rezina Grata Matae arima-

liu, cum ni se spune ; fiecare dintre 
acești Mani fiind desemnat de cîte o 
inițială.

De-o parte și de alta a votivului fu
nerar, alte inițiale, și două , efigii de zei, mama lui ȘAOEĂGU, Gugoaia Oașului, 
întregesc aspectul ilustrativ al tabletei. a Oamu Blașu Basalabala.

șana Dașiș-Armeași, zisă cara dya ZABE- 
LI IO, ai o soră ; fiica moașei BALAȘA,

Sub toate acestea se află o inscripție
scurtă, încadrată de către două temple 
de stil arhitectonic eterogen : ceva de 
pridvor de biserică românească, și ceva 
de zidire de templu grec ; pe peretele 
uneia fiind sculptat, în basorelief, un cal 
cu cap de lup, pe cînd alta are două in
trări : la ambele, turle zigurăte și foișoare 
de caștru.

La extremele ansamblului ilustrativ, 
două flbule, precum două vîrfuri de să
geți — de fapt simboalele a două raze 
de soare, cum se pot recunoaște în cu
nuna Călărețului de pe monezile geto-

Moira Airmuria VARATA RADA,
Mama Erinia, Zîna ta, (născătoarea de 
arhetip) ;...

...Oarba Moașa lui 
KHAITATKRONOS ;

Bavsi Rmo DROMI-

dacice, de tip Aiud-Cugir.
în sfîrșit, sub toată pagina se 

observa un înscris.
Vom lua faptele descrise, într-o 

mită ordine, ■ încercînd, acolo unde 
cazul, să dăm lămuriri.

poate

anu- 
este

*Mai întîi altarul funerar, cu Uum 
și cu cinci zei-strămoși, într-un anume 
loc al textului, la unul din capetele celor 
două șiruri lungi de litere, ni se explică :

«...Amflamat aflamu altaru lu’BUCIRDA

urnă

FILU LU DACIU CIRDU cu RADA BAR- 
CTUBRITA ; tribul daciu-britolaciu trae- 
tartar atlaciu...»

Deci, Ia altar se află ars un rege dac

A1 lui Moș Marc Daxi Boridai-Istrum, 
Sirmi Dracsi Kaotia, Daus Om — ... 
Caut-o ; e Bitrana, a Elizaili Natăeum» 
(a Elelor zeițelor născătoare de neamuri 
mamă.

«...Meu Tata Tartaris tantali nat IM; 
Siu (fiu) lu Kronis Diurn Dioi (Cronos 
Dublu) Aiua (A lua’) Atlas tracos, Apuli 
tartar ;

...Isu (fi-su) luanl Midas Daxiz INAI- 
TURS, Ainuș-Șolmuș ; Isu (fiul lui) Ba- 
sarapa Ain Șaeuș, Sata-busta (de-o sută 
de neamuri, ginți’, întemeietor) IO.

Isu DAXA-Udu-Tîrdu Oran KHARA- 
XARAPA, Oran Gaetu OAM AMON- 
TEAORU ; di nat REM-TRUlA...»

b) «...Martora (celor afirmate) comite 
Kogaionu ZALMOLSIS Teo-OM Tartaru 
Templum Maru-D’ Aur, pus-a laudusul, 
semn-pcngușul, (lauda și semnele pentru 
alcătuirea bocetului ritual, cu numele 
strămoșilor) Simbol „Sarmogaetea Teo- 
Om“ dac misticum nomine, URANIMIS- 
ZALMOKSA TA»

c) «Tempi inis : Mil. I. Mil (Timpii 
inițiali, O mie de mii) ;

Tempi ȘU-ȘUBASIS, ȘIS MILENIUM 
(6 000 de ani) ;

Tempi Teșub-Atys : trem mii, mia sat» 
(3 000 cu 1 100 '- 4 100) ;

«Aritmum ani : mii ani Mitra (1 000 de 
ani de-ai lui Mithra — Tamerlani natis 
— la nașterea Iul Tamerlan (Timur 
Lenk) ;

Inpileius Joe Peleisis Bsleo ȘAOEKIE, 
anii 983 — dax tempi» — 9 803 ani actu
ali de la regele Șaoekie.

44 în sfîrșit, caseta cea mare, care sub
liniază toată Tableta, glăsuiește :

«Tau nomin sânt (numele tău sfînt, pa
rola magică este) : ZOITIS-MARAMOK»

Acest nume trebuie supus unei anumite 
proceduri, și noi, trecîndu-1 prin Abreviu- 
rile noastre, am aflat zicerea ce-am 
așezat-o în titlul articolului de față :

«ȘAOECHIE-CHEIAȘU, SPUS-A : PA- 
SAR, SR ! —» : (citit) Șaechie-, Stră
moșul Sacru, Uncheașul cel cu zece chei, 
dumnezeul echilibrului, și-al dreptății, a 
spus : Treci, rege ; dreptule și fericitule, 
poți trece

ZSI IOA, ALB ZIOA, A ! 
P’MIAL ’ALB IARBA, 
A’IOAE, IOAE (joe) 
D’CAP’ DE OAE 
S’S MN’ GUURAA 
S’OAEI ALT’ MEL’S’DA, 
S:SPN’ GU-A CAAP 
OAI’ALT-A-M-LA (Am 1’ (apte) S-ADAP 
S’M’ROGIIS IR DOMN 
A’DROMIKHAITA CAP’D’OM — 
IA-L PILAI — 
DI’AL’ PLAI’ ;
OPTU,
BTU —
ZI’NTI ?
DIAOS I*

Acesta este plîngușul, o suită de pa-

Dar surpriza cea mai puternică, am 
avut-o cînd am recitit șirurile de litere 
în ordinea pe care ne-o indică un alt 
semn din tabletă.

Și iată :
-„AIT CRD OAEA, ’COA,

role in genul acelei celebre și derutante 
ziceri orfice : Sînt ied, am căzut în 
lapte !“

Dacă procedeul de alcătuire a mesaju
lui funebru în versuri „populare" nu 
l-am fi surprins și-n monezi geto-dacice, 
am fi crezut că ne aflăm în fața unei 
farse de om savant, căruia îi prisosea 
timpul și se juca în stihuri — acrostihuri 
cu urmașii.

Chestiunea este însă mult mai gravă 
și de-o importanță de ne estimat.

Ajunși aici, încheiem așteptîndu-i pe 
cei ce se pricep, să se bage în vorbă 
cu noi.

P.S. : Referitor la AbreviurI, vom pu
tea da oricînd lămuririle necesare ; dar 
nu oriunde și oricum.

ION GHEORGHE ■ b

■
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Flacăra la dispoziția dumneavoastră

■ „în urma decesului tatălui . 
meu la 14 aprilie 1982 am înain- f 
tat secției de contabilitate a 
Schelei de foraj București, unde 
lucrez de 30 de ani, actele de 
deces pentru a mi se acorda 
ajutorul de deces. Nu mi s-a 
aprobat pe motiv că acesta tre
buie acordat de C.A.P., din co
muna Slobozia Mîndră, unde 
locuiesc. Am retrimis actele la 
C.A.P., care însă nu mi le-a 
primit deoarece lucrez în altă 
parte. M-au trimis înapoi la 
schelă. Marin Crușoveanu, Slo
bozia Mindra, Teleorman." 
(N.R. A trecut deci mai mult 
de un an, și tot nu s-a găsit 
nimeni să-l lămurească pe om, 
cu legea în mînă, ce drepturi 
are).

H „Cartierul Dărmănești din 
Piatra Neamț numără peste 
30 000 locuitori, dar are un sin
gur chioșc de ziare. în centrul 
orașului, pentru același număr 
de locuitori sînt opt puncte de 
distribuire a presei. în perioada 
ta care vă scriu, unicul chioșc 
este închis, gestionara fiind 
plecată în concediu. Tot în car
tierul nostru s-a desființat 
și unicul oficiu de mesagerie. 
Pentru a trimite un colet tre
buie să străbați tot orașul pînă 
la gară. Dacă primești un pa
chet, faci cursa inversă, însă de 
la poșta centrală. Ioan Benone, 
str. Iasomiei nr. 12, Piatra 
Neamț."

■ „Mă numesc Emilia Dumi
trescu, Aleea Ulmilor bl. 34, 
apt. 34, Piatra Neamț. La 31 de
cembrie 1981 am cumpărat un 
frigider «Arctic» în valoare de 
4 300 lei, seria 1124/21, 426/2697.863 
de la magazinul „Orion". De la 
acea dată nu am putut folosi 
frigiderul : la atelierul de repa
rații locale mi s-a spus că nu 
au ce-i face (defect de fabri
cație !), nici de la întreprinde
rea de frigidere Găești, la care 
m-am adresat prin scris și te
lefonic, nu am primit sprijin. 
Ce să fac ?“ (N.R. întrebarea o 
adresăm, la rîndul nostru, fa
bricii și atelierului de reparații 
precum și ministerului de re
sort. Nu putem crede că nu este 
nimic de făcut și că vinovatul 
este tot clientul...)

S „Mai de mult, în toată țara 
g-au vîndut mii de aragaze e- 
lectrice. Acum bucătăriile pe 
curent au trecut pe gaze. Ce 
facem cu aragazele electrice ? 
în ele s-au incorporat materi
ale electrice, unele din import. 
UCECOM, forul tutelar al co
operației meșteșugărești, ar tre
bui să ia măsuri — dacă tehnic 
este posibil — pentru transfor
marea aragazelor de la curent 
la gaz metan. Materialele elec
trice să fie recuperate și din 
ele să se fabrice articole de uz 
casnic, costul transformării ur- 
mînd să fie suportat de cetă
țean. în acest fel s-ar face e- 
conomie de materie primă, ta
blă, email etc., și nici nu ar mai 
fi nevoie ca actualii posesori de 
aragaze (electrice) să cumpere 
altele. Gheorghe Teușe, cartier 
Rovine, bl. A2, ap. 54, Craiova".

H „Propun ca sticlele și bor
canele ușor degradate, dar 
funcționale, în prezent respinse 
de centrele de recuperare, să 
fie primite cu o anumită pier
dere procentuală (eventual 
pînă la 75 la sută). Așa am veni 
în întimpinarea industriei, care 
ar putea folosi materia primă. 
De ce să aruncăm la gunoi sti
clele ciobite ? Și ta ele s-au în
corporat materie primă, ener
gie. Alexandru Fetcu, Arad".

■ „în timp ce la radio se 
respectă programul anunțat ta 
publicația RTV, nu același lu
cru se întîmplă cu emisiunile 
TV : la o anumită oră este a- 
nunțată o emisiune și de fapt 
se transmite altceva. Totodată, 
fa televiziune s-a înrădăcinat 
un obicei prost, și anume tăie
rea din filmele artistice pre
zentate. Citez doar două exem
ple : «Aida» și «My Fair Lady» 
Păcat de secvențele muzicale 
de care am fost frustrați. T. 
Gheorghe, cartier Rovine, Cra
iova".

■ Privind cererea tovarășu
lui Gheorghe Trifon, str. Zim
brului nr. 14, Ploiești, primim 
un răspuns de la Consiliul 
popular al municipiului Plo
iești : „Petiționarul solicită tre
cerea apartamentului proprieta
te personală în proprietatea 
statului, deoarece nu mai are 
posibilități de plată a contrava
lorii, el dorind să rămînă cu 
contract de închiriere. Cererea 
nu poate fi soluționată favora
bil, avînd în vedere că statul 
nu poate rambursa avansul plă
tit pînă în prezent pentru cum
părarea apartamentului. A fost 
îndrumat să înstrăineze apar
tamentul unei persoane intere
sate". (N.R. Am publicat acest 
răspuns, întrucît poate interesa 
și alți cititori care ni s-au a- 
dresat în probleme similare).

■ „Mă numesc Rodica Tobo- 
șaru, elevă în clasa a VII-a, 
Segarcea, Dolj. Am citit ta re

Scrisoare necomentată

Satul Ociu. aparținător comunei Vața de Jos, județul Hune
doara, s-a afirmat în ediția a treia a Festivalului național 
„Cîntarea României" și cu o formație de dansuri femeiești, 
unice în județul nostru. Dansul l-am transmis și aelei mai 
tinere generații a satului. E greu să înveți o fetiță de 4—5 
ani să joace, dar am muncit și rezultatul e bun. în ediția 
actuală a festivalului ne-am prezentat cu cele două generații, 
însă, înaintea fazei județene, a venit tov. Ocoș, instructor de 
dansuri la județ, și ne-a spus că dacă nu ne mărim formația nu 
ne mai putem prezenta — eram 15 dansatoare mari șl 15 mici — 
Ia faza superioară. Ni s-a spus că mărirea formației s-o facem 
cu aceea din satul Botuna, să formăm o echipă nouă pe care 
s-o instruiască dînsul și să renunțăm la generația tînără. Am 
spus că nu renunțăm ia fetițe, iar formația ne-o putem mări 
cu femei din sat. La care dînsul ne-a anunțat clar : „Nici o 
sută să fiți, numai voi nu veți merge mai departe". Grupul 
vocal din satul Botuna și-a schimbat repertoriul, ne-a luat 
melodia de la vechiul nostru cînlec bătrînesc pe care facem 
pasul, i-a adaptat versuri noi, l-a pus în mișcare, ne-a mai luat 
clteva figuri și s-a prezentat într-o nouă formulă la faza ju
dețeană. Pentru concurs a fost prezentat tot ca grup vocal, 
între timp a fost dus pentru filmare, prezentînd, de fapt, o 
parte din munca noastră de ani de zile — e ușor să copiezi —, 
factorii de răspundere acceptînd acest lucru. La faza jude
țeană ne-am prezentat în număr mal mare, dar ni s-a spus, 
încă înainte de a intra pe scenă, că tot nu avem șanse să 
mergem mai departe. Dar noi am intrat pe scenă, iar cînd 
am ieșit tovarășul Bele, tot de la județ, ne-a spus că ne-am 
prezentat mult mai bine decît la faza finală a ediției trecute. 
Dansurile noastre au fost foarte apreciate și de tovarășii de 
la cultură din Sălaj cînd ne-am prezentat la festivalul de Ia 
Zalău „Meleaguri meseșene". Acasă, tovarășul director al că
minului cultural Vața de Jos, după o convorbire cu tovarăși 
de la județ, ne-a spus că și-a luat angajamentul că va mo
biliza, cu voia sau fără voia noastră, alte femei pentru alcă
tuirea unei formații de dansatoare, pe' care o va instrui un 
tovarăș de la județ, și se va prezenta cu ea la faza repu
blicană. Noul dans va fi constituit pe filonul dansului nos
tru, dar ce importanță are pentru cineva care își satisface o 
ambiție și ia startul direct la faza republicană. Ziarul local, 
în urma fazei județene, a publicat, la grupuri vocale, Botuna 
pe locul trei, iar la dansuri de femei pe locui întîi căminele 
culturale Ociu-Botuna. Deși este vorba tot de grupul vocal 
în cazul Botunei. Cui folosește inexactitatea ? Evident celor 
care au produs voit neclaritatea. Dar ce rost mai au fazele 
de concurs dacă nu se ține seamă de ele ? în contul muncii 
noastre de pînă acum, e drept să meargă altcineva, la faza 
republicană 1 S-a admis chiar să fie și femei din satul nos
tru, dar să nu fim noi, cele care ne-am opus aranjamentelor 
incorecte. Nu dorim rău nimănui, nu minimalizăm munca 
cinstită a altora, dar pentru dreptul nostru ne zbatem. (Sem
nează Marina Vuzdugan și 22 de dansatoare din Ociu.)

vistă articolul «Nu de milă este 
vorba», care m-a impresionat 
foarte mult. Este îmbucurător 
că pledați pentru încadrarea în 
muncă a acestei mame handi
capate, dar doritoare și apte de 
muncă. Pe strada mea locuiește 
o contabilă cu defect la picior ; 
ea lucrează la C.A.P. și oame
nii o stimulează".

■ Mai mulți locatari ai imo
bilului din str. Grigore Cobăl- 
cescu nr. 43 A, București, scriu: 
„Ne zbatem din 1970 să deter
minăm I.T.B. să ia măsuri pen
tru ca autobaza din str. Cobăl- 
cescu nr. 45 să înceteze polua
rea multiplă, atît de intensă 
încît din 1979 i s-a retras auto
rizația de funcționare sanitară ! 
Se pare că legea 9/1973 și legea 
sanitară nu se aplică acestei în
treprinderi. Ca represalii, au
tobaza nu ne mai furnizează 
aproape deloc apa caldă mena
jeră".

■ Noi, reșițenii, avem în mu
nicipiu o sală de sport frumoa
să și un stadion cochet, încă
pător. De ce nu putem și noi 
beneficia de competiții sportive 
de amploare, interne sau inter
naționale, ca acelea care se 
desfășoară la Rîmnicu Vîlcea, 
de pildă ?

■ „Am fost repartizată de doi 
ani ca profesoară de biologie 
la Cojasca-Fîntînele, Dîmbovi
ța. Soțul meu a fost repartizat 
din 1980 în Pitești ca profesor 
de limba română. Nu ar fi 
nimeni interesat să facă un 
schimb de post cu mine pe o 
catedră asemănătoare din jude
țul Argeș ? La inspectoratele 
școlare județene Argeș și Dîm
bovița nu există nici o posibi
litate de informare cy privire 
la situația celor care solicită un 
schimb de post — cu respecta
rea tuturor formalităților le
gale — dintr-un județ în altul. 
Aurelia Nica, cartier Trivale, 
bl. P 13, sc. A, apt. 2 Pitești". 
(N.R. De regulă, în această pa
gină nu publicăm note cu ca
racter de „mică publicitate", 
dar problema ridicată de cores
pondenta noastră, principial, 
merită atenție, ea vizînd lipsa 
de informare.)

■ Valentina Poponeci din co
muna Dragoslavele. județul Ar
geș, „muncitoare la U.F.E.T. 
Voinești, Cîmpulung Argeș, 
secția Dragoslavele" din 1974 a 
primit alocația pentru cei trei 
copii pînă în octombrie 1981. De 
atunci n-o mai primește. Un 
prim semnal în această pagină 
n-a produs nici o reacție. Din 
două una : dacă n-are dreptul, 
se cuvine să i se explice clar ; 
dacă este un abuz, cei vino- 
vați trebuie să plătească. nu 
s-o poarte pe drumuri ta con
ținu; ire.

■ Consiliul popular munici
pal Drobeta-Turnu Severin, ta 
răspunsul la scrisoarea lui Du
mitru Boțilă, sudor la între
prinderea de vagoane din lo
calitate. precizează : a rezultat 
că în mod eronat s-a imputat 
energia electrică pentru apara
tul de radio care funcționează 
cu baterii și fierul de călcat 
care în realitate nu a existat, 
situație ce a fost însușită de 
conducerea întreprinderii de 
vagoane Drobeta-Tr. Severin 
care a recalculat imputația, 
excnerînd pe tovarășul Boțilă 
Dumitru de plata sumei de 
1 157 lei.

■ „Dorind să intru în legă
tură cu persoane handicapate 
fizic, m-am adresat revistei 
FLACĂRA pentru a mi se pu
blica adresa, lucru ce s-a și în- 
tîmplat și pentru care vă mul
țumesc. Din păcate, motive 
personale deosebite m-au pus 
în situația să mă folosesc de 
un pseudonim. Și. astfel, au 
început să sosească scrisori pe 
numele Sorina Dan, scrisori pe 
care nu le pot ridica eu". (Ma
ria Ștefan, localitatea Nicolae 
Bălcescu nr, 548, județul Con
stanța). Cu această confirmare 
că și numele și pseudonimul 
sînt ale aceleiași persoane și 
cu înțelegerea cuvenită, sperăm 
că poșta din localitate va pre
da scrisorile celei care le aș
teaptă și căreia îi sînt adre
sate.

■ Filofteia Sofia din comuna 
Brazii, județul Ialomița, ne 
scrie nedumerită : „Eu am îm
plinit vîrsta de 55 de ani Ja 6 
aprilie 1982. Dar pensia de 
urmaș cuvenită mi s-a stabi
lit încefînd cu luna ianuarie 
1983, cu toate că întîrzierea ta 
trimiterea dosarului nu mi s-a 
datorat mie și nici întreprin
derii unde a lucrat soțul meu 
(decedat), ci faptului că a fost 
nevoie de hotărîrea unei instanțe 
judecătorești pentru a fi co
rectate unele greșeli în acte o- 
ficiale (de naștere șl de căsă
torie)". Rugăm pe cei în drept 
să intervină pentru lămurirea 
lucrurilor și drept și operativ. 
Oricui, aflat într-o asemenea 
situație, se cuvine să i se arate 
un dram de omenie și înțele
gere. nu spatele unor biro- 
crați.

■ Bucureșteanul Mihaî Mar- 
covici ne comunică o mîhnire 
și o propunere. Prima e legată 
de surpriza pe care a avut-o în 
dimineața de 7 iunie cînd s-a 
dus la magazinul din bulevar
dul 1 Mai nr. 181 căruia i se 
făcuse reclamă în ajun, pe mi
cul ecran, la „Curier cetățe
nesc". dar „magazinul era gol. 
fără nici un fel de produse 
din cele văzute la televizor". 
Propunerea este următoarea: 

dacă la I.D.M.S. solicitanții pot 
cumpăra un nou acumulator 
pentru autoturism, atunci tot a- 
colo, să se primească și cei 
vechi, nu să ți se vîndă unul 
nou doar dacă aduci dovada că 
l-ai predat pe cel vechi în altă 
parte, la un centru de achizi
ții.

■ Primim în continuare la re
dacție scrisori în care se sesi
zează că în lacurile bucureș- 
tene își spală mașinile cine vrei 
și cine nu vrei. Iată o astfel de 
scrisoare : „Vă rugăm să ne 
ajutați. Noi, copiii de la Liceul 
I.O.R., în fiecare duminică. îm
preună cu tovarășii profesori, 
curățăm parcul, aleile din ju
rul lacului I.O.R., dar fără nici 
un spor. Zeci și zeci de mașini 
distrug iarba. Stăpînii lor vin 
să le spele". întrucît e vorba 
de civilizația Capitalei, de po
luarea inadmisibilă a mediului, 
precum și de implicita poluare 
morală, sperăm ca intervenția 
edililor să nu mai întîrzie.

S Direcția de telecomunicații 
a municipiului București, răs- 
punzînd la scrisoarea lui Va
lentin Stan ne anunță că s-a 
hotărît instalarea a trei pos
turi telefonice publice în ca
bine de stradă la intersecția bu
levardului Uverturii cu strada 
Desișului, ta fața complexului 
comercial.

■ în numele locatarilor blo
cului din Știrbei Vodă hr. 17. 
sector 1, Valeria Drugescu ne 
sesizează că. după ce că anul 
trecut, la multe insistențe, a 
fost rezolvată problema cotețu
lui de păsări amenajat de res
ponsabilul unității de alimen
tație publică (Știrbei Vodă colț 
cu 30 Decembrie), anul acesta, 
același responsabil a instalat 
în coteț iepuri. „Ca spate al 
respectivului coteț — ni se mai 
spune — este folosit chiar zi
dul interior al muzeului Ka- 
linderu. Locatarii trebuie să 
suporte aerul infestat, muștele 
și invazia de gîndaci. ca să nu 
mai vorbim de igiena mîncării 
din local. în aceste condiții."

■ I.A.P.L. Cotroceni — sec
torul 6 : Referitor la articolul 
„Să-ți faci vara sanie și iarna 
car. Dar să ți le faci singur", 
apărut în FLACĂRA din 20 mai 
a c., vă aducem la cunoștință 
următoarele : în vara anului 
1982, în Parcul Roșu (comuna 
Chiajna) a funcționat o uni
tate de alimentație publică, dis
trusă de un incendiu ta de
cembrie trecut. Nu am cunos
cut angajamentul vechii con
duceri a întreprinderii de a 
deschide tonete care să funcțio
neze sîmbătă și duminică. Ana- 
lizînd la fața locului cele re
latate de dumneavoastră, am 
curățat spațiul de resturile clă
dirii rămase după incendiu și, 
deoarece nu avem posibilitatea 
asigurării securității mărfuri
lor, am trimis conducerii Coo
perativei de consum Chiajna a- 
dresa nr. 6 358 din 2 iunie a.c. 
prin care îi facem cunoscut că 
I.A.P.L. Cotroceni nu poate a- 
menaja în această vară puncte 
de desfacere, urmînd ca. dacă 
dinșii au posibilități pe plan 
local de a amenaja tonete, să 
se organizeze. Semnează : Di
rector Teodor Cheglici.

■ Ion Neagu și Ion Grigore 
din București, strada Alexandru 
Moghioroș nr. 32, bloc A 11. 
scara E, etajul 4, apartamentele 
73 și 75. ne scriu următoarele : 
„în noaptea de 6 iunie a.c., 
ne-am trezit inundați prin pla
fon, în urma ploii din acea sea
ră. A doua zi am aflat de la 
administratorul blocului că, la 
solicitarea comitetului asociației 
de locatari, I.C.R.A.L. „Pajura" 
a descoperit tronsonul cuprin
zînd scările E și F, pentru re
facerea terasei. Maistrul Ion 
Pleșa de la Șantierul II Pajura, 
care răspunde de această lu
crare a venit o singură dată, 
pe 15 iunie, și a văzut catas
trofa produsă în apartamente 
dar n-a luat nici o măsură, pu- 
nînd totul pe seama naturii. 
Azi, 18 iunie, cele două apar
tamente sînt de nelocuit în 
urma ploilor abundente care au 
căzut în această perioadă. Pe
reții sînt complet uzi. plini de 
mucegai, mobila stă în apă, in
stalația electrică e întreruptă. 
Apa a pătruns în toate aparta
mentele pînă la subsol. Nu mai 
avem unde să ne culcăm co
piii și cum să Ie asigurăm con
diții normale de viață". Evi
dent. trebuie intervenit rapid. 
Apoi, maistrul respectiv ar fi 
procedat la fel dacă ar fi lo
cuit cu familia într-unul din 
aceste apartamente ? Și. în fine, 
cum apreciază conducerea 
I.C.R.A.L. indiferența față de 
asemenea efecte ale celor plătiți 

• „FLACĂRA” nu ia în considerare scrisorile ano
nime și nu primește acte originale. Scrieți-ne cit mai 
concis. Și nu uitați să vă iscăliți. Precizați eventual 
telefonul unde vă putem găsi. Audiențele se țin zilnic 
între orele 10-13.

să dreagă nu să strice. Maî 
ales că s-au produs daune care 
trebuie trecute în contul vino- 
vaților. nu în contul naturii, si 
nici în contul statului 1 ! !

■ Procuratura Generală ne 
anunță că s-a declarat recursul 
extraordinar cerut de Constan
tin Achimescu din București, 
strada Constantin Mănescu nr. 
1. sectorul 5.

■ Ion Filigean din Sibiu, stra
da Sevastopol, bloc 5, ap. 120 
ne scrie că în singurul loc din 
oraș unde putea fi vulcanizată 
o minge, de luni de zile este 
stricat aparatul. Atelierul cu fir
ma „Cauciucărie" se află pe 
strada 9 Mai și aparține Coope
rativei „Timpuri noi".

■ Asociațiile de locatari nr. 
236 — 246 — 257 din Constanța, 
aleea Garofiței nr. 28—36, car
tierul Obor, sesizează că apa 
caldă și rece urcă în toate 
blocurile din această zonă numai 
pînă la etajul I, iar la celelalte 
etaje doar din cînd în cînd. Edi
lii și deputatii ar cîștiga cu si
guranță în popularitate chiar 
dacă nu și-ar face decît datoria, 
interesîndu-se de situația aces
tor blocuri.

■ întreprinderea de distri
buție a energiei electrice Bucu
rești referindu-se la scrisoarea 
lui Constantin Savadin, intrarea 
Ziduri între Vii nr. 5, blocul 8, 
scara A, ap. 31, ne scrie : „Con
form procesului-verbal de ex
pertiză tehnică nr. 14 553, din 
13 decembrie 1982, contorul seria 
6062684 ce a fost montat la lo
cuința petentului a fost găsit cu 
carcasa găurită, ceea ce atestă 
că prin acest contor s-a sustras 
energie electrică. Din recalcula
rea consumului a rezultat că s-a 
adus întreprinderii noastre un 
prejudiciu de 4 083,30 lei pentru 
4322 kWh. Analizele efectuate 
de noi la scrisorile adresate atît 
întreprinderii cît și forului nos
tru tutelar au concluzionat că 
vinovăția îi aparține, motiv 
pentru care n-a primit răspun
suri favorabile"., Dar acest răs
puns nu spune absolut nimic 
despre fapte importante pe care 
le Cuprindea scrisoarea. Peten- 
tul preciza că a ocupat aparta
mentul după mutarea altui loca
tar care nu-și clarificase corect 
datoriile la I.D.E.B. Apoi, se mai 
spunea în scrisoare, că în oc
tombrie 1981, la citirea contoru
lui, reprezentantul I.D.E.B. a 
descoperit că e găurită carcasa 
și i-a spus locatarului să pre
zinte o declarație scrisă prin 
care să anunțe el acest lucru la 
birourile din șoseaua Ștefan cel 
Mare nr. 234, ceea ce omul a și 
făcut. Declarația lui a fost în
registrată la 16 octombrie 1981 
sub numărul 2194, cînd 1 s-a 
spus să aștepte că i se va schim
ba contorul. De ce s-a făcut a- 
ceastă schimbare după mai mult 
de un an ? Și cît curent a putut 
sustrage el, din moment ce plă
tea lunar un consum destul de 
ridicat ? Nu sînt singurele lu
cruri despre care răspunsul ce
lor ce au „concluzionat", uitîn- 
du-se doar în scrisori, nu suflă 
o vorbă. Așteptăm, în continua
re, lămurirea lucrurilor, deși a 
trecut mai bine de un an.

■ La sesizarea semnată de 
Theofil Dumitrescu, Elena An
tonie și Carmen Dumitrescu din 
București — în care se relata 
comportarea necorespunzătoare 
a șoferului de pe autobuzul 393. 
linia 105, în ziua de 23 februa
rie a.c., ne răspunde Exploata
rea transport autobuze precizînd 
că huliganul cu volan se nu
mește Ceviuc Gheorghe și că a 
fost sancționat — cu ce cre
deți? — cu „retrogradarea în 
funcție pentru o perioadă de 30 
de zile". Din „funcția" de șofer. 
Pentru insulte grave strigate 
călătorilor, pentru că așa avea 
el chef. Și cînd te gîndești că 
pentru asemenea fapte un om 
poate fi dat în judecată și con
damnat.

■ Oficiul forței de muncă 
Iași ne răspunde la scrisoarea 
Valentinei Tașcu din Iași, stra
da Ion Creangă nr. 73, bloc j 3, 
sc. A, ap. 6, că este deja înca
drată la Leagănul de copii Iași, 
ta funcția de planificator prin
cipal.

■ Inspectoratul școlar al ju
dețului Prahova, în urma scri
sorii lui Nicolae Toma din satul 
Nedelea. comuna Ariceștii Rah- 
tivani, ne anunță că, începînd 
cu data, de 23 mai a.c., „i s-a 
desfăcut contractul de muncă 
prof. Alexandrescu Adrian pen
tru abateri de la disciplină (in
clusiv folosirea bătăii în proce
sul instructiv-educativ)".

Pagină realizată de 
DORIN GHERGHINESCU ■



Onorată instanță a moralei

Riscul unei intrări in Labirint 147 „A fost cîndva exemplar..."
Intretiinător al unei familii alcătuite din 

patru persoane. geamului Tudor Popa de 
la Cooperativă „Tehnica sticlei11 din Bucu
rești, un tîriăr vrednic și întreprinzător, 
bine apreciat de tovarășii săi de muncă, 
aștepta cu îndreptățită nerăbdare să pri
mească un apartament. COM-ul și însuși 
președintele cooperativei se dovediseră în
țelegători. Pe lista de priorități a lui ’83 îl 
puseseră chiar pe primul loc și vestea, a- 
nunțînd marea bucurie, putea să pice din 
zi în zi...

Numai că tînărul geamgiu n-a mai avut 
răbdare. Cu cîteva luni în urmă, întîmplă- 
tor i-a ieșit în cale cetățeanul Ilie Prepe
liță, deținător al unui apartament cu do^ă 
camere, baie și bucătărie, în imobilul pro
prietate de stat din str. Labirint 140. Prea 
fericitul locatar tocmai se pregătea să se 
mute într-un nou apartament, pe str. Io
nescu Gion 16, și vine la cooperativă să 
solicite un meseriaș care să-i chituiască 
geamurile acolo, la noua-i locuință. S-a o- 
ferit să facă treaba asta Tudor Popa, unul 
dintre geamgiii eei mai buni.

Apartamentul din str. Labirint i-a lăsat 
o excelentă impresie. Lucrarea solicitată 
de. clientul scos spontan în cale a fost exe
cutată pe cît de rapid, pe atît de ireproșa
bil. Fapt pentru care cei doi chiar s-au îm
prietenit într-un anume fel. Neașteptat de 
repede. După ce s-a interesat în amănunt 
de soarta locuinței abia eliberate, Tudor 
Popa și-a exprimat deschis dorința de a se 
muta el acolo. Surprinzător de amabil, fos
tul locatar i-a spus că n-are absolut nimic 
împotrivă. Ba, i-a dat imediat cheile șî, pe 
loc, s-a oferit să telefoneze la ICRAL pen
tru ca să perfecteze ulterior formalitățile. 
Era doar vorba de un om.

Zicea geamgiul că tovarășul Prepeliță 
părea să fie o persoană influentă. Deținu
se. sau încă deținea, o muncă importan
tă. Ca dovadă, tov. Lisandru. șeful cen
trului 5 al ICRAL Vitan. și tov. Costa- 
che. șeful Spațiului locativ al sectorului 
3 (schimbat, între timp, din funcție — 
n.a.). și-au exprimat necondiționat, tele
fonic. acordul : anume, geamgiul Popa să 
se mute fără nici o grijă in.trucît tot 
urma să primească omul, curînd. locuin
ță de la cooperativă. Deci, nu se opusese 
nimeni.

Naiv, geamgiul pornit să-și rezolve ori
cum problema acceptă aventura ; de fapt, 
crezuse că se ivise și pentru el un chilipir 
și nu se îndura să-i dea tocmai acum cu 
piciorul. A zugrăvit și s-a mutat îndată, 
fără forme legale, în micul dar cochetul 
apartament de pe Labirint 147, în imo
bilul cu curte mare, plină de corcoduși și 
zarzări. De bucurie, i-a făcut cadou bine
făcătorului său Prepeliță o foarte frumoa
să oglindă vieneză, l-a sărutat afectuos pe 
ambii obraji și i-a ermetizat încă o dată, 
pe degeaba, toate ferestrele noului aparta
ment. Așa, că să fie toată lumea mulțu
mită.

Bucuria familiei Popa n-a durat însă 
prea mult. Obținerea ulterioară a formelor 
de repartizare a devenit practic o impasi
bilitate. Abia tîrziu, după luni șl luni, Tu
dor Popa și-a dat seama că din afacerea 
asta ieșise singurul păcălit. Căzuse într-o 
capcană pe care, în dorința lui arzătoare 
de a-și rezolva cu orice chip problema, nu 
avusese cum s-o prevadă. Intre timp, 
la cooperativa unde lucrează, au fost pri
mite trei apartamente. Cu două și trei ca
mere. Cum el apucase să spună — atunci 
cînd fusese anume întrebat — că și-a găsit 
singur casă și așteaptă doar perfectarea 
contractului de închiriere, firește că toate 
cele trei apartamente au fost repartizate 

corect, de către COM, altor membri coope
ratori îndreptățiți.

Tudor Popa a rămas pe mai departe în 
așteptarea repartiției și a contractului de 
închiriere. Conducerea cooperativei, aler
tată în ultimul moment, a încercat, cît a 
putut, să-1 ajute, să-1 scoată din impas. 
A trimis la consiliul popular al sectorului 
fel și fel de adrese, solicitînd insistent cla
rificarea situației. Degeaba a mers geam
giul cooperator în audiență la ICRAL, la 
spațiul locativ și la consiliul popular. Șe
ful centrului 5 al ICRAL-ului Vitan nici 
n-a voit să-și mai aducă aminte că ar fi 
făcut vreo promisiune cuiva și a negat ca
tegoric amestecul său în afacerea privind 
apartamentul din Labirint 147. Șeful spa
țiului locativ al sectorului, tov. Costa- 
che, la rîndu-i, n-a mai apucat să dea ex
plicații, pentru că a fost schimbat — cum 
spuneam — din funcție, iar vicepreședin
tele de resort al Consiliului popular al 
sectorului 3. la care meșteșugarul a fost 
ultima oară în audiență, a dispus în final 
rezolvarea cazului cu respectarea strictă a 
legii. Drept urmare, locuința din Labirint 
147 e repartizată altcuiva, iar geamgiu] 
Tudor Popa a fost somat să evacueze ur
gent spațiul locativ ocupat în mod abuziv. 
Termen : 13.6.1981, ora 9.

Nu intenționăm să luăm cu orice preț 
apărarea unuia care, din pripeală sau poa
te din neștiință, a încălcat prevederile le
gii. Decizia în acest sens a comitetului exe
cutiv al Consiliului popular al sectorului 3 
este temeinică și legală. în această privin
ță nu există nici un fel de dubiu, pentru 
că-i corectă și dreaptă.

Dubioasă și derutantă, total derutantă, 
rămîne însă circumstanța în care s-a pro
dus această ocupare . abuzivă de spațiu. 
Aici e nevoie de mai mult discernămînt, 
de înțelegere. Geamgiul susține cu tărie 
că fostul șef al Sectorului de reglementare 
a spațiului locativ și cu deosebire anumiți 
funcționari din cadrul centrului 5 ICRAL 
Vitan, în. frunte cu inspectoarea Moise și 
cu actualul șef al centrului, nu sînt deloc 
străini de încurcătura în care meșteșuga
rul a intrat. Adică, la solicitarea insistentă, 
a sa și a lui Ilie Prepeliță, dumnealor l-au 
derutat, promițîndu-i solemn, cu toții, că 
formele pe apartament i se vor face pe 
parcurs. Dar de făcut, nu i le-au măi fă
cut, geamgiul rămînînd pe mai departe un 
intrus.

Oamenii aceștia care se joacă cu vorbele 
trebuie să dea și ei cuiva socoteală, și asta 
neîntârziat, în timpul cel mai scurt.

Sigur că Tudor Popa are o mare vină, 
într-o situație mai mult decît favorabilă, 
tocmai cînd mai avea puțin pînă la împli
nirea unui vis frumos, el n-a rezistat is
pitei ; a dat pasărea din mînă pe cea de pe 
gard, de dragul aventurii, încâlcind legea. 
Și urmarea s-a văzut : a fast taxat ca a- 
tare, ca om abuziv adică, și dat afară din 
casă. Bine, bine, ne întrebăm noi, oamenii 
aceia care l-au încurcat și i-au promis ma
rea cu sarea fără să-i rezolve cinstit fun
damentala lui cerință, n-au nici o vină ?! 
Dumnealor n-au cuvint ?! N-au remușcări 
că nouă luni încheiate l-au tot pus pe 
geamgiu pe drumuri l-au dus cu vorba și 
l-au tot am’nat cu... exasperantul „vino 
azi, ba vino mîine !, în loc să-i fi spus 
din capul locului, scurt : măi. omule, nu e 
bine ceea ce vrei să faci. Mergi și caută-ți 
de drum, că locuință sigur tot de la coope
rativă vei primi ! L-au lăsat să cadă în 
capcana propriei naivități pe un biet meș
teșugar cu doi copii mici de crescut și cu 
o nevastă bolnavă, la pat. L-au lăsat, cu 
buna lor știință, să ocupe nestingherit lo
cuința, da, în modul cel mai abuziv cu pu
tință...

MIHAI STANESCU ■

între Oltenița și Călărași, pe drumuri 
noroioase sau în cîmp, vorbind cu meca
nici cu fața bătută de vînturi și cu șoferi 
de autocisternă ; discutînd la primăria din 
Șoldanu cu forurile locale, sau la Călă
rași, cu președinta Tribunalului jude
țean, Doina Irina Protopopescu ; frunză
rind filele dosarului nr. 2469/1982 la ju
decătoria din Oltenița ; ascultîndu-1 pe 
Vasile Constantin, într-o seară ploioasă la 
I.A.S. Fundeni, încercăm o reconsti
tuire. Cum se face că Nicolae Puică 
din Șoldanu, tată a patru copii, șoferul 
care timp de 18 ani n-a avut nici o aba
tere de la legile circulației și, mai ales, 
de la legile muncii cinstite, s-a prefăcut 
fulgerător într-un chiulangiu, a lipsit ne- 
motîvat timp de 42 de zile de la serviciu 
și s-a dus la pescuit ? Drept care i s-a 
desfăcut contractul de muncă, una din 
cele mai grele pedepse din societatea 
noastră.

Puică era în acel moment încadrat la în
treprinderea de transporturi speciale pen
tru agricultură și industria alimentară Că
lărași, autobaza 3, coloana Buciumeni. 
Nimeni nu i-a reproșat nimic la 
locurile de muncă anterioare (pu
ține la număr, și de la care a plecat prin 
transfer în interesul serviciului); are un 
carnet de conducere imaculat (în 18 ani !); 
este respectat de consăteni. în 1982 i se 
detectează o cardiopatie ischemică dure
roasă, boală deloc ușoară, care însă, po
trivit certificatului medical eliberat de 
Spitalul municipal București, nu-1 face 
inapt pentru meseria de șofer, ci doar 
pentru cursele lungi în afara localității de 
bază.

După îmbolnăvire i se ia autocisterna 
pe care lucrase mulți ani. Ea este repar
tizată de șeful de coloană unui alt înca
drat, care s-a nimerit să fie și o rudă 
de-a sa (poate simplă întîmplare, dar a- 
cesta este faptul), iar lui Puică i se dă 
în schimb, deși era mai șubred la sănă
tate și trebuia menajat, o basculantă... 
fără sistem de. frînare. „Mașina mergea 
ca un om beat — ne spune —, mă sim
țeam la volan un pericol public". A refu
zat, deci, să conducă, fiindu-i teamă că 
„omor lumea pe drum".

A avut loc atunci, se pare, un schimb 
de cuvinte cu șeful de coloană și apoi 
cu șeful de autobază : „Nu vrei să mun
cești... Ți-am spus să-ți iei transferul..." 
în continuare, judecind doar după hîrtii, 
lucrurile s-au petrecut astfel : „Șeful de 
coloană a dispus ca Puică să meargă cu 
mașina la reparat în garaj pe data de 13 
august 1982, șoferul fiind acela, care s-a 
plîns că mașina e defectă și nu o poate 
folosi. Din acea zi el nu s-a mai prezentat 
nici la coloană unde era repartizat și nici 
la garaj pentru a efectua lucrările de re
parație a mașinii, așa cum a pretins". 
(Din sentința civilă nr. 2058/1982, Oltenița) 
Tot în același dosar citim reforatul șe
fului de coloană cum că „Nicolae Puică 
a stat acasă, ducîndu-se în fiecare zi la 
pescuit". Patruzeci și două de zile.

Am mers pe urmele acestui pescar in- 
veterat, culegînd opinii • Georgeta State, 
vicepreședinta comitetului executiv co
munal, și Tudor Oprican, secretarul co
mitetului executiv al Consiliului popular 
Șoldanu, care îl cunosc pe Puică de mulți 
ani : „Nu veți găsi în toată comuna pe 
cineva dare Să-1 vorbească de rău ; este 
un om corect și muncitor, se bucură de 
respectul organelor locale de partid și de 
stat" • Marin Alexandru, magaziner 
principal la S.M.A. Frumușani, pe care 
Puică a deservit-o mulți ani ou motorină: 

„A fost totdeauna corect, nu a lipsit și 
nu a întîrziat niciodată, și dacă îl trimi
team noaptea după combustibil, îl adu
cea negreșit ; era deosebit de cinstit, nu a 
lipsit un gram de motorină" • Șoferul 
Viorel Drăgan : „Soacra mea l-a botezat 
pe șeful de coloană, dar eu nu am fost 
mulțumit că mi s-a dat autocisterna lui 
Puică ; el are patru copii și a fost un 
element exemplar pînă a avut discuția 
cu șeful de coloană". (Așadar, element 
exemplar... pînă s-a certat cu șeful. Nu 
este aprecierea noastră, ci a unui coleg 
de muncă și care, culmea, nici nu s-a 
declarat încîntat de favoarea primită în 
dauna lui Puică) 9 Șoferul Nicolae 
State : „Comportarea la serviciu a fost 
bună, nu l-am văzut folosind mașina în 
scopuri personale" (așa cum i s-a repro
șat ; dar, ne întrebăm noi, oare cine poa
te folosi o autocisternă în scopuri perso
nale ?) 9 Șoferul Florea Dumitrache : „H 
cunosc ca om muncitor, silitor" 9 Șeful 
depozitului PECO din București : „în 
cinci ani nu am avut nici un necaz cu 
el". Etc.

Ce s-a întâmplat, cum se explică „schim
barea la față" ? Oare Puică bolnav pre
zenta mai puțin interes decît Puică sănă
tos ? Sau poate i s-au plătit niște „poli
țe" ? Greu de știut, nu avem dovezi, d 
doar constatăm unele nepotriviri între 
viață și hîrtii. Dealtfel, însăși președinta 
Tribunalului Călărași, Doina Protopopes
cu, ne spunea că „în fond, după părerea 
mea ■ personală, cazul Puică este, în pri
mul rînd, o chestiune de viață și de ome
nie, iar cît privește sentința, este posibil 
ca ea să nu fie perfect acoperită de do
vezi ferme". Dar sentința este definitivă.

Și totuși, cum se explică „chiulul" de 
42 de zile ? Este o faptă gravă, dezono
rantă. Dar iată ce ne-a declarat într-o 
seară ploioasă, la Fundeni, mecanicul de 
„Glorii" Constantin Vasile, care cu un an 
înainte fusese coleg cu Puică la aceeași 
coloană : „In primele 18 zile după ce 
Puică figura ca neprezentat la serviciu, 
de fapt era acolo, alături de mine, cerea 
de lucru și nu primea".

— Bine, tovarășe Puică, primele 18 zile 
ați fost acolo. Dar cum ați Petrecut res
tul, pînă la cele 42 de „nemotivate" ?

— în acele zile mi-am căutat drepta
tea, am bătut la toate ușile.

Chiar acceptînd ca un fapt sentința de
finitivă și desfacerea contractului de 
muncă, ba chiar presupunînd și unele 
delăsări sporadice în muncă sau compor
tări ireverențioase (cauzate de boală ?) și 
pe care noi nu le știm, credem că lui 
Nicolae Puică, tată a patru eopii mici, 
trebuie să i se dea de lucru în meseria 
sa. și ținîndu-se seama și de starea sănă
tății. Acest lucru este posibil. „Este de 
lucru la coloană, să-și ia înapoi autocis
terna pe care Viorel Drăgan nu a pre
luat-o cu forme legale, n-a vrut să pro
fite...', este de părere șoferul Ștefan 
Drișcu, pe care l-am întîlnit întâmplător 
lă depozitul PECO din Budesti încărcînd 
carburant. Desigur, se pot găsi și alte 
soluții. Aceasta ar fi în deplin consens 
cu părerea organelor județene de partid, 
după cum ne-a confirmat și tovarășa pre
ședintă Protopopescu : să fie încadrat la 
aceeași unitate de unde a plecat sau la 
o autobază I.T.A. Nu numai fiindcă, adău
găm noi. Puică are patru copii și — după 
cum ne spunea mecanicul Constantin Va
sile în felul lui deschis și simplu — „e 
foarte supărat, pîinea’o împarte în pa
tru", ci fiindcă are dreptul la pîine. O 
poate cîștiga în mod cinstit.

LIONEL NIȚESCU ■

„Flacăra" și-» exprimat un punct de 
vedere, care nu este altceva decît un 
principiu : nu dă curs acelor corespon
dențe nesemnate, adică nu onorează 
decît pe cei eu demnitatea răspunderii 
personale, pe cel care-și asumă nu nu
mai riscul minciunii ci și pe cel al a- 
devărului. Si a rămas credincioasă profe
siei sale de credință, fundamentată 
chiar pe un text de lege. Astfel incit, 
primind o scrisoare din comuna Șcheia. 
județul Iași, cuprinzînd reproșuri aspre 
pentru faptul că „l-am fi demascat" pe 
autor, trimițîndu-i să-1 ancheteze chiar 
pe cei criticați, fapt care s-a soldat cu 
noi și grave repercusiuni, ne-am decis 
să luăm drumul lașiului. Mai înainte 

însă, cercetând arhiva revistei, aveam să 
constatăm că prima corespondență a 
profesorului Mihai Năstase nu fusese 
trimisă nici unui for județean și nici 
Ministerului Educației și învățămîntu- 
lui ci se afla pe lista urgențelor, ur- 
mînd ca un redactor să cerceteze cele 
relatate. Intre data expedierii primei 
scrisori și a celei de a doua, nu trecu
se prea mult timp. Spunem asta nu pen
tru a ne justifica ci pentru a face să se 
înțeleagă cît de „presat" părea să fie 
cel ce ne-a scris.

O primă concluzie : ancheta desfă
șurată la Șcheia nu era o urmare a 
intervenției revistei noastre.

Totuși, fiind vorba de niște aspre re
proșuri, ne-am dus acolo. Ce am aflat ? 
Directorul incorect, I. Creangă, fusese 
mutat disciplinar pentru neregulile con
statate de comisia alcătuită de Insp°-to- 
ratul școlar județean Iași îneă din luna 
februarie a anului curent (deci cu a- 
proape 4 luni mai devreme decît expe
dierea primei corespondențe). Acest 
I. Creangă mai fusese director, așa cum ne 
informează profesorul Mihai Năstase, 
schimbat pentru afaceri de tot felul și în
locuit chiar cu semnatarul scrisorii primite 
la redacție. Așa ceva nu am putut constata 
din acte.

Ce ne spun ceilalți profesori ?

Ei vorbesc frumos șl despre unul șl 
despre celălalt. Mai vechi șl mai experi
mentat, I. Creangă a fost inițiatorul 
multor acțiuni valoroase, printre care 
și construirea noii școli, într-un timp 
record și în condiții mai mult decît 
satisfăcătoare. Ei cred că, una peste alta, 
bilanțul activității sale trebuie notat cu 
pozitiv. Despre Mihai Năstase el spun 
că este unul dintre cei mai buni profe
sori, dacă nu chiar cel mai bun. Secre
tar de partid, director și azi dar nu co

în căutarea unui autor și a unui caracter

ordonator cum fusese ei adjunct, 
el se bucură de aprecieri unanime. Deci, 
inspectoratul a avut de unde alege. Nu
mai că profesorul M. Năstase a demisi
onat ! Prin urmare a fost nemulțumit. 
De ce anume ? Greu de spus... Mai tîr
ziu el avea să afirme că nu-i plac func
țiile de conducere. însă noi l-am găsit 
tocmai într-o astfel de poziție. Curios 
pentru un secretar de partid faptul că 
el se sustrage unor răspunderi la care 
ar trebui să-1 oblige calitatea sa de om 
politic. Dar nu cu tot dinadinsul...

Ce mai rămîne din prima scrisoare ?
Aproape nimic, întrucît, cum am spus 

deja, cercetările fuseseră încheiate din 
martie iar măsurile luate în februarie ! 
Curios, nu ? Desigur ! Cei doi sînt cum- 
nați. Surorile care-i au drept soți se în
țeleg și se iubesc. în familie domnește 
multă înțelegere și armonie. Prin ur
mare : nici un motiv (vizibil) de nein- 
telegeri care să ajungă pînă la reclamatii.

Cercetăm și cataloagele, la zi. ale cla
selor a X-a și a IX-a de la seral. Mare 
surpriză : majoritatea cursanților sînt 
din Iași, unde muncesc și locuiesc. Și 
totuși s-au înscris tocmai la școala din 
Șcheia. Să vedem cum se poate ajunge 

de la Iași aici : trenul de Iași sosește la 
Scînteia (un sat din comuna respectivă) 
târziu, adică după începerea cursurilor 
(programate la orele 17, tocmai „startul" 
garniturii feroviare) ; de la Scînteia pină 
la Șcheia se face o oră de mere pe jos 
(dacă n-ai șansa unei mașini ori cine 
știe al cărui mijloc de transport mai ra
pid) ; autobuzele circulă zilnic între Iași 
și Șcheia cu plecarea Ia orele 16,00 și so
sirea la 17,00. De aceea, înapoi la Iași, nu 
se poate pleca decît a doua zi, la orele

15,00, dar cu riscul de a pierde orele 
respectivei zile, ore care încep, am mai 
spus, la 17,00 ! Deci, este imposibil de pre
supus că cineva poate frecventa cu regu
laritate cursurile serale la Șcheia mun
cind și locuind la Iași. Pe de altă parte, 
pînă aici, la marginea de sud a județu
lui, sînt atâtea alte școli (unele chiar la 
Iași) unde cei dornici (sau obligați) să-și 
termine studiile se pot înscrie. Se deduce, 
limpede și fără efort, că mobilul accep
tării incomodităților de transport trebuie 
să fie altul. Poate banii încasati de la 
cunsanți, cum ni s-a scris, poate sprijin 
alimentar pentru școală, facilități în ob
ținerea materialelor de construcții pentru 
școală și a transportului lor etc. deoarece, 
din cercetarea actelor am văzut că ma
joritatea seraliștilor lucrează fie în ali
mentația publică (chelneri, responsabili 
etc.), fie in transporturi. (Asta nu ni s-a 
scris. Asta am constatat.)

Foarte mulți elevi de la seral au fost 
exmatriculați, pentru absențe nemotivate 
numeroase. Dar nu cu prilejul anchetei 
noastre ci. prima oară, în luna decembrie 
1982 și a doua oară în aprilie 1983. Un 
alt punct în favoarea inspectoratului șco
lar Iași.

înființarea claselor a XI-a și a Xll-a, 
devenite, apoi, a XIII-a de astăzi (între 
timp strămutată tot printr-o Decizie a fo
rului superior din Iași într-o altă co
mună) s-a făcut cu aprobările de rigoare.

în concluzie : la Șcheia s-au produs ne
reguli îndeajuns de grave pentru a justi
fica măsurile luate. Prin urmare, conți
nutul scrisorii sosite la redacție a fost 
corect în ansamblu. Nu am putut (și ni
meni nu credem că o poate face) afla 
dacă s-au manipulat bani (o mie sau două 
pentru înscriere și examen). Dar asta 
trece deja în competența altor organe. 
Controlul financiar intern își terminase 
tocmai cercetările dispuse ca urmare a 
schimbării lui I. Creangă, dar nu era, 
încă, în posesia concluziilor. Nu ne în
doim că inspectoratul, autoritățile locale 
și cele județene vor proceda potrivit nor
melor în vigoare.

Pe noi ne-a descumpănit întâlnirea cu 
profesorul Mihai Năstase. Acesta neagă 
cu tărie paternitatea celor două scrisori ! 
întrucît el fusese „deconspirat" mai îna
inte de sosirea noastră acolo, nu mal este 
cazul să facem un secret din faptul că 
cel ce semnase informarea către „Fla
căra" se numea Mihai Năstase. El însă 
susține că cineva a comis un fals. Chiar 
și Post-scriptumul primei corespondențe 
in care sîntem avertizați că. în caz că 
ne-am folosi de numele său el va nega 
totul, nu-1 clintește pe tînărul și mult 
apreciatul profesor în negarea unui fapt 
pe care noi l-am considerat real. Cei 
care-1 cunosc mai de mult, susțin că nu 
poate fi el omul unei asemenea acțiuni. 
Ce ne surprinde cel mai mult, este faptul 
că_ și atunci cînd o relatare, ca cea care 
ne-a pus pe drumuri se confirmă, cînd 
descrie o stare reală de fante, nu poate fi 
găsit acel om care a văzut limpede, a în- 
țe’rs primejdia, a încercat s-o nrevină și 
a reușit într-o mare măsură. Mai scurt : 
ne-a surprins și durut că. aflînd un ade
văr, n-am putut găsi și un caracter.

EMANUEL VALERIU S



Teamă sau așteptare ?!
întîlnirea care a încheiat sferturile de 

finală ale meciurilor candidaților la titlul 
mondial de șah a fost cea dintre marii 
maeștri Eugenio Torre (Filipine) și Ribli 
Zodtăn (Ungaria).

în meciurile candidaților au luat star
tul trei generații : cei mai in virată — 
Smîslov, Korcinoi, Portisch, Hubner — au 
fost cei mai numeroși și mai tenaci, cei 
mai tineri — Kasparov, Beliavskl — au 
fost cei mai înverșunați, în timp ce ge
nerația de mijloc — Torre, Ribli — a 
trecut cu greu bariera psihologică a de
butului în cursa exclusivă spre victorie.

Șahistul filipinez face narte din rindul 
marilor maeștri care s-au strecurat cu 
totul neașteptat în elita șahului mondial. 
Torre și-a înscris prima participare în 
arena internațională în Campionatul Asiei, 
Ia care nu demult în anul 1981. in Hong 
Kong, a obținut chiar un rezultat de pres
tigiu la masa I aducînd echipei sale, 
câștigătoarea turneului. 5 puncte din 6 
posibile. Cunoscut fiind faptul că în Fiâi- 
pine șahul — alături de baschet — este 
apreciat drept sport național. Torre a avut 
posibilitatea să-și perfecționeze continuu 
tehnica de joc prin numeroase participări 
competiționale. Renumitele turnee inter
naționale de la Manila, turneul interzonal 
desfășurat tot la Manila prin sprijinul 
acordat de însuși președintele Republicii 
Filipine, Ferdinand Marcos, au fost o bună 
școală pentru primii pași ai lui Eugenio.

Prin victoria sa surprinzătoare alături 
de Portisch în turneul interzonal de la 
Toluca (Mexic) Torre se înscrie în cartea 
de glorie a șahului mondial, fiind primul 
reprezentant al Asiei în meciurile candi
daților. Deși cunoscut drept un mare lup
tător cu nervi de oțel, totuși Torre nu ne-a 
obișnuit cu victorii de răsunet. Realizarea 
punctajului de 8,5 (+5,—1,=7), maniera de 
joc de la interzonal reprezintă un argu
ment serios în aprecierea saltului calitativ 
făcut atit de neașteptat, deși mulți favo- 
riți ai turneului de la Toluca au apreciat 
evoluția lui Torre drept un rezultat al 
Fortunei.

Pentru pregătirea meciului cu Ribli, 
Torre a participat la turneul de la Tilburg 
(Olanda), turneu care l-a provocat o lun
gă depresiune prin clasarea pe locul 10 
cu doar 4,5 puncte (+1.—3, =7) și conso
larea că este în lipsă de formă sportivă 
la fel ea și Hubner, clasat la egalitate.

Ribli Zbltăn (n. 1951) a debutat în șah la 
virstă junioratului prin veșnicul duel cu 
o altă speranță a șahului maghiar, Ador- 
jăn (Jocha) Andrâs, rivalitate sportivă 
care i-a dus pe amîndoi pînă în meciurile 
candidaților. Ribli, deși este din generația 
lui Karpov, Andersson, Sax, Vaganian, nu 
a participat la campionatul mondial ^e 
șah din 1969, cînd rivalul său Adorjân 
l-a urmărit îndeaproape pe Karpov în 
cursa pentru titlul mondial de juniori. Tot 
cu Adorjân a avut de împărțit un loc pen
tru meciurile candidaților în ediția 1979— 
1981, cînd a trebuit să accepte calificarea 
adversarului său conform regulamentului 
(deși meciul fusese egal) pentru a susține 
meciul cu Hiibner. Rivalitatea dintre 
acești doi renumiți mari maeștri a ajuns 
proverbială, fiind mult discutată în presa 
șahista mai ales în preajma Olimpiadelor 
de șah, cînd se alcătuiește ordinea valori

că pe mese în echipa națională. Adorjân 
a ajuns chiar să renunțe să participe la 
ultimele olimpișde...

Ribli s-a impus ca un nume familiarizat 
cu primele locuri în superturneele la care 
participă. După câștigarea puternicului 
turneu interzonal de la Las Palmas (Spa
nia) cu 9 p. (+5,—0,=8), Ribli a trecut în 
rindul candidaților considerați drept favo- 
riți ai meciurilor. Kasparov, făcînd o a- 
preciere sinceră asupra jocului marelui 
maestru maghiar, a remarcat pregătirea 
teoretică excelentă, jocul foarte sigur și 
tactica, științifică a lui Ribli de estompare 
a șanselor adversarului. Însuși Ribli de
clara înainte de meciul său cu Torre că 
este mai puternic ca oricând și crede în 
șansa sa deși știe că orice succes se ob
ține după un stagiu competițional. Pen
tru menținerea formei sportive, contrar 
părerii colegului său Portisch, Ribli a 
participat la începutul anului la turneul 
de la Wijk aan Zee (Olanda) unde s-a 
(clasat pe locul doi realizând 8,5 p. 
(+4,—0,=9) și rămînînd alături de câștigă
torul turneului, Andersson, singurii ne
învinși din concurs.

Meciul TORRE — RIBLI a început la 
data de 3 aprilie. Partida întâia : Torre 
cu piesele albe propune remiză după nu
mai 13 mutări efectuate în Indiana nouă, 
nedorind să-și arate armele teoretice din 
prima partidă și asumîndu-și riscul de a 
pierde avantajul jocului cu figurile albe. 
Partida a doua : Gambitul damei, se joacă 
doar 19 mutări și iar remiză de parcă s-ar 
fi convenit asupra unei „remize de sa
lon". Partida a treia : Gambitul damei cu 
remiză la mutarea 15 într-o variantă în 
care enciclopediile șahiste demonstrează 
că lupta începe după mutarea 20,1 Partida 
a patra : Apărarea Caro — Kann, atacul 
Panov și din nou remiză, dar de această 
dată la mutarea 14, Scor : 2—2.

Publicul șahist spaniol din Alicante, do
ritor de spectacol de înaltă clasă, a ma
nifestat nemulțumire față de această 
tactică de așteptare cu 57 mutări la pa
tru partide, mai ales că în paralel se des
fășura mult disputatul meci dintre marile 
maestre Lemaciko și Alexandria...

Partida a cincea: Gambitul damei, 
Ribli se lansează în varianta Ștahlberg 
din sistemul Meran, Torre greșește grav 
și pierde la -mutarea 20 ! Time out Torre, 
care a ajuns parcă prea repede să fie 
condus cu 4—2. Este nouă și neașteptată 
tactica de tatonare folosită în prima parte 
a meciului, tactică acceptată surprinzător 
de Ribli (care parcă aștepta modificarea 
bioritmului), un jucător activ care luptă 
pentru inițiativă. Partida a șaptea a fost 
cea mai lungă partidă a meciului, înche- 
indu-se la mutarea 70 prin victoria lui 
Torre cu piesele albe în Apărarea sici
liana. Partida a opta : Indiana regelui, la 
mutarea 23 Torre propune remiză. Parti
da a noua : Apărarea siciliana, remiză în 
22 mutări. Scor : 5—4 pentru Ribli. Re
mizele scurte au înlesnit drumul spre 
calificare pentru Ribli. Partida a zecea : 
partidă decisivă, Torre cu piesele negre 
avea nevoie de victorie, pentru a egala 
meciul. Se joacă Indiana veche, Ribli 
obține spațiu din deschidere, exploatează 
avantajul controlului coloanei deschise, 
intră în final de turnuri cu un pion în 
plus și cîștigă în 42 mutări.

Așadar scor de meci : 6—4. Ribli cîștigă 
cel mai scurt meci de-a lungul a doar 
258 mutări ! Torre a surprins opinia pu
blică prin propunerile sale de remiză în 
poziții cu tabla plină de figuri de șah șl 
de posibilități de luptă...

Ribli va întîlni în semifinale pe con
tracandidatul său de la interzonalul de la 
Las Pahnas. pe ex-campionul mondial 
Vasili Smîslov. Oare va reuși Ribli să-și 
adapteze tactica de luptă la planurile 
lungi și bine calculate ale marelui maes
tru sovietic ? !

MARGARETA MUREȘAN ■

Craiova, a doua casă a Anișoarei Cușmir
Recentul record mondial al Anișoarei 

Cușmir nc determină să aducem, fie și cu 
intîrziere, un elogiu Craiovei atletice, cen
tru care, in contextul mai larg al relansării 
atletismului nostru, a contribuit concret la 
formarea și impunerea marii campioane. 
Născută la Brăila și descoperită tot acolo, 
de Ion Leu, amănunte care n-au scăpat 
comentatorilor (și pe bună dreptate), Ani- 
șoara s-a transferat în 1980 la C.S.M. Cra
iova, ale cărui culori le poartă și azi,-deși 
în jurul trecerii ei la Steaua (la care unii 
s-au și grăbit s-o legitimeze, împotriva 
unei hotărîri a Biroului executiv G.N.E.F.S. 
și împotriva realității) s-a făcut, fără nici 
o bază regulamentară, multă vîlvă, Cușmir 
a ajuns la Craiova, odată cu antrenorul 
Ion Moroiu (și în prezent profesor al Li
ceului de matematică-fizică „Nicolae Băl- 
cescu" din capitala Olteniei), pe cînd sărea 
doar 6,53 m, spre șfîrșitul junioratului. 
Primită cu înțelegere și căldură într-un 
mediu propice atletismului, (vom reveni 
asupra acestui aspect), ea și-a continuat, 
în paralel, activitatea școlară și cea spor
tivă, absolvind (cu bacalaureat) cursurile 
Liceului, industrial de construcții numărul 
7 din localitate și, pe planul performanței, 
devenind campioana care e autoarea unuia 
dintre cele mai prețioase recorduri din 
istoria atletismului nostru, Respectînd 
adevărul, trebuie să mai scriem că anii 
petrecuți de Anișoara la Craiova (locul ei 
de muncă este tot aici, în cadrul Trus
tului de construcții) au fost decisivi în for
marea ei, orașul de pe Jiu însemnînd o 
a doua sa casă, oamenii lui, devotați spor
tului și, nu în ultimul rînd. atletismului, 
meritând cu prisosință această (chiar dacă 
tardivă) reparație morală.

Dar Craiova atletică nu se rezumă la 
Anișoara Cușmir. Ea a mai însemnat, vă 
aduceți aminte ?, Argentina Menis (fostă 
recordmană a lumii la disc) și Virginia 
Ioan (redutabilă săritoare în înălțime), am
bele descoperite și ridicate de Ion Rin- 
deriu, antrenor de atletism și, de mai mulți 
ani, președinte al C.J.E.F.S. Dolj. Tot de 
Craiova și-a legat numele (și isprăvile) 
Natalia Andrei-Betini, dublă campioană 
europeană pe 1 500 m indoor (Katowice 
1975, Viena 1979), de două ori medaliată 
cu aur la Universiadă (Roma 1974, Mexic 
1979), multiplă recordmană mondială (unul 
dintre aceste recorduri, 4:03,0 în sală, con
tinuă să fie și azi nedoborit). Revenirea ei 
pe pistă, după o mai lungă indisponibili
tate datorată , unui accident la tendonul Iui 
Achille (la care va fi în eurînd reoperată, 
la Helsinki), este așteptată cu speranță în 
perspectiva Olimpiadei din 1984.

La nivel de juniori (și nu numai), nu
cleul performanței atletice îl reprezintă, 
la Craiova, Liceul de matematică-fizică 
„Nicolae Bălcescu", al cărui director, pro
fesorul emerit Nicolae Andrei, conduce 
(fericită coincidență) și activitatea comisiei 
județene de atletism. Mai piulți campioni 
naționali și balcanici, Daniela Zamfir, Ni- 
coleta Lia, Cristina Cojocaru, Nicolae 
Onescu ș.a.. pot depune mărturie despre 
modul temeinic și responsabil în care se 
muncește, și pe linie de sport, în amin
tita instituție, cu adevărat o școală de lu
mină și vigoare. Pe lîngă Ion Moroiu, mai 
funcționează aici, ca profesori, cîteva ca
dre de nădejde, Fane Cioacă (coordonatorul 
catedrei), Ștefan Popescu (cu care Nata
lia Andrei a dobindit primele mari succese, 
înainte de a fi preluată de antrenorul eme
rit Nicolae Mărășescu), Mihai Nistor, Do
rina Cătineanu (fostă campioană euro
peană de sală la lungime), Niculina Lazar- 
ciuc (multiplă campioană națională, mem
bră a lotului olimpic, creditată cu 51,70 pe 
400’ m) și așa mai departe, oameni devo
tați meseriei, „ochi siguri" în depistarea 
marilor talente.

Un capitol aparte In peisajul atletic cra- 
lovean îl constituie clubul C.S.M. avînd

drept „cap de afiș", firește, pe Anișoara 
Cușmir. El posedă o puternică secție de 
specialitate, una din cele 6 de nivel olim
pic existente in țară, animată de tehni
cieni și performeri de elită. între primii, 
la loc de cinste, Nicolae Mărășescu, dar și 
Gabriela Banciu sau Victor Lazarciuc, 
ambii maeștri ai sportului. Lista sportivi
lor (mai ales sportive) de renume de la 
C.S.M. Craiova e lungă. Ne vom mulțumi 
să amintim pe Maria Radu (medalie de 
argint la C.E. de sală 1983 ; antrenor Nico
lae Mărășescu), Mihaela Loghin (20,95 m, 
nu demult, la greutate, record național; 
antrenor Ion Sabău de la I.E.F.S.), Elena 
Tărîță-Lina (membră â lotului olimpic ; 
antrenor Nicolae Mărășescu), Mariana Len- 
ghel (disc),-Niculina Lazarciuc, Petre Len- 
ghel, mulți dintre aceștia (dacă nu toți) 
puțind apăra culorile sportive ale țării la 
viitoarele Jocuri Olimpice.

Așadar, lesne de dedus, o adevărată 
„citadelă" a atletismului românesc această 
a doua casă a Anișoarei Cușmir. Toate iz- 
bînzile de mai sus, de nivel național și in
ternațional, au fost și sînt posibile datorită 
sprijinului acordat atletismului, permanent, 
de organele locale de partid și de stat, 
de C.J.E.F.S., al cărui președinte, reamin
tim, este el însuși un reputat antrenor. Se 
întîmplă la Craiova, o spunem pe baza 
celor văzute, un lucru rar, de neconceput 
(din păcate) în alte locuri : atletii au tot 
timpul acces pe stadionul „Municipal", ma
joritatea antrenamentelor lor desfășurîn- 
du-se în paralel cu cele ale fotbaliștilor 
Universității, acea echipă ridicată, pe me
rit, la rangul de „campioana unei mari iu
biri". în alte părți,- ca să fim și mai ex- 
pliciți, o biată echipă de fotbal, fie ea și 
din divizia C, are atîta „prestigiu" îneît îi 
alungă pe atleți pe terenuri improvizate 
sau chiar virane 1

Dacă, și la Craiova, fotbalul rămîne (da
torită Universității) prima dragoste, atle
tismul e, fără îndoială, a doua, bucurîn- 
du-se de un cadru organizatoric și tehnic 
de înaltă ținută. Iar rezultatele. în frunte 
cu fantasticul record al Anișoarei, nu fac 
altceva decît să răsplătească o atitudine 
de profurtdă înțelegere și sprijin.

OVIDIU IOANIȚOAIA H

Cronica șoselei

Un accident prevenit
Din depărtare prin parbrizul strălu

cind în soare, se zărește la volan o față 
de copil. A așezat pe bancheta Daciei 
1300 o pernă pentru a ajunge mai ușor 
Ia volan. îl manevrează cu stîrtgăcie și 
apasă pe frînă cînd din sens contrar se 
apropie cîte un autovehicul. Atunci cînd 
observă prin oglinda retrovizoare cîte un 
mastodont care se angajează în dublare, 
se r?trage mult pe dreapta, autoturismul 
intrînd chiar pe acostament, ridicînd 
mîna stingă în dreptul obrazului. Parcă 
ar fi blonda din formația „ABBA" care 
își protejează urechea de decibelii care 
o stingheresc. „Aoleu, namila asta mă 
suflă de pe șosea". Apoi revine cu mare 
prudență înapoi, pe partea dreaptă a 
panglicii asfaltate a drumului. Pe ne
simțite, mașina ocupă o poziție „călare" 
pe marcajul median al drumului, iar 
mai tîrziu, „copilul" de la volan se po
menește chiar pe sensul contrar de mers. 
„Mamă, mamă, uite unde am ajuns", 
își spune în gînd copilul-șofer.

De fapt „copilul" e o fată de 24 de ani. 
Este însă atît de puțin înaltă, atît de 
puțintică, îneît poate fi ușor luată drept 
școlăriță într-a 5-a. Se reîntoarce acasă. 
Acum două zile a plecat cu mașina soțului, 
condusă de un prieten al acestuia. Des
tinația : un mare oraș din Ardeal. Traian, 
șoferul, s-a deplasat în aceeași localita
te pentru a sonda posibilitatea unei în
cadrări, ca tehnician, la o uzină, iar Dana 
— actriță debutantă —, să se inspire din 
programul unor teatre pentru a reveni 
ta orașul de domiciliu cu ceva idei nova

toare, de natură să îmbunătățească re
pertoriul teatrului din localitate care, 
cum spunea directorul, trebuie bine scu
turat de praful care-1 așternuse vremea 
peste aceleași și aceleași piese desuete.

în mașină se mai află o colegă care 
o însoțește pe Dana, la rugămintea aces
teia. „Nici eu n-o să fiu singură și nici 
tu n-o să te plictisești acasă. Nu vezi ? 
N-ai mai ieșit din casă aproape de un 
an de zile". Cel 3 două fete îl admiră pe 
șofer care conduce dezinvolt, sigur, atent 
la șosea și amabil cu însoțitoare care 
nu contenesc să-l facă complimente. 
Dana s-a documentat, a stat de vorbă 
cu o mulțime de oameni care s-au ară
tat receptivi, amabili, dînd fetei toate 
lămuririle și, în plus, un teanc de texte 
de piese interesante. Tocmai după ce fe
tele vizionează un spectacol de înaltă 
ținută, vine și vestea cea rea — din par
tea tehnicianului-șofer —, asemenea unei 
lovituri de trăsnet. „Fetelor, îmi pare 
rău, dar nu pot să vă duc înapoi acasă". 
„Cum adică ? Nu înțeleg, Florine ?“ 
„Uite așa, treburile cu încadrarea nu merg 
cum am presupus și o să trebuiască să 
mai rămîn aici cîteva zile". Fata începe 
să plîngă. „Bine, dar pe noi cui ne lași, 
așa singure, la 300 km de casă ?“ „Ei, ași, 
parcă v-aș lăsa orfane. Găsiți voi un 
băiat frumos și săritor care să conducă 
mașina pînă acasă". „După toate neca
zurile ne mai iei și în balon". Fetele îi 
întorc spatele bărbatului și se îndreaptă 
spre hotel. „Ce ne facem acum, Dana ? 
Bărbatu-meu, cînd o vedea că nu vin 
așa cum i-am promis, intră la idei. Și 
copilul de poimîine rămîne singur, mama 
merge la treabă. Concediul i s-a sfirșit". 
„O să conduc eu". „Cum tu ? Ce, ai car
net ?“ „Am, dar nu ți-am spus, pentru 
că nu prea stau bine cu antrenamentul". 
„Să nu pățim ceva, Dana !“ Interlocu

toarea nu-i răspunde nimic. Privește 
undeva, în gol. „Eu nu puteam să-mi dau 
seama cum conduce, spunea ulterior pa
sagera. Nu mă pricep la mașini și nici 
la șoferie. îmi dădeam seama însă că e 
stăpînită de o mare emoție. Era palidă, 
tremura. Am mai remarcat că mersul ma
șinii era șerpuitor, așa ca al schiorilor 
la slalom. I-am spus Danei : „N-ar fi mai 
bine, Dănuța, să ne oprim la un motel ? 
Uite, vine noaptea. Pînă acasă sînt peste 
200 km. Va fi greu, obositor. lartă-mă 
că mă bag în chestii pe care nu le pri
cep, dar parcă ceva în mine îmi spune 
că-i mai bine să oprim".

„Am pornit-o, gata, ce să ne mai 
oprim ? Partea proastă e că peste 5—10 
km dăm de punctul de control. Dacă 
îmi cere permisul, m-am ars !“ „De 
ce? Spuneai că ai carnet". Urmează cîteva 
momente de tăcere. „Șoferița" pare ex
trem de preocupată de ce se va întîmplă 
la locul cu pricina. I se face semn de 
oprire. Oprește cam cîș. „Vreți să fiți 
amabilă să trageți puțin mai pe dreapta ? 
Nu vă facem să așteptați prea mult". 
„Tovarășe căpitan, mi se pare ceva în 
neregulă cu fetița asta de la volan. în 
primul rînd cred că e încă 'minoră. Apoi, 
pentru ca să intre la parcare a făcut 
vreo cinci manevre. Mă bate gîndul că 
n-are permis". „Verificăm imediat. Sta
ne". „Permis am, dar l-am uitat acasă. 
Sînt tare zăpăcită cîteodată. Puteți veri
fica. De fapt, nici nu știam că voi fi 
nevoită să conduc. Prietenul soțului, care 
a condus la venire, n-a mai putut să 
ne aducă înapoi. Am fost nevoită să 
preiau eu cîrma. Am mers mai încet, dar 
am reușit să fac 100 de km. Mai am două. 
Ce să-i faci, așa-i cînd ești începător". 
„La ce poligon ați învățat ?“ „Eu..., în 
Parcul florilor, lingă esplanadă". 
„Locul numit de dv. e parc, parc, nu po

ligon". „Păi pe aleile lui am exersat cu 
soțul. Știți... am adus noi jaloanele în 
portbagaj". „Cu ce ofițer ați dat exa
men ?“ „Cu unul așa grăsuț, brunet, 
băiat tare politicos". „Cum îl chema ?“ 
„Asta, ce-i drept, nu știu". „Bine, o să 
verificăm la evidența serviciului. Acolo 
se lucrează în permanență". Fata se 
schimbă ușor la față. „Tovarășe căpitan, 
ne grăbim, vine noaptea. Vă dau cuvân
tul meu că am carpet. Lăsați-ne șă ple
căm !“ „Vă rog să așteptați puțin, mă 
întorc imediat", spune căpitanul.

„Ce să vă mai pierdeți vremea, n-am 
carnet, tov. căpitan, vă rog nu mă dați 
la penal". Fata începe să plîngă încet. 
Se strîng amîndouă una lîngă alta. „Urcați 
în mașină, e mai cald. O să chemăm so
țul care să vă ducă cu mașina acasă. 
Pînă atunci vă odihniți cîteva ore la mo
telul din apropiere". Nu se știe care ar 
fi fost deznodămîntul povestirii noastre 
în cazul cînd fata conducea mai depar
te. Noapte, faruri orbitoare din față, cir
culație intensă, frică, emoție, oboseală. 
Cert este că un accident care plutea în 
aer a fost prevenit.

VICTOR BEDA ■

AL. MEREȚ ■



, ' . ' \ , - ** - • - . '■ .r • - ' ” • • --• • ; - „ ,- , ‘ . > » 4.- . v. V ÎZ*omia

RIDENDO
Răpirea

Cam pe la ora unsprezece dimineața, 
când zăduful era in toi, îmi dă buzna în 
casă un tip mărunțel și destul de gras.

— Dom-le, dă-mi repede un pahar eu 
apă, că mor, îmi strigă el, gifîind, după 
care se prăbușește într-un fotoliu.

îi aduc paharul cu apă, îl bea pe neră
suflate, îmi mai cere unul, i-1 aduc, 
după care mai vrea unuL

•— Dom-le, zice, dumneata ești un cri
minal, puteai să mă bagi în spital, să 
mă ai pe conștiință. Știi de când te caut ? 
De trei săptămîni.

— M-am mutat, mă scuz eu.
— Mă rog. Important e eă te-am gă

sit. Ce faci, ești gata ?
— Sînt gata, îi zic. Unde mergem ?
—• O să afli la momentul potrivit.
— Aveți vreo legitimație, vreun docu

ment ceva...
— Am, dar nu asta contează.
Fug repede in bucătărie și-i spun ne- 

vestii-mi că plec cu un tip misterios, care 
nu știu ce vrea cu mine. în stradă, ne 
aștepta un autoturism marea Dacia 1310 
de culoare bleumarin închis, la volanul 
căruia se afla un tip foarte slab și taci
turn.

— Și ? întreb eu, insinuant, întrucât 
tăcerea lor începea să mă enerveze.

— Și ce ? mă întrebă, la rindul lui, 
grasul.

— Ai vreo idee unde mergem ?
— Fii calm. Dacă te porți cum trebuie, 

nu ți se întîmplă nimic.
După vreo jumătate de oră, ajungem 

în cartierul Cringași și oprim în fata 
unui bufet. Intrăm. Localul mi-a făcut 
din prima clipă o impresie mizerabilă : 
fum, gălăgie, muște, fețe de masă mur
dare, mucuri de țigări pe jos. ospătari 
grăbiți și nervoși, o barmaniță grasă, cu 
halatul jerpelit și cu părul vilvoi. Ne 
așezăm la o masă.

— O vezi pe tovarășa de la bar? mă 
întreabă grasul.

— Da, o văd.
— Ce părere at despre ea ?
— N-o cunosc, zic eu, prudent.
— Ba da, o cunoști, și face un semn 

anume către un ospătar. Acesta dispare 
într-o încăpere alăturată și se întoarce 
cu un caiet. E condica de sugestii și 
reclam ații.

— Cunoști serisu-ăsta ? mă întreabă 
grasul, deschizînd la pagina șaisprezece.

— Da, zic, e al meu. Am fost acum o 
lună de zile aici, din întîmplare, și mi-am 
îngăduit să atrag atenția organelor de 
resort că halba de bere cu care am fost 
servit avea marginile mîzgălite cu ruj 
de damă.

— Exact. Ce vroiam să-ți atrag aten
ția ? Că barmanița care ți-a dat respec
tiva halbă e soția mea. Și că ea a fost 
transferată disciplinar la acest bufet 
mărginaș, întrucât a mai avut câteva 

abateri asemănătoare. Dacă organele de 
resort vor vedea și această reclamație o 
vor da, pur și simplu, afară.

— Dar...
— Nu mă întrerupe, ascultă-mă pînă la 

capăt. Asta ar însemna să nu mai poată 
lucra în alimentația publică și să devină 
casnică, deoarece ea nu concepe, cu nici 
un chip, să activeze în alt domeniu. No
tează faptul că și eu sînt casnic, din 
motive pe care prefer să nu ți le mai 
spun, fiind condamnat pe nedrept. Sub 
motiv de transporturi ilegale de mate
riale de construcții într-o comună măr
ginașă, fiind șofer pe o dubă de lapte 
și iaurt, dar intrind în ultima grațiere. 
Cu- alte cuvinte, ea nu ar avea ce face 
acasă, de cei doi copii ocupîndu-mă eu 
personal, adică îi scol, le dau de mîncare, 
îi pun să-și facă lecțiile, îi plesnesc cînd 
fac diferite drăcii, gătesc, dau cu aspi
ratorul etc., inclusiv îngrijirea mamei 
mele, care e suferindă. Asta, bineînțeles, 
pînă când mi se va rezolva situația și 
mi se va înapoia carnetul de conducere, 
întrueit, atunci cînd s-a întâmplat chestia 
cu transportul acela nenorocit, . mi s-a 
pus în cârcă și faptul că aș fi fost în 
stare de ebrietate.

—- Bine, zic, și ce trebuie să fa® eu ?
— N-ai înțeles 2
— Nu.
— Ce drăcu, dom-le, eu am crezut că 

sintem în clar. Ia pixul ăsta și scrie 
aici următoarele : „în ziua de cînci a 
patra, cînd am scris reclamația ce figu
rează la pagina șaișpe, eram într-o ase
menea stare de ebrietate încît am com
pus unele cuvinte care nu exprimă cîtuși 
de puțin adevărul, întrucît eu am dorit 
să spun invers, adică să subliniez că 
halba pe care mi-a oferit-o, cu o deo
sebită eleganță și zîmbete, tovarășa bar- 
maniță Lili Duduveehe nu avea nici 
urmă de ruj de damă pe ea, fiind curată 
ca luna, drept pentru care o felicit și o 
propun organelor superioare pentru pro
movare". Semnează și pune data de 
acum trei săptămîni.

— Păi, zic eu, îngândurat, adică cum 
să-

între timp, celălalt tip, care condu
sese mașina, se juca cu un briceag pe 
care îl închidea și-1 deschidea cu o dex
teritate îngrijorătoare.

— îl vezi p-ăsta 2 mă atenționează 
grasul. asupra slabului. Știi ce e ?

— Nu.
— Surdo-mut. Dar, daeă-i fae un 

semn, înțelege totul imediat...
Barmanița veni spre noi, clătinîndu-și 

șoldurile proeminente, și ne puse cîte 
o halbă în față. Ridicînd-o pe cea din 
dreptul meu, ce observ ? Că avea mar
ginile mîzgălite cu ruj de damă, ceea ce 
m-a făcut să rid în hohote. „Oamenii 
ăștia sînt plini de umor, mi-am zis, tre
buie să fac un gest frumos pentru ei“. 
Drept pentru care am luat pixul și am 
scris în condică rîndurile dictate de gras. 
Acesta m-a bătut pe umăr și a mai 
cerat un rînd.

Am ajuns acasă la miezul nopții, beat 
criță. Nevastă-mea nu dormea, tocmai 
povestea unui maior de miliție împreju
rările în care am fost răpit. Intrarea mea 
în apartament a avut loc pe această 
replică :

— Clj credeți e-o să-mi ceară pe el ?

ION BAIEȘU H

Aforisme
Se vorbește deja despre gloanțe și 

tancuri umanitariste.★
Progresul fizicii nucleare ne-ar putea 

ajuta să-i ajungem din urmă pe cei de 
pe Marte.

Cruzimea nu are șanse să devină etni
că. încercăm abia să o facem etică.

Ne străduim să facem din planeta 
noastră cel mai impresionant cavou 
cosmic.

Rachetele — catedralele acestui sfîrșit 
de mileniu.. *In ultimele decenii soldați! planetei se 
înmulțesc mai repede decît gîndacii de 
Colorado. ★
Lumea poate fl, desigur, transformată. 
Chiar și in temniță.

Pentru apărare se înarmează cu adevă
rat numai trandafirul.

Am devenit extrem de receptivi la do
rința bîtei.

Ce să facem pe alte planete? Acolo 
s-au sinucis deja toți. ,

V. GHICA g

RADU IULIAN ■

MIHAI PINZARU-PIM ■

Anecdote
— Draga mea, eu cine al stat de vorbă 

aproape o oră la poartă 2
— Cu Popeasca...
— Și de ce n-ai invitat-o înăuntru 2
— Era grăbită...

La cinematograf, soțul și soția privesc 
cu sufletul la gură un film polițist, în 
care pot fi numărați vreo duzină de uci
gași posibili.

— Pariez eă Paul Newman a ucis, spu
ne soția.

— Nu spune prostii, răspunde soțul 
Paul Newman nu joacă în filmul ăsta.

— Păi tocmai de aja, zice soția. îți 
dai seama ce alibi 1

Culese de
DUMITRU VASI-ȘOIMOȘANU

ANTON DRAGOȘ ■

TOPUL PREFERINȚELOR
HAI RAPIDUL I

„Mă numesc Mincea P. Constantin, 
domiciliat în București, str. Petre lepi- 
rescu. nr. 67. sector 5. și sînt om al mun
cii la I.C.R.A.L. Berceni. în funcția de 
geamgiu. Cu ocazia împlinirii a 60 de ani 
de la înființarea Clubului Rapid Bucur 
vești și cu prilejul celei mai bune perfor
mante din ultimii ani — revenirea fotba
liștilor în divizia A — știind că ultima 
etapă se joacă la Tirnăveni. subsemnatul 
împreună cu un alt rapidist înfocat, pe 
nume Fîorea Constantin, muncitor la 
I.A.P.L. Aluniș, restaurantul Flora, ve
nim pe jos de la Tirnăveni la București. 
Precizez că alături de noi s-ar putea să 
mai aibă aceeași dorință și alti suporteri 
ai Clubului Rapid București. HAI RAPI
DUL !“ Impresionantă hotărîrea dumnea
voastră pe ploile astea, iar la anul n-o să 
aveți nimic să vă reproșați dacă cine 
știe... Apropo, în urmă eu vreo doi ani, 
cineva din conducerea clubului afirma că 
Rapidul are cei mai multi suporteri dar 
cei mai putini membri cotizanti. Vă fa
cem o propunere : economiile pe care le 
faceți venind pe jos (vorba scoțianului) 
depune-ti-le la casieria clubului. Satisfac
țiile vor fi mult mai mări.

EFORTURI CONJUGATE

Vioreî Corodescu-COV, parcă din Su
ceava, ne trimite 9 caricaturi. Am oprit 
numai una, intitulată Eforturi conjugate.

N-am înțeles, totuși, cine profită de pe 
urma acestei munci colective. Unii suflă, 
alții cară, ceea ce este echitabil și gloria 
mai ușor de suportat.

PLUTARH IN REDACȚIE

„Preferința mea ? Se numește Luminița 
Cazan și e sora mea. Are douăzeci de ani 
și e studentă în anul I la Universitatea 
din Timișoara, secția matematică. Cred că 
vorbele lui Plutarh vor explica mai bine 
alegerea mea : «Dintre toate comorile pe 
care părinții le pot lăsa copiilor nu e 
nici una mai de preț ca un frate : e un 
prieten dat de natură, un prieten căruia

nimeni nu-i poate ține lacul și pe care, 
odată pierdut, nimeni nu-1 poate înlocui»-. 
Sper ca sora mea să urce cît mai sus în 
topul dumneavoastră și în final să fie 
câștigătoare. Victor Cazan, str. Inelului 
nr, 2, bl. 15, et. I, ap. 5. Arad". Este • 
bucurie să ai un Plutarh în familie, dar 
și în Top ! ridică nivelul intelectual al 
rubricii.

NOI II IUBIM PE AM1NDOI

„Am citit Topul preferințelor din 
20 mai și am avut o surpriză neplăcută :, 
un student din Cluj-Napoca U elogiază 
pur și simplu pe Nicolae Dobrin, susți
nând că absența acestuia este motivul 
eșecului echipei de fotbal a României în 
meciul cu Ungaria. Cu indulgentă să 
spunem că așa este, dar cu ideea colosa
lului aport ai lui Dobrin pentru Craiova, 
dacă ar juca acolo, nu sînt de acord". Ur
mează argumentele, semnatara scrisorii, 
Mihaela Petrișor, din Iași, pledînd, în 
continuare, pentru Bălăci, „o adevărată 
bijuterie". La vremea Mexicului se vor
bea la fel și de Dobrin. Iată motivul pen
tru care noi îi iubim pe amîndoi. Asemă
nător Mihaelei vede lucrurile și Silviu 
Găinariu, din Galați, student la politeh
nică, in anul II : „Eu sînt îndrăgostit la 
nebunie de Angela Similes și GeoJgău. 
îmi place și Dida Drăgan, dar înclin să-i 
dau dreptate lui Mihai Fotino (citat de 
Flaviu Todea din Cluj-Napoca, în nr. din 
20 mai) ; hard rockul îmi place și mie, 
dar nu mai mult decît muzica, ușoară, în 
ceea ce-1 privește pe Geolgău, eu consider 
jocul său cu adevărat în spiritul celor 
mai noi cerințe ale fotbalului modern". 
Vorba cuiva, se poate ș-așa, se poate 
ș-așa. In privința adreselor solicitate ați 
înțeles exact invers: nu le avem, dar, ia 
gîndiți-vă, unde îi puteți scrie lui Geol
gău ? !

PENDULEZ IN INCERTITUDINI

„De mult timp pendulez în incertitudini 
și mă sperie gîndu] că trebuie să vă scriu 
(nu v-a speriat destul, nu trebuie neapă
rat să ne scrieți, n.n.). Am reflectat mult 
timp cum trebuie să apară aceste rânduri 
expuse pe o foaie de hîrtie. Am încercat 
deci zi de zi să-nlătur tot ceea ce ar putea 
să mă facă să vă scriu, dar nu am reușit. 
Doresc să vi-o prezint pe Cecilia Gheor- 
ghiță, prietenă și colegă. Este o fată de 
o puritate și seninătate uneori de invidiat; 
A luptat să intre la I.A.T.C.-regie și nu a 
reușit măcar să ajungă la examen. Și-a 
dat seama că există și oameni răi. Nu 
și-a pierdut cumpătul și pregătește din 
nou examenul cu abnegație. As vrea să 
însuflețesc pozele pe care vi te-am tri
mis fi sper ea el® să vă descopere mister

nil zâmbetului ei. Maxima ei preferată 8 
Ai izbutit, continuă ! N-ai izbutit, con
tinuă !“ Nicoleta Georgescu, Tg. Neamț, 
Ați izbutit, nu mai continuați. în pri
vința noului examen, preveniți-vă prie
tena : nici oamenii răi nu-și pierd cum
pătul.

800 DE SCRISORI

„Nu vă supărați. ne serie Steluța Olgo 
varniță, dar așa sîntem noi oltenii, foarte 
șugubeți. Fiecare avem în spinare un sac 
plin cu bancuri eă de-aia ne mirăm cum 
îl mai ducem". In ciuda simpatiei pe 
care ne-o arătati și catrenului pe care 
ni-1 dedicați (a ieșit o rimă proastă), 
bancul trimis n-are nici un dumnezeu. 
Dacă și celelalte sînt la fel n-are rost să 
vă mai omorîți să cărati saeul cu pricina. 
Ne-a pus pe gânduri însă optimismul dv.s 
„Dacă nu-mi răspundeți eu tot vă invadez 
redacția cu 800 de scrisori (atîtea ®n» 
cumpărat pentru eventualitatea că nu voi 
primi nici un răspuns) și în fiecare scri
soare voi eerie nu un banc ea cel de sus 
ei cel puțin zece". 800 de scrisori 11 Ne 
simpatizați, nu ? 8

Rubrică realizată de 
RAZVAN BARBU LESCU ■
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Lumea în care trăim

Foametea șî „formula magică*

Spectacolul informației 

nr. B.
Datele sînt cunoscute. în țările „lumii a treia" mor anual 

40 de milioane de persoane din cauza subnutriției, dintre 
care 12 milioane copii, iar alte 650 milioane de oameni cu
nosc rigorile foametei.

Și, totuși, șansele țărilor sărace de a ajunge în următorii 
20—25 de ani la acoperirea necesarului de alimente pe baza 
producției proprii — așa cum remarca un recent raport ela
borat de Organizația Națiunilor Unite pentru Alimentație și 
Agricultură — sînt foarte scăzute.

Să luăm exemplul Africii. Raportul amintit întocmește un 
bilanț pesimist al situației existente în 37 de țări de la sud 
de Sahara, caracterizate printr-un deficit alimentar cronic și 
un venit mic pe locuitor. Nici una dintre cele 37 de țări luate 
în calcul nu reușește să producă pe măsura necesităților. Sta
tisticile arată că autoaprovizionarea nu este asigurată decît 
în proporție de 55 la sută în Africa Centrală, 74 la sută în 
Africa de Vest și 83 la sută în partea estică și australă a 
continentului. în plus, în decursul ultimilor zece ani, produc
ția pe locuitor s-a diminuat permanent. Așa se face că dacă 
numărul subnutriților din Africa este, în prezent, de circa 
70—80 milioane de persoane, în anul 2000 se apreciază că 
acest număr va ajunge la circa 120—130 de milioane.

Există, totuși, posibilitatea eliminării foametei pe planetă ?
Iată întrebarea la care au încercat să dea răspuns nume

roase organizații politice și sociale internaționale, organiza
ții și instituții specializate în domeniul agriculturii și ali
mentației, numeroși specialiști în economie și geografie, în 
biologie și hidroameliorații. Răspunsul este același : există 
posibilitatea ! Foametea poate fi învinsă ! Diferă, desigur, 
soluțiile, modalitățile preconizate pentru aceasta.

Dintre toate aceste soluții despre care s-a scris și se va 
mai scrie încă mult, ae oprim la propunerea lui John Block, 
secretarul american al agriculturii. Formula magică propusă 
de el pentru soluționarea marilor probleme alimentare ce 
confruntă „lumea a treia" este simplă : țările în curs de dez
voltare să-și diminueze investițiile și subvențiile consacrate 
dezvoltării agricole naționale-și în schimb să cumpere mai 
mulițe produse agroalimentare din Statele Unite. Și ca lu
crurile să fie cît mai clare, el și-a „lansat" ideea— ca un 
bun reprezentant al intereselor comerciale ale transnaționa
lelor nord-americane — la capătul unui turneu întreprins în- 
tr-o serie de state din Africa și Orientul Apropiat, turneu 
menit să deschidă noi piețe pentru produsele americane.

Totul ar putea fi în regulă dacă domnul Block nu ar fi 
uitat că țările în curs de dezvoltare datorează peste 600 mi
liarde dolari băncilor străine, credite pe care în bună mă
sură nu le pot rambursa și datorită dobânzilor excesiv de 
mari percepute de băncile occidentale pentru sumele respec
tive. El uită, de asemenea, că țările în curs de dezvoltare 
cunosc o scădere continuă a veniturilor, fiind dur lovite de 
criza economică generală și de condițiile inegale ale comer
țului internațional, impuse de statele capitaliste dezvoltate.

Or, tocmai datorită măsurilor protecționiste, schimburilor 
inegale statornicite, prețurile materiilor prime care înglo
bează 81% din exporturile „lumii a treia" au scăzut, deter- 
minînd diminuarea substanțială a veniturilor și reducerea 
puterii lor de cumpărare. în același timp insă, țările în curs 
de dezvoltare plătesc din ce în ce mai scump produsele in
dustrializate importate din Occident.

Așa se face că multe dintre țările pe care ministrul le in
vită să-și rezolve problemele alimentare prin achiziții masive 
de la transnaționalele nord-americane sînt confruntate cu

Decanul corigent
în numărul trecut al „Argeșului", pe ul

tima pagină, este publicat textul cu care 
în 1965 Rosa del Conte și-a argumentat 
propunerea ca Tudor Arghezi să primească 
Premiul Nobel. Din prezentarea făcută de 
Geo Vasile rezultă că propunerea a fost 
sprijinită de Rafael Alberti, Alain Guiller- 
mou, Alf Lombard, Salvatore Quasimodo 
și alții. Publicarea acestui document, căci 
document este, ar putea fi simptomatică 
pentru un „complex al Premiului Nobel" 
de care suferă —■ nu, nu cultura româ
nească !, ci numai opinia multor cititori 
și „consumatori" de literatură. Căci noi, 
românii, nu avem nici un Premiu Nobel ! 
(Cu excepția, neconvingătoare, a doctoru
lui Palade, cetățean american, născut, cres
cut și format ca om de știință în Româ
nia, dar totuși rezident în S.U.A. de-un 
sfert de secol la data cînd i s-a conferit 
înaltul premiu pentru' medicină.)

Cei ce suferă de pe urma acestei îm
prejurări se mai mîngîie invocînd Premiile 
Nobel de care au fost lipsiți savanți ro
mâni ei cei dinții autorii unor descoperiri 
pentru care apoi au fost alții premiați : 
cazul, pare-se, al unui Paulescu, Hulubei 
sau, mai recent, Odobleja... Personal, în 
această discuție care deseori animă con
versația românească, pun foarte puțină pa
timă, deci suferință, uneori mă și amuz, 
amintindu-mi de personajul caragialesc 
care cerea, zor-nevoie, „s-avem și noi fa
nții noștri", dar rău tot îmi pare că nu 
s-a gîndit nimeni, bunăoară prin anii ’50, 
să-i dea lui Blaga Premiul Nobel ! Să ne 
gîndim o clipă ce-ar fi putut să-nsemne 
asta !... Pentru Blaga! Dar și pentru Pre
miul Nobel!...

Am întîlnit într-o revistă mai occidentală 
și-un clasament pe națiuni, al inteligen
ței, măsurate în Premii Nobel !... Nu m-a 
emoționat absența noastră din acest cla
sament. Românii e deștepți și fără Premii 
Nobel, nu ?!... Și-apoi, mai știu și eu cum 
se ia, de cînd lumea, un premiu... Și mai 
ales cum nu se ia ! Iar acolo unde mă 
mai și pricep puțin, în literatură, mi-e ori- 
cînd la îndemînă să dau, de la noi și 
de aiurea, o lungă listă cu scriitori „no- 
beleabili" cărora le-a fost preferată o altă 
listă de perfect neglijabili scriitori, uitați 
deja, căci aici contează ce contează, dar 
nu la nesfîrșit, pentru public, faima de 
premiant Nobel.

Povestea, firește, n-are cum să fie a 
vulpii în vie... Cu rîndurile de mai sus 
vreau numai să ajung la coincidența — 
coincidență deci să fie ? Adică semnifi
cativă ?— care s-a produs în mintea mea 
citind documentul publicat în „Argeș". Mă 
urmărea de cîteva zile lectura ce se fă
cuse la radio unui fragment de roman 

în

mari dificultăți financiare ; nu o dată ele sînt nevoite să 
contracteze noi împrumuturi pentru a plăti ratele datoriei 
acumulate. Iată, așadar, de ce „formula magică" a secreta
rului american nu poate fi socotită decît ca o încercare de 
accentuare a dependenței economiilor țărilor în curs de dez
voltare față de marile trusturi. în timp ce secretarul S.U.A. 
preconizează politica porților deschise pentru produsele sale, 
exporturile „lumii a treia" se lovesc de obstacolul greu de 
trecut al protecționismului american, care servește drept 
instrument de discriminare și presiune politică și economică 
împotriva țărilor în curs de dezvoltare.

Evident, „formula magică" americană nu se referă și la 
ajutorul pe care țările dezvoltate ar trebui să-l dea țărilor 
în curs de dezvoltare pentru dezvoltarea agriculturii, a pro
ducției alimentare. In 1974, la Roma, țările dezvoltate partici
pante Ia Conferința Mondială a Alimentației s-au angajat ca, 
pînă cel mai tîrziu, în 1985, omenirea să fie salvată de coș
marul foametei. De atunci au trecut aproape zece ani dar, 
din păcate, din nobilele angajamente asumate atunci de ță
rile bogate au rămas doar vorbele. Ajutorul acordat țărilor 
sărace, țărilor în curs de dezvoltare, în loc să crească se 
diminuează permanent. Așa se face, spre exemplu, că multe 
dintre marile proiecte internaționale de fertilizare a unor 
regiuni ale lumii, precum este Sahelul din Africa, au rămas 
doar pe hîrtie din cauza lipsei de fonduri.

Și foametea persistă, face în continuare ravagii.
Penuria de resurse financiare este aceea care, potrivit 

F.A.O., constituie cea mai grea ipotecă pentru viitor. Aju
torul pentru dezvoltare acordat de țările bogate este cu to
tul insuficient. Potrivit chiar experților Băncii Mondiale, a- 
cesta ar trebui să crească de patru ori pînă în 1990, de la 
4,9 miliarde dolari în prezent, Ia 17,8 miliarde pentru a crea 
acea bază minimă necesară sporirii producției agricole în 
măsură să satisfacă necesarul de produse agroalimentare al 
țărilor în curs de dezvoltare.

Foametea poate fi stăvilită ! întreaga populație a planetei 
poate avea asigurată hrana necesară. Trebuie doar ca efortu
rile țărilor în curs de dezvoltare să se bucure de sprijinul 
susținut, de ajutorul concret al țărilor dezvoltate în organi
zarea unei agriculturi moderne. Acest ajutor nu trebuie cal
culat în termenii contabili ai profitului marilor companii. 
Soarta a milioane și milioane de oameni, șansa lor de a su
praviețui sau ghinionul de a pieri ar trebui să iasă de sub 
auspiciile calculelor în materie de beneficiu. Trebuie, pe a- 
ceastă planetă ce-și irosește energiile în înarmări ruinătoa
re, ca rațiunea să conducă spre măsuri cu adevărat în bene
ficiul națiunilor sărace. Foametea ar putea fi alungată din 
viața oamenilor dacă unii ar renunța la calcule politice și 
alții la calcule financiare, dacă și unii și alții ar abandona 
viziuni depășite ale politicii de bloc și ar acționa energic 
pentru ca nici un copil, nici un adult, nici un vîrstnic să 
nu mai sufere deoarece n-a izbutit să-și procure hrana 
necesară.

Nu este o speranță utopică. Putem ajunge destul da grab
nic la momentul în care Terra nu va mai cunoaște foame
tea. Depinde, însă, în mare măsură, de voința celor ce pot 
contribui la schimbarea dramaticei situații a prezentului. In 
realitate, „formula magică" este simplă : un ajutor constant, 
dezinteresat, substanțial.

Din păcate, ceea ce este foarte simplu, devine adesea foar
te complicat...

AL PINTEA ■

........ ' : ' *.....................— •

scris de un premiant Nobel, americanul 
Saul Below. Aflasem din prezentarea fă
cută romanului că Saul Below a mai. pu
blicat o carte, aceasta, Iarna decanului in
titulată, in care povestește întîmplărl și 
impresii din călătoria pe care a făcut-o 
în urmă cu cîțiva ani în România. La vre
mea respectivă aflasem emoționat — nu 
citisem încă nimic semnat de Saul Below 
— că avem printre noi un fel de „cum
nat" laureat al Premiului Nobel, și zic așa 
întrucît Saul Below e căsătorit, auzisem, 
cu o distinsa doamnă plecată de prin păr
țile noastre în America, cu mulți ani în 
urmă. Din această simpatie m-am ales cu 
regretul de-a fi ratat întîlnirea ce S. Below 
a avut-o cu scriitorii români dornici să-1 
cunoască. Dornic aș fi fost și eu să văd 
în carne și oase un scriitor dedicat oficial 
nemuririi, cu toate formele în regulă etc,, 
etc. Cu atît mai mult cu cît se născuse în 
mine, precum spuneam, ciudatul sentiment 
că Saul Below este, un pic, și al nostru... 
L-am citit apoi, cît am putut, cu acest 
sentiment. Și tot așa am încercat să ascult 
și fragmentul citit la radio...

Fragmentele sînt dintr-un roman, deci 
aparțin unei ficțiuni literare, dar, ca-n 
atîtea alte cărți similare, fictivă este tra
ma cărții, identitatea personajelor etc., pe 
care cititorul le înregistrează ca atare. De
loc fictivă într-o asemenea carte fixarea, 
în timp ;și spațiu, a acțiunii. în cazul de 
față, București, decembrie 1977... La aceas
tă datare am ajuns singur, ascultînd, cum 
spuneam, la radio, radio „Europa liberă", 
lectura unui fragment din romanul „Iarna 
decanului'^ fragment în' care decanul se 
plimbă într-o zi de decembrie prin Bucu
rești și, din loc în loc, prin orașul nostru 
dă peste ruinele unor blocuri prăbușite la 
cutremur, grămezi de moloz din care por
nește, apucînd-o pe ulițele orașului, miro
sul cadavrelor în descompunere...

Cutremurul a fost în martie 1977. Iar 
nouă luni mai tîrziu, în decembrie, plim- 
bîndu-se deci prin București, Saul Below, 
scriitor american, laureat al Premiului No- 
bel, sub identitatea unui decan, profesor 
universitar de ziaristică, personaj al ro
manului „Iarna decanului", întîlnește, re
pet, mormane de moloz, dărîmături sub 
care, după aproape un an, încă mai sînt 
cadavrele, în descompunere, ale concetă
țenilor noștri, prieteni, rude sau numai 
simpli și atît concetățeni.

Nu mă apuc să aflu exact cînd ne-a 
vizitat Saul Below țara, ca să mă dumi
resc cum de i-a mirosit așa de urît Bucu
reștii : din auzite sau dintr-un elan crea
tor propriu, de nestăvilit ?... Pînă cînd 
istoria literară ne va lămuri asupra aces
tei tehnici de inspirație artistică, eu 
mi-aduc aminte că într-o carte pe care 
am scris-o în urmă cu vreo cinci ani și 
care încă mai așteaptă să fie publicată, 
scriam următoarele, la cîteva zile, săptă- 
tnîiu de la cutremur : „Nu! Nu numai pe 

supraviețuitori i-am căutat ! Ne-am cău
tat morții, în primul rînd ! Căci se termi
nase degajarea terenului și la morgă, îmi 
povestea Doru, lumea iși căuta morții cu 
o liniște și o insistență pe care el n-a pu
tut-o înțelege. Chiar dacă s-ar fi știut 
cu cea mai mare certitudine că nimeni 
nu mai trăiește sub dărîmături șl tot nu 
le-am fi dinamitat, căci avem prea dez
voltat cultul morților !... (...) ...cultul mor- 
ților, recunoașterea unor drepturi impre
scriptibile ale acestora, decurge din gîn- 
direa și sensibilitatea de cetățean 1 Din 
instinctul de care îți vorbeam ! Și-s mii 
de ani ca să ni se formeze un asemenea 
instinct !...“.

Așadar nu, nu, domnule Saul Below, 
morții noștri nu au fost lăsați cu lunile sub 
moloz, să putrezească și să mai moară 
astfel încă o dată, de mîna noastră. Ar fi 
fost, probabil, mai pitoresc pentru soiul de 
scriitor și ziarist ce sinteți ca lucrurile să 
se fi fost petrecut atît de anormal. Ceea 
ce dacă nu s-a întîmplat, iar asta nu v-a 
împiedicat să vă închipuiți un București 
atît de neromânesc, vă privește numai pe 
dumneavoastră pînă la urma urmelor ! 
Creadă fiecare ce știe, iar cî^j nu știe, 
creadă ce-i place și să fie sănătos ! Eu 
însă atît pot spune și mărturisi, ca pe-o 
întîmplare ciudată, că după ce am ascultat 
acele fragmente din romanul „Iarna deca
nului", citind apoi în „Argeș" documentul 
amintit, m-am pomenit că nu-mi mai pare 
chiar deloc rău după Premiul Nobel, că 
nu l-au primit nici Arghezi, nici Blaga, 
nici Rebreanu, nici toți cei care de aici 
înainte, tot așa, nu-1 vor primi.

Să-i fiu recunoscător pentru asta lui 
Saul Below ?

Firește că-i sînt, recunoscător și înda
torat,

ION COJA a NEAGU UDRO1U M

(După FUR DICH — R.D.G.)

Nu vom ierta modernismului vieții 
acest de neiertat paradox : veștile rele, 
ca și cele bune, circulă cu aceeași viteză. 
Cît de repede am aflat de plecarea din
tre noi a lui Henry Fonda. A lui Ingrid 
Bergman. A lui Louis de Funds, Și acum, 
la rînd, Mr. B.

In 1974, la New York, vedeam pentru 
prima dată un spectacol la „Lincoln Cen
ter". în acel început de mai Trupa da 
balet a lui Balanchine răsfăța ochii cdor 
cu gîndul fugit la concedii. Atunci ham 
văzut și pe el. Un ziarist ajungea, prin 
șansă, în spatele cortinei, al scenei, în 
spatele acelui perete ce ne desparte de 
regulă pe noi, privitorii, de ei, cei de 
dincolo, artizanii lucrului ce-1 așteptăm, 
de sfătuitorii lor și dâltuitorii succesu
lui lor. Balanchine a început prin a fi 
el însuși balerin. A încheiat prin a se 
consacra irevocabil sfatului și dăltuirii 
de succese.

A murit luna trecută, la 79 de ani, 
vînat de pneumonie.

S-a răsfățat pe Broadway, la Holly
wood. Dar s-a răsfățat pe sine și și-a 
răsfățat colaboratorii devotați întru răs- 
fățarea spectatorului cel mai potrivnic, 
mai ales la „New York City Ballet", 
compania de care și-a legat, lungă parte 
din viață, numele.

L-am văzut atunci, printre fetele și 
băieții ce se pregăteau să intre pp scenă, 
dansatori plesnind de talent și sănătate. 
A fost prima dată cînd vedeam de
aproape această lume rezumată la gîn- 
duî întîlnirii cu sala, desenînd în minte 
volutele scenei, rumegînd în sine trava
liul unei apariții care poate însemna salt 
sau cădere și cîte altele. Niște fate și 
băieți cu picioarele înfășurate în trening, 
cu trupurile încredințate prosoapelor, cu 
mișcări neînțelese, despletite din calm 
și nerăbdare. între ei, bărbatul uscățiv, 
adunat în sine, distribuind fără zgomot, 
ca un dirijor ce nu se vrea auzit ci doar 
înțeles — punctele de sprijin ale parti
turii. A răspuns întrebărilor noastre / 
un om aflat la treabă și preocupat » 
vadă rostul minutului care începe. Ne-am 
întors la locurile din sală cu sentimentul 
traversării unui eveniment.

I-a zis cineva „Mozart al dansului", 
acestui monument care lasă în urmă 
peste 170 de lucrări, multe din ele născute 
dintr-o prelungă și înfloritoare colaborare 
cu Igor Stravinski. Cel mai mare core
graf al timpului nostru, George Balan
chine, este autorul fuziunii pline de 
succes a conceptului de dans modem cu 
ideile mai vechi ale baletului clasic, 
scria o revistă cunoscătoare în materie. 
Stilul lui Balanchine a fost descris cr 
land neoclasic, o reacție la anticlasicis- 
mul romantic, căzut în teatralism exa 
gerat. După propria-i expresie, a căuta 
să asigure ca „dansul să devină steaua 
spectacolului". Prefera să se considere 
mai degrabă meșteșugar decît creator, 
să se compare cu un bucătar ori tîmplar, 
meserii pe care dealtfel le știa.

Un calm prin vocație. Am auzit și ci
tit repetate referiri la Mr. B. în viața 
mea nu mi-a fost dat să cred că despre 
un om colaboratorii — șl subalternii —♦ 
săi pot găsi termeni atît de îndatoritori . 
împinși pînă la suprema expresie adu- 
latorie.

I-am revăzut trupa. Acum cîțiva an’ 
la Covant Garden, într-un turneu eurc 
pean ce-și fixase Londra drept cap com
pas. Ultima dată, vara trecută, la New 
York, într-un final de stagiune „Cente
nar Stravinski". Tentativa mea de a 
sta din nou de vorbă a eșuat : „New 
York City Ballet", ca în fiecare sfîrșit 
de sesiune, își deplasa spectacolele la 
Sarattoga Springs, pentru ceea ce ăm 
numi stagiune estivală. Cînd am bătut 
la ușa teatrului, în biroul directorului 
artistic sî instalaseră zidarii. Ultimă zu
grăveală.

Un titan al dansului mondial, îl nu
mește „Newsweek" în numărul care a- 
nunță sfîrșitul celui ce primea nu cu 
mulți ani în urmă, la Casa Albă, prima 
Diplomă de Onoare a Centrului cultural 
Kennedy. Cu el împreună, pe aceeași sce
nă, veniți acolo pentru același motiv : 
Marian Anderson, Fred Astaire, Richard 
Rodgers, Arthur Rubinstein.

Mr. B. a plecat. O informație pe care 
telexurile au pulsat-o în univers. A ră
mas, inconfundabil, dansul impus de el 
— marcat de viteză, de forță emotivă, 
de circumscrierea-i geometrică, de com
plexitate fizică.



Uleiul morții
Aprilie 1981. Vînzători ambulanți, mer- 

gînd pe străzi sau în piețe mici, in zone 
aflate lingă capitala spaniolă, își strigă 
marfa : ulei foarte bun la 35 de pesetas 
chilul. Vînd ici, colo, unuia sau altuia din
tre amatorii de chilipiruri. Aceștia nu sînt 
frapați nici de prețul modest și nici de 
lipsa etichetelor de pe ambalaje.

1 mai același an, Jaime Vaguero Garcia, 
8 ani, din Torrejon de Ardoz are febră 
mare. Urmează tulburări respiratorii, di
gestive și ale pielii, îl dor mușchii, apoi se 
înregistrează tulburări vasculare, extre
mitățile membrelor îi paralizează și a- 
cestea se deformează, pielea seacă. Se în
registrează alte grave anomalii după care 

• se instalează moartea. Medicii sînt total de
rutați. Nu-și dau seama de cauza unor 
asemenea stări care duc la un astfel de 
sfîrșit tragic. Și, ca urmare, ei vorbesc de 
prima victimă a „pneumoniei atipice". Ni
meni nu face încă nici o legătură cu uleiul 
cumpărat la un preț foarte acceptabil nici 
cînd alte persoane, prezentînd aceleași 
simptome, încetează din viață.

Abia la 11 iunie, medicii schimbă jumă
tate din diagnostic, vorbind de o „pneu
monie toxică" și-i explică, în sfîrșit, cau
za — un ulei falsificat. Tensiunea în țară 
crește vertiginos, spitalele nu prididesc 
cu internările unor pacienți cu simpto- 
mele amintite. O singură întrebare e pe 
toată buzele, în ziare, la radio sau TV; 
de unde provine uleiul și cum se pot 
vindeca cei ce l-au consumat ? După in
vestigații minuțioase se va descoperi că 
„uleiul morții" este denaturat și destinat, 

. în principiu, consumului industrial. Cercul 
se strînge și cînd se află că fusese cum
părat în Franța de doi industriași rapaci, 
din San-Sebastian care, profitînd de 
Introducerea unor substanțe ce-i dădeau 
un miros de ulei de rapiță și un gust foar
te plăcut, l-au lansat, fără scrupule, pe 
piața clandestină. Și, în timp ce ei își fă
ceau primele socoteli ale cîștigurilor, me
dicii se luptau cu bolile ciudate ale unor 
pacienți ce decedau în dureri groaznice. 
Pînă la urmă, acum doi ani, la începutul 
verii, au fost arestate 20 de persoane im
plicate in acest trafic. Acuzația e clară: 
fraudă, fals și atentat la sănătatea con- 

' /cetățenilor.
Au trecut, de atunci, doi ani și două 

luni. Intre timp, s-au recenzat toți bol
navii „uleiului morții" — 20 144 de per
soane : s-a anunțat cîți mai sînt încă 
spitalizați — 77 de oameni; s-a făcut pu
blic numărul decedaților — 340 persoane; 
s-au emis aprecieri pe seama acestei in
toxicări. fiind considerată cea mai gravă 
din istoria spaniolă, în vreme ce Organi
zația Mondială a Sănătății spune că ea 
este fără precedent în analele medicine! 
mondiale.

Și totuși, sindromul toxic este, în con
tinuare, la fel de misterios. în sprijinul 
afirmației se citează opinia premierului 
ării care, la 21 ianuarie, în primul său in- 
-rviu televizat, reamintea că nu există 

^.ci o certitudine în legătură cu natura 
agentului maladiei. Exact două luni mai 
tirziu se desfășura primul seminar inter- 
național consacrat acestui sindrom iar 
participanții n-au conchis decît că boala 
„este datorată distribuirii ilegale a unui 
ulei contrafăcut", și nimic nu permite să 

.■se afirme că una asemănătoare nu se va 
— produce iarăși în viitor.
■ Alte amănunte : bolnavii, care suferă și 

azi ca la debutul maladiei, beneficiază 
încă de tratament global adaptat manifes
tărilor și nu cauzelor răului, unii dintre 

lei nu mai muncesc, nu se mai pot mișca, 
'numeroși au pierdut orice speranță că oa
menii de știință vor găsi un leac suferin
țelor lor ; mulți dintre cei 20 traficariți ai 
„uleiului morții", arestați în vara fierbin
te a lui 1981 și care puteau primi 30 de 
ani închis oare pentru acuzațiile ce li s-au 
adus in momentul reținerii, au fost eli
berați deja. în tot acest timp, cei peste 
20 000 bolnavi, ca și membri ai familiilor 
lor, așteaptă procesul traficanților dar mai 
ales descoperirea misterului acestui sin
drom toxic.
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| Topul Cenaclului Flacăra
Clasamentul realizat in această săptămînă a fost întocmit pe baza seriso- 

’ rilor primite în luna iunie. Reamintim iubitorilor noștri că pot trimite opțiunile 
Ilor pe adresa redacției, sub mențiunea Topul Cenaclului Flacăra, alăturindu-le 

talonului de participare. Iată configurația topului in decursul lunii iunie :

Piesă

I
I. Antiprimăvara
2. La nunta ta
3. Totuși iubirea

. 4. Mărturie
I 5. Să ne iubim
I 6. Crescătorul de cai

7. Muntele

I
8. Te salut generație-n 

blugi
9. Cîntec pentru Oltenia

■ 10. Da, da, da

Cu șanse marl de a 
Ecoul.

Interpret

Vasile Șeican» 
Ștefan Hrușcă 
Mâjay Gyozo 
Ducu Bertzi 
Gil loniță 
Poesis
Constantin Dragomir

Pro Musica
Valeriu Penîșoară 
Andrei Păunescu

reveni în primele zeee

Autor Punctaj

Vasile Șeicaru 375
Ștefan Hrușcă 317
Măjay Gyozo 220

Ducu Bertzi 217
Gil loniță 207
Poesis 201
Constantin Dragomir 196

Pro Musica 184
Valeriu Penîșoară 130
Trio 119

locuri : Alexandru Zărnescu,

Așteptăm noi propuneri pentru topul lunii în curs.

Programul cenaclului
De luni' a început un nou turneu al 

Cenaclului Flacăra al Tineretului Re
voluționar. Pînă Ia apariția ediției au 
avut loc primele spectacole ia județul 
Sibiu. Ca toate celelalte turnee ale ce
naclului, noul periplu al muzicii și po
eziei tinere se bucură de auspiciile atît 
de binefăcătoare ale C.C. al U.T.C., ale 
coordonării directe de către tovarășul 
Nicu Ceaușescu, secretar al C.C. al 
U.T.C.

Spectacolul cu numărul 1 000 la care 
urma să se ajungă în aceste zile nu se 
va ține. Acest spectacol jubiliar va a- 
vea loe la Galați, în turneul următor, 
publicul de aici fiind prin competență, 
prin dăruire, prin modul in care a co
operat cu scena, publicul care merită 
acest spectacol eu prisosință.

Programul cenaclului este următo
rul :

vineri, 24 iunie — Mîrșa 
sîmbătă, 25 iunie — Sibiu 
duminică, 26 iunie — într-una din co

munele județului

marți, 28 iunie — orele 15 — Făget ;
orele 20 — Lugoj

miercuri, 29 iunie — Timișoara

joi, 30 iunie —Sînnicolaul Mare

vineri, ! iulie — Deta

sîmbătă, 2 iulie — Arad

duminică, 3 iulie — Alba Iulia

luni, 4 iulie — Brașov

Toate spectacolele vor avea loc de la 
orele 20.

Programul pînă pe 15 iulie cînd va 
începe turneul pe litoral și progra
mul de pe malul Mării Negre Ie vom 
comunica în numărul viitor.

Pentru un zimbet de

copil...
Pe micuțul Florian Bora, din clasa a II-a 

a Școlii generale din comuna Felnac, ju
dețul Arad, îl știau toți colegii din clasă și 
mal ales învățătoarea lor. Elena Cocluban, 
că este un copil mai zburdalnic decît al
ții, mai plin de energie, pe care, la virsta 
lui, desigur, nu și-o putea stăpîni, mai 
„dificil" cum s-ar spune, dar care, cu 
zîmbetul său de micuț ștrengar, reușea 
să înmoaie inimile celor din jur.

Se întîmpla cîteodată, chiar și în timpul 
orelor, ca Florian să facă vreo poznă. De 
aceea, deși nu era prea volnic, el stătea 
în banca din fundul clasei, ca să-i de
ranjeze cît mai puțin pe ceilalți copii.

într-o zi însă, cînd învățătoarea E.C. l-a 
văzut pe Florian, s-a cutremurat : înfăți
șarea lui era de nerecunoscut. Vînătăile 
de pe față, apoi cele descoperite pe corp, 
ca și privirile lui triste, indicau, neîndo
ielnic,_ un tratament brutal. întrebat cine 
l-a bătut într-un asemenea hal, Florian 
8=3 Îndrăznit să răspundă.

Socotind cazul deosebit de grav pentru 
sănătatea fizică, dar mai ales pentru sta
rea psihică a copilului, învățătoarea, pe 
bună dreptate, a considerat necesar să se 
sfătuiască cu șeful postului de miliție, plu
tonier Constantin Lezeu.

Șeful postului l-a rugat, la rindul său, 

pe medicul comunal Nicolae Moise să 
meargă împreună pînă la școală.

în cancelarie Elorian a fost consultat cu 
atenție și înfrigurare. Nu mai încăpea nici 
o îndoială că vînătăile de pe tot corpul 
erau urme ale „măsurilor educative" aoli- 
cate de părinți, mai ales de tatăl copilu
lui, cînd venea acasă sub influența băutu
rilor alcoolice și „constata" că Florian... 
nu fusese cuminte !

Apreciind ca deosebit de nocive pentru 
eopil traumele psihice provocate de meto
dele violente folosite asupra lui, șeful 
postului de miliție a socotit necesar ca, 
împreună cu medicul și învățătoarea lui 
Florian, să meargă de urgență la părinții 
acestuia. Acolo au fost explicate, cu răb
dare și fermitate, consecințele ce se pot 
declanșa dintr-o înțelegere greșită a no
țiunii de „exigență părintească" —- afec
tarea sănătății copilului, determinarea 
unui comportament deviant ireversibil al 
acestuia, dezaprobarea publică și chiar 
răspunderea penală pentru părinții în 
cauză.

Medicul mai descoperise ceva și a cerut 
părinților lui Florian să-1 prezinte unui 
specialist oftalmolog. într-adevăr. copilul 
avea nevoie de ochelari și acest defect de 
vedere nu fusese cunoscut pînă atunci, 
ceea ce-i influența, într-o oarecare mă
sură, și comportamentul. De cînd poartă 
ochelari și a fost mutat în prima bancă, 
Florian a devenit mai atent și obține re
zultate mai bune la învățătură.

MJHAJ GROZAVU H AL. MEREȚ , MIHAI P1NZARU-PIM H



în 
tă- 
în

croșetează 
au fost 

de către 
și culori.

Acum, cînd primăvara iși 
zilele în vară, piețele orașului 
invadate de pămîntul modelat 
țărani ; sub diferite chipuri

moșii și strămoșii noștri. A devenit 
datină, un ritual, un obicei pierdut 
timp ca, acum, la culesul cireșelor, 
rănii să aducă pămîntul către oraș.

Ee

SORIN POS

care i 
Obiect 
cu de 
recunoa 
de la oraș 
mînt și de 1 
spectacol și 
relui sau r 
ploaie de va 
fugi cu totul și c 
ca s-o iei de la început...

PAMINT către oraș
Asfaltul, elementul civilizației care ni 
s-a lipit de suflet, a fost pur și simplu 
înecat și astupat, de pămînt. Țăranii l-au 
adus din nou către oraș. L-au adds ca
pe un mare dar, ca pe-o zestre. L-au 
zămislit așa cum s-au 'priceput mai 
bine : după arta și știința dobîndită de la 

mii de chipuri și forme, în mii de culori 
și modele, pămînt ul îmbrățișează din 
nou metrojjolal Farfurii, străchini, oale, 
vase pentru mîncăruri ,alese sau numai 
pentru o lingură de grîu nou fieri 

sau bomboane, pentru apă sau vin. pen
tru mici sau mari — această artă țără
nească își așteaptă în liniște și răbdare 
să-și găsească locul in rafturile civiliza
ției noastre. Și acești țărani veniți din 
toate colțurile țârii cu obiecte șlefuite din 
pămîntul albiei Mureșului, Oltului, Ar
geșului sau lalomiței s-au mutat, preț de 
cîteva zile, în oraș. Fără vize, aprobări 
sau flotant pe buletin. Au venit, așa, ca 
să-și regăsească niște frați pierduți prin 
oraș sau ca să aducă aminte asfaltului

ce astupa la rmd 
acolo, lingă munții 
le-au dat viață s-ai 
și pioșenie. Este ca 
in, fa ța demnității 
de-al tău pe care l-ai 
S-au așezat țăranii Iii 
mislit precum intr-un 
artiști, fără diplome 
mutat casa și familia, 
putea-despărți nici o 
lîilgă tot ceea ce au

. unui an. Aici dorm, a 
calele după gustul ș 
tot aici iau masa ; p< 
zehța pămîntului adr 
nîncă aici și nicid 
moderne, autoserviri 
mult decît atît : nimc 
pierdut. Aici, se și mi: 
marc, cu tată și fiu — < 
Copiii nu au timp de buh • 
șa se mire p.e la vitrine. Se 
continuare, se retușează sau 
guri. Linguri din lemn de pi- - 
sau de cireș. Miroase a pădure 
pădurea ar veni la noi incsă 
vadă nepoții. Totul este, pe 
tual, și un mare spectacol, 
vreți, un muzeu al unui sat im:.

a clipe în acea 
chiar în sufle

nâ și înstrăinar 
iși are descântec 
’etul și cind se 
zgomotul pămir
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